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ÖNSÖZ

Atatürk Muhal{flerinden Portreler kitabımın 1. 
Cildinin Önsözüne şöyle başlamıştım:

Yakın tarinlmizi ve özellikle Millî Mücadele dönemi 
olaylarını ele aldığım birçok çalışmalarım oldu. Bunla
rın bir bölümünü kitaplar halinde yayınladım.. Yeşil 
Ordu, Cumhuriyet Kavgaları, Malta Sürgünlerin
den Portreler, lBO’liklerden Portreler, Milli Müca
delede tç İsyanlar ve Son Ermeni Olayları, Atatür- 
kiin Kürt Politikası ve Nutuk sadeleştirmem ile 4 cilt
te tamamladığım Atatflrkün Açık ve Gizli Celse Mec
lis Konuşmaları bunlar arasındadır..

Sözünü ettiğim bu kitaplarımı kaleme alırken ve 
özellikle de Atatûrkün Meclis Konuşmalarıyla Nutuk’u 
sadeleştirirken, büyük Gazi’ye muhalefet eden, Mec- 
lis’te ve çeşitli platformlarda kendisine sözlü veya fiilî 
karşıtlıklar sergileyen, sivil-asker bir çok kişinin var ol
duklarını gözlemledim..

Bu gözlemlerim üzerine, bu gibi kişileri “Atatürk 
Muhaliflerinden Portreler” adını vereceğim ayn bir 
kitapta ele almayı kararlaştırmıştım. İşte elinizdeki ki
tap, o zaman düşünmüş olduğum ve şimdi de plânla
yıp ortaya çıkardığım kitaptır.

Ancak konuya girmeden önce, yaşamım boyunca 
kendime değişmez ilke edindiğim ve bir çok •kitabımın 
önsözünde de vurguladığım bir kanaatimi bir kere de 
burada açıklamalıyım. O da şudur: her insanın doğru
lan da vardır, yanlışları da.. Hatasız kul olmaz.. İnsan- 
lann hizmetleri ve iyilikleri de vardır, kötülükleri de.. 
Onun için ben, hiç kimse hakkında, şu adam iyidir, 
çünkü şu şu hizmetleri vardır veya şu adam kötüdür 
şu şu yanlışlan vardır, şeklinde kesin hüküm verme 
yanlısı olmadım..
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Dalma şöyle derim: Bu adamın, şunlar iyi tarafları
dır, kötü taraftan ve yanlışlan ise şunlardır.. Tabii hiç 
iyiliği bulunmayan kötüler ise bu sözlerimin istisnala- 
ndır.

Bunu niçin mi tekrar etme gereği duydum? Çünkü 
bu kitapta ele alacağım Atatürk muhaliflerini anlatır
ken onlan genellikle kötüleyeceğim ama, her zaman 
yaptığım gibi “bunlar hâindirler” deyip kestirip atmaya
cağım.. Hizmetlerini de anlatacağım. Yukandaki açıkla
mayı işte bu gerçeğin bilinmesi için yaptım.

Mesela bir örnek vereyim.. Kitabın ilerleyen sayfa- 
lannda “Çolak Selahaddin” lâkaplı Selahaddin Kö- 
seoğlu’nu tanıyacaksınız.. Balkan Harbi’nde çarpışıp 
yaralanmış, I. Dünya Savaşında savaşmış, Millî Müca
delenin başlatılması ve vatanın işgalcilerden kurtarıla
rak bağımsızlığımızın kazanılması ve Türkiye Cumhuri- 
yeti’nin kurulması sürecindeki en önemli dönüm nok
tamız olan Sivas Kongresinin toplanmasında hizmeti 
geçmiş bir kahramandır. Ordu’ya ek kaynak arandığı 
en sıkıntılı günlerde, “maaşlarımızda kısıntı yapılsın” 
diyebilmiş, 1922 Bütçe görüşmelerinde “Mecliste sabah 
erkenden müzakerelere başlanmasını” önermiş bir kişi
dir.. Ama Meclis açıldıktan sonra, hemen her meselede 
muhalif olup Mustafa Kemal’in karşına dikilmiş, hatta 
Gazi’nin milletvekili seçilememesi için seçim kanununa 
sinsice maddeler ekleyenler sırasında yer alma gaflet ve 
dalâletinde de bulunmuştur. Tamam bu yönü ile o bir 
hâindir ama, vatana yaptığı öteki hizmetler bir kadem
de silinip atılamaz ki.. Tıpkı Çerkez Ethem konusunda 
olduğu gibi.. Adam Anzavur hareketini durdurdu, Yoz
gat isyanını bastırdı, Ankara’ya Mustafa Kemal Pa- 
şa’nın makam arabasıyla girdi ve Meclis’te ayakta al
kışlandı.. Ama sonunda isyancı oldu.

Milletler için de düşünce tarzım böyledir ve değiş
mez. Bütün Ermenileri soykırım yalancısı, bütün Rum- 
lar’ı Pontusçu, Mavri Miracı, bütün Kürtleri PKK’lı hâ
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in olarak görmem.. “Ermeni’dir, Rumdur, Kûrttür, dola- 
yısı ile kötüdür, hâindir” diye kestirip atmam. Rum’un 
da, Ermeni’nin de, Kürdün de iyisi de vardır, kötüsü 
de.. Tıpkı Türk’ün olduğu gibi diye düşünür öyle konu
şur, öyle yazarım..

Atatilrkün Kürt Politikası isimli kitabımın önsö
zünde de vurguladım. İşgalci Fransızlar’a karşı Karayı
lan lakabıyla taranan Molla Mehmet isimli Kürt çıkmış, 
gösterdiği kahramanlıklarla Antep şehrinin “Gazi” un
vanı almasında büyük hizmetler yapmıştır ve Antepliler 
onun adına türküler yakmışlardır.

Bugün ise Kürtlerin arasında bir başka Karayılan 
var.. Bu Karayılan da şimdi PKK içinde terör kusmak
ta, masum insanların kanını akıtmaktadır.

Zamanında Atatürk, bir Kürt aşireti olan Mutki 
aşireti reisi Hacı Musa’ya mektup yazarak onu da ya
nma, Millî Mücadeleye çağırdı, hatta onu Kurtuluş Sa
vaşım yönetecek olan Erzurum Temsil Heyetine bile 
seçti.. Fakat o adam ne yaptı? Gitti isyancı Kürt Azadi 
cemiyetinin başkamı olaraık isyancıları yönetti.. Şeyh 
Sait ve Ağn isyanlarında rol oynadı.

Bir başka Kürt aşireti Reisi Dlyap Ağa ise Dersim 
milletvekili sıfatıyla, en kritik günde ortaya atıldı.. Yu
nan Ordusu’nun PolatlI’da başkent Ankaıra’ya dayandı- 
ğı, başkentin Ankatra'dan Kayseri’ye taşınmasının gö
rüşüldüğü korkulu günlerde Meclis kürsüsüne çıktı.

“Biz buraya kaçmağa değil, savaşmaya gel
dik!" diye bağırdı. Korkuya kapılmış olan milletvekille
rine moral vermeye çadıştı.

Sonunda da Ankaıra başkentimiz olarak kaldı.
Demek ki, iyi Kürt de vaırdır, kötü Kürt de.. Kötüler 

yüzünden tüm Kürtleri kötü, hâin diye damgalayanla
yız.. (*)

(*) Atatürkiin Kürt Politikası/Yalçın Toker, Toker Ya
yınlan, sa. 70-75.

Atatürk Muhaliflerinden Portreler-2 7



Benim bu düşünce tarzım, milletler hakkında da, 
şahıslar hakkında da değişmez. Atatürk muhalifleri ko
nusunda da aynen sürecektir. Bu muhalif kişilerden 
her birinin kötü sözlerini, kötü yanlarım ortaya çıkarır
ken, hizmetlerini ve iyi hareketlerini de gözler önüne 
sermekten geri durmayacağım.

Şu noktaya da işaret etmeliyim; Atatürk’ün Açık 
ve Gizil Celse Meclis Konuşmalarım okuyan bazı 
okuyucularım diyorlardı ki, “Atatürk’ün bu konuşmala
rını veriyorsunuz ama, Atatürk’ün o sözleri kime karşı 
söylediği pek anlaşılmıyor..'' İşte elinizdeki bu çalışmam 
bu gibi sorulara da cevap teşkil edecektir. Atatürk’ün 
o konuşmalarında da tarih var, bu kitaptaki muhalifle
rin konuşmalarında da .. Aynı tarihli konuşmaları yan 
yana getirerek, muhalifi, Atatürk’e ne demiş, Atatürk 
onlara ne cevap vermiş bulmak mümkün olacaktır.

Aynca bu 2. Grup milletvekillerinin konuşmaların
da, tarihimizin o zor günlerine ışık tutan bilgilere de 
ulaşacağız. Buna kısa bir örnek vereyem.. Ali Şükrü 
Bey (Trabzon) şöyle diyordu: “Meclisin ilk günleri, Hükü
metin ilk oluşturulduğu günleri hatırlayın.. O zaman çok 
sıcak ve candan ilişkiler içinde olduğumuz günlerdi. Ben 
Milli Savunma Bakanlığını üstlenmiş olan Fevzi (Çak
mak) Paşayı görüyordum. Önünde bir tahta masa, üze
rine gazete yayılmış. Yanında yalnızca yaven. Ne müs- 
teşan vardı, ne özel kalem müdürü.. Ve bütün Bakanlık
lardaki manzara da buydu ve böyle yönetiliyorlardı.. 
Adalet, Maliye, İş İşleri ve bütün Bakanlıklar, hepsi de 
böyle idi. O sıcak ve candan ortam içinde herkes çalışı
yor, herkes ülkenin dertlerine derman bulmaya uğraşı
yordu. ” (Bir de bu sözlerin ışığında bugünkü şatafatı dü
şünün.. Oysa malî durumumuz bugün, yâni 2011’de o 
günlerden çom mu iyi de savuruyorlar?..”

Tarih ve kültür dağarcığımızda bu eserimin de yer 
alabilmesi dileğimle..

Yalçın Toker
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Fransızlarla Esir Değişimi..
Kocairi ve Ümraniye Olguları..
(Tarih: 4 Ekim 1921-Birleşirrv 86)

Fransızlarla esir değişimi ve Ümraniye olayları 
konusuna, Kitabın 1. Cildinde kaldığımız yerden 
devam ediyoruz..

Adana milletvekili Zamir Damar Bey(Ankoğlu) 
Fransızlarla yapılacak esir değişimi konusunda 
Hükümetten bilgilendirme isteğiyle bir önerge 
vermişti. Önergesiyle ilgili yaptığı konuşmada, 
Fransızların Adana’daki zulüm ve işkencelerini di
le getirdikten sonra, Hükümetin, Meclisten onay 
almadan Fransızlarla esir değişimi anlaşması yap
masını tenkit etti. Dış İşleri Bakanı Tusııf Kemal 
Bey (Tengirşenk) de tenkitlere cevap vererek an
laşma hakkında bilgilendirmelerde bulundu.

Sonra müzakerelere geçildi.
S im  Bey (BeUioğlu, İzmit): “Biz yürütme kuvve

tine de sahip bulunmaktayız. İki soru var, bir; Hü
kümet nasıL evet veya hayır diye cevap verebilir? 
İkincisi niçin bu yolu seçtik, bunda çıkarımız nedir?

Bir süreden beri Fransızlar tarafından bize, İn
giliz esirlerinin serbest bırakılmasından önce Fran
sız esirleri serbest bırakılmazsa, yâni Fransız esir
leri İngilizlerden sonraya bırakılırsa, bunun kendi
lerine saygısızlık sayılacağmı söylemekteydiler. 
Şimdiye kadar, gerek ilk Konferansta, gerek sonra
kinde haber aldığımıza göre, İstanbul’un Yunanlıla
ra işgal ettirilmesi önerilmiş, fakat buna Fransızlar
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karşı çıkmışlardır. Bu yüzden, bizim şimdiye ka- 
darki dış ilişkilerimizde açık bir biçimde ortaya çık
mıştır ki, Fransızlar bize daha az düşmandırlar. 
Yunanlılar’la savaş halinde iken Adana cephemi
zin ne halde olduğunu bilirsiniz. O durumla ilgili 
söz söyleme gereği duymuyorum. Belki bu konuda 
söz söylemeğe yetkim de yoktur. Şimdi bu durum 
gösteriyor ki, birisi diğerine oranla dostumuz, daha 
doğrusu birisi diğerine oranla daha az düşmanımız 
iken, esir değişiminde önceliğin daha az düşman 
olan yerine düşman olana tanınmasını uygun bul
muyorum. Ayrıca bu uygulamanın yararlı sonuçlar 
verip vermeyeceğini de zaman gösterecektir. Özel
likle Mösyö Franklen Buyun yineleyerek söylemiş
tir ki, Frarısızlar’m kalbini kazanacağımız tek hare
ket de bu olacaktır. B ir kez daha söyleyeyim ki, 
ben bilimsel siyaset yanlışıyım. İşin kolayına kaç
maktan yana olmam. Fakat insan, karşısındaki
nin sözüne önem vermeden de edemez. Böylelikle 
bu yola girdik. Biz onlarm esirlerini geri vermemiz 
karşılığmda, onlarm elinde bulunan ve her gün şi
kayetlerini işittiğimiz İrvat adasmdaki bazı vatan
daşlarımızı da kurtarmış oluyoruz.

(Sivil mi? Asker mi? Sesleri)
Bizim elimizdekiler askerdir. Sivil veya asker 

olmasıfark etmez. Şu kadarı sivil, şu kadarı asker
dir diyemiyorum Gerektiğinde Dışişleri Bakanlığı
mız bilgi verir. ”

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): "Dış İşleri - 
Bakanı’na bir soru sormak istiyorum Biz bunlar
dan hiçbir şey anlamıyoruz. Genel durumumuzla il
gili iç ve dış siyasetimiz nasıl gelişiyor, hiçbir şey 
bilmiyoruz. Bildikleri konular hakkında Bakan Bey
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bu fırsatı kullanarak bizi aydınlatırlarsa yararlan
mak isteriz. Yürütme işleTi, konusunda çok karan
lıkta bulunuyoruz. "

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Birinci soru
ya cevap verildL Soran kişi de bunu kabul etti, ikin
ci söz Bakan Bey’in açıklamaları üzerine ortaya 
çıktı. Yürütme konusundaki yetkileriniz dolayısıyla 
esir değişimi meselesini de tetkik etmek istiyorsa
nız, edelim diyorlar. Bu konu hakkında konuşma
mak gerekiyorsa, konuyla ilgili verdiğiniz bilgileri, 
yeterli kabul edelim. ”

Bundan sonra konu hakkındaki müzakerele
rin yeterliliği oylanarak kabul edildi

Kocairi (Zara)  ve Umraniue Olanları

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Olaylar 
konusunda elde ettiğim bilgiler var Paşa'ya bunla
rı sunmak isterim. Olaylar niçin büyümüştür. Ne
den yayılıyor ve ilerliyor? Bunlar belli olmalı ve an
laşılmalı ki, dertler çözümlensin, mesele büyüme
sin."

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Efendim 
Koçkın (Koçgiri) meselesi müzakere edilirken araya 
bir çok şeyler girmiştir. Bunlar ayn ayn ele alına
cak şeylerdir. Bu konularda hepimizin ayn ayn 
söyleyecek sözleri vardır. Şimdi elimizdeki Koçkın 
meselesini tamamlayalım, sonra ötekilere geçelim. ”

İçişleri Bakanı Refet Paşa sık sık söz alarak 
isyanlarla ilgili açıklamalar yapıyor ve sorulara ce
vap veriyordu. Bu arada, Hükümetin bazı isyan
cıları affetme karan almasından da söz etmesi 
üzerine..
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Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Adalet Ba
kanı a f karan alındığında yok muydu?”

Refet Paşa (İç İşleri Bakanı): “Vardı efendim. ”
Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Bakanlar 

Kurulu'nun bu karan Meclis tarafından da öğrenil
d i Çünkü Devletin resmi gazetesinde yayınlandı. 
Hükümet kararını ertelemiş ve bunu Resmi Gaze
tede açıkladı. Yâni Hükümet böyle bir karar verebi- 
liyormuş. ”

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop, Tutanak ya
zan): “Hoca Fevzi Efendi Hazretleri ile arkadaşla
rının verdikleri önergeler vardır. Üç Encümenin 
yaptığı araştırmalar sırasında orada bulundukla
rından görevden ayrılmak istiyorlar. Fakat sözlü 
olarak Encümende verilen fadelerde Koçkın ve yö
resinin, Dersim de içinde olduğu halde. Yüce Mec- 
lis’nizden adalet istediklerini sürekli olarak söyle
diler. Biz kesin olarak adalete önem vermeli ve ala
cağımız karan adalete dayandırmalıyız. Suçluluğu 
gösteren pek çok deliller varken, suçsuzluk karan 
verilmesi adalete uymaz. Bakanlar Kurulu'nun bu 
yöndeki karan Yüce Meclis’e yansımıştır. Yüce 
Meclis’ten adaletli bir karar çıkmalıdır. Bu yüzden 
araştırmalar yapmalıyız. Çoğunluğun kararma gö
re a f yapılacaktır, ama kimler affedilecektir?

Sonra karar ertelenmiş, ama onlar dağlarda ge
ziyorlar. Ertelemekteki amaç tutuklulan bırakmak
sa korkarım bu ters etki yapacaktır. Eğer Yüce Mec
lisin bu konuyu ele alması ülke yararına ise bunu 
yapalım. Bana öyle geliyor ki, ülkenin bizden bek
lediği yalnız a f değildir. O yöreyi dolaşan arkadaş
larımızın gözlemlen ve anlattıklarına göre dağa çı
kanların evleri yağma edilmiş. Eğer haklarındaki
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karar ertelenir ve dağdakiler evlerine dönerlerse 
rahat duracaklar mıdır? Bana öyle geliyor ki, evle
rinde bir şey kalmamış olduğu için rahat durmaya
caklardır. Rahat dururlar derseniz, yanılmış olu
ruz

Mehmet Emin Bey (LekÜi, Erzincan): “Efendim 
bendeniz Ümraniye olaylan nasıl ortaya çıktı, nasıl 
oldu ve yapılan vahşilikler nelerdir onları anlataca
ğım. Yalnız önce Hakkı Hami Bey 'in (Ulukan) 
mantıksız sözlerine cevap vermek istiyorum Hakkı 
Hami Bey diyor ki; aslında isyancı olup da dağa çı
kanlar hakkında ceza ertelemesi yapılmıştır. Oysa 
diğer yakalananlar, yâni aman dileyip sığınanlar 
da vardır. Bunlar da yakalanıp hapse atılmışlardır. 
Bunların cezalan ertelenebilir, ancak dağda gezen
lere asla erteleme affı uygulanamaz. Ayrıca dağda 
gezenlerin evleri yanmıştır. Kadınların ırzına saldı- 
nlmıştır. Eğer şimdi bu hapistekileri asmayacak, 
affedilenleri hapsetmeyecek olursak, bunların bir 
daha suç işlemeyeceklerine nasıl güvenebiliriz?.

Gazete meselesine geleyim. Ben işin başından 
sonuna kadar içinde bulundum. Ümraniye olayı 
şöyle çıkmış ve gelişmiştir: Karacaören nahiyesin
de ötedenheri eşkıyalık yapmakta olan onsekiz 
yirmi kişi birkaç kez mahkum olmuşlardır. Devletin 
belgelerinde isimleri belli bu kişiler yeniden eşkıya
lığa başlarlar. Bizim yöredeki arkadaşlarca da bili
nen Alişir isimli kötü adam ünlenmek, daha doğru
su bir kuyruk kapmak sevdasıyla bunlarla birlik ol
muş, bir çok Türkler de onlara katılmışlar. Yol ke
sip para almakla işe başlayan bu kişilere, Alişir za
manla siyasal bir renk kazandırmak istemiş. Daha 
doğrusu kendisi kalemiyle bu işe girişmiştir. Bu adi
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suç örgütünü Sivas il yönetimi yakmdan bildiği için 
üzerlerine Jandarma Tabur Komutanı İzzet Bey’i 
göndermiştir. Yanındaki yeterli kuvvetiyle oraya 
gelmiş. Ne var ki İzzet Bey, olayların peşine düş
mek yerine daha çok kurt postu toplamakla uğraş
mıştır. Bu adî suç örgütünün on sekiz eşkiyası, 
üzerlerine gelen jandarmanın üç dördünün silahla
rını ellerinden almış. Bu durum karşısında ürken 
İzzet Bey, durumu gidip Haydar Bey’e bildirmiş. 
Haydar Bey o zaman nahiye müdürüdür. Onun 
aracılığı ile jandarmaların silahlan geri verilmiş. Bu 
olay sebebiyle cezalandınlmamalan üzerine eşki- 
yalar iyice şimarmışlar. Yörenin bütün çapülculan 
da onlara katılmışlar. Sayılan çok artmış. Hükümet 
eşkıyayı cezalandırmazsa zaten hemen çoğalırlar. 
Bu sefer Hükümet üzerlerine Halis Bey yönetimin
de kuvvet göndermiş. Artık ölmüş bir adam olduğu 
için bu adam hakkında bir şey söylemeyeceğim. 
Şimdi Tortum kaymakamlığma atanmış bulunan o 
zamanki Jandarma komutanı, Haydar Bey'in ko
nağına gitmiş. Alay kırkar, ellişer, yirmişer, onar ki
şi olarak Umraniyenin bütün yollarını tutmuş. Mar
tın 5 ’inde ben de oradan geçtim ve bunu gözümle 
gördüm. Ben gelmeden önce Zara Kaymakamı ile 
Tortum kaymakamı Şakir Bey ve Halis Bey, Hay
dar Bey’in konağma gitmişler. Akşam keyfi sırasm- 
da Halis Bey elini cebine atıp bir kağıt çıkararak; 
idam fermanınız benim elimdedir demiş. Bunu söy
lediği sırada Erzincan’dan bir ağa da konakta imiş. 
Zaten Dersim’den Koçkınya gelen gidenler ağanın 
konağmda misafir edilirlerdi Halis Beyin istersem 
bu fermanla sizi de Ermeniler’e benzetir yok ede
rim, istemezsem size bir şey olmaz dediğini pek çok
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kişi duymuş. Orada bunları böyle konuşmuşlar, 
sonra kalkmışlar. Bu sözlerin yörede yayılması 
üzerine Kürtler galeyana gelmişler, bizi Ermeni’ye 
benzetmek ne demektir diyerek, jandarmayla olay
lar çıkarmaya başlamışlar. Umraniyeye bir saat 
uzaklıktaki Hacer köyünde çıkan olaylar üzerine 
üzerlerine birlik gönderilmiş. Halis Bey de orada 
şehit olmuş. Olaylar genişlemeye başladığı için Si
vas Valisi Cemal Bey, isyancılara öğütte bulunma
sı için Temyiz Mahkemesi üyesi Şefik Bey’i gönder
miş. Bu tür olaylarda, hatta Nurettin Paşa’ya veri
len emir meselesinin araştırılmasında da Şefik Bey 
çok yararlı görevler yapmış olan biridir. Şefik Bey 
bir yardımcısı ile oraya gitmiş. İsyancılara öğütte 
bulunup Devletin önerilerini bildirmiş. Bu öneriler, 
Ümraniye halkındaki yâni Koçkın aşiretindeki si
lahların ve aralarında bulunan asker kaçaklarının 
ve Karacaöerendeki isyancıların teslim edilmesi gi
bi şimdi hatırlayamadığım başka bazı şeylerdir.

Pekii derler ve orada bulunan isyancılardan 
dördünü Şefik Bey’e teslim ederler. Ellerindeki pa
raların büyük bir bölümünü de verirler. Hatta Hay
dar ve Alişan Bey'lerin elindeki yüklü miktarda pa
ra da Şefik Bey’e teslim edilir ve makbuz alınmaz. 
Şefik Bey paralar ve isyancılan Devlete teslim edip 
raporunu yazar.

Ancak ne var ki, Vali Cemal Bey, Cemal Pa
şa’ya, olaylar kapanmıştır, artık burada askerin 
yapacağı bir görev kalmamıştır bilgisini veriyor. Nu
rettin Paşa da durumu böylece M illi Savunma Ba- 
kanlığma yazıyor.

Şimdi rica ederim, isyancı diyoruz, üzerlerine 
asker gönderiyoruz.. Onlar Hükümet’e teslim olup.
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bütün önerileri kabul ediyorlar. Nurettin Paşa ise. 
sonra kalkıp, ben nasıl olsa onları çembere soktum, 
şimdi Hükümetin önerilerini arttıracağım diyor, ya- 
kaladığmı öldürmeye, ırzlara, namuslara saldırıya 
başlıyor. Bu zalimliğe kim dayanabilir, üç yaşında 
çocuk bile isyan eder. Nasıl olur da o duruma dü
şenler karşısına çıkana kurşun atmaz?

Bu olaylar yüzünden onsekiz milyon liralık var
lık yok olup gitmiştir. 30 bin kişiyi Osman Paşa gö
türmüştür. Refahiyede bir arkadaşım anlattı, yirmi 
yıl önce buraya göçüp yerleşmiş olan ve burada 
oturan bir Türk, varlığına göz dikilerek, her şeyi ve 
karısı elinden alınmış, sonra da sen Alevisin deni
lerek öldürülmüştür. Efendiler, dünyanın neresinde 
böyle olaylar görülmüştür. İplerle bağlanan ve iple
rin ucu iki oğluna verilerek altı saat çektirilen bir 
baba sürüye sürüye öldürülmüştür. Rica ederim bu 
zalimlik karşısında kim isyancı olmaz?

İşte Ümraniye isyanı denilen olaylar bunlar
dır..”

Refet Paşa (İç İşleri Bakanı): “Bunu kesinlikle 
reddediyorum Çünkü Hükümet ve kuvvet Meclis 
demektir. ”

Mehmet Emin Bey (Lekili, Erzincan): “Sonra 
Efendiler diyeceksiniz ki. Dersim (Tunceli) bu olay
lara nasıl katılmıştır? Bunu da söyleyeyim Abdül- 
kadir isimli valinin hiç yoktan meseleler çıkarması 
yüzünden.. Bunu da İçişleri Bakanından bir soru 
önergesi ile soracağım. Kürdistan adına gelen ga
zeteleri doğrudan Dersimde dağıttırmış. O gazete
de Kürtleri de Ermenilere benzetecekler diye yazı
yormuş.
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Ne yazık ki bu adam terfi ettirilerek Tortum’a 
gönderilmiştir..

Ümraniye’de yapılan ve adına uslandırma de
nilen hareketlerin Afrika barbarlarında bile kabul 
edilmeyecek şeyler olduğunu görünce Dersindiler 
de korkmuşlardır. İşte örneği budar, demişlerdir. 
Bunlar Ermeniler’e bile yapılmamıştır. ”

Bu konuşmadan sonra Koçgiri ve Ümraniye 
olaylarının müzakeresine, ertesi gün devam edil
mek üzere müzakerelere son verildi.

Kocairi ve Ümraniye Olaulan Müzakeresinin 
Devamı ve Samsun Yöresindeki Rum 

Eskiualıklttn ile İlgili Önerge..
(Tarih: 5 Ekim 1921-Birleşim: 87)

4 Ekim günü başlayan Koçgiri ve Ümraniye 
olaylarının müzakeresine 5 Ekimde devam edildi..

Salahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Efendim 
ben olayların çıkışı ve gelişmelerinden söz etmeye
ceğim. Çünkü arkadaşlar bunlardan yeterince söz 
ettiler. Ben Encümeninizin karan üzerinde duraca
ğım. Bazı arkadaşlar, alınacak en doğru karar bir 
Araştırma Heyeti kurulmasıdır diyorlar, ama ço
ğunluk bazı güçlükler ve sonunda mahcup olunup 
değer yitirileceği kuşkusuyla, en iyisinin bir a f çıka
rarak meseleyi kapatıvermek olduğunu düşünüyor. 
Ancak benim ve Encümendeki çoğunluğun fik ri öy
le değildir. Efendiler, çıkan olaylar önce bir Binba- 
şmm bir kağıt çıkararak gözdağı vermesi üzerine 
başlamış. Sonunda bir takım insanlar ve bir Alay 
kuvvet yok olmuştur. Ne var ki, 70-80 Hükümet 
kuvvetinin öldürülmesi olayu kendiliğinden oluş
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muş basit bir adalet olayı mıdır? Bu konuda Hükü
metin diyeceği vardır. Her şeyi duymuş olan arka
daşların diyecekleri olmalıdır. Hükümet olayla ilgi
li soruşturma yapması gerekirken, resmî, gaynres- 
mî kuvvetler toplayarak oraya göndermiş, karşısın
da düşman kuvvetleri varmışçasına hareket etmiş
tir. Bu olağandışı davranışm sebebi belki de alın
mış olan bazı bilgilere dayanmaktadır. Bu sebeple
ri öğrenmek Yüce Meclis’in görevi midir, değil mi
dir? Ben işte bunu öğrenmek istiyorum. Eğer başı
mızı başka yöne çevirmeye kalkışırsak, ülkenin çı
karları, geleceği, düzeni ve adaleti ile ilgileniyoruz 
denilebilir mi? Meclis derhal el koymalıdır ve a f 
adalete uygun yapılmalıdır. Yoksa sizin acizliğinize 
güleceklerdir.

Ne demek bu Meclis iki kişiyi asamaz mı de
mek? Asılması istenen adamlar bakalım asılması 
gereken adamlar mıdır? İşin içyüzünü görüp anla
madan bulut arkasmdan yürüyüvermek istiyoruz. 
Benim istediğim ve Encümenin istediği Hükümetin 
elindeki bütün belgeleri almaktır. Bir (anket Parla
menter) uygulanması yâni Yüce Meclisin belirli üye
leri ile bu işin gerçeğini anlaması gerekmektedir. 
Çünkü bugünkü olay doğru şekilde çözümlenmez
se, yarın başka şekilde yeniden ortaya çıkar. Bana 
göre bu konuda iyi düşünüp ona göre karar veril
melidir. Bu mesele gelecekteki birçok meselenin de 
öncüsü olabilir. Halkm haklan, halkın rahatı tü
müyle sağlanmalı, onlar yanlış yoldan kurtanlıp 
doğru yola yönlendirilmelidir. Yüce Meclisin bilgi 
sahibi olmadığı hiçbir şey kalmamalıdır. Bizde 
halk, içyüzünü bilmediği konularda Hükümeti ten
kit eder. Çünkü basın bunlan yazıp halka sunmu
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yor. Çünkü bizde basma gereken değer de verilmi
yor. Olaylann değerlendirilmesine belgelerin ince
lenmesiyle başlamak doğru davranıştır. Yüce Mec
lis’in işe kanşmayıp, işe el koymayıp adaletin sağ
lanmasından kaçınması doğru değildir. Hükümet 
düzeni içinde böyle şey uygun olmaz. Meselenin iç 
yüzü anlaşılmalıdır. Adaleti tam olarak oluşturmak 
zordur. Hatta seçeceğiniz Heyet kimlerden oluşur
sa oluşsun, en doğru adaleti sağlayacaktır, denile
mez. Çünkü o da istediği adaleti bildiği gibi gerçek
leştiremeyecektir. .

... Fakat yine de gidecek Heyete tam yetki ver
mek, yâni İstiklal Mahkemelerine verdiğimiz yetki
yi vermemiz gerekmektedir. Suçu şudur diye belir
leyip istediklerini cezalandırmalıdır. Düşündük, gi
den Heyeti bir anketçi şeklinde bıraktık. Yâni giden 
Heyet araştırmasmı yaptıktan sonra Meclis’e bildir
meli. Efendiler Yüce Meclis inanırsa tam yetki vere
bilir... Karar sîzindir. Encümenin başlangıçtaki dü
şüncesi de bu şekildeydi, ama şimdi bunu doğru 
bulmuyor. Tabii ki herkes düşüncesinde hürdür. 
Ben sizinkine saygı duyuyorum

Herkesin düşüncesi farklıdır. Allah insanları 
eşit yaratmamıştır. Efendiler bu mesele burada 
fazla  derinleştirilemez. Zaman geçirmeden işi bitir
mek, yaraya merhem bulmak gerekmektedir. Bil
seydim bu öneride ben de birlikte olacaktım Mese
lenin bir iki ay uzamasında da bir sakınca görmem, 
yeter ki yanlış bir uygulama yapılmasın. Oraya gi
den Heyete, Hükümetten alınacak bütün belgeler 
ulaştırılmalıdır. Böylelikle onlar meseleyi tam ola
rak anlarlar, hükümlerini sağlıklı verirler. Ayrıca 
özellikle orada maddi ve manevî zarara uğrayanla-
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nn yaralarına merhem olmak gereklidir. Bir a f çıka
rarak o yaralar iyileşecek, mesele bitecek değil
dir... Oradaki durumu, yörede çalışan Heyetlerin 
gereksinimlerini tam olarak anlayıp, sonuçlan doğ
rudan Yüce Meclis’e anlatırlarsa, böylelikle ülkeye 
hizmette bulunulmuş olur...”

Mustafa Zeki Bey (Saltuk, Dersim): “Beyler 
asıl meseleyi arkadaşlar tam olarak anlattılar. Ya
pılmış olan acımasız kötülükler söylenmiş ve bunla- 
n gören arkadaşlar da tanıklık etmişlerdir. Nurettin 
Paşa (Sakallı), Ümraniye üzerine Süvari Bölüğü 
gönderiyor, halk korkudan sığınacak yer arıyor.. 
Süvari bölüğü orgd&n Paşa’ya şifre ile hazır olduk- 
lannı bildirerek, bunlara ne yapalım? diye soruyor. 
Bunlan aramızdaki asker arkadaşlarımız da söyle
sinler. Nurettin Paşa emir veriyor, siz çekilin Topal 
Osman Paşa’ya emir verdim, o gereğini yapacak di
ye cevap veriyor.

Nurettin Paşa biz Amasya’da iken Pontus olay
larından dolayı Samsun’a gitmek istedi Aralık, 
Ocak aylan id i Karlı havada hareket etti, Hav
za’ya vardı. Havza’ya giderken oradaki arabaların 
hepsi de o dağlan aşarak Samsun’a kadar gidip 
geld i Ümraniye ile Zara’nm arası altı saatlik uzak
lıktır. Nasıl oluyor dd Ümraniye’ye gitmiyor? Meclis 
Araştırma Heyeti gidiyor. Bu mesele tam bitmek 
üzere iken Vali Cemal Bey buraya şi/re telgraf gön
deriyor. Müdafaa-i Milliye Komutanlığına başvuru
yorlar. Sonra asıl olaym Alişan Bey tarafından çı
karılacağı Hükümete haber veriliyor. Alişan Koçkı- 
n ’da tutuluyor. Oradan Alişan Dersim'e gidiyor. A i
lesini oraya getirtmek için adam gönderiyor. Adam
lar yolda iken. Süvari Bölüğü, yanındakileri de ya
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kalayacağı yerde Ümraniye’ye gidiyor... Gerekirse 
o subaylar gelip burada anlatacaklar ki, Alişan su
bayı dövüyor...

... Çaresiz Siirt isyan eder, başka yerden Kürt 
isyan eder. Sonra İslamiyet adına İngiliz parasın
dan söz ederler. Bize leke sürerler..”

Dersim milletvekili Mustafa Zeki Saltuk’un 
olayların gelişmeleriyle ilgili anlattıkları bu şekilde 
uzayıp gideri*).

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “İçişleri Ba
kanı ise Dersimde bir şey olduğunu söylemiyor.”

Mustafa Zeki Bey (Saltuk, Dersim): “Bende 
kuyruk acısı vardır, sende evlat acısı. Aşiret gele
neği Bilindiği üzere aşiret inancında oğlunu öldüre
nin kendisini de öldürmek isterler. Bu adamlar ora
ya gidiyorlar, sığınma istiyorlar. Alişan Bey 93 
Harbinde (1877 Osmanlı Rus Savaşı) Hükümete 
1,5 milyon liralık arpa buğday vermiştir.

Yazık değil mi ülke soyulsun? Koçgiri halkı, bu
güne kadar Hükümete, milli yükümlülük ve bütün 
vergilerini ödemiştir. Bunu o yörenin ve çevrenin 
milletvekilleri de bilirler.

Fakat yalnız Koçgiri’de değil bütün oralarda 
Türk köylerinde fenalıklar olmuştur. Kuruçay yöre
sinde Kürtler de vardır. Müftü Efendi söylesin, bir 
Türk köyüne karakol subayı gitmiş, hani halılar, ki
limler diye sormuş? Köyde iki kişiyi bulmuşlar, vur
muşlar. Halk, bizi öldürecekler diye dereye kaçmış. 
Sonunda iki katır, iki beygir yükü halı ve kilimler 
Erzurum’a doğru gönderilmiş.

(*) Ayrıntılar için Bkz. Milli Mücadelede İç İsyanlar ve 
Son Ermeni Olaylan/Yalçm Toker, Toker Yayınlan.
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Yazık değil mi bu millete? Bunların hesabını 
kimden soralım? Dersim’in ileri gelenleri diyor ki, 
biz İngilizler’den para almışsak, milletvekillerimiz 
de almışlardır. Bizde İslam bağlılığı vardır. Ruslar 
bize milyonlarla para önerdiler biz kabul etmedik. 
İslam dûnyasmm üzerinde baskı vardır. Belgeleri 
Müftü efendinin yanındadır. Yirmi bin kişi ile gel
meğe hazır olduklarını... Hükümet tarafından yiti
rilmiştir.. Merdiven koyalım Hazreti İsa’nın yanma 
çıkalım...

(Karışık tutanak..)
Bu adamlar diyorlar ki, bir Heyet gelsin.. Müftü 

efendinin de söyledikleri gibi, kadmlann ırzına ge
çilmiş, adamın oğlu öldürülmüş, beş yaşmdaki kızı
nın ırzma geçilmek için karısı kesilmiştir. Söylesin 
hepsini müftü efendi, belgesini gidip onda görünüz, 
kulağı kesilerek fenalık yapılanlar olmuştur. ”

B ir Ses: “Bunların somut olarak ispat edilme 
olanağı var mıdır?”

Mustafa Zeki Bey (Saltuk, Dersim): “Amas
ya’dan gelen arkadaşlarımdan dinledim. Burada 
onlar yok ki size göstereyim. Biz yemin ettik mille
tin kaderine egemen olduk... Bunlar Havza’ya geli
yorlar, askere getirilen yemeği döküp, biz şunu şu
nu istiyoruz, diyorlar. Çorum’a geliyorlar, Belediye 
Başkanmı sokak sokak dolaştırıyorlar. Bize et bul, 
et bulacaksm diyorlar.

Amasya’dan bir mektup var. Diyor ki, bu Topal 
Osman’ın yaptığı kötülükler nedir Allah aşkma? 
Zara, Ümraniye isyan etti. Aynacıoğullan da onla
ra katıldı. Buralarda ne aş, ne çul, ne hayvan kal
mıştır. Bunlar nereye gidiyor?

Paşa Hazretleri de diyor ki, bunlar konuşulma
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sın.. Dünkü, madde bu idi, geldi geçti Benim sizden 
isteğim, milletinizin sîzlerden isteği Hazreti İsa 
yoktur, artık olan olmuş, yıkılan yıkılmış, yanan 
yanmıştır.. Bu fenalığı ortadan kaldırmak için 600 
yıldır Dersim'in adam olmasını istemezler. Adam 
yağ götürürken yağını koyup tartarlar...

IKarışık tutanak..)
Vallah aldılar. Sonra öteki adam dese k i.. Avu

katlığı düşe giden vali o sandalyeye yapışmak 
için... (Karışık tutanak..)

Vali zorbalığmı sürdürmek için, Dersim isyan 
etti diyorlar. Namusum üzerine söylüyorum hepsi 
isyan etmemiştir. Bir aşiret ağır baskılara karşı is
yan etmiştir. Beni döversen, ben de seni döverim. 
Bu yüzden Dersindiler bugün diyorlar ki, Yüce Mec
lis Peygamber bile olsa biz Hükümeti tanımayız. 
Yalnız B.M.M. Başkanlığından şunu dilemekteyiz; 
Kötülükler yapılmıştır, bu çaresizleri affediniz. En 
önce de bizim çaresizleri affediniz. Ondan sonra bir 
Araştırma Heyeti gönderiniz.

Eğer biz İngiliz’den para aldıysak biz kendimi
zi asalım..

... Eğer onların a f önerisini kabul ederseniz, ki 
ben de bunu istemekteyim Ondan sonra gidecek 
heyet Dersim’in keçisi mi eksik, toprağı mı bunları 
belirlesin. Yoksa oraları toptan yakalım, işin için
den çıkalım  Benim fikrim , önce af ile meseleyi çöz
mekten yanadır.”

Mehmet Emin Bey (Lekili, Erzincan): “Nurettin 
Paşa oradan geri alınırsa, cezayı erteleme kararını 
kabul edebiliriz. ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Müzakere 
yöntemi konusunda konuşacağım. Sorularınız ve
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verilen cevaplar akla uygun değil ve geçersizdir. 
Olaya bugün Meclis el koymuş bulunmaktadır. Ar
tık konu Meclis’in meselesidir. Olayla ilgili benim 
de...”

Mustafa Zeki Bey (Solluk, Dersim): “(İçişleri 
Bakanı Refet Bele'ye) Paşa Hazretleri izin veriniz, 
orta yerde söz konusu bir olay vardır. Hükümet 
doğrudan doğruya bir Araştırma Heyeti göndermek 
istiyor. ”

Refet Paşa (Bele, İçişleri Bakanı): “Her Araştır
ma Heyeti az çok Hükümettir.. Şimdi Hükümet kar
şınızda bir üvey evlat gibi kalmıştır.. Dersim’in ba
ğımsız sancak yapılmasını isteyenleriniz var..”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “.. İsyan 
nedir? Sonra ikinci kez araştırma yapıldığı zaman 
anlaşılıyor ki, daha öncekinde hata vardır. Bu ha
tayı yapanlar kimlerdir, bunlar ve başlarında bulu
nanlar niçin eğitilmemişlerdir. Hükümet bunu şim
diye kadar niçin yapmadı? Acaba Hükümet bugün
kü gücüne o zaman sahip değil miydi? İşte şimdi 
Meclis’in anlamak istediği budur. Bugün yasama 
organı araştırma yaparak bunu anlamak istiyor. ”

Müzakerelerin yeterliliği önergeleri verilmesi 
üzerine..

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Önergelerde 
araştırmanın derinleştirilmesi istekleri var. İki 
önemli öneri bulunuyor. Biri Meclis Encümeninin, 
diğeri Hükümetin. Bir diğer öneri de a f ile ilgilidir. 
Bunların açık oylama ile sonuçlandırılması gerekir. 
Tabii asıl olan aftvr. ”

Salahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “İzin verin, 
bir mesele hakkında düşüncenizi açıklayabilirsiniz.

(Gürültüler..)
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Encümenin önerisi ile Hükümetin önerisi.
(Gürültüler.. Kim korkuyorsa gelsin buraya!., 

sesleri)
Aslında Hükümet ve Encümenin önerileri he

men hemen aynıdır. Oraya bir Heyetin gitmesi ko
nusunda nasıl istiyorsanız öyle yapınız. Yâni olaya 
bir çare bulunsun da hangisi olursa olsun. Yeter ki 
kesin bir karar verilsin. Yani Encümeniniz temel 
noktalarda Hükümetle aynı düşünüyor. Yalnız He
yete seçilecek üyeler hakkında bir şey söyleyece
ğim. ” (Gürültüler..)

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Bu jik ir  ki
mindir, Encümenin midir?”

Salahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Ben bu 
karan onaylıyorum. Şimdi yapılması gereken Hü
kümetin ve Encümenin birbiriyle uyumlu olan öner
gelerinin ayn ayn oylanmalarıdır. ”

Oylamalar sonunda Trabzon milletvekili Hüs- 
rev Bey’in (Gerede), meselenin İstiklal Mahkemesi 
tarafından araştırılarak sonucunu Meclis’e bildir
mesini öngören teklifi kabul edildi.

Rumlar’ın Samsun Bölgesindeki
Eskiualıklan.. Lazistan Milletvekilleri 

Zina Hurşit ve Osman Nuri (Özgen) Betilerin 
İçişleri Bakanına Soru Önergeleri..

Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Geçen sene Mer
kez Ordusu komutanlığı kuruldu ve Nurettin Paşa 
bunun başma geçirildi. Bölgesinin her yerindeki za
vallı halkın, şehirlerin, köylerin zarar görmesine se
bep oldu. Ümraniye, Koçkın olayları çıktı. Sivas ili 
içinde birçok Müslüman köyü yandı ve yıkıldı Bu
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olayları Nurettin Paşa hazırladı. Şimdi bunu ispat 
edeceğim. Samsun ve Ordu çevresinde bir çok Pon- 
tus’çu Rumlar vardır. Hepimizin bildiği gibi bunlar 
istiklallerinin peşinde koşuyorlar ve bir Rum Pon- 
tus Cumhuriyeti kurmak istiyorlar. Bu Cumhuriyeti 
deniz kıyılarına doğru yaygınlaştırmayı plânladı
lar. Benim anlayışıma göre uygulanan sistem yan
lıştır. Nurettin Paşa Samsun’da 15-50 yaş arasın
daki insanlara zorunlu göç uyguladı Sonra Fevzi 
Paşa (Çakmak) bu Meclis'te şöyle konuşmuşlardı: 
Düşman bu Rum düşmanlarıdır, biz de cephede 
öcümüzü alıyoruz.. Ben kimsenin Jikrine bir şey di
yemem. Belki onlar Rum düşmanıdırlar. Amerikalı- 
lar’m, yabancıların gözleri önünde zorunlu göç uy
guladılar. Amasya’yı geçen Rumlar..

(Eksik tutanak..)
Nurettin Paşa, Rumların zorunlu göç ettirilmesi 

sırasmda, Samsun’un içinde bunlara karşı çeteler 
kurduruyordu. Bunun üzerine Rumlar dağlara çık
tılar. (Gürültüler.. Devam devam., sesleri)

Eğer bunlar çok kapsamlı yapılmasaydı bir şey 
olmayacaktı. Tam o sırada, Nurettin Paşa’nm ida
resizliği ve hareketi iyi yönetememesi yüzünden 
Rumlar Müslüman köylerine saldırdılar. Şimdiye 
kadar 30 Müslüman köyünü yakmışlardır. Müslü
manların erkekleri hep askere alındıkları için kadın 
ve çocuklannı doğramışlardır. Bunlar olurken Nu
rettin Paşa ne ile uğraşmaktaydı? Kadınlara ve ço
cuklara çok kötü davranılmıştır. Onlara böyle yapıl
dığı halde silahlılara hiçbir şey yapılmamış olması
nı anlamıyorum. Her halde bir sebebi vardır. Silah
lılar hâlâ dağlarda geziyor.

Nurettin Paşa, vatanına bağlı ve yöreyi tanıyan
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Samsun'un bütün ileri gelen 156 önemli kişisine 
âdeta ev hapsi uygulamıştır. Eski milletvekili Nihal 
Bey, ki oranın Belediye Başkamdir ve Samsun 
müftüsü ile ileri gelenleri de bunların arasındadır. 
Sürgün yapılmıştır ve bunların hepsi..

(Eksik tutanak..)
Şimdi onu da söyleyeceğim. Samsun’da millet- 

vekillertmiz vardır. Onlara da sorarsınız. Ben kendi 
fikrim i söylüyorum. Geçen gün Samsun’a 8-9 kişi
lik Rum çetesi g ird i Onlarla çatışmalar çıktı. Müs
lüman köyleri yakıldı, savunulamadu Eğer Rum eş- 
kiyaları bugün fırsatını bulsalar bütün Samsun’u 
basarlar.

Rumlar’ı korkutan, Samsun’daki ailelerin hâli
dir. Refet Paşa (Bele) burada dediler ki, Hicaz’a 
doğru yollara bakınız. Rumlar beş dakikalık uzak
lıkta silahlı adamlarını bırakmışlardır. Bu silahlı 
Rumlara bir şey yapıldığı yoktur. Nurettin Paşa en 
büyük idaresizliği burada göstermiştir. Onun yapa
bileceği namuslu insanlara leke sürmek, zorunlu 
göç yaptırmak, B.M.M.’nin tarihi onurunu yok et
mektir. Biz yarın tarih önünde bunun hesabını ve
receğiz.

Diyorlar ki, B.M.M. ’nin aleyhinde.. Demek ki bu 
adam B.M.M. ’nin üstündedir. Kendisi orada bir ai
le Hükümeti kurmuştur. Damadı Genel Kurmay 
Başkanı, bir kardeşi Tokat’m kaymakamı, bütün 
bunlarla şimdiye kadar benzeri görülmemiş bir eş
kıyalık dönemi açılmıştır. Yalnız bendenizin anla
yabildiğim bir şey varsa, İçişleri Bakanı İstan
bul’daki yönetim biçimini burada uygulamaya baş
ladı.

Nurettin Paşa bu olağanüstü yetkileri nereden
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aldı? Savcılarla, polis komiserleri ile uğraşır. Ordu 
komutanı sıfatı ile en küçük işlere karışır. Bu se
beple Yüce Meclis bu adamı derhal görevden atma
lıdır. Koçkın Araştırma Heyeti, maddeler şeklinde 
bu adamm cinayetlerini belirlemelidir. Dakika ge
cikmeksizin bu adam atılmalıdır. Ricam budur,”

Ahmet Nafiz Bey (Özalp, Samsun): “Bu mese
lede yetki İçişleri Bakanmm mıdır, yoksa bir maka
mın mı? Orasmı ben bilemem. Yalnız ortada bilinen 
bir mesele varsa o da Rum eşkiyalannm Sam
sunda işledikleri cinayetlerdir. Sokaklar arasmda 
günde 3-5 kişi öldürülüyor. Arkadaşlardan pek ço
ğuna bu konuda telgraflar gelmektedir. Bu durum 
vahşice bir şeydir.

Bugün Yunan Ordusunun vatanımızda yaptığı 
eziyet ve işkencelerin aynısı Samsun yöresinde ol
muştur. Devlet memurlarının kötü yönetimi yüzün
den eşkıya her türlü fenalığı yapmıştır. Hükümet 
bunlara ilgisiz kalmış, üstüne kötü yönetim eklen
miş, sorunu daha da alevlendirmiştir. Bu kişi ora
da sürgünlere, yağmalara izin verdiği için hakkın
da ne gibi önlemler almmıştır? Bu sorulmalıdır. 
Canlarına kıyılan Rumlar arasından kaçıp kurtu
lanlar dağlara gitmiştir. Oralarda her türlü kötülük
leri yapmışlardır. 70-80 köy yakılmış, çoluk çocuğa 
olmadık fenalıklar yapılmıştır. Bunlarla ilgili Hükü
met şimdiye kadar ne gibi bir önlem almıştır?”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendim 
İçişleri Bakan vekili Beyefendi (Fethi Okyar, İzmir) 
Hükümet adına cevap verdi. Yüce Meclis kendileri
ne bir Ordu Komutanı vermişti Bu kadar kötülükle
ri belirlenmiştir. Rica ederim atadığınız gibi o kişiyi 
niçin görevden kendiniz almıyorsunuz? Bu konuda
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ne zaman Meclis’in dikkatini çektiniz?”
Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Elli kişiyi 

şehirde alıkoyması görevden alınması için yeterli 
değil midir? Yâni kanunun smırlannı aşan bu işle
minden dolayı.. Buna Nurettin Paşa’nm kendisi ce
vap veriyor. Diyor ki, Rum cemiyetinden olan ve ha
ber veren 60 kişinin içinde olan insanlardır. Artık 
bu sözlere ne kadar inanılırsa..

(Müzakereler yeterlidir.. sesleri)
Sonunda Merkez Ordusu Komutanı Nurettin 

Paşa görevden alındı.

Fransızlarla Yapılacak Anlaşma
(Tarih:12-13 Ekim 1921-Birleşim: 91-92)

Müzakerelere, Dışişleri Bakanı Yusuf Kemal 
Bey'in (Tengirşenk, Kastamonu) yaptığı bilgilendir
me konuşmasıyla başlandı.

Hulusi Bey (Kutluoğlu, Afyon): “Belirlenen hat
im güneyi Fransızlar’a ait olunca, oralara yakm 
oturan aşiretler hattı bozup kaçarlarsa o zaman ne 
yapacağız? Bunlar Fransız toprağmdadır diyerek 
zamanı lâfla mı harcayacağız? Bu hattm aradaki 
s mır olmadığmı Fransızlar da kabıil ediyor, biz de.. 
Bize diyorlar ki, madem ki orada oturan insanlar 
bizim topraklanmızdadır, sorumluluğu da bize ait
tir. Oralarda biz Avrupa kurallarma göre sorumlu
luk üstlendik.. Tren hattı tam olarak bizim elimizde 
olmadıkça ve ortak kullanımda oldukça biz onun 
güvenliğini sağlayamayız, diye ekliyorlar.

Açık görüşüyoruz. Tren yolunu politikalarına 
âlet etmek, bizi demir kalenin içine sokmaktır. Ben
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diyorum ki, bu durum ortadan kaldmlamıyorsa ve 
Fransızlar ille hatim bir kenarından tutacaklarsa o 
zaman yapılacak olan sınır kasabalarmm tümünde 
Hükümetin idaresi devam ettirilmeli, bunda direnil- 
melidir. Çünkü çölde başımıza belâ açacak bir Hü
kümet kurduramayız. Onun için biz tren yolunun 
diğer yanmı smır olarak kabul ederiz. O zaman çok 
şey yok olacaktır ve bu çok basittir.

Yusuf Kemal Bey'e sormak istiyorum, asker ta
şıma işi nereden başlayacak? Bizim de taşıma 
hakkımız olmayacak mı?

Sonra sağlık hizmeti, arama, kontrol gibi idare 
ve mâliyeye ilişkin sebeplerle asker taşıma işlemi 
ertelenmemelidir.. Ayrıca Çobanbey’den sonraki 
tren hattı diye bir belirleme yapılmalıdır. “

Sal&haddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Fransız- 
lar’a bu hattan asker taşıma hakkmı vermemeli
yiz.. Bu durumun oradaki Müslümanlar üzerindeki 
etkisine dikkat edilmelidir.

.. Efendim bir iki nokta açığa çıkmamış. Bizim 
Aziziye, Malatya ve yöresi ile özellikle Sivas halkı
nın hayvanlarını otlatma haklannm bulunup bulun
madığı açıklarısın. Bunlar ne kadar kesin biçimde 
belirlenirse yararımıza olur.

Sonra tren yolunun borcu meselesi Bağdat hat
tının çıkarlarını almakla ilgilidir. Bugün bu hattan 
bize kalan bölüm kuraktır. Sürekli gelir getirmeye
cektir. Bunlar hukuksal konulardır. Bağdat hattı
nın kullanım hakkı devrediliyor. Bu noktayı da içi
ne alması gerekir. Bu konuyu Hükümetten sormak 
da benim için bir borçtur. Yalnız bu değil, tren ko
nusuyla ilgili daha bir çok mesele vardır..’’

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Dünyada
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olup bitenden habersiz olan bir millete karşı Fran- 
sızlar nasıl barış yapma isteğinde bulundular? 
Acaba onlarda böyle bir akım mı var? Biz onlara el 
verirsek siyasi rekabetlerinde bir çıkar mı sağlaya
caklar? Bu durumda İngilizlerin ve diğer Devletlerin 
tutumu ne olacaktır? Ben ilerde bunların cevapları
nı da görmeliyiz diyorum. Meclis’in kurulmasından 
beri yapılan en samimi celse bugünkü olmuştur. Bi
zim bunları böyle dertli şekilde düşünmemiz dün
yada olup bitenlerden habersiz olmamızdandır. 
Dünya siyaseti hakkında bilgi sahibi olmadığımız 
için kararsızlıklar yaşıyoruz. Dert geneldir. Fran- 
sızlan bize doğru atan rüzgâr nedir?”

Fransızlarla Yapılacak İkili Anlaşma..
Fransızlarla yapılacak ikili çınlaşma konusu

nun görüşülmesine ertesi gün de devam edildi..
Hulusi Bey (Kutluoğlu, Afyon): “Sevr’den farkı 

çok a z . ” yorumunu yaparken..
Salahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Bekir Sa

mi Bey anlaşması yoktur..” diyordu.
Dışişleri Bakanı Yusuf Kemal Bey sık sık kür

süye gelerek çınlaşma konusunda açıklamalarda 
bulundu ve sorulan cevaplandırdı.

S im  Bey (Bellioğlu, İzmit): “Anlaşma ile ilgili 
görüş açıklamak için bağlantılı cümlelerle konuş
mak yerine, sorularla amaca ulaşmayı daha uygun 
buluyorum. Bu davranışım, hem kendim, hem ken
dileri ve hem de amacın daha kolay anlatılması 
içindir. Onun için Dışişleri Bakanından şu ricaları
ma dikkat etmelerini diliyorum.

1. Suriye ile sının Fransızlarla kararlaştırmak, 
Suriye’yi Fransızlar’a bırakmak veya orada Fran
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sız korumasını kabul etmek anlamına gelmez mi? 
Bu sorumu biraz açıklayayım: Geçenlerde Dışişleri 
Bakanı Beyefendiye Encümende söylemiştim. Yir
mi sene kadar önce Turisine ile bizim Akabe ilçemiz 
arasındaki sınır konusunda Mısır’la aramızda bir 
anlaşmazlık çıkmıştı. O zaman İngilizler, kendileri
nin görevli gönderdiği bir iki İngiliz subayı ile tartış
mamızı önerdiler. Bizim memurlarımız ise, bunu ka
bul etmenin Mısır üzerinde İngiliz korumacılığını ve 
egemenliğini onaylama anlamı doğuracağını düşü
nerek reddettiler. Ve bir başka çözüm yolu olarak 
şöyle dediler: Eğer o subaylar Mısır Hükümeti’nin 
emrine girmiş İngiliz subayları olurlarsa kabul ede
riz. Böylelikle Mısır Hükümeti adına görevlendirilen 
İngiliz subaylarıyla konuşuldu.

Aynı yöntem, Trablusgarp sınırının Tunus’la 
düzenlenmesi sırasında uygulanmış, o zaman da 
Tunus Hükümeti emrine girmiş olan Fransız subay
larının aracılıktan kabul edilmişti. Böylece Osman
l I  Devleti, Fransızların Tunus üzerindeki egemenli
ğini kabul etmemiş oluyordu.

Şimdi de durum aynıdır. Fransızlar’ın Suriye sı
nın konusunda söz sahibi olmalarını kabul etme
miz, Suriye üzerindeki egemenlik haklarımızı Fran
sa’ya bırakmak veya Fransızların Suriye üzerinde
ki koruyuculuğunu kabul etmek anlamına gelir. Du
rum hangisidir? Yoksa hiçbiri midir? Lütfen bunu 
açıklasınlar.

2. Fransızlar Mondros Mütarekesinde temel ilke 
olan Wilson prensiplerine uyup uymadıklarını söy
lediler mi?

3. Suriye’nin kuzeyinde, halkmm Türkmen diye 
anıldığı bölge, coğrafya bakımından smırlandınlıp
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belirlenmesi olasılığı bulunduğuna göre buranın da 
Lübnan Dağı gibi Suriye’den ayn bir yönetim şekli
ne dönüştürülmesi düşünülmüş müdür?

4. Anlaşmada, bizden ayrılacak kavimlerin ka
derlerini belirleme haklarmm kendilerine bırakıldığı 
yönünde bir madde bulunmaması bilerek mi 
konulmamıştır, yoksa unutma sebebiyle mi?

5. Fransızlarla M illi Misak’tan özveride buluna
rak anlaşma yapılması ilerisi için bir kötü örnek ol
mayacak mıdır?

6. Esirler arasından gitmek istemeyenler olur
sa, anlar isteklerine rağmen geri gönderilecekler 
midir?

7. I. Dünya Savaşı sırasmda bile işgale uğra
mayan ve şimdi hâlâ askeri ve idari yönetimimiz al
tında bulunan yerlerin boşaltılması ne gibi bir zo
runluluk sebebiyle olmuştur ve buna hangi zorunlu 
sebeplerden dolayı uyum gösterilmiştir?

8. Güvence altında trenle taşmacak Fransız as
ker ve malzemeleri için ne oranda para alınacaktır? 
Bilindiği üzere, bir zamanlar Süveyş kanalını kaz
dıkları zaman, Osmanlı Devleti’nin küçük bir dik
katsizliği oradan Yemen’e gönderilecek askerlerin 
gönderüememesi sonucunu ortaya çıkarmıştı

9. Harşit maden alanı kaç kilometre uzaklıkta
dır ve yüzölçümü ne kadardır? Maden kapasitesi 
ne kadardır?

10. Fransız yardım, sağlık ve eğitim kurumlan
ma yerel Hükümetler tarafından denetlenmesine 
izin verilecek midir?

11. İbni Ömer doğma kadar Frarısızlann sokul- 
masma izin verilirse, yöre üzerindeki egemenlik 
hakkımız sürdürülebilecek midir?
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12. Birinci mektubun birinci paragrafı Fransa 
delegesi tarafından bizim delegelerimize yazılı ola
rak verilmişken sonuç niçin ters olmuştur? Sebebi 
nedir'?

13. Türk kanunlarına göre kurulacak şirketlerin 
sermayesini, Fransız sermayesidir diyerek Fransa 
tarajmm ilerde korumaya kalkışmayacağmı sağla
yacak bir maddeye gerek var mıdır? Demin Şeref 
Bey sözünü etti. Rıhtım şirketini sermayesi Fran- 
sızdır diyerek Fransa Hükümeti korumaya kalkış
mıştı.

14. Adalet ve maliye kapitülasyonları hakkında 
bir madde konulmaması lehimize midir, aleyhimize 
mi?

15. Yunanlılar’ın İzmir’e çıkmasını isteyen ve 
destekleyen devletler arasmda Fransızlar da bu
lunduğuna göre, kendileriyle barış yaptığımız za
man, Fransa ile Yunanistan arasındaki ilişkiler na
sıl bir şekil alacaktır?”

Salahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Bu anlaş
ma metni konusundaki fikrim izin bildirilmesi için 
yazdırılan müsvedde iki yönden dikkat çekicidir. 
Birisi genel siyasal durumdur, diğeri genel askeri, 
ekonomik ve mali yönlerden ne yapacağımız mese
lesidir. Ancak bu konudaki düşüncelerimi daha 
sonra açıklarım. Tabii bu konulardaki en önemli 
açıklamaları yetkili olan Hükümetten beklemekte
yiz. Bizim bilgilerimiz tabii ki çok smırlıdır. Bu yüz
den smırlı bilgilere dayanarak fik ir yürütmeyi uy
gun bulmam. Dediğim gibi bu konudaki düşüncele
rimi daha sonra açıklamak üzere, elimizdeki müs
vedde üzerinden bazı şeyler söyleyeceğim.

Arkadaşlarımızdan Şeref Beyefendinin (Aykut,
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Edime) çok güzel söylediği gibi, eğer durumumuz 
ve koşullar uygun ve kuvvetimiz yeterli olsaydı, ta
bii ki böyle bir şeyin altına imza koymazdık. Bu söz 
çok yerindedir. Ben de bu sözü yinelemek isterim. 
Milletlerin hayatında bazı kurallar vardır. Bir yer
den bir çıkar elde etmek için bazı şeyler yapılabilir. 
Kötülük getirmezse tabii k i. Eğer kötülük getirecek
se ondan kaçmılır. Biz yarar sağlayan noktalar 
üzerinde çalışacağız. Bu ise iki madde üzerindedir: 
Tren ve sınır..

Bu iki madde bizim isteklerimizi tam karşılamı
yor. Şimdi onlarla ilgili konuşacağım.

Sınır meselesi. Sınır konusunda bizim temel il
ke olarak kabul ettiğimiz Milli Misak vardı. Fakat 
buna tam uyulamadL Bunda yazık ki bizim hata
mız vardır, tşi başlangıçta büyük tutmadık. Başlan
gıçta tren hattına yapışsaydık belki daha çok başa
rı kazanırdık. Sanıyorum başlangıçta kısa bir an
laşma yapılması bizi onun üzerinde aşağı yukarı 
bocalattı Canımızdan, malımızdan vazgeçebilece
ğimiz olasilığmı görenler oraya sarıldılar. Biz baş
langıçta geri çekilme meselesinde esneklik göster
miştik. Oysa biz onlara en üst düzeydeki isteklerle 
başlamış olsaydık, onlar da kuşkusuz buraya gele
rek bizden en çok koparacakları şeyleri isteyecek
lerd i Onun için hata işin başlangıcında yapılmıştır. 
Şu anki anlaşmanın 9. Maddesiyle belirlenmiş olan 
sınır Payas’m güneyinden başlıyor. Diğer bir arka
daşımızm işaret ettiği gibi, bendeniz de bu smınn 
sakmcalı olduğunda diretmekteyim. Savaş sırasın
da Alman bilim adamları eliyle ülkemizin ekonomi
si incelendiği zaman Almanlar Payas'taki maden 
kaynağı hakkmda Hükümetimize bilgi vermişlerdi
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Demek ki oralar maden yönünden zengindir. Ma
den zenginliği yönünden ikinci derecede bir bölge 
olması ve denize yakınlığı dolay ısı ile geleceği par
lak bir yerdir. Bu durumda Payas’m hemen güne
yinden sınırın geçmesini kabul etmek demek, bu 
madenleri Fransızlara bırakmak demek olur. Bura
sı sadece bir toprak değildir. Bu bakış açısından di
yorum ki, Payas’m güneyinden geçecek sınır belir
sizlikten kurtarılmalı, hiç olmazsa İskenderun Kör
fezi dolay ısı ile bunda direnilmelidir.. Gerçi o za
man Fransızlar da direneceklerdi. Böylece bir orta 
yol bulunurdu ve orası doğal sınır olurdu. Sınır be
lirlemede uzman olan arkadaşlar bunu daha iyi bi
lirler. Bu konuda dağ taş düşünülmezse de hiç ol
mazsa uygarlık bizde kalabilir. Bu noktada Hükü
metin diretmesini rica ederim...”

Salahaddin Bey, konuşmasının devamında, 
güney sınırının geçmesini istediği yerleri, köyleri, 
dağlan, Dicle nehrini, nehrin dirsek yaptığı bölge
leri belirleyerek en ufak ayrıntılarını neredeyse 
adım adım anlatıyor.. Nusaybin’in de kesinlikle 
bizde kalmasını istedikten sonra şöyle devam edi
yor:

“Dışişleri Bakanından bir noktada bilgi rica 
edeceğim. Bağdat hattının Nusaybin'le Suriye ara
sındaki bölümünün onarılması olanağı yok mudur? 
Mersin’den doğrudan doğruya Nusaybin’e giden 
bir hat ve ondan ayn olarak da İskenderun’a giden 
bir başka hat inşa edilemez mi? Pozantı bizim için 
üretim endüstrisinin merkezidir. Orada akarsu gü
cü vardır. Bilindiği üzere tren yolu yapımı işinde 
akarsu kuvvetinden yararlanmayı öngören bir yön
tem bulunur. Hükümet bu durumda, kendi milli çı-
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karlanınız ve üretim endüstrimizin elimizde bulun
durulması yönünden Pozantı akarsuyunu kullana
maz mı? Yâni istediğimiz zaman Anadolu kapısmı 
kapayarak, ormanın ağaç ve tahtalarından tren 
şirketi değil böylelikle biz yararlanırız. Çünkü şim
di bunları onlara veriyoruz. Aslında burası başka 
bir şekilde yapılmıştır. Değişik bir tren hattıdır. A l
manlar biraz pay senedi toplamışlardı. Bunlan 
şimdi Fransızların eline bırakmış oluyoruz. Çünkü 
bir limanda son buluyor. Kazanım olanaklan çok
tur. Bu konuya dikkatle eğilinmelidir.

Pozantı’dan geçmiş olduğum için çok duygula
nıyorum. Orada büyük işler yapabiliriz. Mesela ile
ride kağıt fabrikadan kurabilir, daha başka şeyler 
yapabiliriz. Elektrik eneıjisi üretiminde yararlana
biliriz. Özetle o dağlık bölge elimizde kalırsa çok 
doğru olur. Biz boş yere bir hat veriyoruz. Bu konu
larda ben mantıktan ve çıkardan söz etmek istiyor, 
onun için bunlan söylüyorum. Pozantı-Tarsus böl
gesinde diretmek ve onun için bu Anadolu hattıdır 
dedirtmek, Hükümetimiz için büyük bir boşan ola
caktır.

İkinci nokta efendim, bu konuda kullanılan 
cümle sakattır. Ben, cümlenin şöyle olmasını ister
dim: Bağdat tren hattı Yüce Osmanlı şirketinin sa
hip olduğu şu tarihli haklarını, T.B.M.M. Hükümeti 
Fransız şirketler grubuna aynen devretmeyi kabul 
edebilir. Biz bir Osmanlı şirketine üstünlük haklan 
veriyoruz. Bunda Fransız şirketini kullanıyoruz.’’

Cevap vermek üzere kürsüye gelen Dışişleri 
Bakam Yusuf Kemal Bey’in Versay anlaşm asın
daki maddelerden söz etmesi üzerine..

Salahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Bunun
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Padişah fermanına benzetilmesini isterim. Bu du
rumda benim incelemelerim sonunda anladığım 
şunlardır: Bağdat demiryolu işletme hakkı neleri 
kapsamaktadır? Bu haklar içinde şunlar şunlar 
vardır ve şimdi bunları şirket kullanacaktır. Ancak 
bendenizin burada korkum, bu sözün yazılış biçi
mine göre bunları şirkete bırakmış oluyoruz. Hangi 
koşul altında bırakıyoruz? Şirketler grubu için biz 
hangi yükümlülüklerin altına giriyoruz? Grup ise 
buna karşılık bize neler vermeyi üstleniyor? Bu ko
nuda bir bilgi yok. Biz şirkete devrediyoruz, tabii ki 
karşılığında da onların bir yükümlülüğü olmalı 
Çünkü biz işletmeyi her şeyi ile kendilerine vermek
teyiz.”

Dışişleri Bakanı: “Gerek şirket, gerekse ilgili 
kişilerin zarar ve harcamalarının tümünü Fransa 
Hükümeti üstlenmektedir.”

Salahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Benim is
teğim bu sözler üzerinde bazı düzeltmeler yapılma
sıdır ve bunu çok önemli görüyorum

Fransız meselesi hemen hemen bu tren hattı 
meselesidir. Fransa’nın buradaki kuvveti bu tren 
hattı demektir. Biz sürekli bir veriş içindeyiz. Biz 
işin neresinden tutacağımızı bilmiyoruz. Bu nokta
da dikkatli olunmasmı Bakan Bey’den rica ediyo
rum

Efendim Bağdat halimin ayrıcalık haklan şun
lardır: B ir kez kullanacağı kereste, demir, maden 
kömürü vergi dışıdır. Tamam bu normaldir. Ayrıca 
bu iş için tren hattı boyunca tuğla ve kiremit fabri
kaları yapma ayrıca lım a da sahiptir. Hatim iki ta
rafında 20 kilometre içerisinde bulunan kömür ve 
madenleri bulup işletebilir. Ancak bunlar ülkemiz
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de bulunup işletiliyor ve Osmanlı Kanunları uyarın
ca işletiyor. Osmanlı kanunlarına bağlanmaz ve so
nucu istenildiği şekilde olmazsa durum kötüleşir. 
Ben işte tren hattı meselesine bu açıdan eğilinmesi- 
ni istiyorum. Şirket özellikle Pozantı yöresindeki or
manları kullanımma alarak bunu daha da ileri gö
türmek isteyebilir. Çevrede çalışabilmek için belki 
yeterli sermayesi bile yoktur. Fakat bir defa tren 
hakkı üzerine oturdu mu, önce Pozantı ormanlarını 
tümüyle ele geçirerek deniz kıyısına indirmek iste
yecektir. Bendeniz diyorum ki, bu bölgedeki değer
lerden, yıkılmış duruma gelen Anadolu'yu yarar
landırmaya çalışmalıyız.

Ayrıca tren hattı şirketine Diyarbakır ve Harput 
hattı da verilmiştir. Şirket eski kuruma ait ayrıcalık 
haklarına devren sahip olunca akarsu gücünden 
de yararlanacaktır.

Bu arada bir de kilometre garantisi konusu var. 
Bunun üzerinde durmayı da gerekli görüyorum Ya
bancı göçmenler hakkında bazı arkadaşların dü
şünceleri gerçekleşmiş değildir. Böyle bir ayrıcalık 
yoktur. Yarın Diyarbakır'dan, Harput yönüne tren 
işletilmek istenince ne olacaktır? Buna karşı bir ek 
önlem düşünülmüş müdür? Bu noktanın not edil
mesini Bakan Beyden rica ederim Bu hak Fransız- 
lar’dan, gerektiğinde bedeli ödenerek alınmalıdır. 
Bu durum Bağdat hattı ayrıcalık hakkı düşünülün
ce pek ağır sayılmayacaktır. Yâni verildiği zaman
ki duruma göre iyidir ve kurtarılması olanağı eli
mizdedir. Bu yüzden Bağdat hattı kullanım hakkı
nın bir şirketler grubuna devredilmesi doğru değil
dir. Haklarımız ve egemenliğimiz artık elimizdedir. 
Bu iş, Bağdat demir yolunun öncelik hakkına bağ
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lanmalıdır. Grup, Bağdat demiryolu şirketinin hak
larından yararlanmak için, bakarsınız çıkar sağla
yacağı bir başka gruba devredilmesini de kabul 
eder. Yâni bunu kabul edecek bir gruba devretme
yi de garanti eder...

Sonra, Türk Hükümeti’nin haklarının devam 
edeceği cümlesinden amaçlanan, hattı bugün Fran- 
sızlar işgal etmiştir, onlar çekildikten sonra Türk 
Hükümeti işgal edecek demektir. Bu sebeple mek
tupta yer alan iki cümleye itiraz ediyorufn.

Benim düşüncem şudur: Bu hattın tüm kulla
nım hakkı, işletilmesiyle ilgili her şey devlet malı ol
masından dolayı bize aittir. Yâni istediğimiz şart
larla alabiliriz. Bu yüzden, bu öncelik dışında baş
ka hiçbir önceliğin bulunmadığı vurgulanmalıdır.. 
Bu tren şirketinden benim de 10 adet pay senedim 
vardır, ben de dava açarım ve bu şekilde herkes de 
bu tür iddiada bulunabilir. Böylelikle hak sahibi 
olanlann şirketle çıkacak anlaşmazlıklarını Türk 
makamlan çözümleyecektir. Şimdi tren konusuyla 
ilgili ikinci cümleye geçiyorum .."

Salahaddin Köseoğlu’nun bu çok uzun ko
nuşması bu şekilde ayrıntılar üzerine sürüp git
miş, Mersin milletvekili bu arada Dış İşleri Baka
nına şuna benzer bazı sorular da yöneltmiştir:

“Eğer biz Musul ve yöresine aşiretleri etkisizleş
tirmek için asker fa lan göndermek istersek ne ola
cak? Güvenlik iki yanlı olmalıdır. Buradan gönderi
lecek olanlann Osmanlı Hükümetinin aleyhinde 
kullanılmaması için maddeye bir ek konulması ola
nağı yok mudur? Tabii ki bizim için de.. Amacım bu 
gibi noktalan öğrenmektir.

B ir arkadaşımın da sorduğu üzere buradan ne
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kadar asker gönderilebilecektir ve bu askerler bi
zim egemenliğimizi ve dindaşlarımızı nasıl etkileye
cektir? Hükümet bu sorularıma nasıl cevap vere
cektir? Bu iki soruma cevap isterim. ”

Dış İşleri Bakanı Yusuf Kemal Tengirşenk, 
bu sorular üzerine; “Siz lehte misiniz aleyhte mi? 
Düşüneyim, şimdi cevap veremeyeceğim, sonra ya
nıtlayacağım" dedi.

Salahaddln Bey (Köseoğlu, Mersin): “Hüküme
tin aydınlanması için bir soru daha sormama izin 
veriniz. Tren tarifesinde, birbirinden farklı tarife be
lirlenmesi konusu.. Bütün dünyanın kabul ettiği bir 
kural vardır ki, tarifeyi tren işletmesi belirler, bu 
Devletlerin, Hükümetlerin işi değildir.

.. Sonra efendim Bağdat hattı Nusaybin’e ka
dar yapıldı. Biz bunlara kilometre başına vermekte 
olduğumuz parayı ve işletmeden dolayı vereceğimiz 
parayı kurtaramaz mıyız? Neden bu noktada Fran- 
sızlar’a bağımlı kalalım? Eğer bu bizim kendi eli
mizde olursa istediğimiz gibi yaparız. Bu noktaya 
da dikkatinizi çekmek isterim.

Ayrıca bir de İskenderun meselesi var... Bura
ya verilecek statü, halkın kendi kendini yöneteceği 
idare biçimi olmalıdır. Fransızların burası için oluş
turmak istedikleri yönetim şekli neye benziyor?

... Burada Türkçe egemen olacak... 8. Maddede 
sözü edilen Türk memuru sözcüğünden, onlar, Hü
kümet odacısı, posta dağıtıcısı gibi memurları kulla
nırlar, bir okul açarlar ve bir hoca koyup okutma 
yeteneği olmayanlara okulları teslim edebilirler.

... Sonra Mersin Limanı.. Limanı yapacak bir 
adam bulunamamışken, İskenderun nasıl olacak? 
Burada Osmanlı Hükümeti için bir serbest bölge
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oluşturulması gereklidir. Yâni İskenderun’da ser
best bir liman, bir iskele oluşturabilirsek çok iyi 
olur. Gerçi Mersinden deniz ulaşımımızı sağlayabi- 
liyorsak da, İskenderun’dan daha hızlı yapılır. 
Çünkü İskenderun’a her yerden sermayeler gele
cek ve büyük Pazar orası olacaktır. Mersin limanm- 
dan daha üstün özellikleri bulunacaktır. Bu yüzden 
bizim öncelik hakkımız bize yarar sağlayacak, hal
kımız için de yararlı olacaktır.

Üçüncü mesele.. İskenderun Limanmm yapımı 
için Osmarılı Hükümetinin, Bağdat tren işletmesine 
sağladığı bir sözleşme maddesi vardır. Şimdi bu 
şirketler grubuna Bağdat demiryollannm bütün 
haklan devrediliyor. Bu durumda İskenderun Li
manı kullanım haklan da kuşkusuz Fransız grubu
na geçecektir. Bu da Fransız şirketler grubu tara- 
Jindan tabii ki olduğu gibi kabul edilecektir.

13. Madde çok güzel yazılmış. Bizim sınırın ku
zeyinde oturup da koyunlannı otlatmak için güne
ye geçme gereksinimi duyan halkımızın çıkartan 
sağlanıyor. Buraların halkı yılın hemen hemen se
kiz dokuz ayını sınırın güneyindeki bölgede geçirir. 
Sonra buralarda yerleri yurtlan olmadığı için hay
vanlarını tren hattmm kuzeyine geçirmek üzere ge
lirler, halkın tarlalarına hayvanlarını doldurup za
rar verirler. Bundan kurtulmak için de halk gelenle
re bir vergi verir. Onlar da bu para karşılığmda bi
raz arpa buğday ve kumaş alırlar. Kışm çöle çeki
lirler...

... Tren hattının güneyinde olan sorunlun not et
tiriniz Bakan Bey. Aşiretlerin, yerleşik ve göçebe 
halkın mer'alan kullanım hakkı güneydedir. Bunu 
kabul ediyor musunuz? Yarın Şamlılar gelir, bunla-
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n bize vereceksiniz derler. Onlar Fransız’ı tanımaz
lar. Yüzbinlerce koyun zarar görür. O zaman bunla
rın alış veriş hesabını kim yapacaktır?”

Konuşması sırasında Salahaddin Köseoğ- 
lu’nun buna benzer sorulan yine devam edip git
miş, Dış İşleri Bakanı Yusuf Kemal Tengirşenk 
de hepsine cevap vermeğe çalışmıştır.

Salahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Tren hat
tının Fransız askeri tarafından korunması konusu.. 
Hattın bizdeki bölümünü biz koruruz. Fakat güney
de, yâni Fransızlar’a ait bölüme yapılacak saldırı
lara karşı hattın korunmasmm Fransızların sorum
luluğunda olması gerekir. . Yâni diğer taraftaki gü
vencenin sağlanmasmı onlar garanti etmelidir.

Sonra bir diğer önemli nokta. 7. Maddede şöy
le deniliyor: Azınlık haklarının tanınması çok önem
lidir ve bu meselede Müttefik Devletler arasında ya
pılan Barış Antlaşmasında yer alan maddeler uy
gulanacaktır. Oysa buraya bağımsız kurumlar koy
muşlar ve Mahkemelerde dil özgürlüğü tanımışlar
dır. Bütün azınlıklarla ilgili haklar tek tek belirlen
melidir. Bunların arasında büyük farklılıklar var
dır. Çünkü Avusturya'ya kabul ettirilen kurallarla 
diğerlerine kabul ettirilen aynı olamaz. Onlar birbir
lerinden farklıdırlar. Bazılarına ağır şartlar kabul 
ettirilmiştir. Sevr anlaşması bizim tanımadığımız 
bir anlaşmadır. Bu nokta burada bir daha vurgu
lanmalıdır... Adı konulan çocuğun adı ve yaşı bili
nir, ama adı konulmayan bilinmez...

... Tabii ki asıl mesele tren hattı ve smırdır. Di
ğer maddeler ise ayrıntı. Jandarma ve okul konu
suyla ilgili maddelerde de Hükümetten bir şey rica 
ediyorum. Devlet bir mektup vererek, Fransız din
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ve sağlık kurumlanın korumayı garanti ediyor. Bu
na bir ekleme yapılmasını istiyorum. Bu konuyu 
propaganda aracı yapmayacaklarına söz vermeli
dirler. Ayrıca bu kurumlann şimdi bulunduktan du
ruma göre korunacaktan da vurgulanmalı. Buna 
karşılık Fransızlar da bizim Filistin, Hicaz, Suriye 
ve Batı Trakya’da bulunan vakıf okullarımızla ka
mu taşınmazlarını koruma garantisi vermeliler. ”

Bu konuşmalardan sonra 2. Celse sona erdi. 
3. Celse yine Dışişleri Bakanı Yusuf Kemal Ten- 
girşenk’in konuşmasıyla başladı.

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Bakan Bey, 
tenkitlerinizi dinleyeceğiz ve bundan yararlanaca
ğız diyor. Meclis’in yapmış olduğu tenkitlerden ya
rarlanma olanağı kaldı mı? Franklen Buyyon ile 
bugün görüşebilecekler mi? Eğer görüşülebilecekse 
tenkitler bir değer taşır, yoksa hiçbir değeri olmaz. 
İkincisi bu anlaşmadan ne gibi yararlar elde ediyo
ruz ve bugünkü durumumuza göre Dışişleri Bakan- 
lığmm ve Hükümetin konuya yaklaşımı nedir?’’ 

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Bakan Bey 
dediler ki, Bakanlar Kurulunda mali ve ekonomik 
konulan görüştük. Bu anlaşmayı görüşmüşler, pe
ki şimdi bundan başka bir şekli kabul ettirecek bir 
durumda olunmadığını mı söyleyecekler? Yoksa b i
çaresiz durumda mı kalınmıştır? Rica ederim bu
gün askeri ve ekonomik yönden bunu kabul etme
miz bir zorunluluktur diyerek kesin bir şey söyle
mişler de sonra buraya mı gelmişlerdir?’’

Konuya, birçok milletvekilinin sorduğu soru
larla devam edildi ve ertesi gün görüşülmek üzere 
celse kapandı.
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Yine Aynı Konu:
Fransızla rla  Yapılacak Anlaşm a

(15-16-18 Ekim 1921-Birleşim: 93-94-96)

Salahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Sayın Di
van Başkanı (Adnan Adıvar) benim ve diğer arka
daşların, anlaşmanm maddelerini kabul edip etme
diğimiz konusunda konuşmamızı istediler. Tümü 
hakkında kabul veya ret şeklinde oy vereceklerini 
söyleyen arkadaşlanmız oldu. Benim sözlerimden 
bazılannm tutanaklara eksik geçtiğini görüyorum. 
Bir daha böyle olmaması için katip beylerin dikkat 
etmelerini rica ederim. ”

Daha sonra konu üzerinde Trabzon milletveki
li Hafız Mehmet Bey (Engin, Atatürk’e İzmir su- 
ikasti davasında idam edildi). Bursa milletvekili 
Şeyh Servet Efendi (Âkdağ) konuştular,

Dış İşleri Bakanı Yusuf Kemal Bey (Tengir- 
şenk) bunlara cevap verdi.

“Bir soru soracağım” diyerek araya girmeye ça
lışan Mehmet Şükrü Bey’e (Koç, Afyon) “Soru sor
mayalım, devam..” sesleri ile milletvekilleri itiraz 
ettiler.

Müzakerelere 16 Ekim günü yapılan 94. Birle
şimde devam edildi..

Dışişleri Bakam Yusuf Kemal Tengirşenk ve
İçişleri Bakam Ahmet Ferit (Tek) Beylerin bilgi
lendirme yaptığı 1. Celsede, muhaliflerden kimse 
söz almadı.

94. Birleşimin 2. Celsesi, Ali Şükrü Bey’in şu 
konuşmasıyla başladı.

Ali Şükrü Bey (Trabzon): “Efendiler, böyle 
önemli mesele için ufak bir tarihçe yapmak gereki
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yor. Zaten arkadaşlarımın birçoğu bunu yaptıkları 
için ben yalnızca onlara göz atacağım. Onların bir 
çoğunun söylediği bir sözü bir de ben yineleyece
ğim  Gerçekten bir buçuk yıldan beri süregelen mü
cadelemizin iyiliğe veya kötülüğe gitmesi düğümü
nün önemli noktasında bulunuyoruz. O nokta ya bi
zi doğru yola yönlendirecek, ya yanlış yola.. Bu ba
kımdan iç politikamızı, askeri, mali ve idari iç me
selelerimizi duygusal davranmadan objektif şekil
de değerlendirerek, ayrıca dünya durumunu da 
göz önüne alarak akıl ve mantıkla kararımızı belir
lemek zorundayız. Evet en küçücük bir toprağımızı, 
en küçük bir çıkarımızı bile yitirmek bizim için çok 
acı bir şey olacaktır. Bunların acısını duymamak 
olanaksızdır. Fakat bu küçük acı bize, asıl gövde
nin, ruhun arış mı kurtarma görevini unutturmama- 
lıdır.

Efendiler benden önce konuşan değerli bir ar- 
kadaşımızm sözlerini dinlerken sandım ki, her yön
den rahat bir konumdayız. Bu yüzden karşımızda
ki kim olursa olsun isteklerimizi kabul ettireceğiz 
sandım. Fakat sonra gördüm ki, arkadaşımm bu 
uzun konuşmasmm sonucu, ortaya koyduğu görüş
le taban tabana zıt. Fransa Başbakanı Mösyö Bri- 
an’m ağzıyla Osmanlı Mebusan ve Ayan Meclisle
rinde söylemiş olduğu, gazete sayfalarına da geç
miş olan şu konuşma gerçekleşse, bu bizim millî 
amacımızm sağlanması için yeterlidir. Bu yüzden 
başka müzakerelere bile gerek kalmadığı izlenimi 
veren türden sözler söylerken, artık küçük bir iki 
düzeltmeyle anlaşmayı kabul edeceğimizi sandım. 
Fakat en sonunda sanıyorum ki, doğrudan bunu 
reddetmek gereklidir demek istiyor. Sonuç olarak
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şöyle diyeyim; ortaya attığı bir çok gerekçenin hiç
biri birbirini tutmuyor.

Efendiler Ferit Bey (Tek, İçişleri Bakanı) arka
daşımızın söyledikleri gibi, Fransızlar bugün zor ve 
çaresiz durumdadırlar. İtalyanlar da öyle. Sanıyo
rum biz onlardan daha iyi haldeyiz. Bugün ortada 
bir M illi Misak meselesi vardır. Ben İstanbul Mebu- 
san Meclisinde iken, durumun gerektirdiği zorunlu
luk dolayısıyla bu belgeyi kabul etmek zorunda 
kalmıştım. Yoksa ben bu millî belgeyi kabul etmek
ten yana değildim. Çünkü bu, benim isteklerimin 
kabul edebileceğim en küçüğü idi. Ancak ne yapa
lım ki, dünyanın genel durumu, benim isteklerimin 
tersine olan o belgeyi kabul etmeğe bizi zorladı.

Efendiler, bugün Yemen’de İmam Yahya bize 
bağımlı konumunu hâlâ korumaktadır. Orada bizim 
sancağımızı dalgalandırmakta ve bizim Ordumuz, 
bizim memurlarımız orada yönetimi sürdürmekte
dirler. Şimdi bu belgeyi (Milli Misak) kabul etmemiz, 
onlara, siz bizi kabul ediyorsunuz, ama biz sizi is
temiyoruz demek oluyor. Evet bize o belgeyi içinde 
bulunduğumuz zorunluluk kabul ettirdi Mütareke
den sonraki durumu bir düşününüz. Özellikle içer
de, o zorunluluk karşısında insanm şaşırmaması 
olanaksızdır. Biz onu bizim için çok yararlı sandık. 
Ancak ben kabul ederken büyük bir kararsızlık 
içinde idim. Çünkü görüyordum ki, bugün dünya
nın izlemekte olduğu amaç bizi söylediğim yerlerle, 
hatta Cezayir ve Tunus’la birleştirecektir.

Efendiler biliyorsunuz ki bugün Avrupa sosyal 
kurumlan kokuşmuş durumdadır. Yeni bir devrim 
geçiriyorlar. AvrupalIlar demokrasi denilen rejim 
için, İştirakiyyun (komünist sosyalist) ilkelerine
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bağımlı olma zorunluluğu duyuyorlar. İngiltere’de, 
Fransa’da, Rusya’da bu akım giderek kuvvetleni
yor. Özellikle Rusya'da uygulamaya geçmiştir. Ko
münist sosyalizmini anlatmaya gerek yoktur. İn
sanların kardeşliği ilkesini öngörüyor. Bu bizim di
nimizin de emrettiği bir şekildir. Bu durumda Avru
pa komünizmi kabul ettiği takdirde, çok doğal bir 
sonuç olarak Müslümanlar bizimle birleşecek ve bir 
İslam topluluğu oluşacaktır. Efendiler üzgünüz ki, 
Dışişleri Bakanı Beyin de söylediği üzere dünya 
olaylarını günü gününe izleme olanağımız yoktur. 
Bir rastlantı sonucu-gördüğüm bir gazeteden öğre
niyorum ki, bizim yaptığımız barış üzerine coşkuya 
kapılan halk son zamanlarda harekete geçmiştir. 
Maldbar kıyılarında, Madras (Hindistan'da Müslü
manların yaşadığı bölgede şehir) yöresinde silahla
nan insanlar İngilizlerle çekişiyorlar. Biliyor musu
nuz ki, biz M illi Misak’ı kabul ettiğimiz zaman, Hint
lilerin kongrede kabul ettikleri Milli Misaklanndaki 
ilke (her millet kendi kaderini kendisi belirler)’i kul- 
lanarakfher millet kendi devletini kurmalıdır) şek
linde olmuştur. Diyorlar ki, Mekke ve Medine gibi 
bizim kutsal yerlerimiz yabancı güdümündeki bir 
Hükümet tarafından yönetilemez ve işte bunun için 
kan döküyorlar. Efendiler konuşmamı daha fazla  
uzatıp başınızı ağrıtmayayım Dünya büyük bir 
devrim geçiriyor. Ve bu devrim bitmemiştir. Sonu
cun ne olacağı da belli değildir. Fakat bir dereceye 
kadar anlaşılmaktadır ki. Yüce Allah duruma göre 
bizim iyileşmemizi sağlayacaktır.

Gelelim temel konumuza.. Bugün biz iki şık kar
şısında bulunuyoruz. Bu anlaşmayı kabul etmek 
veya reddetmek. Çünkü bir barış anlaşması değil
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dir. Daha sonra Fransızlar da dâhil olduğu halde 
karşı karşıya gelip çekişeceğiz. Bu anlaşmayı ka
bul etmek veya reddetmek zorundayız. Arkadaşla
rımızdan Ferit Bey (Ahmet Ferit Tek, İçişleri Baka
nı) reddetmiyor da bazı küçük değişiklikler istiyor. 
Elimizden çıkacak topraklan, zenginlik ve kaynak
lan düşününüz. Sonra bir tren hattının 10 veya 20 
kilometre kuzey ve güneyindeki topraklan düşünü
nüz. (Bazı sataşmalar..)

İzin veriniz efendim, ben konuşayım, kimin iti
razı varsa o da gelir burada konuşur. Efendiler bi
zim Suriye ile sınırımız Frat nehridir. Ferit Bey bu
nu sağlayabiliyorsa, bunu garanti ediyorsa Hükü
met de kabul eder, hepimiz de kabul ederiz. Çünkü 
Meclis’in ruhunu etkiledi Ancak sanırım bu sonucu 
garanti edemeyecek. Fakat zamanı geldiğinde biz 
yalnız Frat değil, Irak ve Suriye ile birleşeceğiz, bu
na inanıyorum. Efendiler biz şimdi pratik düşüne
lim  Biz bugün reddettik veya küçük düzeltmeler 
yaptırmak istedik ama kabul edilmedi O zaman ne 
olacak? Bence ne koparırsak kârdır. Reddettiğimiz 
zaman, savaş durumunda değilsek bile, düşman 
konumunda kalıyoruz. Diyorum ki açık açık düşü
nelim . Hiç olmazsa bu anlaşma bize Adana’yı bıra
kıyor. Bugün ortada Ferit Bey'in önem verdiği bir 
gümrük meselesi vardır. Bizim için güzel bir fırsat
tır, ama yarın daha uygun bir zamanda gümrük 
meselesini ortaya atabiliriz. Bugün kurulmasmı is
tediğimiz bir durum karşısında bulunuyoruz. Böy
lelikle Kilikya, Urfa birçok yerler elimizde kalmış 
olur. Fransızlarla düşman durumunda kalmak mı 
bizim yararımızadır, yoksa normal durumda mı?

(Urfa bizde sesleri.. Gürültüler..)
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Kilikya bizde mi efendiler? İzin verin düşünce
lerimi özetliyorum. Bugünkü durumumuzu, özellik
le de malı durumumuzu düşünmek zorundayız. Av
rupalIlar ne kadar sıkıntılı durumda olurlarsa ol
sunlar, onlar malî sıkıntılarını savuşturma çarsini 
bizden çok daha kolay bulurlar. Fakat bugün biz si
yasi yönden karar verme durumundayız. Bizim he
sap edeceğimiz nokta, Fransa ile savaşa girmek bi
ze yarar mı getirir yoksa zarar mi? İtalyanlarla İn- 
gilizler bir ikili anlaşma imzalamışlardır.

(İki dinsiz, tek millet., sözleri)
Bilirsiniz ki Fransızlar duygularıyla hareket 

eden bir millettir. Fakat aralarında 40-50 yıl sür
müş olan bir duygusal savaş yüzünden bugün, 
Fransa’yı avucunun içinde bizden bile çok sıkan İn
giltere’ye karşı Almanya ile anlaşamıyorlar. Fran- 
sızlar, İngilizlerin aracılığıyla Almanya’ya baskı 
yapıyorlar. Bu yüzden bunların duygularını incitme 
yöntemiyle bugün İtalyanlar.. (Gürültüler)

Sanılmasın ki, böylelikle Fransızlar da çaresiz 
kalırlar ve onun için anlaşmada değişiklik istekleri
mizi kabul ederler.. Ben asla böyle demek istemiyo
rum  Rica ederim, ben sonucu söylüyorum. Değişik
lik istememiz yerinde olmaz da demek istemiyo
rum  Gerçekleri söylüyorum ”

Ferit Bey (Tek, İçişleri Bakanı) dedi ki; ‘Fransa 
Başbakanı, bizim sözleşmeden daha iyisini vermiş
tir. Bu yüzden değişiklik önerimizi kabul etmeleri 
beklenebilir..’ Fakat ben bunu olası görmüyorum 
Avrupalılar’m söylediklerini sürekli yadsıdıklarmın 
tarihin bir gerçeği olduğunu biliyorum Bu durumda 
bizim şimdi düşünmemiz gereken, elde edebileceği
miz kadar çıkar sağlamaya çalışmak olmalıdır. Bu
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nun için, arkadaşların bir çoğunun öne sürdükleri 
değişiklik önerilerini öne sürerek ipin kopmasına 
yol açmadan işin kurtarılmasını sağlamalıyız. Yok
sa anlaşmayı red etmekle hiçbir şey elde edemeyiz. 
Hiç olmazsa böylelikle Adana’yı kurtaralım, diyo
rum. Ben sürekli geleceğin gözetilmesinden yana
yım. Bugün işin sonu İngiliz, İtalyan, Fransız işbir
liği sonucunu ortaya çıkarırsa bu bizim yararımıza 
olmaz. Onun için çok rica ediyorum, arkadaşlar de
ğişiklik önerilerini ipi koparmaksızm öne sürebile
ceklerse yapsmlar. Yoksa bu anlaşmadaki bir çok 
madde yüzünden düşmanca ilişki başlayabilir. 
Onun için ben bu anlaşmanın kabul edilmesinden 
yanayım.

İsterseniz bu yüzden beni vatan sevgisi olma
makla suçlayınız. Pençe bunu kabul etmek vatanın 
çıkarları için gereklidir. Başka çaremiz yoktur. Ben 
kabul etmek bizim için zorunluluktur diyorum. Bu
nun için de idare ve mâliyemizle ilgili durumları sa
yıp dökmek istemiyorum. (Gürültüler..)

Lütfi Bey (Evliyaoğlu, Malatya), bu anlaşma 
Herdeki bir barış için temel oluşturmaz mı, diye so
ruyordu. Evet gelecekteki barışın temeli olur. De
mek ki ilerde bir barış müzakeresi yapılmasına 
kendileri de inanmışlardır. Efendiler orada Fran
sa’yı serbest olarak sanmaymız. Bugün Fransızlar 
bizi gerçekten sevdiklerinden değil, aslan payının 
İngilizler’in eline geçtiğini gördükleri için bize el 
uzatıyorlar. Bize önerdikleri bu anlaşmadan çok 
daha kuvvetli bazı bağlarla İtalya’ya bağlı bulunu
yorlar.

Belki Fransızlar bugün Fırat nehrinin sınır ol
masını kabul ederler. Fakat lütfen sîzler kendinizi
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bir Fransız siyaset adamı yerine koyunuz. Çıkarla
rınız karşısında o anlaşma dururken nasıl olur da 
bugün net bir şekilde bunları söylersiniz? Çalışalım 
ülkeyi kurtaralım, yarma göre çalışalım. Yarm için, 
ülkenin daha büyük gereksinim duyacak olduğu 
meseleleri kurtaralım."

Daha sonra bir çok milletvekili söz idmiş, Mus
tafa Kemal Paşa bunları cevaplamış ve o günkü 
müzakerelere son verilmiştir.

Fransızlarla yapılacak Anlaşma üzerindeki 
müzakerelere Meclis, 18 Ekim 1921 tarihli 96. 
Birleşiminde de devam etti. Mustafa Kemal Paşa 
önerilerde bulunarak, Fransızlarla yapılan müza
kerelerin ayrıntıları hakkında açıklamalar yaptı, 
anlaşmanın maddelerini anlattı. 1*1

S im  Bey (Beüioğlu, İzmit): “Dış Devletlerle ya
pılacak anlaşma müzakerelerinde Delege olan kişi
lerin, smırlan belirli yetkileri olur. Fakat anlaşıldığı
na göre Bekir Sami Bey, Hükümetin kendisine ver
diği yetkiyi aşmıştır. Bu davranışıyla bu adam bizi 
güç durumda bıraktı. Uzmanlar yalnız kendilerine 
verilen yetkinin sının içinde yetki kullanırlar.

Bu adam diyordu ki;
(Benim almış olduğum direktif, size daha önce 

verdiğim bilgideki konularla kısıtlıydı. Eğer siz onu 
kabul etseydiniz derhal uygulanacaktı. Çünkü aldı
ğım direktifle uyumlu olacaktı. Bana bir takım ek 
değişiklikleri yaptırdmız ki, bunlara yetkim yoktu.

(*) Mustafa Kemal Paşa’nın bu konuşması İçin Bkz. Ata
türk'ün Açık ve Gizli Celse Meclis Konuşmaları/ Yalçın 
Toker, Cilt 3. Sa. 108-139.
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Ancak ben, bana önerilenlerin mantıklı olduğu
na inanmaktayım, onun için imza sorumluluğunu 
üstleniyorum Fakat Hükümetin bunu kabul edece
ğ i yönünde şimdiden bir şey söyleyemem.)

Yalnız ikinci bir şeyin daha sözünü veriyor;
(Ben bilgi verdikten sonra, onların imza edece

ğine inancım tamdır. İmza ediyorum ve on beş gün 
süre veriyorum Çünkü benim buradan Paris’e gi
dip Mösyö Brian’a bilgi vermem on beş günde ola
bilir. Şundan kuşkum yoktur ki, ben durumu açık
ladıktan sonra bizim kabul ettiklerimizi Mösyö Bri- 
an da kabul edecektir. Meclisimizin de onaylayaca
ğına inanılabilir ve işlemlere derhal başlanabilir.)

Bu durumda ben de bu mesele üzerinde karar
sızlık yaşadım. Şimdilik böyle bir söz alıyor. Ancak 
aradan beş ay geçer ve beş ay sonra, şu tarihte bu
nu kabul etmiştiniz denirse durumumuz güçleşebi
lir. Fakat inşallah iyi olur. O zaman böyle bir şeyi 
tasarladığımız için, bu anlaşma bazı sakıncaları 
bulunmasma rağmen bugün Meclisimiz tarafından 
kabul edilirse uygulanmasına başlanır. Hatta ekle
dim ki, bu onbeş gün zamanı çıkaralım İki ay koy
muştuk. Bu iki aydan bu süreyi çıkaralım  Fakat o 
dedi ki, tam tersine o zamanı uzatmak gerekiyor. 
Çünkü o zamanki boşaltma Mersin limanından ya
pılacaktı. Kış yaklaştıkça o limanın kullanılması 
zorlaşmaktadır...

Beyefendi söylüyordu, Fransa’ya gider de 
Fransız Hükümeti ve Meclisi tarafından bu anlaş
ma reddedilirse çok kötü olur, dedi Bence böyle bir 
red karan karşısında kalırsak, bu zararımıza değil 
yararımıza olur. Fransız Hükümetinin kabul ettiği 
şekliyle bizim aleyhimizedir. Çünkü Bekir Sami
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Bey’in yaptığı anlaşmayı reddettik. O zaman derler 
ki, bunlar genelde görüşülmeyecek adamlardır..

En iyisi biz kabul edelim, onlar reddetsin. Yara- 
nmızadır, zararımıza değildir. Ben direttim, imza 
ettiğinize göre sizin yetkiniz vardır dedim.

... Şimdiki durumumuz son onay noktasmda 
değildir. Hatta Hükümetin onayı da özel ve gizli ni
teliktedir. Bütün işlemler özel ve gizli niteliktedir. 
Yüce Heyetiniz aynı zamanda yürütme yetkisine 
de sahip olduğu için bu müzakereler yapılıyor. Yâ
ni sen sorumlusun, ben sorumluyum denilmemesi 
için hepimiz birlikte onay veriyoruz. Tabii bu işin 
resmi şekli vardır. Bizim Delegelerimiz karşılıklı 
olarak belgeyi parafe ve imza edecekler. Sonra da 
bu akşam veya yarın kesin imzalar atılacak. Sonra 
Hükümetin onayına sunulacak. Hükümet de getirip 
Yüce Meclisinizin onayını alacak. İki tarafta da bü
tün bu işlemler tamamlandıktan ve Mösyö Brian da 
kabul ettikten 15 gün sonra boşaltma işlemleri baş
layacaktır. Peki boşaltma işlemi bittikten sonra 
Fransa Hükümeti reddederse?.. Bence daha iyi, 
reddetsin. Biz de sonra istediğimizi yaparız. Fakat 
biz reddetmeyelim” (Gülmeler..)

Hacı Hayali Bey (Urfa): “Antep yanıyor, nasıl 
kabul edersiniz? Tarih bizi lanetler..”

Bu konuşmadan sonra yeterlilik önergesi oyla
narak kabul edildi. Daha sonra konuyla ilgili 
önergelere geçildi. Önergelerden bazıları kabul 
edildi, bazıları reddedildi.

Salahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Beyefen
di (Dışişleri Bakanı Yusuf Kemal Tengirşehk’e) 
okullarda Fransız eğitim sistemi uygulaması kala
cak mıdır?”
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Bakanın cevabı: “Öyle bir şey yok. ”
Günlerdir devam eden müzakereler sonunda, 

Fransa ile yapılacak İkili Anlaşmanın imzalanma
sı için, kabul edilen önergelere göre ana metinde, 
düzeltmelerin-yapılması koşuluyla Dışişleri Baka
nı Yusuf Kemal (Tengirşenk) yetkili kılındı.

Ordunun Kışlık Giyeceği ve Beslenmesi 
Konusunda Gensoru önergesi..
ITarih; 27 Ekim 1921-Birleşim: 100)

Lazistan milletvekili Osman Nuri Bey (Özgen) 
ve arkadaşları Ordunun giyim kuşam ve yiyecek 
içeceği konusuyla ilgili olarak Milli Savunma Ba
kam hakkında bir gensoru önergesi verdiler.. Bu
nun yanı sıra, yaralı subayların maaşlarım alama
mış olmaları ve Merkez Ordusu Komutam Nuret
tin Paşa'nın durumu da gündeme getirildi.

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon) “Yürürlükteki 
tüzük gereğince, gensorularda her arkadaş konuy
la ilgili söz alır konuşur. Herkes sorusunu sorar, 
Bakan da cevap verir. Soru, soranla cevap verecek 
olan yetkili arasındadır. Ne var ki gensoru önerge
sini veren arkadaşın sözlerinde bir kararsızlık se
zinliyorum. Verdikleri önerge soru mudur, yoksa 
gensoru mudur? Lütfen öncelikle buna açıklık getir
sinler. ”

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Efendim 
önerilen şey soru da değil, gensoru da değil, tasan 
da değil. İsterseniz gensoru haline getireyim demek 
de doğru değildir. Kuralına uygun gensoru önerge
si verirler. Meclis onu kabul eder. Veya tekrar öner
ge versinler. Bu gizli celseyi boş yere bu işlerle ge
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çiriyoruz. Önergelerini hazırlayıp versinler, biz şim
di asıl konumuza geçelim. ”

S im  Bey (Bellioğlu, İzmit): “Meclis’e sunulan 
önergeyi Başkanlık makamı gerekli açıklamaları 
yaparak değerlendirdi Tüzük gereği soru veya 
gensoru önergesi verilebilir. Ancak bizim Meclisimi
zin şimdiye kadar yaptığı uygulamalar bir gelenek 
oluşturmuş durumdadır ve daima bu geleneğe 
uyulması gerekir. Soru içeren önergelerin görüşül
mesi sırasında eğer Bakanın verdiği cevaplar ye
terli görülmezse o zaman soru sahibi önergesini 
gensoruya dönüştürebilir.

Şimdi bu durumda verilen önergeyi geleneğimi
ze uygun olarak karşılıklı konuşma biçiminde mü
zakere ederiz. Bakanın vereceği cevaplar eğer ye
terli bulunmazsa o zaman önergeyi gensoruya dö
nüştürürüz. Eğer Yüce Heyet uygun bulursa bu 
önergeyi gensoru şeklinde kabul edelim. Önerge 
sahipleri bir kişi değildir. Tabii yine de kendileri bi
lirler. "

Bunun üzerine verilen önergenin gensoru şek
linde kabul edilmesinin oylanması istendi. Bu sı
rada kürsüye gelen Milli Savunma Bakam Refet 
Paşa (Bele) de önergeyi gensoru olarak kabul etti
ğini söyledi. Kendisine sorulan soruları cevaplan
dırmaya başladı.

İşte S im  Bellioğlu’nun sorulan:
S im  Bey (Bellioğlu, İzmit): “Milli yükümlülükler 

kanununun uygulanmasıyla iç çamaşırı veya elbi
selik alınmış olmasaydı Ordu kendi bütçesiyle ken
dini idare edebilecek miydi?.. Yüklenicilerde isteni
len elbileleri zamanında teslim edememişti Bunlar 
hakkında niçin yasal yollara başvurulmadı?'
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Ordu Gereksinimleri, İç Güvenlik ve Merkez 
Ordusu Komutanı Nurettin Pasa 

ile İlgili Gensoru Önergeleri..
(Tarih: 29 Ekim 1921-Birleşim: 101)

Meclis’in bugünkü gündemini yine Lazistan 
milletvekili Osman Nuri Bey(Özgen) ile arkadaşla
rının Ordu’nun giyim kuşamı ve beslenmesi konu
suyla ilgili Metliye ve Milli Savunma Bakanlarına 
yönelttikleri gensoru önergesi, bunun yanı sıra da 
iç güvenlik ve Merkez Ordusu komutanı Nurettin 
Paşa hakkındaki gensorular oluşturuyordu.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Gensoru, 
Maliye ve M illi Savunma Bakanlan hakkında yapıl
mıştır, ikisi de ilgilidir. ”

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Önerge as- 
Imda gensoru şeklinde verilmiştir. Maliye Bakanı, 
Başkomutan veya M illi Savunma Bakanı, kim olur
sa olsun gelip ortaya çıkacak, gensoruya cevap ve
recektir. Her biri için ayn ayn karar vermeye gerek 
yoktur. Geçen celse tutanağının bu şekilde düzeltil
mesini öneriyorum. ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Gensoru 
önerisi gensoru şeklinde olmalıdır.. Efendim galiba 
düşüncemi tam anlatamadım. Toplu olarak gelip 
amaçlarını burada anlatmalıdırlar. ”

Abidin Bey (Atak, Lazistan): “Ben, Bakanlar 
Kurulu üyelerinin hiç biri hakkında gensoru müza
keresi yapılacağını düşünemiyordum. Mesele şimdi 
yalnız gensoru meselesi değildir. Bugün bir haber 
aldık. Beş bin kat elbise İnebolu’dan gelmiş. Diğer
leri için de çıkıp burada bilgi versinler. Yoksa böyle 
şekil konusunda müzakere olmaz. Meclis Ordunun
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giyim kuşam konusunu düşünüyor. Gensorunun 
kabul edilip edilmemesi önemli değiL Önemli olan 
Ordunun gereksinimlerinin karşılanması. Eğer Hü
kümet bunu garanti ediyorsa, o zaman meseleyi bi
tirelim. ”

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon) “Meselenin 
içine yanlış- bir şekilde giriş yaptığımız için şimdi 
çıkmaza sürüklendik, sanıyorum. Hangi meseleden 
söz edilse, ortaya kötülükler dökülüyor. B ir suçla
ma yapılırken şu kötülük, şu şu sebeplerle yapıl
mıştır denilir. Maliye Bakanına, buna cevap ver, 
ben bunu ispat edecek güce sahibim demek gere
kir. Fakat ortada henüz bir şey yokken, gensoru 
sahibi dahajikrini tam açıklayıp ortaya koymamış
ken, sohbet sırasında şöyle konuşulmuş falan de
mek yersiz olur. Giyim kuşam ve yiyecek içecek 
meselesi ile söylenenler henüz ortada. Bunlara ce
vap veriliyor. Öte yandan bir başka arkadaşımız çı
kıyor, başka bir şeyi soruyor. Oysa bunların hepsi 
ayn ayn görüşülecek, sorgulanacak ve gerekçesi 
gösterilecek maddelerdir. Şimdi yanlış bir şekilde 
girmiş olduğumuz bu yoldan çıkabilmek için uğra
şırken, Maliye Bakanı da meşenin içine girmiştir. 
Asker evet çıplak durumdadır. Üzerinde elbisesi 
yoktur. Orduyu bu kış günü çıplak bırakmak doğru 
değildir. Beslenme durumu kötüdür. Aldığımız mek
tuplardan bunu anlıyorum. (Gürültüler..)

Eğer konuşturmayacaksanız o başka efendim. 
Sinirlenmeyiniz..

Efendim konuşmam için böyle bir giriş yapmam 
gerekmekteydi Elbise meselesi para meselesidir. 
Bunun için Milli Savunma Bakanı buraya gelecek, 
bizden 2 milyon lira isteyecektir. Acaba Maliye Ba
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kanının bu parayı verecek gücü var mıdır? Bizim 
yapacağımız ise bu paranın bulunması meselesi
dir. Bu sebeple Maliye Bakanının da gensoru içine 
alınması gerekmektedir. ”

Daha sonra aynı konu üzerinde başka millet
vekilleri de konuştular, Milli Savunma Bakam Re- 
fet Paşa (Bele) ve Maliye Bakam Haşan Bey (Sa
ka) tenkitlere cevap verdiler.

Gensoru müzakerelerinde bundan sonra La- 
zistan milletvekili Ziya Bey’in, Merkez Ordusu Ko
mutam Nurettin Paşa ile ilgili önergesinin günde
me alınması istendi.

Milli Savunma Bakam Refet Paşa (Bele) önerge 
hakkında konuştu. Meclis Başkam bu konuda İç
tüzüğün 122. Maddesini hatırlatma gereği duydu.

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Başkomu
tanlığın bir teftiş heyeti vardır. O M illi Müdafaa En
cümenidir. Bu Encümen varken niçin Yüce Heyeti
nizden inceleyici gönderilsin? Yüce heyetinizin bir 
kanunu vardır. Bu kanunun uygulanması gerekli
dir. O uygulanacak.. "(Yoğun gürültüler..)

Daha sonra Lazistan milletvekili Osman Nuri 
Bey(Özgen) ile arkadaşlarının İçişleri Bakam hak- 
kındaki önergesi ile Lazistan milletvekili Ziya Hur- 
şit Bey’in Merkez Ordusu komutam Nurettin Paşa 
hakkmdaki gensorularının müzakeresine geçildi.

Önce önerge sahipleri konuştular.
Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Efendim geçen yıl 

Merkez Ordusu Komutanlığı kuruldu. Bölgeye Nu
rettin Paşa komutan olarak atandı. Bu atamadan 
sonra Ümraniye ve Koçgiri (Zara) olayı çıktı Birçok 
Müslüman köyleri yandı Yalnız Sivas ilinde bir çok 
köyler yandı, yakıldı Nurettin Paşa bu tür hareket
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lerini deniz bölgesine kadar yaygınlaştırmaya kal
kıştı. Benim anladığıma göre buraları da yıkmağa 
kararlıydı. Şimdi bunu ispat edeceğim. Samsun, 
Ordu ve çevrelerinde bir çok Pontusçu Rum vardır. 
Hep bildiğimiz üzere bunlar bağımsızlık fik ri peşin
de koşuyorlar ve bir Pontus Cumhuriyeti kurmak 
amacındalar. Belki kendisi Rum düşmanıdır, dü
şüncelerine karışamam.

Fakat Nurettin Paşa’nm uygulamaları kötüdür. 
50 ile 15 yaş arasındaki Rumları Samsun’dan zo
runlu olarak göç ettirdi İlk göç kafilesi Samsun’un 
6 saatlik uzağında saldırıya uğradı. Nurettin Pa- 
şa’nm zorunlu Rum göçü uygulaması sırasında, 
Amerikalıların ve yabancıların gözünün önünde 
Samsun’un içinde Rumlan öldürttüğü sürekli söy
lenmektedir. Amasya’ya geçen Rumlara da aynı 
uygulamanın yapıldığı da söylenenler arasındadır.

Sonra Fevzi Paşa (Çakmak) bu Meclis’te ko
nuştular. Düşman cephede bize zulüm yapıyor, biz
de işte burada öcümüzü alıyoruz demişlerdi Tam 
bu konuşmayı yaptığı gün Nurettin Paşa kendi ka
rarıyla bu işi sorumsuz çetelere yaptırıyordu. Bu
nun üzerine Rumlar dağlara çıktılar.

(Gürültüler.. Devam et, devam et sesleri..)
Eğer bu hareket akıllı bir şekilde yönetilse ve 

uygulansaydı bunlar olmayacaktı Rum çeteleri Nu
rettin Paşa’nm idaresizliğinden ve hareketin akıllı
ca sürdürülmemesi yüzünden Müslüman köylerine 
saldırdılar. Bu yüzden şimdiye kadar 30 Müslü
man köyü yakıldı. Müslümanların erkekleri tümüy
le askerde olduğu için, kadm ve çocukları doğran
mışlardır. Nurettin Paşa, hareketi sırasında kadın
lara ve çocuklara da acımasızca davranmıştı. Anla
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yamadığım asıl silahlı olanlara bir şey yapûama- 
masıydı. Bu anlaşılmaz bir şeydir. Silahlılar ve ele
başıları hâlâ dağlardalar. Nurettin Paşa ülkesine 
bağlı bu 56 kişiyi, ki Samsun’un bütün ileri gelen, 
güvenilir, değerli insanları da aralanndadır. Mese
la eski milletvekili Nihat Bey de oramn Belediye 
Başkamdir. Samsun müftüsü ve diğer ileri gelenler 
de bunlar arasındadır. Bu kişiler zorunlu göçe kar
şı çıktıktan için şehirden çıkmama cezasına çarptı
rıldılar.

Geçen gün Samsun’a, oramn milletvekillerinin 
de bildiği üzere 9 kişilik Rum çetesi gird i Çetenin 
etkisizleştirilmesi yönündeki çarpışmalar devam 
etti ve sonunda birçok evler yakıldıktan sonra ama
ca ulaşıldı Eğer bugün Rum eşktyalan daha cesur 
olsalar ve olanak bulsalar Samsun’u tümüyle ba
sarlar. Fakat Rumlan korkutan Samsun içindeki 
kendi aileleridir.

Anadolu'nun silah ve cephanesinin taşındığı 
yerler buralarıdır. Nurettin Paşa demişlerdi k l 
Rumlar bu yollar üzerine silahlı nöbetçiler koymuş
lar, her beş dakikada bir nöbetçileri vardır. Fakat 
bu silahlı Rumlara hiçbir şey yapılmıyor. Özellikle 
bu konuda en büyük idaresizliği göstermiştir. Onun 
yapabileceği namuslu insanlara leke sürmek, zo
runlu göç uygulamak ve B.M.M. 'nin tarihi yüceliği
ni yok etmek olmuştur.

Biz yarın tarih önünde hesap vereceğiz. Diyor
lar k l B.M.M. üyelerini yanma almıyormuş. Demek 
ki bu adam Meclisin de üzerindedir ve kendisi ora
da bir aile Hükümeti kurmuştur. Damadı Kurmay 
Başkanı, bir kardeşi Tokat sancak başkamdir. Bu
ralarda ülkede şimdiye kadar eşi görülmemiş bir
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eşkıyalık dönemi başlatılmıştır. Yalnız benim anla
dığım bir şey vardır ki, İçişleri Bakanı İstanbul’da
ki yönetim biçimini burada uygularsa sonuç böyle 
olur. Nurettin Paşa olağanüstü yetkileri nereden al
mıştır? Ordu Komutanı olarak en ufak ayrıntıya bi
le karışabilir. Savcısıyla, polis komiseriyle uğraşır. 
Artık Yüce Meclis bu adamı derhal görevden atma
lıdır. Ricam budur ve dakika gecikilmemelidir. ”

Ahmet Nafiz Bey (Özalp, Samsun): “Efendim, 
mesele İçişleri Bakanmm mı, yoksa başka bir ma
kamın mı alanına girer? Ben burasını bilemem Yal
nız ortada tam olarak bilinen bir mesele vardır ki, 
bunların aynısını Samsun’daki Rum eşkiyası yap
maktadır. Bu konuda pek çok arkadaştan telgraf
lar gelmektedir. Bunlar birkaç köyün yandığına 
ilişkindir ki, çok acı bir meseledir. Bugün Yunan Or
dusu vatanımızda ne gibi zulümler yapıyorsa aynı
ları Samsun yöresinde de gerçekleşmiştir. Nurettin 
Paşa’nm kötü idaresi yüzünden eşkiyanm zulümle
ri de artmıştır. Hükümetin ilgisizliği de buna eklen
miş, meseleyi daha çok alevlendirmiştir. Bu ada
mın orada yağmalara sebep olmasından sonra ne 
gibi önlemler alınmıştır, sormak gerekil.

Canlarını tehlikede gören Rumlar dağa çıkmış
lar, birçok fesatlık ve kötülükler yapmışlardır. Bir 
köyden gelen 70-80 kadın ve çocuğu öldürmüşler
dir. Bunlarla ilgili olarak Hükümet bugüne kadar 
hangi önlemi almıştır?’’

Daha sonra kürsüye çıkan İçişleri Bakam Fet
hi Bey (Okyar) tenkitlere cevap verdi.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş) Trabzon: “Bir soru.. 
Efendim İçişleri Bakanı Hükümet adına konuştu. 
Bir Ordu Komutanınm bu kadar suç ve kötülükleri
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ne tanık oldunuz. Bunun görevden atılmasını niçin 
Yüce Meclis’ten istiyorsunuz da atadığmız gibi ken
diniz yapmıyorsunuz? Ayrıca o kişiyi hiç uyardınız 
mı?"

Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon) “56 kişiyi şe- 
şehirde zorunlu tutması görevden alınması için ye
terli değil midir? Kanunlara karşı gelen bu hareket
ten dolayı atılması bir emirle gerçekleştirilebilirdi "

Daha sonra birleşime son verildi. 31 Ekim gü
nü Lazistan milletvekili Osman Nuri Bey(Özgen) 
ile arkadaşlarının Maliye ve Milli Savunma Bakan
ları hakkında verdikleri; Ordu’nun giyim kuşam 
ve beslenmesi konusundaki gensorunun oylan
ması konusunda beliren kararsızlık üzerine, me
selenin Adalet Encümenine gönderilmesine karar 
verildi.

Başkomutanlık Kanununun 
Süresinin 3 An Uzatılması..

(Tarih; 31 Ekim 1937-Birleşim: 102)

Başkomutanlık Kanunun 5 Kasım 1921 tari
hinden itibaren 3 ay daha uzatılması konusunun 
müzakeresine başlandı. Mustafa Kemal Paşa’nın, 
bu konuya ilişkin Meclis Başkanlığına verdiği di
lekçe okundu. Kırşehir milletvekili Ahmet Müfit 
Efendi (Kurutluoğlu) önerge lehinde konuştu.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Müfit 
Efendi bunu önceden haber alarak hemen bir öner
ge vermiş ve söz alarak konuştular, bir hizmette 
bulunmuş olduklarını söylediler. Gerçekten bu dü
şüncelerine biz de katılırız. Paşa Hazretleri hizmet
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etmiştir ve edecektir. Ben Paşa Hazretlerinin bu 
Meclis’in başında bir sene değil daha uzun süre 
kalmasını isterim.

Efendiler bugün olağanüstü bir gerçekle karşı 
karşıya bulunuyoruz. Bu olağanüstü, durumu dü
zeltmesi için Paşa’dan bir hizmet rica ettik. Kendi
leri de vatanın karşı karşıya bulunduğu tehlikeyi 
görerek kabul ettiler. Bu gerçekten kamuoyunda ve 
dünyada olumlu bir etki yaptı. Çok şükür savaş le
himize sonuçlandL O zaman Kosti Eskişehir’de ça
dırını kurmuştu. Alınan önlem ona karşı id i Bu gü
cü sağlamış olduk.

Ancak bu keskin silahımızı biraz saklamalıyız. 
Çünkü bir yandan Paşa Hazretleri biraz yıpranmış
lardır. Bunu belgeleri ile anlatacağım. (Allah sağlık, 
esenlik versin..) Biz kendisine yüksek bir yetki ver
dik. Düşünmedik ki çıkardığımız kanunlar sonunda 
dünyaya, tarihe kalıyor. Biz Paşa Hazretlerinden 
çok büyük ve sürekli başarılar beklerken, ben ümit
lerimi daha çok Allah'a ve sizin Ordunuza bağla
dım. Paşa Hazretleri ne yapabilirdi? Onun Orduda
ki Yüce ismi Türk kalbine yiğitlik aşıladı. Milletin de 
ona güveni vardı. Özverisini gösterdi ve yaptı. Bu 
silahımızı saklamak zorundayız. Maddî ve manevî 
bütün güçlerin tek bir kişiye verilmesi millet için bir 
zayıflıktır. Bu uygulama ilk çağlarda vardı.

Paşa Hazretleri bu güç ve yetkileri ilk aldıkları 
zaman bu kürsüde şöyle buyurdular ki... İmzayı 
atan 107 kişi vardı, imza etmeden önce bana sor
malıydılar.. Demek ki yetki kime verilirse, o kendi
sinde çok büyük güç görmek istiyor. Ben bunu ka
bul etmem. Paşa Hazretleri buradadırlar. Orada 
kötü yönetim olmadığına inanan Paşa Hazretlerin-
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den iç güvenliği üstlenmesi Ordunun bütün kuvve
tini kullanması, yönetmesi istenemez k i. Bu sonuç 
çok doğaldır, hepsinin bir tek kişi tarafından yerine 
getirilmesi olanağı yoktur. Bu gerçek dün burada 
görüşülen Nurettin Paşa meselesi sırasında açıkça 
görülmüştür. Paşa Hazretlerinin bu yetki ve yöneti
mi başarıyla sürdürmesi olanağı yoktur. Asıl so
rumlu olan bir Bakanlar Kurulumuz vardır. Tam 
sorumlu olan Paşa Hazretlerinin Meclis Başkanı ol
masından dolayı ise sorumluluğu bulunmamakta
dır. Başkomutan olarak sorumluluk taşımaktadır.

Yalnız ortada bir gerçek var. Biz Paşa Hazretle
rinin harcanmasını istemeyiz, bu tarihimize karşı 
bir zarar olur. Bu durumda doğrudan güven İlkça
ğa ait bir şeydk. Ben bunu kendime kabul ettire- 
mem. Paşa Hazretleri eğer Meclis Başkanlığında 
oturmak istiyorlarsa bu tür görevlerden elini çek
melidir. Çünkü kendisini nasıl sorumlu tutacaksı
nız. Ben Paşa Hazretlerinin düşürülmesinden yana 
değilim. Fakat görevinde başarısız olursa düşürül
mesi sonucu doğar. O zaman ben kendisinin so
rumlu kılınmasını ve düşürülmesini istemem. Onun 
için böyle çok önemli bu konuda Paşa'yı saklaya
lım, kıskanalım. Bununla birlikte Paşa Hazretleri 
İnönü Savaşlarında başarılı olmuştur. Akıl verdiler 
de Genel Kurmay kabul mü etmedi? Yüreklendirdi 
de asker mi kabul etmedi? Askerin araşma koştu, 
onları olumlu yönde etkiledi

Bu durumda ben şunu istemekteyim: Paşa 
B.M.M. Başkanı olarak dünyaca tanınmış, simge 
olmuştur. Eğer o simgeyi yaşatmak istiyorsanız Pa- 
şa’yı yıpratmaymız. Paşa’yı bu tür hizmetlerden 
kıskanınız. ”
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Ahmet Müfit Efendi (Kurutluoğlu, Kırşehir): 
“Önceki önergede (Başkomutanlık kararında) imza
nız var mıydı?”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Ben önce
kinde Meclis’te yoktum. (Derin bir sessizlik..)

Şu doğaldır ki, Orduların yönetiminin ve milli 
yükümlülükler vergisi verilmesi emrinin bir kişiye 
bırakılması düşüncesini akıl kabul etmiyor. Milli 
yükümlülükler vergisi alınmıştır. Sanırım bu işte 
orantısız davranılmıştır. Ölen hayvanlar gözümü
zün önünde.. Hayvanlar bu derece zarara uğratılır- 
sa, diğer kuvvetler de öyle demektir. Biz İçişlerini, 
Milli Savunmayı yönetmişiz. Efendim bu Genel Kur
may, M illi Savunma Bakanlıklan güçsüzseler bun
ları niçin görevde tutuyoruz? Değillerse Paşa niçin 
bunlara da karışsın?

Başkomutan sıfatıyla gördük ki, iç güvenliğe de 
karışıyor. Buna olanak yoktur. Devletin askeri ve 
bütün iç işlerini, bu kadar yoğunluk içinde üstlen
miş olması sanırım B.M.M. Başkanlığında iyi bir et
ki bırakmıyor. Tabii kendi yüce kişiliklerinin düşün
celeri bellidir. Paşa bir açıdan tam sorumlu, diğer 
açıdan tam sorumsuz durumdadır. Bence B.M.M. 
Başkanı olarak Paşa Hazretleri, Nurettin Paşa’nm 
sorumluluğu konusunda kendileri sorumluluk üst
lendiler. İçimizde sorumluluk taşımayan hiç kimse 
yoktur. Fakat ben öyle düşünüyorum ki, kendileri 
görevlerinde sorumluluk yüklenmemektedirler.

Orduda sorumlu olup da, yarın sorumlu tutula
cağı bir olay çıktığında öyle olmasın ve kendilerine 
karşı bir güvensizlik oluşmasm.. Paşa Hazretleri 
güvenilir.. (Karışık tutanak..)

Bende fik ir oluşmadı.
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İşte onun için Paşa Hazretlerinin yıpranmasını 
istemiyorsanız, yine Orduyu yüreklendirsinler, yi
ne bizimle birlikte olsunlar.. Fakat bizimle yalnız 
B.M.M. Başkanı olarak birlikte olsunlar. Başarısı
nın sürekliliğini böyle sağlarsmız. Siz bunun tersi
ne hareket ederseniz, Paşa Hazretlerini yıpratırsı
nız. Ve kendi büyük dünyamızı yakında yıkarsınız. 
Ben size böyle söylüyorum  ”

Hüseyin Avni Bey’in bu. konuşması, çoğu mil
letvekili üzerinde soğuk duş etkisi yaptı. Hiisrev 
Bey (Gerede, Trabzon) “bu konuşmanın çok yanlış 
bir zamanda yapıldığmı" öne sürdü. Ahmet Müfit 
Efendi (Kurutluoğlu, Kırşehir) “Mustafa Kemal Pa- 
şa’nm sorumluluk taşımadığını söylediler. Meclis 
içinde hiçbir kişi sorumluluktan uzak değildir. Mec
lis’in bir üyesi veya Mustafa Kemal Paşa eğilirse, 
Yüce Meclisiniz onu kırarak düzeltiverir..” şeklinde 
konuştu.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendim 
Müfld Efendinin dedikleri gibi insanlar sorumsuz 
değildir. Kuvvetle desteklenmeyen konularda ben 
sorumluluk bilmiyorum Ayrıca, Bakanlar arasında 
anlaşmazlıktan söz ettiler. Ben böyle bir şey söyle
medim Bunu öne süren İçişleri Bakanı, onun karşı
sında Milli Savunma Bakanı mı var? Erzurum kadı
sı konusunda yaptığı açıklamalara da karşı.. dedi
ğim zaman reddederler. Demek ki, iş öyle değildir. 
Ortada bir gerçek vardı. Biz o gerçeği ortaya koya
cağız. Paşa Hazretlerinden rica ederim ki; deminki 
meseleden dolayı bu meseleyi kabul etmemeleri ge
rekir. Meclis Nurettin Paşa meselesinden dolayı 
kendisine güvensizlik göstermiştir. Yâni bu mesele
den dolayı diyorum ”
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Daha sonra kürsüye gelen Tunalı Hilmi Bey 
(Bolu), “Meselenin tartışılacak yönü yoktur, kısaca 
süreyi üç ay daha uzatalım deyip geçmeliyiz..” 
şeklinde konuştu.

Mustafa Durak Bey (Erzurum), “Üç ay önce 
Yüce Heyetinizde çok sinirli ve heyecanlı tartışma
lar çıkmış, cepheye giden Meclis Heyeti bazı idare
sizlikler belirlemişti. Ama bırakalım, başlanmış 
olan iş başarıyla sonuçlandınlsm..” dedi.

Musa Kay.ım Efendi (Göksün, Konya), Abdul
lah Azmi Efendi (Torun, Eskişehir) de yatıştırıcı 
sözler söylediler.

Salahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Ben de 
benden önce konuşan arkadaş gibi düşünmekte
yim. Çünkü o Başkomutanlık Kanununun uzatılma
sını önerenlerden biridir. Aynı zamanda Başkomu
tan Paşa Hazretleri de sürenin sona erdiğini bildiri
yorlar. Fakat askeri hareketi yönetenler, Başkomu
tanlık süresinin devam etmesinin gerekliliği veya 
gereksizliği yönündeki düşünceler hakkında, bu 
amaca ulaşılıp ulaşılmayacağı ve süre ne kadar 
uzatılırsa ulaşılabileceği noktalarında bir açıklama 
yapmadılar. Bunu kendilerinden duymamız iyi 
olur. Öncelikle meselenin çeşitli yönlerinin, siyasal 
ve askeri durumlarm açıklık kazanması gereklidir.

Bendeniz aynı zamanda Yüce Başkomutanlık 
makammdan da askeri ve siyasi genel durumun, 
sürenin uzatılmasını gerektirip gerektirmediğinin 
açıklanmasmı beklerdim. Alacağımız bu bilgiler 
doğrultusunda bendeniz meselenin lehinde ve aley
hinde birçok şeyler söylerdim Yâni her meselenin 
kendisine göre bazı etkenleri vardır. Biliyorsunuz 
ki, içinde bulunduğumuz savaşm sürmesiyle ilgili
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yeterli bilgi cdmadık. Bugünkü askeri durumun, bir 
süre daha bekleme stratejisi gerektirdiği izlenimi 
var bende.

Acaba buradan ileriye doğru bir hareket yapıla
bilecek mi? Yoksa bunun için beklemek mi gerek
mektedir? Bütün bunlar, bir çok sebeplerle ilgilidir.

Sonra, Başkumandan Paşa Hazretleri kesin za
ferin  elde edileceğine inanıyorlar mı? Kazanılabile
ceği inacında ise, ki bana öyle geliyor. Meclisin ba
şında bulunan bir kişinin yapılacak bir çok işleri 
bulunduğundan, orada veya burada, bulunmasın
dan dolayı büyük güçlükler çıkacaktır. Bu konulan 
kendisinin ve Bakanlar Kurulunun açıklaması ge
rekmektedir. Bu olmadan ne söylesek yersizdir. Bu 
noktalar açıklık kazarısın ki, üzerindeki fayda ve 
üstünlük sebeplerini ayn ayn söyleyelim. Başku
mandanlık, düşman ordusunu mağlup ve yok et
mek, onu işgal ettiği bölgelerden atmak amacıyla 
oluşturulmuştur. Bu amaç doğrultusunda bu işi 
önerenlerden birisi de bendeniz idim. Başkuman
danlık oluşturulmuştur ve Genel Kurulca da kabul 
edilmiştir. Amaç konusunda bu işi önerenlerden bi
ri de bendeniz olduğum için bilgi sunayım. Biz bu 
kanunu olağanüstü bir kanun olmak üzere ve tehli
keye karşı en gerekli ve zorunlu bir çâre olmak 
üzere kabul etmiştik. O zaman öyle bir zamandı ki, 
Bakanlar Kurulunun kararlan kanun niteliğinde 
id i

Yüce Heyetinizden bir şey sormak isterim. Aca
ba Başkumandanlık kanununu zorunlu kılan ama
ca ulaşılmış mıdır?

(Hayır sesleri.)
Bu amaç ne zaman elde edilecektir? Kaç ayda.
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kaç senede gerçekleşecektir? Bu durumun sonsuza 
kadar sürmesi ne demektir? Ordusunu izlemede, 
M illî Savunma işlerini bizzat izleme işinde ne zama
na kadar devam edecektir? Onun peşinde uğraş
maktan vaz geçmek ne demektir? Bunun şekil ve 
anlamını sorarım. Bu bendenize göre bir çok siya
sal bakış açısmdan tehlikelidir. Biz bunu ancak za
manında büyük bir tehlike olarak gördük ve derhal 
uyguladık. Bu, savaş alanında bulunan Ordunun 
arkasında duvar gibi dikilerek düşmanı yok etme 
amacıyla smırlıydt Savaş alanı üzerinde etkisi be
lirlendi ve faydası görüldü. Fakat bu, sonsuza ka
dar her hangi bir merkezden idare edilmesi şekline 
dayandırılsa, acaba ülkenin siyasal çıkarları ve as
ken amaçlan için daha mı iyi olur? Bunun fayda 
ve zararlarını belirleyerek, ona göre bir karar ver
mek gerekiyor.

Şimdi Yüce Heyetinize iki açıdan ifade ediyo
rum ve Hükümetin bakış açısını anladıktan sonra 
kesin fikirlerim i belirtmek üzere yeniden söz alaca- 
ğım._

Öncelikle bu milletin millî emelini oluşturan, çiğ
nenmiş topraklarımız, ele geçirilmiş yurtlarımız ve 
diğer noktalardaki haklarımız vardır. M illî Meclis 
oluşmuştur ve bu M illi Meclis, milletin bu emelini 
temsil edip onu izleyecek bir Meclis midir, değil mi
dir? Yâni bir M illî Müdafaa Meclisi midir? Bu M illî 
Müdafaa Meclisinin Ordularının tam anlamıyla 
güçlendirilmesi ve iyileştirilmesi için zamanlar geç
tikçe elini, ayağını bağlayarak, bütün yetki ve gö
revleri de her hangi bir kişiden beklemesi ve ona 
bağımlı kalması doğru mudur?

Ben, en çok belirlenmesi gerekenin bu olduğu
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inancındayım. Fakat bugün başka çâreler var gibi 
görüyorum Evet benim askerî durum anlayışıma 
göre sanıyorum başka çâreler vardır. B ir şeyi uzun 
süre kullanırsanız yıpranır gibi geliyor bana. Bir 
savaş geçti Ardından bir buçuk aylık bir sessizlik 
dönemi Bıraktık gibi geldi herşeyi. Kontrol yapıl
mıyordu. Niçin taarruz edilmiyor? Niçin daha Af- 
yonkarahisar’a gidilmedi? Olanak yok muydu aca
ba?

Soramıyoruz.. Çünkü bu hakkımızı tamamen 
verdik.. Bu durum sonuna kadar devam ererse 
acaba doğru mudur?

Siz askerî hareketi yöneten kişiyi verdiğiniz 
haklardan dolayı tenkide kalkışamayacak mısınız?

Ben diyorum ki büyük işler, büyük zamanlara 
bağımlıdır. Saklayalım bunu, kıymeti olduğu za
man kullanalım Olmadığı zaman saklayalım Be
nim kişisel inancım bundan ibarettir. Böyle şeyler 
de bir milletin esnekliğidir, ki değeridir.

Mesela Başkomutanlık sisteminin devam etme
mesi durumu, hareketten vazgeçtiğimiz anlamma 
gelebilir mi?

Bendeniz diyorum ki; Başkomutanlık, Millî Sa
vunma Bakanlığı, Genel Kurmay Başkanlığı bura
dan görülüyor.. Önemli bir askerî harekette. Meclis 
de bazı şeyler düşünüp bildirebilir, veyahut me
murlarına orada anlatabilir.. Kısacası ben diyorum 
ki, bizim için ölüm kalım meselesi vardır. Çok 
önemli şeyler vardır. Düşman ordusu ile yapacağı
mız çok hesaplar vardır. Daha çok zaman sonra 
belki taarruzlar yapabileceğiz. Onları, Hükümetin 
ağzmdan, Başkomutanm dilinden dinlemek iste
rim.. Başkomutanlık kanununun sürüp devam et
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mesi demek, Meclisin hak ve yetkilerini kaldırmak, 
yok etmek demektir. Askeri konulardaki yetkilerini 
devretmesi ve kendisinin kağıt kalemden ibaret 
kalması durumunda, sanırım bu derece bir beklen
ti giderek çok yanlış bir şekle varabilir.. Onun için 
buna gerek yoktur efendiler.

İşi orada idare eden eller, eğer bunu daha ziya
de bekleyip kontrol eder, gider gelirse, Meclisiniz de 
denetçi olur.. Ordusuna gönderir, filan  eder.. Oysa 
şimdi başa çıkamıyacağı başka bir şekle ve kesin 
biçime dönüştürülmeye çalışılıyor. Elinizde olan 
kuvveti boşa harcamayınız. Kötü kullanılan kuvvet 
sahibine zarar verir. İyi kullanılan kuvvetsa hayat..

Bu kadar hayati bir meselenin belirsizliğe bıra
kılması, halta sınırlanması bile önemli sonuçlar or
taya çakarabilir. Düşününüz ki, tekalifi milliye (mil
lî yükümlülükler) yoluyla elde edilen birikimin yüz
de kırkınıfakir halk verdi Zengin ise bir şey verme
d i Askeri yükümlülükler gitti, adi yükümlülükler 
kaldı. Ben diyorum k l ülkemiz hukukun egemen ol
duğu bir ülke olacağına göre, ki inşallah böyle 
olur.. Zaten biz de bunun denetçisiyiz. Ordunun de- 
netçisiyiz. Millet evlatları bunu izlesin. Tarih adına 
söylüyorum. Milletler ve insanlar değişik akımlar 
üzerinde çeşitli fikirlere bağlı olabilirler.

Denetlemenin iyi şekilde yapılması durumunda 
Başkomutanlığın gereksiz bir yük olması söz konu
su olamaz... Ben yine şuna inanıyorum ki; Başko- 
mutanlığm bir süre daha uzatılmasını gerektirecek 
durum ve koşullar devam etmektedir. Ancak, baha
ra iyi bir Ordu yetiştirilmelidir. Orduya şimdiye ka
dar komuta edenler yine idare ederler... Ordu bu 
kış yetiştirilmeli. Biz iyi bir Ordu yetiştirmeğe mec
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buruz ve buna muhtacız. Talim ve terbiye etmek zo
rundayız. Biz iyi bir Ordu yetiştirmek için çalışma
lıyız... Onun için ben bunlarda tehlike görüyorum.

Başkomutanlığın sıfat ve isminin devam etmesi 
yine bir şey yapamadı, diyebilirler. Üç ay diye me
sele olur. Bu doğru olamaz. M illî davamızda.. Hiç 
olmazsa bizim Ağustostan, Temmuzdan beri işgal 
edilen yerlerimiz ki, Afyon, Kütahya, Eskişehir'den 
ibarettir. Bu noktalardan düşmanın atılması olana
ğ ı varsa, bendeniz sizinle birlikte kayıtsız şartsız 
uzatmaya onay veririm.. (Gürültüler)

Vardır Beyefendi Eğer Ordunuzun düşman or
dusundan daha iyi olduğunu biliyorsanız, Ordu da
ha iyi hazırlanmışsa bu her zaman olasıdır. Efen
dim hesap ortada,. Paşa askerî durumun düzelme
sini, bunun ne kadar zamanda biteceğini açıklama
dı. Başkomtanhğm yapacağı bilgilendirme ile ay
dınlanmadık. Mesele hakkında uluorta bir karar 
alınması doğru değildir. Doğru olan kendilerini din
lemektir.

Arkadaşlar, bizim Başkomutanlıktan beklediği
miz işgal edilmiş illerimizin bir bölümünün olsun 
kurtarılmasıdır. Bunu ne kadar bir zamanda ger
çekleştirebilecektir? Bugünkü durumlarıyla söz sa
hibidirler. Ne kadar devçrnı ettirecekleri çeşitli se
beplerden dolayı Ordu için köklü bir meseledir. Ar
kadaşların bazılarının çeşitli fikirlerde olduklarını 
görüyorum Bendenize göre bu ülkenin, bu Meclisin 
oluşumundaki önemli nokta çözüme ulaşmamış, 
karanlıkta kalmıştır. Onun bugün burada çözüm
lenmesi gerekir. Her sorumluluğun bir bölüşülmesi 
vardır kanunlarda. Onun için bu noktalar çok 
önemlidir. Genel Kurulca bu henüz açıklığa çıkanl-
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mamış bir meseledir. Şimdiye kadar aydmlanma- 
mıştır.. Asıl yara buradadır, inşallah zamanında 
görüşürüz. Fakat ben diyorum ki, sorumlu olan 
kimdir? Hepimiz bu eksikliği fark ediyoruz ama gö
zümüz göremiyor.

Hükümetin yönetiminden hoşnut olan kimdir? 
Bu konuların araştınlması gereklidir. Bunlan bura
da hazırlamak gibi bu Meclisin önemli görevleri var
dır. B ir çok barış görüşmeleri var. Barış işinin için
den bu millet ne şekilde çıkacak? Başkumandan
lık, devletin iç ve dış siyaseti için hiç hazırlanma
mıştır.. Meclis Başkanı olarak uğraşacağı o kadar 
görevler var ki.. Görüşmeler yaparak ve ilişkiler ku
rarak bunlan izlemesi gerekmektedir. Bu yüzden 
askerî hareket dolayısıyla sırf ordu ile uğraşma yo
ğunluğundan bu işlerdeki tehlikeyi görüyorum. Bu
rada yapılacak çok işler vardır. Bunların bu durum
da hakkıyla izlenemeyeceği tehlikesini görmekte
yim.

Biz ona hiç hazırlanmadık. Oysa çok hazırlıklı 
olmalıyız. Önce ülke, sonra dış ilişkiler olarak..

İkincisi. Başkumandanlığın devam etmesinin 
hukuksal koşullan, M illi Meclisin var olmasını 
gerektirir.. Milletler kurtuluşlarını kendi hukuk ve 
geleneklerinde bulurlar.. Ama artık geçmiş ola .

Bu gidişle millet de yok, Meclis de.. O da. Bu 
temeller doğrultusunda meselenin aydınlatılması 
gereklidir.” (Karışık tutanak..)

S im  Bey (Bellioğlu, İzmit): “Sınav sırasında, 
öğretmenlerin soracaktan herhangi bir soruya iyi 
cevap verirse konuyu bildiğinin anlaşılacağına ina
nan bir öğrenci, o soruyla ilgili bütün bilgileri ayrın
tısıyla anlatmaya başlar. Çünkü yalnızca sorulan
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soruya cevap verse, kendi amaçladığı cevap eksik 
kalır. Oysa soruyla ilgili bütün ayrıntıları anlatırsa 
sınav heyeti önünde daha uzun süre söz söylemiş 
olacaktır... İşte bendeniz sîzlerin karşısında böyle 
bir öğrenci konumunda olmamak için konuşacağım. 
Başkomutanlık görevi aslında bana kalırsa Musta
fa  Kemal Paşa’nm kişiliğine fazla gelen bir unvan 
değildir. Bu B.M.M. kişiliği içinde var olan bir un
vandır. Biz şu büyük yanlışı yaptık, bunu sanki sa
hip olmadığı ayn bir hakmiş gibi ortaya koyduk. 
Başkomutanlık unvanını Mustafa Kemal Paşa'ya 
fazladan verilmiş bir hak gibi değerlendirmemeli- 
yiz. Meclis’in Başkanı bunun gibi daha birçok yet
kilere sahiptir. Bu yüzden bu konuyu yeniden mü
zakere etmeye kalkışmak gereksizdir ve bu bizim 
görevimize bağlı olduğumuzu gösteren bir hareket 
olmaz. (Sataşmalar üzerine..)

Bendeniz sessizce sîzleri dinledim. Ricam şu
dur ki, siz de benim bu sözlerimi dinleyiniz.

Burada konuşan arkadaşlardan Hüseyin Avni 
Beyefendi'nin sözlerinin ruhu şu iki kelimede top
lanmıştır, yâni sözleri şu kelimeden oluşur: Pa
şa’nm yıpranması. Paşa yıprandığından şikayetçi 
olursa bizim gözümüzde görevi reddetmiş olur. Yu
nanlılar karargahlarını İzmir’e taşıdılar diye, politi
kalarında oluşan gerilemeden etkilenerek Başko
mutanlık yolundan dönmeye kalkışmamız, süresi 
dolmuştur diyerek ortadan kaldırmamız, bence bi
zim siyasetimizin tükenişi demek olur. Bunun örne
ğini düşmanlarımızda görebiliriz. Yunan karargahı
nın İzmir'e taşmması uygar dünyanm kamu oyun
da Yunanlılar’ın artık savaşamayacaklan şeklinde 
yorumlandı. Şimdi biz de çıkar. Başkomutanlık Ka-
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nurıunun sûresi dolmuştur deyip uzatmamaya kal
kışırsak, bundan artık amacımıza ulaştık anlamı 
çıkar ki, o zaman ortaya çıkacak durumun yorumu
nu sîzlere bırakıyorum Bu noktada biz her hareke
tin yalnız olumlu yanlarını değil aynı zamanda ya
ratacağı olumsuzlukları da düşünmeliyiz. Bizim sa
vaş isteğimizin sona ermediğini, hiçbir zaman geri
lemediğini göstermek ve milli amacımızı düşmanla
rımıza öğretmek için, bu kanunu sonuna kadar yü
rürlükte tutmalıyız.

Biz onbeş gün önce buradan, Ordunun durumu
nu görmek ve eksiklerini belirlemek için bir heyet 
göndermiştik. Aradan az bir süre geçti M1üi Savun
ma Bakanını buraya gensoruya davet ettik. Bence 
bu yararlıydı ve bizim güvenimizin yerinde olup ol
madığını ahlama isteğimiz bu gensoruyu gerektirdi 
Eğer bunu daha önce yapmış olsaydık, bugünkü 
kuşkular da oluşmazdı. Eğer biz o zaman. Paşa 
Hazretlerinin karşı çıkışını dinlemeyip Ordu bizim
dir, biz denetleyeceğiz, yerinde gidip göreceğiz, de
miş olsaydık, belki M illi Savunma Bakanı da bu
günkü tartışmalardan kurtulmuş olurdu. Biz Baka
na bizim adımıza iş yapıyorsunuz, verdiğimiz yetki
lerinizi kullanınız diyebilir, sorular sorabiliriz. Ku
surlu olan kimdir diye sormak da bizim görevimiz
dir, diyebilirdik.. O da ben varım, benden sorabilir
siniz dediği zaman sormadık. Sonucunu kabul et
miş olduk. Zamanında bunu sorsaydık ne yapa
caktı? Burada hatalı olan biziz...

... Mustafa Kemal ismi başlı başına bir Ordu
dur. Onun ismi Orduyu birkaç kat güçlendirir, de
ğerlendirir. Sihirli bir güçtür o.. Bu sebeple Mustafa 
Kemal daima Ordunun başında bulunmalıdır. Or-
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dunun İslam dünyasındaki etkinliğini onunla an
larsınız. Ben ve benim gibi her Müslüman bireyi bu 
unvanda sihirli bir güç görmektedir. Bu yüzden 
Mustafa Kemal daima Ordunun başında olmalıdır.

Salahaddin Bey dediler ki, millet bütün üstün
lük ve güzellikleri önce kendisinden beklemelidir. 
Bir kişiden beklememelidir. Çok doğru bir söz. Biz 
demiyoruz ki, Mustafa Kemal Paşa bizi kurtar. Ya
hut Mustafa Kemal Paşa bu meselenin içinde ol
mazsa yok olacağız. Kendisini oraya göndermek
ten, milletten başka bir kaynaktan verim beklediği
miz anlamı çıkmaz. Biz ileri görüşlü, ileri sezgilere 
sahip birini arıyoruz. Bu sebeple, Mustafa Kemal’i 
oraya yollamakla milletten başka bir yüksek kişiyi 
daha yükseltme amacı taşıdığımız ileri sürülemez. 
Bu ancak hizmet etmesine bağlı bir durumdur. Pa- 
şa’nm, bu Hükümeti kurup çalışmaya geçirdikten 
sonra hizmeti bitmiştir de diyemeyiz. Yine göreve 
devam etmelidir, onu hep başta görmek isteriz. 
Eğer Paşa, ben Hükümeti kurdum, artık ben de sîz
ler gibi bu tahta sıraların üstünde oturup dinlen
mek isterim diyecek olursa, görevini unutmuş olur.

Eğer Paşa, bir insan olarak zorluklara katlan
mak istemez, Başkomutanlığı kabul etmezse, ki bu
na kesinlikle olanak yoktur, o zaman bize düşen; 
Hayır Paşa, sen bu görevi sonuna kadar sürdüre
ceksin, bu senin görevindir, demek olur. Onun Baş
komutanlığı vatanseverliğinin ölçeğidir...

Sonuç olarak şunu söyleyeyim. Başkomutanlı
ğın üç ayla kısıtlı olması, Paşa’nm üç ay Başkomu
tanlıkta kalması demektir. Fakat hayır, onun milli 
mücadeleleri hayatının sonuna kadar devam ede
cekse, sonuna kadar Başkomutan olarak kalmalı
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dır. (Seve seve., sesleri) Biz milli kutsal savaşımız
da ideâllerimizden en ufak bir sapma olmadığını 
göstermek ve bunu ispat etmek istersek, Mustafa 
Kemal Paşa’ya siyasetimizi dikkate alarak demeli
yiz kv Mustafa Kemal Paşa amacımıza ulaşmcaya 
kadar Başkomutanımızsmız. ”

Daha sonra Fevzi Çalonak Paşa kürsüye geldi, 
bilgilendirme yaptı, sorulan cevaplandırdı.

Salahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Yeni bir 
taarruz ne kadar zamanda yapılacak?" diye sordu.

Ardından Dışişleri Bakanı Yusuf Kemal Bey 
(Tengirşenk) konuştu.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “(Dışişleri 
Bakanına) Dediniz ki, Avrupa’nm bize elini uzattığı 
bu dönemde durumuzu koruyalım birlik ve bera
berlik gösterelim  Biz bunu Meclis olarak zaten bü
tün dünyaya gösteriyoruz. Başkomutanlık işiyle 
Avrupa’nın bir ilişkisi yoktur. Avrupa elini uzatıyor
sa Ordunun başmda kimin olduğu önemli değil. Or
duyu ufak şeylerle uğraştırmayalım. Nasıl Yunan 
Kralı Atina’ya gitti, tahta oturdu ise, biz de Musta
fa  Kemal Paşa’yı asıl yerine oturtalım.”

Müzakereler sonunda Mustafa Kemal Paşa’nın 
Başkomutanlık süresinin üç ay uzatılması 152 oy
la kabul edildi. Çekimser: 3. Red: 12. Red oylan: 

Hüseyin Avni Ulaş (Erzurum), Yusuf Ziya Ko- 
çoğlu (Bitlis), Haşan Hayri Kanyo (Dersim), Hay
dar Lütfi Aslan (Silifke), Sami Ankan (Silifke), Fu
at Carım (İzmit), Hulusi Kutluoğlu (Afyon), Abi- 
din Atak (Lazistan), Hüseyin Hüsnü Tonay (Mer
sin), İsmail Safa Özler (Mersin), Muhtar Fikri Gü- 
çüm (Mersin), Hakkı Hami Ulukan (Sinop).
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Yargılanmakta Olan Nurettin Paşa'dan 
Gelen Telgraflar

lTarih: 22 Kasım 1921-Birleşim: 115)

Merkez Ordusu Komutanı Nurettin Paşa, Üm
raniye, Koçgiri, Samsun Pontus olayları dolayısı 
ile Meclis’te yapılan gensoru müzakerelerinden 
sonra görevden alınmış ve yargılanmasına karar 
verilmişti. Yargılanması sırasında Meclis Başkan
lığına çektiği telgraflar okundu.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Telgraf
lardan biri açık gelmiş. Herhalde bu kamuoyuna 
yansımıştır. Ayrıca Meclis’in gerekli incelemeyi 
yapmadığı yönünde art düşünceler de vardır. Yâni 
Meclis görevini yapmıyor, komutanlarla anlaşması 
gerekirken doğrudan tenkit ediyor. Herhalde bun
ların açık celsede ele alınması gerekir. Tabii ki bu
gün değil. Çünkü Meclis karar verdi bu meseleyle il
gili araştırma yaptırıyor. Bu telgraflarm bugün bu
rada ele alınması yanlıştır. Biz ne yaptık? Meclis, 
kendisinin görevini iyi niyetle yapmadığı kanısma 
vardı. Bu yüzden hakkında araştıriha yapıyor.

Rica ederim, Yüce Meclis bugün ona suçlu gö
züyle bakmamıştır. Bugün hakkında inceleme ve 
araştırma yapılıyor. Giden arkadaşlarımız gerçeği 
belirleyeceklerdir. Bu yüzden bizim bugün o araş
tırmanın sonucu gelmeden meseleyi müzakere et
memiz doğru değildir. Belki onun bu telgrafta yaz
dıkları doğrudur, belki de tersine delil gelecektir. 
Arkadaşlarımız bu işle görevlendirilmişlerdir ve bel
geleri toplayıp değerlendiriyorlar. Bu telgraftakiler 
de onların arasında bulunan şeylerdir. Bu telgraf
lar bugün kesinlikle burada ele alınmamalıdır. Baş

Atatürk Muhaliflerinden Portreler-2 79



vuru hakkını bu Meclis elbette memnuniyetle kabul 
eder (Doğrudur., sesleri) ve bu yüzden müzakerele
rin sonuna ertelenmesini zorunlu görür. Biz O’nun 
kendi hakkını aramasına bir şey diyemeyiz. Çok 
yerindedir, hakkını savunuyor. Yarın gelecek olan 
arkadaşlarımız ya onu onaylayacak yahut da ter
sini gerektiren sebepler ortaya koyacaklardır. Şim
di doğrudan doğruya mesele müzakere edilirse 
Meclis karanlıkta yürümüş olacaktır.

(Doğrudur sesleri..)
“Giden Heyet yalnız Koçgiri olayı ile uğraşıyor, 

Samsunla ilgili değildir..” sözleri üzerine..
Hayır, yalnız Koçgiri değil, Heyet seçilirken 

Samsun meselesi de söz konusu edilmişti.
(Gürültüler.. Hayır sesleri.)
Yüce Meclis karar versin, bunu da heyetin gö

rev alanına alsın. Bu da Nurettin Paşa meselesidir.
... Rica ederim, burada yargılanıyor muyuz?”
Mustafa Zeki Bey (Saltuk, Dersim: Tunceli): 

“Başkan Bey izin verin, ben İstiklal Mahkemesinde 
bulunuyordum bilgi vereceğim (Yeterli sesleri.) 
Efendim görevim. Bunları söyleyeceğim İspat ede
ceğim  Samsun’da, burası Pontus Hükümetidir, al
çak namussuz Türkler gidin, diyorlar. Bütün Sam
sun halkı da oradadır. İrıgilizler Samsun’a gelirler
ken Aleksandr ihtiyar oğlu o gün Hükümet konağı
na geliyor ve diyor k i sizin burada yeriniz yoktur. 
62 bin lira topluyor. Aleksandr’m imzası da vardır.

(Ne diyorsunuz, anlamıyoruz., sesleri..)
Bu belgeler İstiklal Mahkemesindedir.
Efendim Mütarekeden sonra İngilizler Sam

sun’a çıkarken Aleksandr buraya geliyor. Çıkın bu
radan, çıkın buradan, ben Hükümet kurdum, bu
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Belediye dairesi de Pontıts Hükümetinindir, diyor. 
İstiklal Mahkemesinde tanıklık yapmıştır. Rica ede
rim dinleyiniz bunları. 117 kişi aynı şekilde Merzi
fo n ’da da örgüt kurmuş. Bütün bunları belirleyip çı
kardık, belgeleriyle birlikte hepsini Nurettin Pa- 
şa’ya verdik. Sonra Aleksandri berat ettiriyor, bı
rakıyor. Eline de bir belge veriyorlar. Mahkeme gi
diyor, Aleksandr’ı yakalıyor, açık celsede yargılar
ken Aleksandr diyor ki, bu belge bana tam 30 bin 
liraya mal olmuştur. İkinci gün 23 kişiyi idam ceza
sına çarptırıyor. Nedir bu? Artık gerisini vicdanları
nıza bırakıyorum. ”

Müzakereler sonunda yargılanmakta olan Nu
rettin Paşa’nm okunan telgraflarının değerlendiril
mesinin bölgeye giden Koçkiri Araştırma Heyetinin 
dönmesinden sonraya bırakılmasına karar verile
rek celse kapatıldı.

Ordu Araç Gereçleri Hakkında Gensoru.. 
Eskişehir’in Boşaltılması Sırasında , 
Bırakılan Trenle tlaili Soru önergesi

(Tarih: 8 Aralık 1921-Birleşim: 124)

Ordunun araç gereçleri, savaş durumu ve as
keri durum hakkında Milli Savunma Bakam hak
kında verilen gensoru önergesinin müzakeresine 
başlandı.

Salahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Sayın 
Başkan, gensoru Bakan'uı önünde mi gündeme 
alındı?”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Milli Sa
vunma Bakanı Paşa Hazretleri burada yoktur.. 
Gensoru Genel Kurmayı da kapsıyor mu?”
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Mehmet Salih Bey (Yeşiloğlu, Erzurum): “O 
da arkadaşlarını katar efendim. ”

Müzakereler sonunda gensoru önergesi kabul 
edilerek ilgili Bakanlığa gönderildi.

Daha sonra soru-cevaplara geçildi. Eskişe
hir’in boşaltılması sırasında orada kalem tren ve 
araç gereçler konusunda Erzurum milletvekili 
Mehmet Salih Bey (Yeşiloğlu’nun soru önergesi 
gündeme alındı. Bayındırlık Bakanı Rauf Bey (Or- 
bay) kürsüye gelerek konu hakkında bilgi verdi.

Mehmet Salih Bey (Yeşiloğlu, Erzurum): “Gü
müş tabak çanak, sofra takımları meselesi kaldı 
Rauf Beyefendi. ”

Rauf Bey (Orbay, Bayındırlık Bakanı): “Efen
dim gümüş takımlar hakkında olumlu veya olum
suz bilgi alacak bir görevli bulamadım. Bildiğiniz gi
bi eski genel müdür Halit Bey savaş cephesinde gö
revdedir.’'

Mehmet Salih Bey (Yeşiloğlu, Erzurum): “Efen
dim benim önergemde söz konusu ettiğim Milli Sa
vunma Bakanlığındaki yetkililerdir, bunlar bu ko
nuda görevlerini tam yapmamışlardır. Bu bir suç, 
bir kötülüktür. Herkesin gözü önünde yapılmıştır ve 
bu meselede ben kendilerini sorumlu tutuyorum. 
Yoksa emir vermiştir, yapmayınız, etmeyiniz de
miştir demiyorum. Sorularım eksiktir ama, verilen 
cevaplar da onların karşılığı olmamaktadır. Bu me
sele, Ömer Lütfi Bey’in (Yasan, önceki Bayındırlık 
Bakanı) izinde olduğu bir zamana rastlamıştı. Fa
kat gelir gelmez meseleye el koyması gerekiyordu, 
yapmadı. Öncelikle Yüce Heyetiniz bunun canlı ta- 
nıklansmız. Hepiniz bilirsiniz ki, altı gün Eskişehir 
boşaltılıyor diye buraya sürekli haberler geliyordu.
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Bu tür suçlarda bizde bilirsiniz kabak fak ir fu 
karanın başında patlar. Fakat Ordu Komutanı as
mak, Bayındırlık Bakanı asmak, hatta birkaç da 
milletvekili asmak gerekir ki bu ülkede adalet yer
leşsin. (Senden başlamalı, sesleri]

Benden başlayınız. Rica ederim efendiler, o 
kağm arabalarıyla taşıma yapan kadınların gözle
ri doluyor. Yâni bu meseleyi hüzünle dinleyelim, 
gülerek dinlemeyelim. Eğer yüreğinizde biraz hü
zün duyuyorsanız bunu ağlayarak dinleyelim. Es
kişehir beş günde boşaltılmıştır ve siz bunun tanı
ğısınız. Yâni resmen onbeş dakika içinde boşaltma 
emri verilmiştir ve boşaltılmıştır, şeklinde cevap ve
rild i Evet cevap böyle olmuştur.. Oysa bu boşaltma 
sırasında tren lokomotifi falan orada bırakılmış. 
Bunların onanmı gerekiyordu, denildi. Hayır ona
nından çıkmıştı ve hazırdı. Recep isimli haine em
rettiler k i bunları ıs ıt Onbeş dakika içinde ısıtıp 
harekete hazır edeceğim dedi Fakat Recep deni
len herif bir ambar memuru id i Asıl görevli olan ki
şi ise görevinin başında değildi Asıl memurun gö
revini yapmaması, işi Recep’e yüklemesi artık suç
luluk konusundaki karan siz veriniz. )

Size bu Recep’i da anlatayım Eskişehir’in düş
mesinden iki ay önce Recep adındaki bu ahlaksız, 
öncelikle genelevci dolandırıcı, hırsız, şuna buna 
oğlan getiren, erkek getiren bir pezevenk..(Bazı me
murlar tarafından Genel Müdürlüğe bu durumlar 
bildirilmiştir., sesleri)

Beyefendi diyorlar ki, Eskişehir’de tren memur
larının onbeş dakika içinde işletmeyi boşaltmalan 
için emir almışlar. Bazı önemli belgeleri bırakmış
lar, gizli belgeleri saklamışlar. Hayır Eskişehir’de
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en gizli belgeler kalmıştır. Bunlar hareket eden 
trenlerle taşman Alaylar. Bölüklerle ilgili bilgilerdir. 
Öyle kira kontrattan fa lan gibi belgeler kalmış olsa 
o kadar önemli değiL Kalanlar Devlet gücünü ilgi
lendiren önemli kağıtlar, raporlardır.

Ayrıca efendiler utanarak söylüyorum ki, iki va
gon dolusu Rum fahişe getirild i Bunlan anlatırken 
amacımız, büyüklüğümüz, duygularımız adma uta
nıyorum. Eskişehirli kadmlar tren istasyonuna ge
lip protesto ettiler, ağladılar. İki vagon dolusu Rum 
hayat kadiril . (Kayseri’ye bile götürdüler., sesi) 

Tabii efendim buraya getirildikten sonra Kay- 
seri’ye de gider, Erzurum’a da dayanır.

Sonra Efendim, Yenişehirli Mehmet Efendi isim
li  Kuvva-yı Milliyeye pek çok hizmetlerde bulun
muş olan vatansever kişi taşınmasını istediği eşya
larını getiriyor. 17 bin liralık ticaret eşyam var, ne 
isterseniz ödeyeyim bunlan buradan taşıymız di
yor. Yerimiz yok, cevabı veriliyor. Sonunda 7 bin li
rası Devlete kalsm diye yalvanyor, yine almıyorlar.

Vagon meselesine gelince.. Ben teknik adamı 
değilim  Fakat sizler de bilirsiniz, Eskişehir’den bu
raya 200 km.lik yoldur. 800 tane vagonu orada ni
çin tuttular? Eğer Genel Müdürü teknik ve idare 
adamı olsaydı onlan Konya’ya gönderirdi Neden 
buraya getirdi sonra orada odunlan bıraktı?” 

Emin Bey (Erkul Bursa): Taşınması gerekmi- 
yormuş. ”

Mehmet Salih Bey (Yeşiloğlu, Erzurum): “(.De
vamla) Emin Beyefendi siz daima Bakanlan tutar
sınız. Rauf Beyefendi dediler k l 50 bin liralık odun 
emir verilmedikçe taşınamaz, gelemezdi Taşınma
sı olanaksızdır. Efendiler kendilerini niçin orada bı-
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Takmadılar da odunu unuttular? Beyefendiler ölü
lerin cesetlerini yüklediler buraya getirdiler. Beş 
okka gaz ile bir kibriti odun için unuttular. Fakat 
kendilerini unutmadılar, getirdiler. Acaba bu kabul 
edilebilir bir mesele midir? Bu işin içinde bir domuz
luk görülüyor. Eski ve sonraki Bakanlar bu mesele
yi derinleştirsinler. Vatan milletin şerefi için iki ta
ne adam sallandırsınlar. Yâni Genel müdüründe de 
kabahat vardır, muhasebecisinde de, diğerlerinde 
de.. Ben bu kadar söylüyorum, gerisini sizin yurt
severliğinize bırakıyorum, istediğinizi yapınız."

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendim 
Salih Bey kardeşimiz haber aldığı bazı yolsuzlukla
rı Bayındırlık Bakanına zamanında bildirdi Fakat 
sorusuna bugüne kadar cevap verilmedi Burada 
öğrenilmesi gereken acaba eski Bakan Ömer Lütfi 
Bey bu bildirim üzerine araştırma yaptırdı mı yap
tırmadı mı? Sorunun ağırlık noktası burasıdır. Şim
diye kadar niçin araştırılmadı? Yeni Bakan Rauf 
Bey olaya el koyduktan sonra araştırma yapılıyor. 
Araştırma sonuçlanıncaya kadar Ömer Lütfi Bey'e 
şimdi soru sorulması gereksizdir."

Ömer Lütfi Bey (Yasan, Amasya): “Gerekir, 
ben kabul ediyorum. ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “YüceJcişi- 
liğinizin Bakan sıfatı ile sorumlulukları vardır. Ama 
şimdi size sorulması gereksizdir. Eğer araştırma sı
rasında sorumluluk, kayıtsızlık veya kusurları or
taya çıkarsa, o zaman Ömer Lütfi Bey’e söz verilir. 
Ya da mahkemeye gönderilir. Bugün mesele ile ilgi
li heyetin araştırması devam etmektedir. Eğer araş
tırmada bir eksiklik görürsek, gerek önerge sahibi, 
gerekse bizler her zaman Bakan Bey’e sorabiliriz.
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Bugün öğrendiklerimizin ışığında müzakereleri ye
terli görüyorum ’’ (Müzakereler yeterlidir.. sesleri)

Ömer Lütfi Bey (Yasan, Amasya): “Sorulan so
ruya cevap vermekte niçin gecikildiğini izin verilirse 
Meclis’e anlatayım (Hayır sesleri.)

Bir arkadaşınız, kendi dönemine ilişkin bir me
sele hakkında Meclis’e bilgi vermek için...

(Gerek yok sesleri)
... Efendiler Salih Efendi’nin bu soru yazısını 

aldığım zaman, cevap vermek üzere ben buraya 
geldim  O tarihte Başkanlık makamında bulunan 
Adnan Beyefendiye (Adıvar) başvurdum Hazırlık 
yapmıştım Fakat başka bir mesele çıktı, olmadı. 
Sonra Salih Bey Kayseri’ye gitti, uzun süre orada 
koldu Kendisi orada iken sorusuna cevap vermek 
istesem soru düşerdi. Bendeniz sabrettim Soruyu 
düşürmeye hakkım varken cevap vermedim, bekle
dim  Daha sonra ben Bakanlıktan istifa ettim  Sa
nırım ertesi gün Salih Efendi’yi burada gördüm. Se
nin bir soru önergen vardır, şimdiye kadar gelme
miştin, şimdi geldin ama şimdi de ben cevap vere
cek siyasal konumda değilim, istersen sana özel 
olarak cevap vereyim dedim Orada yanımızdaki 
beş on Beyefendinin yanında önergede sorduklan- 
na cevap verdim Demek ki, gecikmenin sebebi ilk 
başvurumda Meclis Başkanlığmın bana söz ver
mek için zaman bulamaması, sonra da Salih Bey’in 
Kayseri’ye giderek benim istifama kadar gelmemiş 
olmasıydı

Şimdi araştırma meselesine geleyim. Ben Eski
şehir’in düştüğü 19 Temmuz günü Çorum veya 
Sungurlu’da idim. İstasyonda Eskişehir’in düştüğü 
haberini aldım. Orada neler yapılması gerektiği ko
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nusunda ilgililere emir verme konumunda değildim. 
Fakat 1. ve 2. İnönü savaşı sırasında orada verdi
ğim bazı direktifler vardı. Yâni benim o zaman ver
diğim direktifleri aynen o gün de uygulamaya ko
yabilirlerdi Benim yerimde vekil olarak bulunan 
arkadaşın bir emir verip vermediğini de bilemiyo
rum  Ona kendisi cevap verebilir. Olay olmuş, Ordu 
ile haberleşme yapıldı. Ordu inceleme yapması için 
Genel Müdür Halit Bey’e emir veriyor. Aynı zaman
da hat komiseri olan Halit Bey geldi bana dedi kU 
Efendim bu mesele için Ordu beni araştırma yap
makla görevlendiriyor. Oysa ben bu idarenin mü
dürüyüm Benim de sanık olmam gerekebilir, onun 
için bu araştırmayı siz yapın.

Bunun üzerine ben geniş bir araştırma yapıl
ması gereği duydum. Genel Kurmay Başkanlığına 
ve Miüi Savunma Bakanlığına birer yazı yazdım  
Dedim ki, bu mesele önemlidir. Meseleyi yalnız be
nim Bayındırlık Bakanlığı elemanlarımla araştır
mak istemiyorum. Sîzler de görevlendireceğiniz ki
şileri belirleyin, biz de Bayındırlık Bakanlığı olarak 
belirleyelim ortak bir Heyet kurulsun ve çalışsın
lar. Bu Heyet oluştu. Üç dört gün birlikte araştırma 
yaptılar. Hazırladıkları raporun bir kopyası Genel 
Kurmay'a, bir kopyası Milli Savunma Bakanlığına 
verildi Bir kopya da Orduya g itti Zaten Eskişe
hir’in boşaltılması döneminde tren işletmesinth yö
netimi işletmenin elinde değildi Tren taburu Genel 
Kurmay'a a itti Bütün bunlarla ilgili tutanak dosya
dadır ve Beyefendinin de elinde bulunmaktadır. 
Sanırım Beyefendi okumuşlardır.

Eskişehir'de bırakılan eşyalara gelince.. Orada 
söyledikleri gibi 50 bin liralık odun yoktu. Çünkü
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bütün hatlarda bütün lokomotiflerin bir ayda yak
tıklarının toplamı bile 50 bin liradan azdır. O tarih
te 700 ton odun vardı. Yedi tren yola çıktıktan son
ra 1500 liralık odun bıraktık dediler. Ben bu kadar- 
lık bırakılmaya fazla üzülmedim. Çünkü odunsuz 
kalsaydık da lokomotiflerin hepsi orada kalsaydı o 
daha kötü olurdu ve o zaman üzülürdüm.

Sonra kırtasiye konusu.. İtalya’dan gelen 250 
bin liralık eşya kalmıştır deniliyor. Bu abartmadır 
efendiler. Zaten bütün toplam 60 bin liralıktı. Top
lam yapılan sipariş ise 100 bin liralıktı. Bunlar da 
vagonda id i 50 bin liralık diyorlar. Üç vagon içinde 
hâlâ duruyor. Kalmışsa pek azı kalmıştır. Bütün si
pariş edilen zaten 7 bin liralıktı. C)

San Recep konusu.. Bu kişi 15 dakikada loko
m otif kazanını ısıtırım demiş. Bunun o sözüne ger
çekten inanmışlarsa ipini önce beji çekerim Bir ka
zanın ısıtılması için en az üç saat gerekil O öyle 
söylemişse ona kimse inanmaz. Bu Recep’i zaten 
tanımam İsmini de bu meseleden sonra duydum. 
Çünkü Eskişehirdeki bir depo memurunu Bayındır
lık Bakanı atamaz. ”

Mehmet Salih Bey (Yeşiloğlu, Erzurum): “O 
mesele sizinle ilgili değil. ”

Ömer Lütfi Bey (Yasan, Amasya): “Ben sor
dum araştırma sırasında; Bu adam kirli bir adam
mış, niçin bunu işe aldınız, diye.. Dediler ki, bu 
adam hırsızlıkla suçlanmıştı, mahkemede berat et
ti onun üzerine aldık..” (*)

(*) Eski Bakan Ömer Lütfî. Yasan'm verdiği tutanaklara ge
çen bu rakamlar birbirini tutmamaktadır.
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Mehmet Salih Bey (Yeşiloğlu, Erzurum): “Be
rat etmedi ”

Ömer Lütfl Bey (Yasan, Amasya): “Sonra Sa
lih Efendi soruyor: 800 vagon niçin Eskişehir’de 
kaldı da Konya’ya gönderilmedi? Bu vagonların ne 
kadarının Afyon’un kuzeyinde, ne kadarının A f
yon’un doğusunda olacağını Genel Kurmay Baş
kanlığı belirlemektedir. Bunlarla ilgili Genel Kut- 
may yazılarını Beyefendi dosyada bulmuştur. Va
gonların onarım yeri de Eskişehir’dedir. Tabii ki bo
zulan vagonlar onarım için geldikleri Eskişehir’de 
olacaklardı.

Bu 800 vagonun yarısı taşımada idi. Geri kala
nı 400 ünü bir anda geriye göndermek teknik ola
rak olanaksızdı. Taşıma ve boşaltım konusunda 
Ordunun bir başka isteği de, taşman araç gerece 
asla zarar verilmemesiydL Benim daha başka söy
leyeceğim yoktur, efendim."

Mehmet Salih Bey (Yeşiloğlu, Erzurum): “Ar
kadaşlık adına bir şey sorayım. Drini isimli bir ka- 
dma, sekiz on aydır inşaat parası adı altında 5 bin 
kuruş para veriliyor. Bu ne parasıdır, bu konuda 
bilgi sahibi misiniz?’’

Ömer Lütfl Bey (Yasan, Amasya): “Duyduğum 
kadarıyla söyleyeyim Kadmm admı bilmem Bağ
dat hattı inşaat şirketinden bir mühendis Fransız- 
lar tarafından götürülmüş, fakat karısı bu tarafta 
kalmış. Bu mühendisin kansmı Bağdat hattı inşaat 
müdürü Mösyö Mavrokudatu korumasına almış. 
Mavrokudatu’nun kendi hesabından bu kadına pa
ra verilmekte olduğunu işittim. Yâni kasadan ve 
muhasebeden değil...

.. Bir de benim bildiğim trende çalışan Avustur
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yalı bir ana kız vardır..”
Daha sonra kürsüye gelen Ulaştırma Bakanı 

Rauf Orbay, soru önergesi ile ilgili son konuşma
yı yaptı ve Eskişehir’in boşaltılması konusunda 
Batı Cephesi Komutam İsmet Paşa’mn şu emrini 
okudu:

*Eskişehir’in boşaltılmasına başlanacak ve is
tasyon boşaltılacaktır. İstasyonun yıkılmasına ge
rek yoktur.” O

Ordu Araç Gereçleri. Savaş ve Askeri Durum 
Hakkında Milli Savunma Bakanı’na Gensoru 

ve Fevzi tÇakmak1 Pasa'nm Cevabı..
(Tarih: 12 Aralık 1921 -Birleşim: 126)

Milli Savunma Bakam Ankara’da olmadığı için 
Genel Kurmay Başkanı Fevzi Paşa konuştu. Mil
letvekilleri görüşlerini açıklayıp, sorular sordular.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): "Paşa Haz
retleri propaganda ve dış siyasetten söz ettiler. Ön
ce Ordunun gereksinimlerini sağlasınlar. İzlenecek 
dış politika ikinci plandadır. Ona tütünle çorap et
ki yapıyor. Cephede erler çıplaktır. O sizden propa
ganda değil çorba çorap bekliyor. Önce Ordu hak
kında konuşalım. (*)

(*) Bu tren meselesi ve odunlar konusunda bu kadar ay
rıntıyı buraya almamın sebebi merak konusu olabilir. Sebep 
metne bağlı kalmak.. Aynca da bugün bunlan okuyan oku
yucuların, nerelerden nerelere geldiğimizi görmelerine yar
dımcı olmak.. Yâni o dönemde trenler, kazanlarında yakılan 
odunlardan elde edilen buhar enerjisi ile yürürlerdi..
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Bu konuda M illi Savunma Bakarana yöneltilen 
pek çok soru ve gensoru önergeleri vardır, ama di
ğer konular ikinci derecede kalır.

Neden Ordunun gereksinimleri karşılanmıyor, 
önce bunu çözümlemek daha yerinde olur.

(Doğru., sesleri)
Ben sizlerle birlikte Fevzi Paşa’nm konuşması

nı dinledim. Askeri durumumuzu uygun görmedim  
İngiliz propaganda yapıyor, biz ona karşılık olacak 
şekilde örgütlenmeyi yapamayız. Bizim işimiz Or
dunun güçlendirilmesidir.”

Mehmet Salih Bey (Yeşiloğlu, Erzurum): “Ben 
uzun konuşmayacağım Zaten söylenecek fazla bir 
şey yoktur. Fevzi Paşa İngiliz propagandasmdan 
ve başka şeylerden söz ettiler. Kendisine teşekkür 
ederiz. Efendim durumumuz bozuktur, tehlike var
dır. Her gün, 30, 40, 50 asker Ordudan kaçıyor. 
Ankara’da gözümüzün önünde geziyorlar. Bu boş 
lâfla önlenemez. Onun için ben diyorum ki, M illi Sa
vunma Bakanı bir an önce gelsin, askerin silah, 
cephane, donanım ve giyip içeceği meseleleri düze
ne konulsun. Yüce Meclis de bu konuların sorumlu
luğu konusunu ağzına almasın. En ağır ceza idam
dır. Ama iş bununla da bitmez. Düşününüz ki, mil
yonlarca insanın hayatın m, namusunun sorumlu
luğunu üstlendiniz. Sîzleri koruyacağız dediniz. Gö
reviniz başladı, birkaç ilimiz düştü, Anadolünlın 
yansı g itti Ülke zenginlikleri yok oldu Ülkenin in
san ve besin kaynaklan eksildi. Düşmanlarımız ise 
kuvvetli Konservesinden şekerine kadar her şeyi 
Avrupa’dan geliyor. Demin açıklandı ki, cephede 
200 binden fazla Mehmetçik vardır. Hoca Efendinin 
söyledikleri gibi sırtlarında çamaşırları yoktur. İna-
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nıraz bana iki yorgan yetmiyor. Bizimkilerin hiçbir 
şeyi henüz sağlanmadı. Şimdi düşman yeni taarru
za hazulanıyor, hem içerden hem dışarıdan.. Ge
çen defa Sakarya’dan çekildiğimiz zaman inanınız 
Ordu propagandanın etkisiyle geri çekildi İnebo
lu’ya giderken yolculuk eden 80 ayn toplulukla 
karşılaştım. Dediler k l Yunanlılar bir şey yapmı
yormuş. Gerçeği kendilerine anlattığım zaman hün
gür hüngür ağladılar.

Mehmetçiğin bir gereksinimi daha var. Demin 
Hocaejendi de söylediler. Onlara güven kazandır
mak gereklidir. Fakat yazık ki milletvekilleri ülke 
içinde düzeni kuramadılar. Mehmet kendi evinin, 
köyünün güvencede olmasmı ister. Meclis bu güve
ni yitirmiştir. Halkm güvenini Meclis ayaklarıyla 
çiğnemiştir. Yüzlerce köy yıkıldı. Askerin gereksi
nimlerini vurguluyoruz. Ankara komutanmm görevi 
nedir? Merkez komutanı, yerel komutan, bilmem ne 
komutanı diye Ankara’da gözümüzün önünde bin 
tane komutan var. Bu komutanlar cephede gerekil 
Ülke Ordu’ya 80 milyon bütçe veriyor. Buna karşın 
Mehmetçik cephede aç. Hiçbir millette böyle bir şey 
yoktur. Beş milyon halk iki milyon vergi vermezken 
biz bu kadar vergi alıyoruz milletten. Demek ki sis
temimiz bozuk. B.M.M. yeni Hükümet kurarken İs
tanbul örgütlenmesini uygulamış. Bakan danışma
nı, danışmanın danışmanı.. Biz yaramızı sarıp iyi
leştirmek istiyorsak cephedeki askeri düşüneceğiz. 
70 bin askerimizin 50 bini kaçmış. 20 bin kalmış. 
Biz bununla savunma yapamayız, zafer kazana
cak Orduyu besleyenleyiz. Alacağmız para yoktur. 
Allah korusun bir çöküntü ile karşı karşıyasmız 
efendiler. Düşman Ankara’da geçit töreni yapacak.
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Avrupa’dan yordun dileniyor, Ordusunu getiriyor. 
Bir düşün onun milli kaynaklan iki milyon, senin 
beş milyondur. Üstendiğimiz bu milli davayı çözme
liyiz. Bir arkadaş güzel bir örnek verdi Bu ülke lo
kom otif gibidir dedi biz de öyle.. Vagonlardan ay
rılmış arkamıza önümüze bakmıyoruz. Millet bütün 
tarihinden, geleneklerinden uzaklaştı. Bize güven
d i biz de o İmparatorluktan başka bir şey yapma
dık. Köylere gidin yine o ondalık vergisi tarım ver
g is i yine aynı ilkel iş.(Çare ne? Sesi.)

Benden önce konuşan arkadaş çok güzel söyle
d i Savaş komitesi göreve başlamalı. Ankara'da 30 
bin adam var. Görev senin denilmiş bütün yük 
Mehmetçiğe yüklenmiş. Bu durum içimizi yakmalı, 
el ele vermelisiniz efendiler. Son tarihsel görevinizi 
yapıyorsunuz. Yoksa yıkılış yakın ve kesindir. Sa
vaş komitesi işe el koymalı, Meclis de ona yardım 
etmelidir. Buraya böyle masal dinler gibi gelinme- 
melidir. ”

Sakarya Savasından Sonraki 
Askeri Durum Hakkında 

Fevzi (Çakmak) Paşa'nm Konuşması..
(Tarih: 13-14 Aralık 1921-Birleşim' 127-128)

Genel Kurmay Başkanı Fevzi Çakmak Pa
şa'nm savaş ve askerin durumu hakkında yaptığı 
ayrıntılı bilgilendirmeden sonra bir çok milletveki
li söz alarak konuştular, çeşitli sorular sordular.

Salahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Bize öne
receğiniz noktayı anlıyorum Sanırım bu bizim- için 
çok kolay olacaktır. Hükümet de artık istediğini ba
sma yazdırır. ”
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Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): “Öyle sanıyo
rum ki, Yüce Meclis açıldığı günden beri ilk kez asıl 
kuruluş amacıyla ilgili görevini yapmaya başlamış
tır. Bu Meclis’in temel amacı işte budur. Çoktan be
ri önümüze çıkan, fakat bizi yeni yeni kaygılandırıp 
heyecanlandıran bu mesele sanıldığından çok da
ha önemlidir. En yaşamsal meseleyle karşı karşı- 
yayız. Bunun üzerinde gerekli incelemeleri yaptık
tan sonra hastalığı iyileştirmek için çalışmak gerek
lidir. Hastalık konusunda araştırmaya başladığı
mız zaman bakışlarımız M illi Savunma Bakanlığına 
yönelir ve milli savunmamızın araç gereç ve kay
naklan üzerinde yoğunlaşır. Bu kaynak meselesi 
milli hayatımızla yakından ilgilidir. Bunlar ne ka
dar eksiksiz olursa amacımız yönünde o kadar 
sağlam adım atıp ilerleriz. Hata yapmayacağımı 
bilsem Orduyu bir varlığa, araç gereç idaresini o 
varlığın kalbine, cephe gerisi hizmetlerini ise o nes
nenin hayat damarlarına benzetirim O varlığm kal
bi ve domarían düzenli çalışırsa, varlık da kendi
sinden beklenin görevi gereğince yerine getirir. İşte 
Ordunun araç ve cephe gerisi hizmetler idaresinin 
görevleri hayatımız üzerinde bu derece önem taşı
maktadır. Bizim şimdi inceleyeceğimiz işte bu kalp 
ve damarlardır. Efendiler ben incelemelerimin so
nucunu söylüyorum o kalp hastadır. Bütün milli 
zenginliğimizi kemiren, yiyen o kalp düzenli çalış
mamaktadır. O organ hiçbir zaman da sağlık ve dü
zenliliğini koruyamamıştır. Gelip geçen göç grupla
rını, sürünerek geçen zayıflan, hastalan, yaralılan, 
köylüleri, üzerlerine geçirdikleri beyaz mintan ve 
don içinde titreşirken, aç açına arabaları sürükle
meye çalışan cılız beygirleri görüyor musunuz? O
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cephe gerisi ve araç gereç edinme hizmetlerine ka
tılarak fakirleşen insanlar, bu koşullara daha fazla  
dayanamayıp konumlarını koruyamazlarsa özürle
ri kabul edilmez mi? Acaba onlar görevlerini yap
madılar diyerek cezayı onlara mı keseceksiniz? 
Efendiler cezayı onlara keserseniz günahtır..

Onları o koşullarda yaşatanları cezalandırmalı- 
sınız. Çünkü asıl suçlu onlardır. Bu durum nereden 
kaynaklanıyor? Acaba biz onlara eksik bir şey mi 
verdik? M illi kaynaklarımızın yüzde 90’mı M illi Sa
vunma bütçesine ayırırken bir saniye bile duraksa
madık. Meclis, o kadar büyük bir geliri önlerine ko
yarken kesinlikle ağzmı açmamış, önerinin büyük
lüğü ve kapsamı karşısında tarihi görevini yerine 
getirirken kesinlikle ses çıkarmamış, salman milli 
yükümlülükler vergisi üzerinde vicdanı sızlaya sız- 
laya acı çekerken, söz konusu milli savunmadır di
yerek hiç şikayetçi bile olmamış, hiç çığlık atmamış
tır. Ancak bütün çığlıklar M illi Savunma çevresinde 
yoğunlaşmış bulunmaktadır. Ne zaman Ordunun 
silahlanması ve giydirilmesi söz konusu olsa, M illi 
Savunma Bakanlığının bu görevi iyi yapmadığı ce
vabı ile karşılaşmaktayız. Efendiler defalarca anla
şılmıştır ki, burada bir hastalık var. Bu hastalık te-/ 
davi edilmezse bütün vücudu yok eder.

Bu durum defalarca anlaşıldığı halde, hiçbir 
zaman bunun tedavisi için toplanılmamış, daima 
önemsenmeyip eşgeçilmiştir. Bunun da iki sebebi 
vardır. Biri sorumluluk kelimesinin kalplerde bir et
ki yapamaması, diğeri bu işlerle uğraşanların ümit
lerini yitirmiş olmalarıdır. İzninizle bunu biraz aça
yım. Subaylar bir süreden beri kendilerini üzen bir 
etki altındadırlar. Yoğun biçimde emekli ediliyor-
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lor. Yaşını başını biraz almış olanlar sürekli emekli 
edilme korkusu içindeler. Ümitleri kırılmış subayla
rın gayretlerinin sonucu ise işte bu kadar olur. İşte 
hastalığımız, işte araç gereç şubemiz, işte geri hiz
met dairemiz.

Bundan sonra sıra, diğer yaşamsal meselemiz 
olan iç durumumuza gelir. Hiç kimse ileri sürebilir 
mi ki, iç düzenimiz çok iyidir.. Yarım bir idare düze
ni kurmuşuz. Halktan bir kişinin bile çıkıp iç işleri
mizden hoşnut olduğu söylenebilir mi? İdaremizin 
şekli yine eski şekil, eski yönetim biçim i eski bas
kı rejimidir. Bizde idare denildi mi akla hemen şid
det ve baskı gelir. Sanırız ki idareyi sağlamak için 
şiddet gereklidir. Baskı ve şiddetle sağlanan idare
nin ise sonu yoktur. Efendiler bir noktayı dikkatle
rinize sunmak istiyorum. Ülkenin her yerinde, ge
reksiz bir askeri örgütlenme ve askeri yönetim var
dır. Bunlar ne içindir? Efendiler boş kalan bu kişi
ler yönetimimize el koyuyorlar. Bu durumun sebep
leri ise derindir. Güç gösterme, güç saklama üzeri
ne bir şey söyleyeceğim. Bu soğuk iklimde bıkıp 
usanmış, köyünde kötü yönetim yüzünden rahat ve 
güveni kalmamış olan bu millet sabır ve dayanıklı
lık simgesidir. Efendiler işte hastalığımız, işte ida
remiz, işte iç işlerimiz. Bunları doğuran sebep ne
dir? İzninizle bunü anlatayım.

Uzaklara gitmeyiniz, bu durumun sorumlusu 
biziz, bu Meclis’tir. Hep birlikte kabul etmekteyiz ki, 
biz buraya kendi öz varlıklarımızı gözden çıkararak 
geldik. Hayatlarımızı hiçe sayarak geldik. Kişisel 
düşüncemle size bir hesap yapacağım. Davamızı 
kazanmak, soyut biçimde bizim çalışmalarımıza 
bağlıdır. Durum bu iken bizim içinde bulunduğu-
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muz koşullar amacımızla uyumlu mudur? Efendi
ler, biz Parlamento üyeleri sabah tuvaletimizi yapıp 
sonra buraya geliyoruz. Bir iki saat müzakerelere 
katılıp, ara sıra da bu kürsüye çıkıp konuşmakla 
görevimizi yaptığımızı sanıyoruz. Bizim görevimiz 
bu mudur? Sanıyor musunuz ki millet eskisi gibi 
düşünüyor. Hayır efendiler millet daha doğru, da
ha olumlu, daha güzel düşünüyor. Bütün millet bi
ze bakıyor. Ülkede ne olursa olsun her şey buradan 
biliniyor, her şey buradan bekleniyor. Durum bu 
iken bizim halka karşı verecek neyimiz var? Elleri
miz boştur. Halkın bize söyleyebileceği ise iki cüm
lede özetlenebilir: Ya bu deveyi gütmeli, ya bu di
yardan gitm eli.

Efendiler elimizi vicdanımıza koyarak söyleye
lim, biz buraya geldiğimizden beri bir iş görmedik. 
Vereceğimiz hesabımız çok, ama verecek bir şeyi
miz yoktur. Bağışlamanızı dileyerek diyeceğim k i 
soyut geldik, soyut gidiyoruz. Yine bağışlamanızı 
isteyerek söyleyeyim, her şeyi savurganca kullan
dık. Arkadaşlar ara sıra tarihi görevimizi yapıyoruz 
diyorlar. Hayır efendiler tarihî görev burada lâfla 
yapılmaz. Kendimizi aldatıyoruz, böyle görev yapıl
maz. Geçen gün burada konuşan Şeref Beyefendi 
Fransızların, Avusturya ve Prusya Ordularını kendi 
başlarına sınırlarından attıklarını söylüyordu. 
Efendiler bizim inancımız Fransızlardan daha kuv
vetlidir. Bizi harekete geçiren güç, kutsal güçtür. Bi
zim kullanamadığımız öyle bir kutsal gücümüz var
dır k i Yunan Orduları değil onun üç katı kuvvetleri 
bile yenecek olağanüstü niteliktedir. Yazık ki biz o 
gücümüzden yararlanamadık. Hâlâ da ondan ya
rarlanmanın yolunu bulamıyoruz. Bana inanınız
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Diyarbakır’da, Elazığ’da 300 binden fazla tüfek 
vardır. İç durumumuz bizim inanç ve kararlılığımı
za bağlıdır. Ne zaman ki Meclis tam egemen ola
caktır, o zaman ün ve onur da bizim olacaktır. Ben 
bunun sağlanması için arkadaşlarıma şu öneride 
bulunuyorum: Herkesin bir fik ri vardır. Aramızdan 
10’ar kişilik heyetler kuralım.. Bunlar Devlet idare
sini, askervyeyi, mâliyeyi, ulaşımı, adliyeyi, kontrol 
işlerini denetlesinler. Diğerlerini isim ve unvanların
dan az çok ne görev yapacaklarını anlayacağınız 
için ben yalnız maliye, ulaşım, kontrol, adliye konu
sunda açıklama yapayım Maliye denilince yalnız 
mâliyeye el konulmayacak, ülkenin her yerinde ke
y if ve gösteriş için yapılan savurganlık da önlene
cek, fakirlere dokunmadan diğerlerinden elde edi
len kaynaklarla bu savaş yönetilecek. Ulaşım deni
lince taşıt araçlarıyla uğraşılmayacak. Gösteriş ve 
keyif için, zevk ve eğlence için beslenen atlan, de
veleri, katırları ellerinden alacağız. Ayrıca bir de
netleme komitesi de bu heyetleri kontrol edecek. 
Adalet komitesinin görevi ise oluşturulan sekiz ko
miteyi ve milletvekillerini denetlemek olacak.

Fevzi Paşa Hazretleri, Yunanlılarin Kürtler’e 
bir bildiri verdiklerini söylediler. Bendeniz görev 
edinip seçim bölgeme gittim. Bütün Kürtler’le görüş
tüm. Orada kötü düşünce yoktur, oraya kötü dü
şünce girmemiştir ve girmeyecektir. Orayla ilgili bir 
örnek vereceğim Uzakta bir ateş yanıyordu, bir çok 
ağalar oradaydı. O ağalar düşüncelerini şöyle açık
ladılar: Ankara Hükümeti bir ateştir, bütün İslam 
dünyası için parlayan bir ışıktır. Eğer o sönerse bü
tün İslam dünyası söner. Ancak efendiler Kürtler 
iyi yönetilmiyorlar. Kürtlerin başlarında dikta var
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dır. İstanbul’da bazılarının söylediği sözler Kürt- 
ler’in değildir. Kesinlikle Kürtlerle ilgisi yoktur.

Sonra Simko’̂ dan söz ettiler. Bu kişi tanıdığım 
biridir. Simko’nun uzak ve yakın bir ideali vardır. O 
da şudur; Türkiye yaşarsa ben yaşarım, Türkiye 
yaşamazsa ben de yaşayamam der.

Simko önemsenmeyecek biri değildir. 15 bin sü
vari ve piyade askeri vardır. Kuvvetleri güçlüdür. 
Simko’yu idare etmek, ondan yararlanmak İçişleri 
Bakanmm elindedir. Orasını Bakan düşünsün. 
Simko’yu düşünmemek bizim orası için bir yıkım 
sayılır. Onu idare etmek, ondan yararlanmak gere
kir. İç İşleri Bakanının bu konuda dikkatini çekmek 
isterim.” (Alkışlar)

Genel Kurmay Başkanı Fevzi Çakmak Pa- 
şa’nın bilgilendirmesinden sonra müzakereler 14 
Aralık gününe ertelendi ve celse kapatıldı.

14 Aralık 1921 günü yapılan 128. Celsede ay
nı konunun müzakeresine devam edildi..

Celalettin A rif Bey (Erzurum): “Efendim iki 
gündür bu konuda müzakereye devam ediyoruz. 
Daha söz almış olan arkadaşlarımız da var. Bu
gün, yarın, belki öbür gün de bu müzakereler de
vam edecektir. Böylelikle beş gün yitirmiş olacağız. 
Bana göre bu mesele sonuçlandırılmalıdır. Diğer 
önergelerle ilgili olarak da bir komisyon kurarız. 
Onlar çalışsınlar, sonucu Yüce Meclisinize sunsun
lar. Karar Meclisinizce verilir ve mesele bir an önce 
çözümlenmiş olur. ” (*)

(* ) Simko: Kürt Şikak Aşireti Reisi İsmail Ağa, 1921 yılın
da Doğu Kürdistan'da büyük bir ayaklanma başlatan adam.
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Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Bence 
müzakerelerin devamında yarar vardır. Yüce Mec
lis ilk toplandığı günden beri yapmadığı görevini ilk 
kez şimdi yapıyor. (Bravo., sesleri) Mesele yalnız 
bir M illi Müdafaa Bakanı meselesi değil, bir Hükü
met, bir mület meselesidir. ”

S im  Bey (Bellioğlu, İzmit): “Benden önce konu
şan arkadaşlar olaylarla ilgili o kadar çok şey söy
lediler ki, gerçekten bundan sonra söylenecek şey 
kalmamıştır. Fakat yine de size yalın cümlelerle bir 
örnek vereceğim: Arkadaşlarımız bir okka (eski 
ağırlık ölçüsü) şekerle, on okka sudan şerbet yap
mak istediler. Bir okka şekerleri vardır ve düşündü
ler ki şeker azdır. Ancak buna üç okka su katılırsa 
şerbet yapılabilir. Böyle söylediğim için arkadaşla
rım beni bağışlasınlar. Sözlerinin arasındaki ger
çekler, uzatılmış konuşmalarm içine o kadar çok 
yayılmıştır ki, onları ayırabilmek güçleşmiştir. Bu 
durumda ben, kendi görüşlerimi anlatmak yerine, 
arkadaşlarımızın sözleri arasına yayılmış durum
daki o gerçekleri bularak, onları kullanarak soru 
haline getirip ilgilerine soracağım. Ancak bu sorula
rın yöneltileceği Dışişleri ve Milli Savunma Bakan
lan burada bulunmuyorlar. Genel Kurmay Başkanı 
Paşa Hazretleri sözlerinin başında propagandanın 
çok eksik yapıldığından, düşmanlarımızın değişik 
portrelere bürünerek Ordu ve ülke içinde kötülükle
rini sürdürmelerine sıcak ortam hazırlandığından 
söz ettiler ve bu konuda bize birkaç haber verdiler. 
Ancak bu haberler benim gibi İstanbul gazetelerini 
okuyanlar tarafından zaten biliniyordu. Eğer Hü
kümetimizin haber kaynaklan yalnız İstanbul ga
zetelerinin yayınlan ise bu çok üzücü bir durum
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dur. Demek bu iş için verdiğimiz paralar boşa git
miş.

Genel Kurmay Başkanuım sözleri arasında İs
tanbul gazetelerinde görmediğimiz hiçbir haber 
yoktur. Bunu özel olarak vurgulamak istiyorum. Bu 
girişten sonra sorularımı sormaya başlıyorum:

B irincisi Londra'ya varışından bir sûre sonra, 
Gonaris tarafından, cepheleri güçlendiriniz, şeklin
de çekilen telgraf ve propagandalar dolayısıyla, si
yasal ilişkilerimizin lehimize gelişip sürmesini sağ
lamak üzere Dışişleri Bakanı Genel Kurmay'a bir 
öğütte bulundu mu?

İki: Dışişleri Bakanımız geçen gün, askerin aç 
ve çıplak olduğunu söylüyordu. Bunun daha önce 
Genel Kurmay Başkanı tarafından asker dili ile 
Meclis'e bildirilmesi gerekmez miydi?

Üç: Askerin yiyip içeceği, giyim kuşamı ve do
nanımından M illi Savunma Bakanlığı sorumlu ol
makla birlikte, askeri hareket yapılabilmesi, bütün 
gereksinimlerin karşılanmasına Ordunun eksikleri
nin tamamlanmasma bağlı olduğu ve bunlar karşı
lanmazsa milli amacm gerçekleşemeyeceği gerçeği 
ortada bulunduğu halde, niçin durum Meclis'e söy
lenmemiştir?

Dört: İngilizler’in, Faysal’m ağzından Müslü- 
manlar arasına sokmak istedikleri düşmanca söy
lemleri yok etmek ve birlik beraberliği sürdürmek 
için, uzun süreden beri o yörede bulunan Şeyh Su- 
nusi’den yararlanûamıyor mu? Genel Kurmay şim
diye kadar bu kişinin çalışmalarından nasıl yarar
lanmıştır?

Beş: Buradaki Rus Elçiliğinin, Fransızlarla ya
pılan anlaşma bizim çıkarımıza olmuştur dediğini
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Dışişleri Bakanı söyledi Şimdi ise Ruslar’m bunu 
tenkit etmeğe, düşmanca tutum içine girmeye kal
kışmalarının sebebi ne olabilir?

Bu beş soruma Genel Kurmay Başkanı’nm ce
vap vermesinden sonra ilk söz bana verilmesi ko
şuluyla yine konuşacağım.”

Salahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Saygıde
ğer arkadaşlar, iki günden beri devam eden müza
kereler bazı gerçeklerin ortaya çıkmasına ve bazı 
meselelerin tazelenmesine sebep oldu.

Ben de asıl konu hakkında aklıma gelenlerden 
söz edeceğim. Yüce Heyetinizde söz konusu olan 
mesele yalnız Ordu meselesi değil vatan meselesi
dir. Bu yüzden iki konu vardır. Yüce Heyetinizin 
oluşumu ve toplanma amacı olan düşmanı vatan 
topraklarımızdan atma meselesi.. Bu mesele yalnız 
Ordu meselesi değil, bir Hükümet ve millet mesele
sidir. Asken önlemler yâni milli savunma hizmeti 
ile, siyasal, malî ve iç güvenlikle ilgili görevlerin 
ahenkli bir biçimde yürütülmesidir ki, bütün bunlar 
yürütme organının iyi çalışması anlamını taşır. Ya
sama görevi Yüce Meclisinizde olup işliyor. Ordu da 
bu hizmetin bir aracıdır. Ordunun arkasındaki güç, 
yâni Hükümet ve millet iyi işlemezse Ordunun güç 
ve kuvvetini, etkinliğinin verimliliğini arttırmak ola
nağı ortadan kalkar. Asıl mesele, o kuvveti, o sila
hı hazır tutmak ve gerekli olanakları ona sağlamak
tır. Onun için savaş meselesi, siyasi ve mali ola
naklarla çok ilgilidir. Yalnız birini düşünmekle yeti- 
nilemez. Üçünün de uyum içinde olmaları büyük 
yarar sağlar. Bu yüzdendir ki bir çok arkadaşımı
zın bu temel mesele üzerinde önemle durmuş olma- 
lan çok doğrudur. Şimdi burada en canlı mesele ve

102 Yalçın Toker



o canlı meselenin kalbi sayılan noktadayız. Eğer o 
yapılmazsa yapılacak iş bir yaldız olarak kalır. Ni
tekim bunu bir defa yaptınız.

Hükümet ve ülke meselesi hakkmdaki bütün 
noktalan, soracağım üç dört soru ile Yüce vicdanla
rınıza kavratmak istiyorum. Bu sorularım şunlar
dır; Dış siyasetimizde Hükümet genel hattan ile var 
mıdır, yok mudur? Herkes bunu kendi kendine so
ruyor. Vardır veya yoktur. Bu, işlerimizin hangi 
amaca doğru, bilinçli veya bilinçsiz olarak yelken 
açıp gittiğinin.göstergesidir.

Eğer bir gemi gideceği yönü tam bilmezse yönü
nü şaşırır. Hükümet de iç ve dış siyasetinde yönü
nü iyi belirlemelidir. Acaba bizimki böyle midir? Hü
kümet içerde din ve kanun kurallarının hakimiyeti
ni sağlamış mıdır? Millete, izlediği iç siyasetle gü
ven verebilmiş midir? Halkın kalbini mi kazanmış
tır, yoksa korkutmayı, baskıyı, umutsuzluk ve geri
lemeyi mi egemen kılmıştır?

Bunları sormaktaki amacım tenkit değildir, şu
nu bunu paylamak değildir. Çünkü o kendisinin 
hakkı idi, kendisiyle ilgili o yasal düzenlemeyi de 
kendisi yapmıştı. Şunu söylemek istiyorum: .. ida
reyi tam eline almadan, Hükümetin yönlendirilme
si olası mıdır? Bu iş bütün kapsamıyla yönetilme
den, onun üstünde uzun süre fik ir üreten bir heye
tin güç ve kuvveti sağlanabilir mi?

Bu durumun sebebi biziz, hepimiziz.. Bunu ke
sinlikle düşünmemiz gereklidir. Uzun deneyimlerle 
yetişmiş ve uzmanlıkları kabul edilmiş kişilerden 
oluşan bu Yüce Heyet, yalnız onun belirlediği kural
lar üzerinde görüşme yapabiliyor. Bu Devletin yö
netilmesi sorumluluğunun bizde olduğunun bilin
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ciyle davranmak ve gerekli önlemleri almak bizim 
için bir zorunluluktur. Üzerimize, bu dünya ve öteki 
dünyaya ait büyük bir sorumluluk üstleniyoruz. 
Neyse.. Yürütme konusuna fazla  girmeyeyim

Bir soru ile şu noktayı aydınlatmak isterim: Bi
zim seçtiğimiz Bakanlar, fa rk lı düşüncelerle hare
ket etmek isterlerse bu durumun sorumlusu kim 
olur? Bu sorumluluk konusunda Yüce Meclisiniz ne 
şekilde etkin olabilir? Bunun bir yolu var mıdır?

Efendiler bu konuda bizlere ne dereceye kadar 
güven verebiliyorlar? Bizim için bunlar temel taşla
ndır. Bakanlıkların genel yönetiminde emir verecek 
durumda bir yürütme makamı var mıdır? Bu ma
kam, bugünkü uygulama gereğince bir sorumluluk 
taşımakta mıdır? Yoktur efendiler. Meclis'te bu iş
lerden dolayı sorumlu tutularak şimdiye kadar 
kimler, kaç kişi cezalandırılmıştır? Bu sorumluluk 
konusunda Meclis'teki ilgili arkadaşların şimdiye 
kadar söyledikleri hep budar. Böyle şey olamaz. 
Bazı arkadaşlarımız pek gerekli ve yürekleri yan
mış olarak, bugünün olağanüstü koşullarında, 
önemli görevlerini göz önünde bulundurarak bu ko
nuda çaba harcamışlar mıdır? Ben bu şekildeki bir 
isteğe hiçbir zaman gereksizdir demem

Yalnız benim istediğim bu nokta üzerinde dik
katle düşünmek gerektiğidir. Çok şeyin denenmesi 
olanağı var mıdır bilemiyorum Yüce Meclis’te bu 
mesele üzerinde başka uygun oluşumlar buluna
maz mı acaba? Bu konuyu da böylece tamamlaya
rak kapatıyorum

Ordu ve çâre meselesiyle uğraşalım Şimdiye 
kadar arkadaşlarımızın söylediklerini de dikkate 
alarak, ben bu konuda iki çare görüyorum. Yüce
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Meclisiniz Ordunun durumunu daha iyi kavramalı, 
Orduyu güçlendirme konusunda bilimsel gelişmele
re başvurulmasmı düşünmelidir. Nitekim bütün ar
kadaşlarımız da bunu görüyor ve söylüyorlar. Ba
kanlar Kurulu bazı meseleleri, tam kadrosuyla mü
zakere edebiliyor, bazılarında ise bunun için gerek
li zamanı bulamıyor, olabilir. Bunu kendi bilgilen
dirmeleri ortaya çıkaracaktır...

.. Yürütme konusunda bazı şekiller akla gelir. 
Birinci şekil yürütmeye Meclisin katdum şeklinde 
olur. Ya da bazı arkadaşlarımızın da söyledikleri 
gibi Meclis, yürütme gücünü doğrudan doğruya 
kendisi kullanır. Meclisin yürütmeye katılımı şek
linde ise, diğer bazı arkadaşlarımızın dile getirdik
leri gibi Meclis, Bakanlar Kurulu’nun kontrol ve de
neticisi olur, Bakanlar sık sık Meclis Encümenlerine 
bilgi sunarlar ki, makine böylelikle birlikte işletilmiş 
olur. Zaten Bakanlar Kurulunun seçilmesini düzen
leyen kanunda bir madde vardır ki, buna göre Ba
kanlar Encümenlerin görüşlerini alabilirler. Bunun 
amacı da yürütme görevini yapan arkadaşların 
serbest bırakılmalarını sağlamaktır. Bununla birlik
te eğer Meclis bugün için bunu istemiyorsa,j diğer 
bir şekil de oluşturabilirsiniz.”

Hafız Hamdl Bey (Dumrul, Biga): “Sakarya Sa
vaşı sırasında denendi.”

Salahaddln Bey (Köseoğlu, Mersin): "(Devam
la..) Şekil başkadır. Önemli olan Encümenlerin ça
lıştırılmalarıdır. Başka şekilde yürümez. Tabii sü
rekli çalışmak koşuluyla.. Encümenlerimizin ne 
yaptıklarını hepimiz biliyoruz...

... Bendeniz burada bu çözüm yollan üzerinde 
bir karar verilmesini istiyor değilim  Öncelikle bu
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şekillerin her biri nelerdir, bunların Genel Kurulca 
değil, seçilecek ayrı bir heyetin ayrıntılı araştırma
larından sonra karar altma alınması gerekir.

... Meclis, siyaset, savaş ve ekonomi konularm- 
da genel eğilimin belirlenmesi, sağlama çarelerinin 
araştırılması için uzmanlardan oluşan güvenilir ki
şileri görevlendirmelidir. Meclisçe oluşturulacak bu 
uzmanlar heyeti, Bakanlarla birlikte konuşarak ça
releri düşünürler. Orduya ekonomik kaynak yarat
mak, Orduyu güçlendirmek için hazırlayacakları 
program ve projeleri belirleyerek somut bir öneriyle 
karşınıza gelirler. Onun için Yüce Heyetinizin bula
cağı çareler içinden, en doğru çare olarak ya bu iş
lerle uğraşacak heyeti seçip belirlersiniz ve onlar 
da Hükümetle görüşerek milli savunma ve düşma- 
nm vatandan atılması, düşmanla çatışma yönün
deki gerekli önlemler hakkmdaki projelerini hazır
layıp, tartışılması için karşmıza getirirler. Bu bir.. 
Ne var ki, bu şık benimsendiği takdirde en az bir 
hafta zaman yitirilir. Buna ise karşısmda olduğu
muz sorunun bekleme direnci bulunmamaktadır. 
Direnci olmayan bu mesele üzerinde iki şey söyle
mek isterim. Birincisi Ordu, İkincisi tehlike.. Tehli
kenin gözümüze gözükmeyen yont..(Karışık tuta
nak..) B ir defa şu noktayı hatırlamak gerekiyor. 
Hükümetin...bir günlüğü neye mal oluyor ve ne ka
dar birim vardır?

... Bu savaşın sürdürülme ve basit bir sorun
muş gibi devam ettirilmesi için... gerekliliğini Ba
kanlar Kurulu öngörmüş ve gerek göstermiştir. Ül
kede ne gibi maddelerde... gerekli midir değil mi
dir? (Karışık tutanak..)

Bu meseleyi bilmiyorum.. Acaba böyle savaş
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ekonomisi, maliye ekonomist., ne zaman yapabi
lir? Acaba bu yapılmamışsa bunun sorumluluğu 
Meclis’e mi aittir?Hayır. Görüyorsunuz ki efendiler, 
Hükümet meselesi yine karşımıza çıkıyor. İnşallah 
bu konu yafanda Yüce Meclisinize gelir. Yüce Mec- 
lis’in sorumluluğu üzerine alması ve sorumluluğu 
bir an önce yakından denetlemesi bizim için ya
şamsal bir konu haline gelmiştir.

Şimdi Ordu meselesine geçmek isterim. Ordu
nun giyim kuşamı, donanım ve tâlimi, yönetimi ko
nulan üzerinde söz söyleyebilmeme izin vermenizi 
rica edeceğim. Bu konuda çalışılmış ve çalışılacak 
çok şey vardır. Arkadaşlanmızm çeşitli noktalarda
ki itirazlan kuşkulan, çoğunluğuyla haklıdır. Bu 
konularda Hükümetin, ortada görülemeyen maliye 
işlerindeki sorumluluğunu siz üstlenmiş durumda
sınız. Ben size zamanında söylemiş, sorumluluk 
sîzdedir demiştim... Şimdi sorumluluğunu üzerimi
ze aldığımız bu görevi nasıl yerine getirebileceğimi
zi düşünüyorum Kimseye yetki vermeyiniz demek
le çok yüksek bir şey... (Eksik tutanak)..

... Beş gün sonra yetkilerimizi kayıtsız şartsız 
verdiniz efendiler. Dinlemediniz beni. Beni değil 
seslen dinlemediniz.

Ne Milli Savunma ve ne Genel Kurmay iç in  ar
kalarından bir şey söylemeyeceğim. Bunlarm ge
rekliliği komutanlar ve durum hakkında o zaman 
görüşme yapılır. Encümenleriniz, üç Encümen, yâni 
Milli Savunma Encümeni.. (Eksik tutanak..)

Benim için sevaptır. Şimdi tutanaklan getiririm  
ki, ben kendi başıma iş yapmak için...

(Eksik tutanak..)
Emredilen görevi yapmak zorunda olan bir he

Atatürk Muhaliflerinden Portreler-2 107



yetti Emredilmeyenler için ise işlem yapılmaz. Bu
nun böyle olduğunu tutanaklarla belgelerim. Kendi 
başıma bir yetki kullanmış değilim. Öyle midir Pa
şa Hazretleri? Efendiler, siz M illi Savunma Encü
menine özel bir görev vermiş olsaydınız başkasına 
bırakır mıydı? Kendisine sorarım ki yetkiyi niçin 
başkasına verdirdi?

Özetliyorum efendiler.. Çok istenilen önemli 
noktalar vardır. Yüce Heyetinizin Ordu konusunu 
görüşmesi çok güzeldir. Çünkü bir söz ve bir öngö
rü karşılaştırması vardır. Hesap ile bazı şeyler öğ
renebiliriz. Yüce Heyetiniz üç ay önceki çarpışma
larda görmüşsünüzdür, yahut bir heyetle yetinmek 
gereklidir. Birçok yaralan sarmakla görevli olanla
rın özel ve sınırlı etkinliklerine karşı siz, çok daha 
büyük etkinlik sağlayabilirsiniz. Orduyla ilgilen
mek çok iyidir. Orduyla ilgili meseleler üzerinde bu
rada çalışmak germektedir. Bu konuyla ilgili görev
lilerle, daha önce söylediğim gibi savaş, siyaset ve 
ekonomi işlemleri hakkında Hükümete bir rapor 
hazırlatırsınız. Kısası budur. Daha fazla konuşma
yacağım Genel Kurmay Başkanlığı ile ilgili de bir 
şey söylemeyeceğim Dileklerle ilgili bazı şeyler 
vardır. Bu konuda zarar mı, yoksa yarar mı görü
nüyor?

Sözümü kesiyorum. Asıl mesele burada yapıla
cakların hazırlanmasıdır."

Bu konuşmadan sonra Mustafa Kemal Paşa 
ve Genel Kurmay Başkam Fevzi Çakmak Paşa 
kürsüye gelerek tenkit ve sorulara cevap verdiler.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): uPaşam bu
da morfin olmasın.."

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Paşa
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Hazretleri, bir şey soracağım. Belki ülkemizin ye
terli yiyecek maddesi vardır. Fakat Ordu gerisinde
ki besin durumu yetersizdir. Bunun için yapılacak 
şeyler vardır. Bunlar yapılmadığı için ben kötümse
rim ve iyimser olmamakta da haklıyım. Bunlar ya
pılmadıkça da iyimser olamıyorum ”

Sim  Bey (Bellioğlu, İzmit): “Paşa Hazretleri be
nim sorduğum askerin niçin giydirilmediğidir, iki 
buçuk aydır durum niçin bize bildirilmedi? Allaha 
yalvarmaktan başka bir çaremiz kalmamıştır. Ben 
bunu görevlisine söylüyorum. Bu sözlerim sizin ko
numunuzu küçültme amaçlı değildir Paşam ”

Abdülgafur Efendi (Iştın, Balıkesir): “Mosko
va'da aleyhimize oluşan akımı yoğunlaştırdı."

Fevzi Paşa bu söze, “O yalnızca Lloyd Geor- 
ge’un bir blöfüdür” cevabı verdi. Daha sonra mil
letvekillerinin sorulan birbirini izledi.

Nusret Efendi (Son, Erzurum): “Doğu cephesin
deki askeri ve siyasi yetkiler başka başka kişilere 
mi verilmiştir? Kafkas Hükümetleri arasında yapı
lan uygulama, Batum’da Türk halkından resmi bir 
sıfat üstlenen, biz Batum’da dağıtacağız..

(Karışık Tutanak..) Ruslar bu görevi yerine ge
tirdiler mi, getirmediler mi?”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Bir ricam 
var. Gelişmelere ait bütün bilgiler, söyledikleri gibi 
şimdiye kadar Yüce Meclis’e ulaşmıyordu. Bundan 
sonraki bütün bilgileri bize ulaştırsınlar. Bununla il
gilenmek isteriz... Günde on arkadaşımız hastala
nıyor. Rica ederim bin kişide bir hasta olsa bu 100 
hasta eder. Kendilerinin sağlık ve rahatlan var ol
duğu sürece, araştırma yapmalarını da rica ede
rim "
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Fevzi Paşa (Çakmak): “Cephe komutanı kendi
sine düşenden başka bir şey yapmamıştır.”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Meclis çok 
sinirlendi Yılmasınlar da böyle her zaman bizleri 
bilgilendirsinler. ”

Celalettin A rif Bey (Ulaş, Erzurum): “Uoyd 
George, biz Yunanldar’a silah ve cephane vermiyo
ruz, Yunanlılar bunları tüccarlardan akyoıiar, di
yormuş. Oysa benim araştırmalarım bunun tam 
tersidir. Propaganda konusunda Yunanlılar’m Pa
ris’te büyük bir büroları var. En önemli adamlarını 
bu işte kullanıyorlar. Oysa bizim böyle bir örgütü-, 
müz bile yok. Çalışanlara da bu yönde bir direktif 
verilmiyor. Hatta Sakarya Savaşının gelişmeleriyle 
ilgili bilgiler bûe yerlerine bildirilememiştir. Propa
ganda için önce paraya, dışarısı için de içerde belli 
propaganda merkezlerinin kurulmasına büyük ge
rek vardır... Bu konunun uzmanı Operatör Emin 
Bey(Bursa), İngüizlere karşı bir taarruz propagan- 
dasmm yapılmasını önermiştir. ”

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Bilgilen
dirme ve aydmlatma gücümüzün arttırılması için 
söylüyorum. Bunun için örgüt kurup güçlendirmek 
gereklidir. Ayrıca amacımız belli olmalıdır. Bu iş bir 
Hükümet meselesidir. İnandırma işinde öncelikle 
inançlı olmak gerekir. İnançsızlık olumsuz sonuç 
doğurur. Ülkemizin başarısı Meclis’i yararlı çalış
maya yönlendirir. Bunun için ise Meclis’te açıkyü- 
rekliliği yeniden canlandırmak gerekir.

Temel konuya geçiyorum. Senin de İngilizler'e 
karşı onların silahıyla karşılık vermen gerekmekte
dir. Örneğin din konusu çok önemlidir. İçerdeki bil
gilendirme bir eğitim, öğretim işidir. Bu konular için
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bir Encümen kurulması önerilmiştir. ”
Daha sonra, Meclis’teki önerge yağmuru de

vam edip gitmiştir..
Ömer Lütfİ Bey (Yasan, Amasya): “Verilen 

önergelerinin bir kağıda özetlerini çıkaralım ve 
onun üzerinden müzakereye devam edelim.”

Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Bizim yasama gü
cümüzün yanı sıra yürütme yetkimiz de vardır. İs
tediğimiz işi kendi başımıza yapmağa yetkiliyiz. 
Kötü giden işlerin Meclis’e getirilmesi gereklidir. Sa
vaş Encümeni de kesinlikle kurulmalıdır. ’’

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Ordunun 
bugün için yiyeceği yoktur. Bu yöndeki sözlerimi 
Fevzi Paşa’nuı önünde tamamlayacağım. ”

Müzakerelerden sonra, üç ayda bir yenilen
mek üzere 10 kişilik Olağanüstü Savaş Komisyonu 
oluşturulmasını öngören, 6 maddelik kanun ka
bul edildi.

Konua Milletvekili Abdülhalim Celebi’nin 
Evinde Yakalanan Casuslar ve 

Kocairi (Zara) Heyetinden Gelen Telgraflar
(Tarih: 19 Aralık 1921-Birleşim: 130)

Şemsiyah isimli Rumca bilen bir Müslüman 
kadınla, Yorgi isimli ManisalI bir Rum, Ankara İs
tiklal Mahkemesinde Yunanistan tarafından Kon
ya’ya silah, cephane ve para götürme işinde ca
susluk yapma suçundan yargılanmaktadırlar. Bu 
kişiler Konya milletvekili Abdülhalim Çelebi’nin 
evinde on beş gün misafir edildikten sonra bu ev
de yakalanmışlardı.
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Meclis dava ile ilgili dosyanın 5. Şubeye gönde
rilmesine karar verdi.

130. Birleşimde daha sonra gündemdeki Koç- 
giri (Zara) Heyetinden gelen telgraflar konusunun 
müzakeresine geçildi.

Önce Koçgiri olaylarını araştırmak üzere böl
geye giden Meclis Heyetinden gelen telgraflar 
okundu.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Yüce Mec
lise gelen telgrafların, hatta önemli önergelerin bu 
güne kadar kalması, anlamlı bir durumdur. Bilirsi
niz ki, bu gibi haberleşmeler ve önergeler Meclis 
Başkanı Paşa Hazretleri tarafından görülmedikçe 
burada okunmuyor. Başkanlık Divanı bağımsızlığı
nı koruyamıyor. Milletvekilinin yirmi gün önce gelen 
telgrafı Divan’da bekliyor. Oysa onda öngörülen 
önlemlerin zamanında alınması gerekir. Ancak bu
na rağmen bugün gizli celse, bu telgraf için değil, 
İstiklal Mahkemesinin başvurusu üzerine toplan
mıştır. Fakat B.M.M.n’de bir makam vardır, orada 
kim olursa olsun..

Efendiler ben bu telgrafın geldiğini işiteli on gün 
geçti Hatta buna Meclis’in bilgisi dışında cevap da 
verilmiştir. Ben her gerçeği tam öğrenemedikçe 
hakkında konuşamam. Ayın 4 ’ünden beri bu telg
raf burada tutuluyor.. (Meseleye gelelim.. sesi)

Arkadaşlar ne diyorlar? Her gün Hükümetten 
şikayet ediyorlar. Şikayet, yüzyıllardan beri bu ül
kede izlenen Hükümet sisteminin kalmtûannm sür
dürülmesinden kaynaklanıyor. Her zaman yolsuz
luklar oluyordu. Bu haksızlıklar, bu kanunsuzluk
lar bu gidişle daha her gün yinelenir gider.

Emir gereğince aileler zorunlu olarak göç ettiri
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liyor, idam cezası İstiklal Mahkemeleri yetmezmiş 
gibi bir de aileler gurbetçi yapılıyor. Dedikodu ve 
düşmanlık yaratmak için bunlar yeterlidir. Diyor ki, 
jandarma senin ırzına saldırıyor, bu nasıl oluyor? 
Ülkenin her yerindeki hapishaneler asker kaçakla
rının çoluk çocuğu ile dolu. Kişi hürriyeti nerededir? 
Zorla askerlik olmazsa, inandırılarak olur, bu ise 
milletin güvenine bağlıdır. Geçenlerde İstiklal Mah
kemesinin birinde deniliyordu ki, bana 47 adam 
getirdiler, bunları nasıl idam ederim, çünkü hepsi 
aç, çıplak? Yalnız senin uygar Hükümet..

Efendiler bütün dünyada zalimlik vardır. Zalim
lik daha acımasız zâlimler oluşturuyor.. Komutan
lar, Batı Cephesi Komutanın emrini dinlemiyor...

(Karışık tutanak..)
... Aileleri göç ettirdim, nerede B.M.M. Hüküme

ti? Geçen yıl Erzurum hapishanesinde muhtarları 
gördüm... Kaçaklan saklayanlar hakkında kanun 
vardır... Böyle Ordunun morali üzerine...

(Karışık tutanak..)
Ordu kutsaldır. Onun kutsallığı adaletle oluşur. 

Ordu, kendi şerefinin, namusunun korunması için 
Ordudur. Yoksa bir azınlığın güçsüz oyuncağı olur
sa Ordu değildir. İşte B.M.M. h in  yetki verdiği gerek 
vekillerinin, gerek kanunun ve gerek Meclisin şere
fine... Görüyorsunuz ki her gün idareden bir şika
yet... (Karışık tutanak..) Daha görmediğiniz ne has
talıklar vardır. Hükümetin örgütlenmesi, yüzyülarm 
kalmtısı.. Her işte geri kalmışız. Biz bu bilim ve eği
timle yenileşmeler yapamayız.. Her zaman sata
rız... Dünya gelecek bizim ilkelerimizi uygulaya
cak. .. Kanlan askere göndermek... Bütün milletler
den ileride.. Millete sor...” (Karışık tutanak..)
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Osman Nuri Bey (Özgen, Lazistan): “Bu kötü
lüğü başıbozuklar yapmışlardır.."

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “O da Hü
kümetin hastalığı. Sorumsuz adamları gönderiyor. 
Yazık ki rütbe de verdiniz efendiler. Hapishanede 
dul kadın, Ankara’nın gözünün önünde.. Bir de ar
kadaşlarımız diyorlar ki, biz bu ülkeyi denetleye
lim. Efendim Ankara’nın gözünün önünde olanları 
biz kontrol ettik mi? Burada bile kadınların öne ka
tılıp sürgün edildiğini görüyoruz. Bu sistem bozuk
luğu devam ettikçe her şey olur. B.M.M. kurulduğu 
zaman, nasıl bir halk Hükümeti kuracağını: eski 
İmparatorluğu ve kendisi de Sultanların makamına 
Sultanların Sultanı... (Eksik tutanak..)

Bunlar nasıl olur?
Öğrenmiş olduğu dert gerçek değildir. Efendi

ler... Eşi ve benzeri yoktur ve bunu düzeltmeye Ba
kanlarımızın gücü yetmez ve izlenecek bir yön belir
lenemedi (Karışık tutanak..)

Herkes sabah kalkıyor, kendi anlayışına göre 
harekete geçiyor. Ben ilim adamlannm kitaplarına 
bakıyorum Amerikalılar, Belçikalılar böyle yapıyor 
efendim, diyor.. İşbaşma hangi Bakan gelse o da 
böyle hareket edecek. Çünkü bir yön belirleneme
d i. (Bir satır yok..) Bu böyle yürümez. Böyle çözü
me ulaşılamaz efendiler.. Madde 4 yenidir. Madde 
Hükümetin. Şimdiye kadar bunu öğrenemeyen.. 
Ben irmamıyorum.. Hükümet öğrenememiş.. Mecli
se gelmemiş.. Hükümet yoktur.. ” (Karışık tutanak..)

Tun alı Hilmi Bey (Bolu): “Hükümet vardır, 
yadsıyamam  ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Eski Hü
kümet vardır. M illi devrimci Hükümet yoktur efen
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diler. M illi devrimi yapanlar, milli ideal için çalışan
lar.. İk i yıldan beri ne iş görülmüş? Herkes eski ide
âlinde yaşıyor.. (Bir satır yok..)

İstiklal Mahkemelerini B.M.M. kurdu ve bunlar 
B.M.M. adına karar veriyorlar. Devrim yapıyorum, 
bu devrime engel olacakları ortadan kaldırmak için 
B.M.M. adma karar verecek İstiklal Mahkemelerini 
kurdum, diyorsun. Bu amaçla kurulmuştu, ama bu 
amaçtan uzaklaştırıldı.

Hükümet, BM.M.nin düşünce ve isteklerine gö
re yönetim yapacak, yaptıklarını gösterecekti Fa
kat B.M.M. ’nin düşünce ve isteklerine göre çalışma
dı. Ben de kabul edebilirim k i hızlı tempo içinde bu 
olabilir. Fakat bazı genel sınırlar vardır ve onun 
aşılmaması gerekir. Örnek olarak Bekir Sami Bey 
olayını hatırlatacağım. Dış İşleri Bakanı oldu, ken
di farklı düşüncelerine göre hareket e tti Bunun se
bebi B.M.M. ’nin belirli bir yön belirlememiş olması
dır. B.M.M. kişilerin düşünce ve isteklerinin arka
sından gitmiş oldu. Ancak Yusuf Kemal Bey’in 
(Tengirşenk) dış işlerinde yaptıklannm çok güzel ol
duğunu söylemeliyim. Diğerleri yapmaları gereken
leri yapmaz, bilgi olarak sunuyoruz derlerdi Siz 
belli çizgilerle bir bakış açısı belirlemediğiniz için, 
Hükümet de Bakanlarını, kendi ilke ve görüşlerini 
belirlemeden çalıştırmış oldu. Onlar da hâlâ Sultan 
Hamit’ten, Sultan Mahmut'tan kalma geleneklere 
göre yönetmeye kalkıştılar. Gelenek o, Jandarma o, 
Hükümet o, düşünce o, her şey o.. Şunu da ekleme
liyim ki önceleri Mahkeme kanunsuz hiç karar ver
mezdi

Ancak şimdi boş konuşma zamanı değildir. İki 
sene oldu hâlâ olağanüstü uygumalar devam edi
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yor. Bu sebeple İstiklal Mahkemeleri arkadaşları
mıza demeliler ki, ayağımızı biraz yorganımıza gö
re uzatalım Yoksa fik ri ve gelenekleri, kararlılık ve 
inancı eksik olan bir milletin anlayışı da kıt olur.. 
Böyle söylemek ise, o milletin uygar olmadığını bir 
Devlet yönetimi oluşturma yeteneği bulunmadığını 
öne sürmek anlamı taşır.

Bizde tam otoriter bir uygulama var. İsken
der’in kanunlan bile böyle saçma sapan emirlerle, 
kişisel düşüncelere göre demeyeyim ama, böyle 
keyfe göre uygulanmış değildir. Böyle bir düzene 
kimse güvenemez ve kimse oraya gelip oturmak is
temez. Artık böyle kapsamlı ve dünyayı kavrayan 
cümlelerle düzenlenen kanunlar manevî zarar ve
rir.. Benim böyle yüksek söylememle, hatta maddi 
zarar... Yâni böyle kapsamlı ve genel yetkilerle... 
Başkomutanlığı.. (Karışık tutanak..)

... Verdiğimiz şeyler yeterli olmaz.
Bir de Başkomutanlık Kanunu yaptık. Yetkileri 

arasında İstiklal Mahkemelerine üye atamak da 
bulunuyor. Evet o yetkiye de saldırıldı. Yetki İstik
lal Mahkemesine, güç kuvvet Başkomutana.. O za
man ülke yıkdışa gidiyordu ve koşullar son derece 
olağanüstü id i Artık öyle söylemlerin zamanı geç
miştir, şimdi böyle söylenemez. Şimdi her şey ka
nunlara göre olmalı. Herkesin yetkilerinin ne oldu
ğu belirli olmalıdır. Bunun dışında, bundan yukarı 
bir adım atarsam..

Şereflere saldın oldukça ben de düşerim millet 
de düşer. Şüphesi olanlara garip gelmesin, ben he
pinizden çok şüphe içindeyim.

Nasıl olur? Şüpheye dayalı mahkumiyet karan 
verilebilir mi?. Bunun milli iradesi bozuktur, diye
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rek karar verilemez. Sen onun bozukluğunu nasıl 
anladın efendi?..

Ben böyle değerlendirdim, bana B.M.M. yetki 
vermiştir.. Böyle bir söz olamaz efendiler. Bunlar 
ihtilâl değil, devrim yapar. Biz nasıl İstanbul’dan 
kaçtık, B.M.M. nasıl çıktı ortaya? Sultan bizi satı
yor, bize danışmadan karar veriyordu. Sen nesin, 
sana baş eğiliyor? B.M.M. de böyle haksızlık ya
parsa, yarın halk bize karşı da kalkışacak, ki o za
man o ihtilâle de saygı duymak gerekir.

Böyle şeylere niçin meydan verelim efendiler? 
Madem ki inancımız vardır..

Eğer böyle devam ederse... Zor kullanarak ya
pıyorum diyenler yanılıyorlar. B.M.M. de gücünü 
böyle kullanırsa geleceğini tehlikeye düşürür. Hü
kümet güç ve yeteneğini göstermek için uygar bi
çimde oluşmalıdır. Türk milleti bugün için yeni tanı
nıyor değildir. Bütün kanunları çıkaracak, bütün 
ruhlara yerleştirecek.. Oysa sen bugün ilk çağdaki 
bir yaşam sergilemektesin. Sonra da ben yüce Dev
letlere üstünlük elde ettim diyorsun..

(Bir satır yok..)
O kadar yurt içinde gidip geliyorsunuz.. Du

rumdan memnun olan kimse var mı? Hapishaneler 
şüpheli kişilerle dolmuş durumda. Ülkede adaleti 
yerleştirebilmek için B.M.M.'ne büyük görev düş
mektedir. Fakat olağanüstü gelişmeler bizim değe
rimizi çok düşürüyor. Meclisin iki yıl önceki durumu 
bugünkünden çok farklıydı. Saygınlığı da günden 
güne azalıyor.

(Gürültüler..)
Evet yineliyorum, azalıyor. Madde madde anla

tayım efendiler. Dün, bugün üç Encümen toplan
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mış, bu yaralan sarma uğraşındalar. Yapılan suç
lamalar için Meclisin kararma başvurulmalı. Sakar
ya zaferini, bilmem ne zaferini güven duygusu ka
zandı. Çanakkale zaferini güven kazandı. Güven 
zorla oluşmaz. Güvenin oluşması için ise.. Komşu 
devletler, uygar milletler kanlarını, çocuklannı as
kerin yerine jandarmaya teslim ettiler. İslam tarihi
ne bakmız lütfen, bu tür zalimlikleri yapan olmuş 
mudur?

Fakat yapılanlardan B.M.M. ’nin haberi yoktur. 
Arkadaşımız deste deste telgraf çeker verir, o şika
yetler kesinlikle okunmaz. Fakat tebrik telgraf, gel
mişse o okunur. Dediğim gibi görevliler böyle yapı
yor. Bu zalimlikler artarsa bu bizi yıkar. Duruma el 
konulmalı ne kadar zalimlik yapılmışsa belirlenme
li. Bir kişinin zalimliğinden dolayı Türk milletinin sı
ğınacak yeri olan B.M.M. nin güvenilirliği yok olma
malı. Görevli gönderilen arkadaşların beceriksizlik
leri savunulamaz. Ancak bunların hepsini suçla
mak da doğru değildir. Efendiler şüphe üzerine 
mahkûm etme uygulaması son bulmalıdır. Buna 
olanak tanımayalım Kanuna göre yargılamalı ka
nun uyarınca karar vermelidir. Herkes demeli ki bu 
suçun cezasmm dayanağı şu kanun maddesidir. 
Yeter ki adalete uygun olsun. Arkadaşlarımızın 
haklı isteklerini yerine getirip bu meseleyi kapata
lım .”
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Meclis'te Okunmamış Bir Önerge
Cepheden.. 17.10. 1921

1. Meclis’e vatandaşlar tarafından gönderilmiş 
mektuplar, İstekler, milletvekillerinin verdiği 
önergeler gibi pek çok belge de vardır. Bunlarda 
dönemin koşullarına ışık tutan değerli bilgiler yer 
alır. Savaş günlerinde cephenin durumunu, as
kerlerin giyim-kuşam, yiyecek-içecek yönünden 
içinde bulundukları koşullan yansıttığı için aşağı
da cepheden gönderilmiş, fakat Meclis’te okunma
mış bir belgeyi veriyorum:

“Beyefendi Hazretleri,
Her türlü başan ve zaferi beklediğimiz milletin 

tek ümidi Ordunun ruhsal durumunun, içinde 
bulunduğu koşullann öğrenilmesini ve ülkenin 
esenliği için bunlara çare bulunmasını istiyorsa
nız lütfen aşağıdaki dileklerimi dikkate alınız:

1. Kendi kendini bilerek vurup savaş cephe
sinden hastaneye kaçanlar, daha üst düzey görev
lere getiriliyorlar.

2. Savaş sırasında yaralanmadan görevini bı
rakıp geriye kaçanlar, geride her türlü tehlikeden 
uzak görevlere atanıyorlar.

3. Gece gündüz uykusuz, gerektiğinde günler
ce aç kalan, buna rağmen görevini hakkıyla yapan 
namuslu kişiler ölüme terk edilmiş dürümdalar.

4. Gazetelerde okuduğumuz, cephedeki asker 
ve subaylar adına gelen tütünler yalnız bir defa 
verilmiştir. Diğerleri acaba ne oldu?

5. Gerek hareket sırasında, gerek hareketsiz 
dönemde bölük subayları bulgur pilavı bile bula-
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m azken karargahlarda beş altı çeşit yemek yenili^ 
yor. Bölük subayı bulgur pilavını ayda yedi sekiz 
liraya yerken, karargah subayları o yediklerine 
dört beş yüz kuruş ödüyorlar. Acaba bu nasıl olu
yor?

6. Cephe subaylarına elbise ve çizme geldiğini 
pek çok kez işittik. Fakat karargah subaylarından 
artıp da bizim elimize geçmedi.

7. Cepheden bir subay, görevle gerideki bölge
lere gönderilse oralardaki askeri memurların ha
karet ve kötü davranışlarıyla karşılaşıyor. Bugün 
Ankara’ya gönderilen subaylara bile böyle davra- 
nıldığından, onlar aşağılanmamak için Ankara’ya 
bile gitmek istemiyorlar.

8. Geri hizmetlerde ve karargahlardaki görevli 
ve subaylar düzenli maaş aldıkları halde biz cep
hedekiler henüz Nisan maaşlarımızı bile alama
dık. Bizim zorunlu harcamalarımız yok mu? Taş
lar, çalılar arasında sürünmek, çamurlar içinde 
yatmaktan dolayı ne elbise ne ayakkabımız İmli
yor? Hiç olmazsa bu gereksinimimiz dikkate alın
sın.

9. Halkın bağışladığını gazetelerde okuduğu
muz çamaşır, çorap gibi giyeceklerin çok azı bize 
ulaşıyor. Gelenler de karargah ve birliklerdeki per
sonel tarafından üzerlerindekilerle değiştiriliyor, 
sonra bize o eskiler geliyor. Bizlere delik çamaşır
lar mı yakıştırılıyor..

10. Karargahlarda çalışan erler bile kendileri
ni cephedeki subaylardan üstün görüyorlar. Bu
nun birinci sebebi, o subayların doğru dürüst üni
formalar içinde olmamaları, diğer sebebi de başla
rındaki subayların bizlere aşağılayıcı bakışlarıdır.
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11. Gerçekleri bilip öğrenmek için cepheyi ya
kından görmek gereklidir. Mustafa Kemal Paşa 
Hazretlerinin nutuklarında da çınlatmak istedikle
ri bir gerçek var ki, o da savaşın subaylar savaşı 
olduğu yönündedir. Hayır savaşı büyük subaylar, 
komutanlar yapmıyor.. Savaşm içinde yaşayan 
komutanlar, yaralanan ve şehit düşen subay ve 
erleri karşılaştırdıkları zaman gerçeği daha iyi an
lıyorlar.

12. Cephelerde görevini yapanlar ödüllendirili
yor, bu çok güzel, ama genellikle karargahta ger
çek başarılı olanların isimleri siliniyor, yerlerine 
komutan yardımcılılan falan yazılıyor. Her konu
da olduğu gibi bu konuda da cephedekilerin hak
lan yeniliyor.

13. Araç yetersizliği yüzünden birlik komutan- 
lannın eşyadan kendilerine ulaştırılamadı ve bir 
araya toplanarak geri gönderildi. Eşyalar oralarda 
kullanılamayacak hâle geldi. Buna karşılık hiçbir 
karargah görevlisi için böyle bir şey olmuş değil
dir.

14. Sağlık arabaları karargah subaylannın eş- 
yalan ile dolu. Bu yüzden, bir çok geri çekilme ha
reketlerimizde sağlık aracı bulunamadığından ya- 
ralılanmızı götüremedik, düşmanda kaldılar.

15. Subaylann mektuplan yalnız taahhütlü 
geliyor. Erlerin taahhütlü mektup göndermeleri 
ise yasak.. Bu yüzden adi posta ile erlerin mek
tupları gitmiyor ve gelmiyor. Bütün erler bu du
rumdan şikayetçidir. Kırsal alan posta memurlan- 
nın işi yalnız maaş almak mıdır?

16. Komutanlann iki şikayeti var. Birincisi 
mektuplann gelmemesi, diğeri de askere alım şu

Atatürk Muhaliflerinden Portreler-2 121



besi memurlarının ve köy ihtiyar heyeti üyelerinin. 
asker ailelerine karşı kötü ve çirkin davranmaları
dır. Bunları utanarak söylüyorum ama, bu yönde
ki şikayetler çok artmıştır. Mesela bir erin ailesine 
saldırmayı tasarlayan bir alçak, kocasının asker
den kaçtığım söyleyerek kadına kötü davranıyor. 
Eğer istediğini yapmazsa, kocasına ve aile bireyle
rine her türlü işkenceyi yapacağım söylüyor ve 
sözlerini uyguluyor.

17. Savaş kelimesi çocuk oyuncağıymış gibi 
söyleniyor. Fakat o görevlerin yerine getirilebilme
si için, sağlam bir vücut, rahat bir kafa ve gözlerin 
geride olmaması gereklidir. Eğer bu şartlar yerine 
getirilmişse, bir kahraman binlerce yanardağın 
ateşinin gücünde olur. Fakat vücut zayıf, destek
siz ve gözler geride, kafa gerideki ailede ise gerisi
ni siz hesap edin..

18. Cephedeki subay ve erlerin yedikleri ekme
ğin onda ikisi topraktır.. Acaba Ankara’ki subay ve 
erler de bunu mu yiyorlar?

19. Savaşın en çetin dönemlerinde sigara tir
yakisi subay ve erler, sigarasızlık yüzünden ser
semlemekte, karşılarındaki düşmanı bile tam gö
rememektedirler. Erler hedeflerim, subaylar ka
rarlarım şaşınyorlar ki, bunun sonucunun kötü 
olacağım herkes bilir.

20. B.M.M. üyeleri cepheyi ziyarete geldikle
rinde ancak Tümen karargahına kadar geliyorlar. 
Daha aşağılara inmeyi küçüklük sayıyorlar. Oysa 
görüp dinleyecekleri erlerdir. Onların durumunu, 
subayların üst başlarını görmek isterlerse hiç ol
mazsa bölüklere kadar gelmeleri gerekir. Ancak o 
zaman savaşanları yakından görmüş olurlar.
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21. Savaşı büyük komutan plânlar. Fakat sa
vaşı küçük subaylar kazanır. Ancak savaş kazanı
lınca onu büyük komutan kazanmış olur, o ünle
nir. Savaş kaybedilirse, küçük subaylar kaybetti 
denilir ve onlar lekelenir. Bir yönetim yanlışı, bir 
birliğin yokolması, önemli bir yerin elden çıkması 
sonucunu doğurabilir. Sonuçta ise bunun sorum
lusu küçük bölük komutam olur. İstenirse buna 
örnekler gösterebilirim.

22. Cephedeki bir bölük komutam yaralanırsa 
tedavi edilmeden de birliğine geri gönderilebilir. 
Oysa karargah komutam tıraş olurken ustura ile 
yüzünü kesti diye hastaneye gitti. Daha hâlâ geri 
gelmedi.

Bir başka binbaşı da bu tür bir küçük yara 
yüzünden hâlâ birliğine dönmemiştir.

23. Geri hizmette karargahta görevli olanlar iş
lerini iyi yapmadıkları zaman, seni cepheye gönde
ririz, diyerek korkutulmaktadırlar. Cephe hep 
böyle namussuzlarla mı dolu sanılıyor?

24. Yukanda da belirttiğim gibi, biz daha Ni
san maaşlarımızı almamışken, lojistik şubesinde- 
kiler belge imzalayıp Aralık maaşlarım almışlar. 
Şehit ailelerinin bile maaşları ödenmiyor. Belki de 
birkaç tanesi daha geberir gider de kurtuluruz di
ye düşünülüyordun

25. Depolarda bulunan şeker, kahve ve yağ gi
bi değerli maddeler karargahlarda kırk kuruşa ye
niliyor. Ne var ki, bölüklerdeki subaylar bile bun
ları yeme hakkına sahip değildirler.

26. Bölükler cephane diye bağrışırken, cepha
ne arabaları karargah ve karakol komutanlarının 
eşyalarını, ticaret eşyalarım taşıyorlar.
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27. özetle; küçük birliklerin komutan ve erle
ri esir durumundadırlar.

28. Savaşta rütbe yükselmesi, ödüllendirme, 
istiklal madalyası alma işlemlerinin çoğundan bu
nu hak etmeyenler yararlanıyorlar. Genellikle bu 
kişiler, birliklerin komutan koltuğunda oturanlar 
oluyor. Bunlann arasında savaşa katılmış olanlar 
ise çok azdır. Öyle ki, bu kişilerin cephe komuta
nı olmadıkları belli olmasın diye, ödüllendirme lis
tesine bölük numaralan yazılması gerekirken, 
başka bilgiler yazılmıştır. İstenirse bunlann belir
lenmesi güç değildir. Böyle ödül alanlar, komutan 
yardımcısı, emir subayı, gözetleme subayı, lojis- 
tikçi, doktor, tüfekçi gibi kişilerdir. Düşmanla gö
ğüs göğse gelen, günde bin defa ölüm tehlikesi ge
çiren ve zafer kazanıldığında en büyük unsur olein 
zavallı küçük rütbeli subaylar, Dünya Savaşında 
istiklal madalyası ve diğer ödüllerden yoksun bı
rakılmışlar, onlann yerine aşçılar erler bile bunla
ra sahip olmuşlardı. Bu yüzden bu madalyalann 
mânevi değerinin kalmayacağım hatırlatmak iste
dim.

Böylelikle, benim küçük çaplı görüş alanım 
içindeki olumsuz oluşumlardan görüp, işitebildik- 
lerime değinmiş oldum. Bu durumun sürmesi, 
Ankara’dakilerin bunları önlememesi milli müpa- 
delemiz de kötü sonuçlara yol açabilir.. Yüce Allah 
inşallah başarımızı sağlayacaktır."
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Veliaht Abdülmecit Efendi’nin 
Meclis Başkanlığına Mektubu

(Tarih: 24 Aralık 1921-Birleşim: 133)

Veliahd Abdlilmecit Efendi, B.M.M. Başkan
lığına bir mektup yazmış, Mustafa Kemal Paşa’ya 
gönderdiği mektubunda başarı dilekleri ve Anka
ra’ya gelme isteği yönünde değerlendirilebilecek 
sözler söylemiştir. Mektup gizli celsede okundu, 
yaptığı konuşmada Mustafa Kemal Paşa, Veliah
dın bundan önce de birkaç mektup yazdığım, 
Meclisi milleti temsil eden bir Meclis olarak kabul 
ettiğini çınlattı ve ayrıntılı bilgi verdik*)

Daha sonra milletvekilleri mektup hakkında 
söz aldılar, bazıları önem verilmemesi, cevap bile 
yazılmaması, bazıları ise yazılması yönünde görüş 
belirttiler.

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
‘‘(Kurandan ayet okuyarak..) Size selam veren, size 
dua eden bir adama Aleykümselam dersiniz. Halk 
Hükümetine, halkçı duygularla size bir Müslüman 
bir selam gönderirse siz de ona karşılık verirsiniz. 
(Gürültüler..) Mesele selam ve Aleykümselam mese
lesidir, o kadar.”

Müzakereler sonunda, mektubun gizli celsede 
bilgi alınması amacıyla okunmasıyla yetinilmesi, 
cevap verilmemesi önerisi oylanarak kabul edildi.

(•) Mustafa Kemal Paşa nın, Abdülmecit Efendinin mek
tubuyla ilgili konuşması Bkz. Atatürk'ün Açık ve Gizli Celse 
Meclis Konuşmalan/Toker yayınlan. Cilt: 3, sa:192.
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Milli Savunma Bakanına Yönelik 
3 Gensoru ve 17 Soru Önergesi..
(Tarih: 26 Aralık 1921-Birleşim: 134)

Milli Savunma Bakanlığına yönelik üç gensoru 
ile 17 soru önergesinin müzakerelerinde, önce sı
rasıyla, Kars milletvekili Ali Rıza (Ataman) Bey’in, 
Aydın milletvekili Esat (İleri) Efendi’nin, ardından 
da Erzurum milletvekili Salih (Yeşiloğlu) Efen
dinin gensoru önerleri okundu. Ardından önerge^ 
lerin müzakerelerine geçildi.

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
"Gensoru önergem 8 maddeyi kapsamaktadır. Bi
rinci maddesi hayvanların öldürülmesi meselesidir. 
Bu iş özellikle herkesin gözü önünde yapılmakta
dır. İki aydan beri her gün pek çok hayvan öldürül
düğü halde ne M illi Savunma, ne Ekonomi, ne de 
Maliye Bakanlıkları hiçbir önlem girişimde bulun
mamışlardır. Olayları gördükleri halde hiçbir şey 
yapmamışlardır. Şahidi de sîzlersiniz.

... Cennetle müjdelenmiş on şerejli kişiden 
midir veya başka bir şey midir? Son söz milletindir. 
Son karar da Meclis’ten çıkar.

ikinci mesele askerin çıplaklığı meselesidir. Bu
nu Başkomutan ve Genel Kurmay Başkanı Paşalar 
da kabul ettiler... Nitekim cephelerde verem ve ak
ciğer hastalıklarına yakalanarak ölmüş olan çok ki
şi vardır. Bu konuda cepheden bana gizlice ulaştı
rılan mektuplardan birini de Paşa Hazretlerine ver
dim. Fakat bu mektubu yazan kişinin de sorumlu
luk altına girmesini istemem. Çünkü bir süre önce 
Ordu deri işleme atölyesinde yapılan bir hırsızlığı 
bir kişi bana haber vermişti Suçüstü yapıldı ve
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3500 liralık hırsızlık belirlendi Fakat olay İstiklal 
Mahkemesine yansıtılmadı. Elbette bir teğmen 
3500 lirayı tek başma çalamazdv Onun suç ortak
lan olduğu kesindi İstiklal Mahkemesine gönderil
mediği için olay Harp Divanında kapatıldı. Durumu 
haber veren kişiyi benden öğrendiler, adama göz
dağı verdiler. İnşallah bu seferki de öyle olmaz. Ar
tık Paşa Hazretlerine bırakıyorum, ne yaparsa ken
disi yapsın."

Refet Paşa (Bele, M illi Savunma Bakanı): “Bu 
olay benim Bakanlık dönemimde mi olmuştur açık
lasın.”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Deri işleme atölyesindeki hırsızlık olayı Paşa Haz
retlerinin döneminde değildir. Hatta bir Fahrettin 
meselesi vardır ve o da Refet Paşa döneminde de
ğildir. Yazık ki, bu kürsüde, o olayların sorumlula
rının İstiklal Mahkemesine gönderilecekleri söylen
di ama her ikisi de kapatıldı. Mesele başka bir bo
yut kazandı. ”

Refet Paşa (Bele, Milli Savunma Bakanı): “Ben 
Yüce Heyetiniz karşısında sorumlu olan bir Milli 
Savunma Bakanıyım. Her konuda hesap vermek 
benim namus meselemdir. İddialar, benim zama- 
nımdadır, değildir diye ayırmam, cevap veririm. Ye
ter ki, açıkça belirtilsin. Fahrettin Paşa’yla ilgili de 
cevap veririm. Fakat deri işleme atölyesi konusun
daki iddia madde madde belirlenmediği için ona 
cevap veremem. ”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Askerin çıplaklığı konusunda da bir mektubum 
var, onu da Paşa Hazretlerine sunacağım Bir Alay 
komutanı diyor ki: falan cephedeki Alayım yedi ay

Atatürk Muhaliflerinden Portreler-2 127



dır çıplaktır, Meclisin yüceliğine sığmıyorum. Aske
rin bulunduğu yer bir ovadır. Dağ etekleri, dere ke
narlan yoktur ki, askerimi oralara sokayım Tümü 
çıplaktır. Meclis benim namusumu korumalıdır, on
lara sığmıyorum Çünkü bu gidişle alayımm dağıla
cağı kesin ve ben de intihar edeceğim Alayımm da
ğılması, benim intiharım çok büyük bir mesele de
ğildir. Yalnız millet için önemlidir? Niçin bizi çıplak 
bırakıyor? Buna el koyup bir an önce cepheleri tu
tan askerleri giydiriniz. Bu evlatlarımızı giydirmek 
şarttır. Başkomutan Paşa askerin yarısı çıplaktır 
diyerek gerçeği kabul ettiler.

Ayrıca subayların maaşlarmm ödenmesinde 
eşitlik ilkesine uyulmamıştır. Bu gerçeği pek çok ar
kadaşımız da iyi bilirler. Bunu ispat etmek için bil
gilerinize şunu sunayım Hastaneye yatan yaralı 
subaylan görmüşsünüzdür. Onlara belgeleriyle so
rup öğrenebilirsiniz. Buradakiler Eylül maaşlarını 
aldılar, oysa daha Nisan, Mayıs, Haziran, Temmuz 
maaşlarını almamış olanlar var. Bu maaş işi, alem, 
almayan şeklinde karmakarışık bit durumdadır. 
Tabii bu mesele doğrudan doğruya sadece Milli Sa
vunma Bakanıyla ilgili bir konu değildir. Öncelikli 
sorumlular Başkomutan ve Genel Kurmay Başkanı 
Paşa Hazretleridirler.

Ayrıca cephedeki subay ve erlerin, aileleri ile 
mektuplaşma güçlükleri de süregelen bir gerçektir. 
Fevzi Paşa Hazretleri, bu konuda yazılan mektup
larda bazı acı olaylar anlatıldığı için sansür uygu
layarak bunu özellikle yapıyoruz, şeklinde yarım 
bir demeç verdiler. Fakat ben bunu haklı bulmuyo
rum Çünkü bir insan önce ailesinin namusunu, 
sonra kendisini, sonra da vatanmı düşünür. Ailesi-
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nin durumundan haber alamayan bir asker cephe
de bir şey yapamaz. Sağlam kafa ve rahat bir kalp
le vazife göremez.

Bu arada cephe karargahlarında görevli subay
lar ayda 5 liraya yemek yiyorlar. Bu 5 lira bile as
lında fazladır. Çünkü yedikleri bulgur pilavı gibi 
şeylerdir. Ancak bu yemeği zamanında bulamıyor
lar. Birçok arkadaşlarımdan araştırdım. Anlattıkla
rına göre 8 liraya bulgur pilavmı bile çok zor bula- 
biliyorlarmış. Oysa ilk günden itibaren cephedeki 
subayların 700 kuruşla yemek yemelerine özen 
gösterilmesi gerekirken bu yapılmamıştır. Bunun 
aynntılan yaralı subaylardan öğrenilebilir. Bende
niz size yalnızca yağan belâ yağmurunu sıralıyo
rum.

Bu arada cephedeki komutan ve subayların 
terfileri de geridekilerden sonraya kalmaktadır. Bu 
da kişisel kimlik belgelerden belirlenebilir. Eğer 
Yüce Meclis bunu bir onur meselesi yaparak incele
mek isterse bu belgeleri getirtebilir.

Çıkan kumanya, cephelere ayrılan çamaşır, si
gara önce karargahlara gönderilir. Ondan sonra 
kalırsa cephedeki kahramanlara gider. Tümen, 
alay, tabur taşıma hayvanlan öncelikle amirlerin 
kişisel eşyasının taşınmasına aynlmıştır.

Gerçi cephede taşıma aracı da kalmış değildir. 
Gerilerde nasıl ki hayvanlar yok olmuşsa, cephe
deki durum daha kötüdür. Askerler kazanlarını, eş
yalarını bir yerden diğerine sırtlarında taşıyorlar. 
Bu taşımalar bazen yarım saatlik, bir saatlik yol
larda da yapılıyor.

Taşıma konusundaki manzara işte bu kadar 
acıklıdır. Askerin hayvan gibi taşımada küllanıldı-
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ğmı, geçenlerde Hoca Mustafa Efendi ve Sağlık Ba
kanı Refik (Saydam) Bey’le gittiğimizde gözlerimiz
le görmüştük. Askerler, kağnı arabalarına bağlan
mış, hayvanlar gibi kağnıyı çekiyorlardı. Öküz yok 
beyefendi, er boyunduruğa boynunu takmış araba 
çekiyor, eşya taşıyor. Hastaneye ekmeği böyle gö
türüyorlar. Bu, millete hakaret, millet için bir ayıp 
ve rezilliktir. Ben bir milletvekili olarak o askerin 
karşısmda ezildim. Efendiler bu mesele gülünecek 
bir şey değildir.. Ağlanacak yerde gülünmez. Efen
dim söyleyeceklerim şimdilik bu kadar.

Yalnız Paşa Hazretlerinden şunu rica ederim ki, 
önergeme Mâliyeyi, Genel Kurmay Başkanmı, Eko
nomi Bakanını, Başkomutan Paşa Hazretlerini, Ba
yındırlık Bakanını da katsınlar. ”

Kürsüye gelen Refet Paşa tenkitlere cevap 
verdi. Bunu yeni tenkit konuşmaları ve Refet Pa- 
şa’ya sorulan sorular izledi.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Alman pa
ra ile ne işler yapıldığmı söylemediniz.”

S im  Bey (Bellioğlu, İzmit): “Konuşmalarda çok 
çeşitli konular ele alınmıştır. İzninizle bir şey sora
cağım. Ekmek konusunda açıklamalar yaptmız. Bu 
konuda Operatör Emin Bey’in (Bursa) size hak ver
diğini söylediniz. Bakanlar Kurulu toplantısında 
iki türlü ekmek gösterdiğini, birisinin çamur gibi si
yah, diğerinin francala gibi beyaz olduğunu söyle
diniz... Hastanede yatıyordu ve demişti ki, işte si
zin gibi komutanlarm yediği beyaz ekmek, işte si
zin için canlarmı verenlerin yedikleri siyah ek
mek...”

Refet Paşa: “Söyledikleri doğrudur ve saldın 
bana idi. Ekmeği ben yemişimdir..”
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S im  Bey (Bellioğlu, İzmit): “Afiyet olsun..” 
Ömer Liitfi Bey (Yasan, Amasya): “Konuşan

lar dinleyenlere saygılı olsunlar..”
Ömer Lütfl Bey (Ünlü, M a n isa “Bütçede Yüce 

Meclis'in kabul ettiği, üç milyon, beş milyon, kırk 
milyon, her neyse ayrılmış bir ödenek var. Bu öde
nekten şimdiye kadar askerin giyimi için ne har
canmış? İkincisi M illi Savunma Bakanlığının görevi 
bu ödeneğe göre giyim kuşam için sözleşmeler yap
mak, cuçık arttırmalar düzenlemektir. Şimdiye ka
dar kaç adet elbise için, kaç lira tutarında sözleş
meler yapılmıştır ve atımlarla ilgili kalan borç var 
mıdır? Bir de Maliye Bakanı at nallarının taşınma- 
smdan söz ettiler..”

İkinci celsede Maliye Bakanı Haşan (Saka) ve 
Mustafa Kemal Paşa (Başkomutan) konuşarak so
ru ve tenkitleri cevaplandırdılar.

Olağanüstü Savaş Encümeni Kurulması 
Konusundaki Dışişleri Encümeni Tutanağı

(Tarih: 27-31 Aralık 1921, 3 Ocak 1922 
-Birleşim: 135-137-139)

Celalettin Arif Bey Başkanlığındaki Dış İşleri 
Encümeni, Olağanüstü Savaş Encümeni kurul
ması yönündeki çalışmaları sonunda hazırladığı 
kanun taslağım Meclis’e sundu. Önce gerekçesi 
okundu. Taslağın birinci maddesi şöyledir:

“Ordunun desteklenip güçlendirilmesinde, va
tan savunmasmm gerektirdiği bütün hazırlık, üre
tim ve taşıma işlerinin düzenlenmesinde etken ol
mak ve Bakanlıklar arası işlemlerin en verimli şe
kilde gelişmesini sağlamak amacıyla Olağanüstü
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bir Savaş Encümeni kurulmuştur. ”
Diğer on maddede ise, Encümenin üye sayısı, 

seçimi, süresi konulan düzenlenmekte, Meclis 
Başkanımn bu Encümenin de doğal Başkanı ol
duğu belirlenmektedir.

Sonra taslağın müzakeresine geçildi.
Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Arkadaşlar 

bu Olağanüstü Encümen bilindiği üzere Fevzi Paşa 
Hazretlerinin konuşmasından sonra oluşturulmuş
tu. Encümen on-oniki maddelik bir kanunla Yüce 
heyetinizin karşına getiriliyor. Fevzi Paşa Hazretle
ri o konuşmalarında iki noktayı vurgulamışlardı. 
Birincisi İngilizler’in ülke içindeki casusluk çalış
maları ve kurduktan örgüt konusu id i Bu örgütün 
kurulduğu şehit Nazım Paşa tarafından haber veril
mişti. Meclisiniz de buna karşılık karşı önlem alma 
çalışmalarına başlamıştı. Diğeri ise, düşmanın ta
arruz hazırlıklarına karşı, Milli Savunmamızın sa
vunma olanaklarından yoksun bulunduğunun Fev
zi Paşa tarafından bildirmesi id i Meclisimiz de bu
nun üzerine, işte bu Olağanüstü Savaş Encümeni
nin kurulması kararını aldı Fakat Efendiler ben bu 
tasanda, ortaya çıkan bu iki derdimize çâre olaca
ğı şeklinde bir madde göremiyorum

Gerçek şudur; M illi Savunma makinemiz işlemi
yor, yürümüyor. Bu konuyu pek çok arkadaş gün
deme getirdi soru, gensoru önergeleri verdi. Sonra 
da Refet Paşa Hazretleri kürsüye çıkıp konuştu 
durdu.. Doğrusu şu ki, makine işlemiyor."

Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): “Saygıdeğer 
arkadaşlar. Bendeniz, ilk değinilen nokta hakkın
da kısaca birkaç şey söyleyip geçeceğim. Bir gen
soru vardı, onun konusu bu meseleye dönüştü. Na-
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sil olduğunu geçen celseye göz atarsak anlarız. 
Celsenin nasıl kapandığını ise gördük. Ben ister
dim ki, celsenin sonunda Refet Paşa kürsüye gel
sin, Meclis’in kendisi hakkındaki güveninin devam 
edip etmediğini anlasın. Ya alkışlanarak kürsüden 
aynisin, ya da.. Güvenoyunu istemek onun hakkıy
dı, verip vermemek ise bizim hakkımız.. Fakat böy
le olmadı, güven konusu boşlukta kaldı

Bir iki gündür devam eden bu müzakereler so
nunda ortaya çıkan kanun tasarısının maddelerini 
ben de inceleme olanağı buldum. Sonunda şu kanı
ya ulaştım.. Beni bağışlasınlar, Olağanüstü Encü
men, Yüce Meclis’in uzmanlık ve anlayışı hakkında 
bilgi sahibi olmuş değildir. Eğer bunu bilmiş olsa
lardı, Meclisin anlayışına tümüyle ters düşen bu 
taslağı getirmezlerdi Bu tasan yalnız Meclis’in 
duygu ve düşüncelerine değil, bütün hukuk kural
larına, Anayasaya da tümüyle aykırıdır. Hüküme
te yetki veren kanunun ilkeleriyle, seçim kanunun 
madde ve ruhuyla da çelişki içindedir. Daha acıklı 
olan, taslağm altında temel hukuk ilkelerini çok iyi 
bilen değerli arkadaşlarımızın da imzalarının bu
lunmasıdır. O imzalan görünce, acaba ben mi yan
lış düşünüyorum, bilmediğim noktalar mı var, diye 
kendi kendime sordum. Taslağı bir daha, bir daha 
inceledim Fakat sonuç değişmedi Taslak, Anaya
sayı, Hükümetin görev ve yetkilen kanununu yara
lamaktaydı.

Anayasayı savunanların, bu kanuna karşı da 
savunmalarını ümit ediyorum Ayrıca, Encümene 
başkan olarak Paşa Hazretlerini gösteriyorlar. Ba
na göre Meclis Başkanı Paşa Hazretlerinin kurulan 
her Encümene, yapılan her şeye başkan olması
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doğru değildir. Bu konuda bazı karşılaştırmalar 
göstererek kendilerini üzmek istemem. Çünkü gös
tereceğim her hangi bir örnek doğru bir karşılaştır
ma sayılmayacaktır. Onun için düşüncemi örnekle
re değil, kurallara göre açıklayacağım. Yüce Mecli
simizin Başkanı olan Paşa Hazretleri, Başkomu
tandır, Hükümetin de doğal Başkamdir, fakat ku
rulacak bir Encümenin, Meclis’te kurulacak bir gru
bun Başkanı olamaz. Paşa Hazretleri bu Meclisin 
Başkanı olduğu için hepimizin Başkanıdır.

Hepimiz kendisine bağlı iken, aramızdan ayn 
bir grup oluşturmak ve onlan toplamak, aynı duy
gularla kendisine bağlı olanları dışarıda bırakıp o 
grubun başkanı olmak.. Bütün bunlar, yapılmadan 
önce çok düşünülecek şeylerdir. Bu iş duygusal bir 
meseledir ve kalplerde iz bırakacaktır. Toplumsal 
konumumuzda da önemli bir yeri olacaktır. Meclis
te Grup Başkanlığı da. Olağanüstü Encümen Baş
kanlığı da sakmcalı sonuçlar doğurabilir. Mesela 
olabilir ki, Olağanüstü Encümen kurulması kabul 
edilebilir ve ben de o Encümene üye seçilebilirim. 
Yarın önemli bir konuda muhalif kalabilirim. O sıra
da bu hakkımı kullanırken. Paşa Hazretleri üzerin
de olumsuz bir etki bırakacağım diye niçin duygu
sal rahatsızlık çekeyim. Veya şöyle olur Encüme
nin aldığı karan Paşa Hazretleri imzalayıp Meclis’e 
gönderir. Meclis de onu kabul etmez. Pekii, Paşa 
Hazretlerinin bir kararını Meclis’in reddetmesi doğ
ru mudur?

Bunlar bugün de ve yarın için de bir mesele 
oluşturacak olan, üzerinde düşünülmesi gereken 
şeylerdir.

Bu söylediklerim, benim aklıma takılan şeyler
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dir. Olabilir ki ben yanıkyorumdur. Fakat doğru ve
ya yanlış, akla gelen şeyleri söylemek, söyleme
mekten daha iyidir. Olabilir ki söylenen şeyin olum
lu bir etkisi olur.

Şimdi izninizle asıl konuya geleyim. Bakanlar 
Kurulunda bir ikisi dışındaki bütün Bakanlıklar sa
vaş konusu ile çok yakından ilgilidirler. Böyle olun
ca da Bakanlar Kurulu çalışmalarında, her Bakan
lığın izleyeceği çizgiyi, bu Olağanüstü Encümenin 
belirleyeceği sonucu ortaya çıkmaktadır. Bu ise 
Anayasanın Yüce Meclise verdiği bütün hak ve yet
kilerin ortadan kaldırılması anlamına gelir. Öyle ki 
bu durumda Yüce Meclis’in yasama yetkisi bile or
tadan kalkar. Bu kanun bütün Hükümeti ve Ba
kanlan da, Yüce Meclisinin denetiminden alarak, 
üç beş arkadaşın denetimi altına, başka bir söy
lemle komutanlık emrine sokar. Ayrıca egemenlik 
haklan konusunda her gün, haklarının kısıtlanma- 
sma karşı savaş sürdüren Yüce Meclis, bu kanun
la elindeki yetkilen de söz konusu Encümen’e bı
rakmış oluyor.

Bu yüzden ben, elindeki hak ve yetkileri, her 
olay, her olasılık karşısında kıskançlıkla sahiple
nen Meclisin, hak ve hukukunu, yetkilerini geçici 
bir zaman için de olsa hiç kimseye bırakmayacağı 
inancı taşıyorum Meclis bu hak ve yetkilerini hiçbir 
arkadaşımıza vermeyecektir. Bu kanun tasarısını 
elinin tersi ile kapı dışarı edecek, görev ve yetkileri
ne olan ilgi ve aşkını bir kez daha ispatlayacak, 
açıklamış olacaktır.

Efendiler, tasan derinliğine tetkik edilirse görü
lür ki, ince anlamlar ve olağanüstü bir nitelik taşı
maktadır. Ancak bu olağanüstülüğün Meclis çoğun-
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lunun düşünceleri ile bağdaşıp bağdaşmayacağını 
bilemem.

Siyasi tarihimizden bu olağanüstü duruma ör
nek gösterebiliriz. Ne var ki, bu örnekleri gösterir
ken o günün koşullarının olağanüstülüğünü de an
latmak gerekecektir. Bu ise, geçmişine şimdilik göz
lerini yummuş, geçmişiyle ilgisini kesmiş, olağa
nüstü koşulların getirdiği akımlara karşı ruhunda 
büyük bir nefret oluşmuş, bu yüzden artık üç beş 
kişinin emri altına girmeme, yalnız kendini dinle
me, kendi kendisinin efendisi olma yemini etmiş bir 
milleti yeniden olağanüstü duygulara sürüklemek 
olur. Sanırım böyle bir şey uygun değildir, hatta gü
nahtır. Efendiler bu kanun kabul edildiği anda, 
Meclis geçici bir süre için de olsa, egemenliğinden 
soyutlanmış oluyor. Ne var ki, kanun reddedilince 
de, yaşamsal sorunlarımıza ilgisiz kalmış oluyoruz. 
Artık karar sîzindir.

Bence yöneleceğimiz en kısa yol yine Anayasa
ya başvurmaktır. Bakanlara kesin bir hedef belirle
mek, Meclis Encümenleriyle o hedef yönündeki ça
lışmaları denetlemektir. Bunu gerçekleştirmek için 
yapılacak olan ise, ya İçtüzük değişikliği yapmak, 
ya da Anayasaya iki madde eklemektir. En önce
likle yapılacak olan ise, M illi Savunma Bakanlığına 
kesin bir görev çizelgesi belirlemek, iç siyasetimizi 
halkın ruh ve istekleriyle geleneklerimize uygun şe
kilde düzenleyip desteklemek, dış politikamızda 
Fevzi Paşa Hazretlerinin son demeçlerinde anlat
tıkları zenginliği kazandırmak, sonra sırasıyla di
ğer Bakanlıklara da, bizi adım adım asıl hedefimi
ze ulaştıracak yön vermektir."

Tasan üzerindeki müzakereler bütün hızı ile
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devam etti. Aynen kabul edilmesini, değişiklik ya
pılmasını veya reddedilmesini isteyenler oldu.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendim 
tasan reddedilirse Encümene geri gönderilmesi ge
rekir. Kesin olarak reddedilmesin. Çünkü Jikir de
vam ediyor. Şimdilik Encümene geri gönderilsin. ” 

Divan Başkanı Dr. Adnan Bey (Adıvar): “Bo
şuna yoruluyorsunuz Hüseyin Avni Bey.."

Celalettin A rif Bey (Erzurum): “Benim Yüce 
Meclise yaptığım öneri şöyle idi: Dışarıya karşı giz
li kalması gereken maddeleri açıklamayacaksak, 
müzakereye açık celsede devam edelim..“

S im  Bey (Bellioğlu, İzmit): “Benim konu üzerin
de yaptığım incelemeler ve edindiğim bilgiler ışığın
da söyleyeceklerim yarım saate sığmayacağı için 
özetleyerek konuşacağım Tartışmasına başlaya
cağımız kanun maddelerini okuduğumuz zaman, 
anlamlarını ve kavramlarını iyi anlayabilmemiz 
için, öncelikle gerekçesini güzelce okumamız gere
kiyor. Zaten bu uygulama her kanun için geçerlidir.

Biz kanunların çıkarılma sebebini gerekçesin
den anlarız. Şimdi bu kanunda aynı şeyi yapalım 
gerekçesini dikkatle okuyalım Hemen ardmdan da 
Başkomutanlık kanununun 2. Maddesini okuya
lım  Bu 2. maddede şöyle denilmektedir: (Başko
mutan, Ordunun maddi ve manevi gücünü en üst 
düzeye çıkarmak, yönetip yönlendirilmesini sağ
lamlaştırmak için T.B.M.M. 'nin bu konudaki yetki
lerini Meclis adına kullanma yetkisine sahiptir.)

Şimdi tek tek arkadaşlarımdan rica edeyim, in
celesinler, elimizdeki tasarının bütün kapsamı bu 
2. Madde içinde yok mudur? Bence bu ikinci mad
denin kapsamı o kadar geniştir ki, bunlan bu tasa-
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rmın gerekçesinde bile bulamazsınız. Bu yüzden 
hemen daha başlangıçta söyleyeyim ki bu Olağa
nüstü Encümen kurulması kanunu üzerinde yaptı
ğımız müzakereler zaman savurganlığından başka 
bir şey değildir. Millet yararına kullanma yükümlü
lüğünde olduğumuz bu değerli dakikaları böyle 
şeylere harcamayı uygun bulmamaktayım. Başko
mutanlık Kanununun Başkomutana verdiği yetki, 
Ordunun maddî ve manevî güçlendirilmesi ve sağ
lamlaştırılması için yeterlidir. Bir de bunun için İs
tiklal Mahkemelerini de gönderebiliyorlar. İçimiz
den istediklerini seçip gönderebiliyorlar. Kısacası 
Ordunun güçlendirilip sağlamlaştırılması için alına
cak hangi önlem varsa, ne karar verilmesi gereki
yorsa, hepsini bizim adımıza Başkomutan Paşa 
Hazretleri yapabiliyorlar. Bu yüzden, Başkomutan
lığın gücünün yetmeyeceği başka ne vardır ki biz 
onun için içimizden beş on kişi seçmeye kalkışıyo
ruz...

... Ordunun güçlendirilme ve sağlamlaştırılması 
için gereken her şeyi Başkomutan yapabilirler. Ma
liye Bakanmm elindeki paralan kuruşuna kadar 
harcamaya yetkilidirler. Onun için bir kez daha so
rayım arkadaşlar, durum böyle iken yine de bu ka
nuna gerek duyuyor musunuz?

Bu kanunda öngörülen yetkiler olmasa Paşa 
Hazretleri haber alma hizmeti mi alamayacaklar? 
İç ve dış haberleşme, milleti aydınlatma, gereksi
nim duyulan her konuda istenen her şeğ yapılabil
mektedir. Bir daha sorayım: Paşa Hazretlerinden 
beklenip de 2. Maddedeki yetkileriyle yapılamamış 
başka ne beklentimiz vardır ki, onun sağlanması 
için bu kanunu getirme gereksinimi duyuyorsunuz?
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Ben diyonım ki, Başkomutanlık kanunu yürür
lükte oldukça, geçerliliği sürdükçe, Ordunun güç
lendirilip sağlamlaştırılması için başka hiçbir yasal 
düzenlemeye gerek kalmamaktadır. ”

Daha sonra birkaç milletvekili daha söz sildi. 
Bitlis milletvekili Yusuf Ziya (Koçoğlu) Bey’in ver
diği önerge gereğince Milli Savunma Bakam Refet 
(Bele) Paşa hakkında güven oylaması yapıldı ve 
kendisine güvenoyu verildi.

31 Artılık günkü yapılan 137. Birleşimde de 
aynı tasan üzerindeki müzakerelere kalınan yer
den devam edildi.

Celalettin Arif Bey (Erzurum): “Yüce Meclisin 
onuruna saldın sayılacak türden birkaç şeyden söz 
etmeme izin verir misiniz?

Efendim biz alkolün yasaklanması kanunu çı
kardık. Bu kanunla rakının üretimini, satışını ve 
içilmesini yasakladık. Buna rağmen içenler olabilir, 
artık onların kendi bilecekleri iş. Fakat dışarıda ba
zı farklı sözler söylendiği işitiliyor. Bu kadar da ola
maz diyorum, Meclise yakıştıramıyorum.. Mecliste 
rakı içiliyor.. Bunun için Divan Başkanlığmı göreve 
davet ediyorum. Derhal görevlerini yapsınlar ve 
Meclis üyeleri suçlamadan kurtarılsın. ”

Daha sonra Celal Nuri (İleri, Gelibolu) ve Yu
nus Nadi Beyler (Abalıoğlu, İzmir) uzun birer ko
nuşma yaptılar.

Olağanüstü Savaş Encümeni kurulmasına 
ilişkin Dışişleri Encümeninin yasa önerisi üzerin
deki müzakerelere 3 Ocak 1922 günü yapılan 139. 
Celsede de devam edildi.

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Sayın 
Başkan Hükümetten kimse yoktur..”
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Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Bu olağa
nüstü Encümenin oluşturulması, B.M.M.’nin boca
lamasının belgelenmesinden başka bir şey değil- 
dir. Meclis belirli bir program içinde çalışmalarını 
düzenlemediği takdirde iki ay sonra eksiklerini gö
recektir. Bugün bu kanunu müzakere etmek doğru 
değildir. 1. Maddesi Anayasa ve temel kanunlara 
aykırıdır. Başka öyle maddeleri var ki, sürekli şika
yet ettiğimiz İstiklal Mahkemesine tanınan yetkile
rin aynısı.. Çok kapsamlı ve sonsuz yorumlara 
açık. Dünyanın hiçbir yerinde hiç kanunda böyle 
kapsamlı ve lastikli maddeler bulunmaz.

Arkadaşlar iyi bilirsiniz ki, yaptığımız Anaya
sanın hiçbir maddesinin uygulanma olanağı bulun
madığından, İstanbul Babı A li sistemine göre oluş
turulan Hükümetin işlemleri bize çok çirkin görünü
yor. Devrimci Meclis Hükümeti böyle değil, devrim
ciliğe uygun olarak çalışır. Ancak B.M.M. onlara 
belli bir yön belirlemediği ve görevlerini açık şekilde 
göstermediği için, herkes bildiğini okuma durumun
da kalırsa sonuç işte böyle olur. Ve böyle bir kanun 
ortaya çıkar. Orduyu güçlendirme işinde iki Harbi
ye Nazın (Savaş Bakanı) yetmedi Yerine Milli Sa
vunma Bakanlığını kurduk. O da yetmedi Başko
mutanlığı oluşturduk. Yanlarına sayısız İstiklal 
Mahkemeleri verdi Bütçelerini hiç tartışma yapma
dan kabul ettik. Ülkede kanunsuz şekilde köylü
nün akciğerine kadar söküp aldık. Artık daha ne is
tiyorsunuz da olağanüstü yetkiler vermeğe devam 
ediyorsunuz?

Kanunun 1. Maddesi o kadar kapsamlı k i.. 
Devlet örgütlenmesini bilmeyen Bakanlar Kuuulu, 
verdiğiniz o kadar yetkilere rağmen bir Orduyu ida
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re edemedi 70 bin askeri hareket ettiremedi Ben 
Dışişlerinde kesinlikle kesin bir çizgi belirleyeme- 
dim. Fransızlara karşı hareket ettik, diğeri darıldı. 
Belirli bir programı bulunmayan Hükümetin yapa
cağı iş budar. Siz yine bugün de lastik gibi her yö
ne çekilen maddelerle yetki veriyorsunuz. Böyle 
yetkileri daha geniş şekilde Hükümete verdiniz de 
ne yaptı?

Şimdi buradan on kişi belirleyeceksiniz. Yap
ması gereken işlerin sürüncemede kalmasından 
başka bir şey ortaya çıkmayacak. Orduları bu En
cümen mi güçlendirecek? Peki B.M.M.’nin görevi 
neydi? Bakanlan niçin seçti. İki seneden beri ne 
yaptılar? Bu gidişle Meclis terk edilmiş durumda iş
levsiz kalacak, yalnız dua edecek.

(Gürültüler, eğerin sesleri.)
Orduların güçlendirilmesini ülke savunması 

için gerekli bütün hazırlıkları, bir çok görevi bir he
yetten beklemek, bu şekilde kanunlar çıkarmak, bu 
milletin Hükümet oluşturma yeteneğinin bulunma
dığı demek olur.

Bu olağanüstü oluşuma başvurulmasının sebe
bi ne miydi? Genel Kurmay Başkanı Paşa hazretle
rinin uykusunu bölmemekti Onun uykusunu kaçı
ran bir mesele varmış. Ruslar bize kapılarını kapat
mışlar, silah vermiyorlarmış. Yunanlılar borç para 
alıyorlarmış. Bunlar Paşanın uykusunu kaçırmış. 
Sonra Milli Savunma Bakanlığına verdiğimiz 40 
milyon lira, bu para ne oldu? Milletin elinden milli 
yükümlülükler kanunu dedik, elinden kansmı, ço
cuklarını aldık. Kanlarımız eşya, cephane taşıyor
lar. Bunlara bu kadar yapılanlardan sonra bir he
sap sorsak bocalayacaklardır. Hükümet çâresizli-
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ğini açıkça söyledi Bütün bu olanlar, biz bu işi ya- 
pamvyoruz demektir. Sizin bu durumdan önce ya
pacağınız bir şey vardı. Onlara izleyecekleri yolu 
göstermekti Aslında B.M.M. de kendi yolunu tam 
olarak belirlemiş değildir. Yaptığı, güç bir durumla 
karşılaşınca yetkisinin birazını daha belirli kişilere 
verip işi üzerinden atmak oluyor.

İstanbul’da 600 yıldan beri süregelen Osmanlı 
İmparatorluğunun ilkeleri yasaları ve idaresi bizim 
için yeterli olmamış, bir devrim Meclisi ile millet 
kendi kendini yönetecekti. Bunun için oluşmuş bir 
Meclis niteliğinde bir tablo oluşmuştu. Bu büyük 
mutluluğu tarih yazacaktı. Ne var k i belki de böy
le giderse bu millet belki de eski baskı rejimini ara
yacak, kralların yaptığı haksızlıklann daha büyü
ğünü görecek. Az önce burada okundu. Vay o mille
tin haline ki, seçimini iyi yapamamış da kurtuluş 
çaresini bizden bekliyor. Meclis daha iş başına gel
diği birinci gün bütün dünyada toplumsal hayat 
nasıldır bunu belirleyecekti İlk adımını da Anaya
sada atacaktı, diğerleri sıfırdı. Anayasa, Olağa
nüstü Encümen Kanununun maddeleri arasına sı
kışacak ayrıntıyla ilgili kelimelerden oluşan bir ka
nun değildir. Bu yasa, Hükümetin yetki ve sorum
luluklarını yaralıyor. Anayasaya aykırı olarak 
onun 1. Maddesine sınır koyuyor. Eğer bu Meclis, 
ülke idaresindeki egemenlik hakkmı sağlamlaştır
mak istiyorsa, bu kanundan sonra, öncelikle Ana
yasasını yeniden düzenler. Çünkü bizim şerefimiz 
de sınırlandırılmış durumdadır. Böyle üç beş kişiye 
ülkemizin ve kendimizin kaderini teslim etmek, ar
tık Meclisin varlığına da gerek kalmadığı anlamma 
gelir. Onun için Meclis bugünden itibaren, ülke yö
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netimine el koyuyorum, demeli. Her şeyden önce 
Anayasasmu kendi yetki ve sorumluluklarını, yetki 
ve görev vereceği Hükümetin yetki ve sorumlulukla
rını kesin şekilde belirlemeli

İki yıldan beri bu işler yüzüstü yatmıştır.. Baş
komutanın yetkilen, İstiklal Mahkemeleri, Meclisin 
ve Hükümetin hukuksal durumları. Ordunun yöne
tilm esi dış siyaset politikası, bütün bunlar titizlikle 
belirlenmelidir. Oysa biz daha kendimize bir düzen 
veremedik. Bakanlar görevlerini yapamadılar mı 
k l on kişi daha seçeceğiz? Bu gidiş, tam diktatör
lüğe gidiştir. Bütçede 20 ile 40 milyon arası açık 
var. Bizlerse ağzımıza kilit vurularak, yetkilerimiz 
beş on arkadaşa verilerek, yönetim onlcuın kararı
na bırakarak, bir kenara çekilmemizi öngören ka
nun tasarısıyla uğraştırılıyoruz. ”

Celalettin A rif Bey (Erzurum): uEncümen bu 
konulan incelediği zaman belli kurallar kabul et
miş. Encümenin vergi toplama yetkisi ise yoktur. 
Bu yetki yalnızca Yüce Meclis’e aittir.”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum):
"... Önergeleri verenler neleri istediler? Bunlar 

Encümende. Encümen burılan lütfen okumuş ol
saydı, biz bu görevi şu sebepten yapamadık demiş
t i  Eğer sorumlu tutulularsa onlar oradan çıkarılsın 
diye..

.. Bugün Orduyu hareket ettirmek istiyorsunuz. 
İyi kullanılmış mıdır, değil midir? Dosya Milli Sa
vunma Encümenine gider, incelenir, gereksinimleri 
belirler.

Verilenler ne olmuştur?
İyi düşünülürse görülür ki, verdiğiniz para 500 

bin liradır. Fakat askerler yine aç, yine çıplak..
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M illi Savunma Bakanlığının gerçek gereksinim
lerini belirleme görev yetkisi, Milli Savunma Encü- 
menindedir. Ancak burada bir durum var. Konunun 
uzmanı olan milletvekilleri Encümenin görüşlerini 
alabilir. Kura çekerek, öyle seçim yaparak değil, 
uzmanlığa göre iş görür. Tersi olunca, doktoru Milli 
Savunmaya, başka birini Sağlığa atayıp, bunları 
işlemez duruma sokmak doğru değildir.

Bu iş İçtüzük meselesi idi, bunu böyle çözümle
mek gerekirdi

Bu tasan doğrudan doğruya Anayasa Encüme
niyle ilgilidir. Hemen oraya gönderilmesini rica edi
yorum ve bu konuda bir de önerge veriyor, son söy
leyeceklerimi en son söylemek üzere, konuşmama
ma şimdilik son veriyorum. Benim dileğim uygar 
devletler gibi çalışalım, bu tür şeylerden vazgeçe
lim ”

Daha sonra Milli Savunma Bakanı Refet (Be
le) Paşa ve bir kaç milletvekili daha konuştular.

Tasarının müzakeresine 7 Ocak 1922 tarihin
de devam edilmesi karan alınarak celse kapatıldı.
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Celalettin Arif Beyin Roma’ua Temsilci 
Atanması. Rauf Beu'in fOrbau) Bayındırlık 

Bakanlığından İstifası.
Olağanüstü Savaş Encümeni Hakkında 

Dışişleri Encümeni Tutanağı,
Görevi Sona Eren Amasua İstiklal 

Mahkemesindeki Dosyalar Konusu.. 
fTarih: 7-9 Ocak 1922-Birieşim: 141-142)

Erzurum milletvekili Celalettin A rif Bey’in 
Roma Büyükelçiliğine atanmasına İlişkin Dışişle
rinin yazısı Meclis’te görüşmeye açıldı. Bilindiği 
üzere İstanbul Mebusan Meclisinde Meclis Başka
nı seçilen ve Anadolu’ya geçince B.M.M. Başkanı 
olacağım ümit eden, bu gerçekleşmeyince hayal 
kırıklığı yaşayan Celalettin Arif Bey, 2. Başkan ve 
Adalet Bakam olarak bir süre görev yapmıştı. Mu
halif olmasının altında yatan bir gerçek de bu idi. 
Sonra Roma Elçiliğini isteyerek yurt dışma çıkmış, 
bir daha da geri dönmeyerek Paris’te ölmüştür.

Sun Bey (Bellioğlu, İzmit): “Devletlerarasmda 
karşılıklı Temsilci ve Elçi bulundurulması, bu kişile
rin seçimi ve görevleri, gibi konulan Devletler Huku
ku düzenler. Bunu herkes bilir. Ancak geçenlerde 
Ukrayna Elçisinin burada okutturduğu mektubun, 
daha doğrusu resmî adı ile güven mektubunun ni
teliği bizi burada üzerinde düşünmeye yöneltmiştir. 
Onun sözleri, sanki yetkiyi Hükümetten değil, mil
letin kendisinden aldığı izlenimi vermişti Biz de. 
Roma Elçimizin Hükümet değil, BMM tarafından 
görevlendirildiğini vurgulamalıyız. Bunun arkada
şımızın temsil gücüne daha çok etki kazandıracağı
nı düşünüyorum Eğer uygun bulunursa, kendisine
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fî.M.M. adına geldiğini belirten bir belge verilsin. ”
Bu konuşmadan sonra kürsüye gelen Celalet- 

tin Arif Bey, gösterilen ilgiye teşekkür etti. Sözleri
ne şunlan ekledi: “Hükümetin bendenize verdiği 
bu görevi alkışlarla kabul ettiğiniz için sîzlere te
şekkürle karşılık vermek borcumdur. Bütün arka
daşlarımın da bildiği üzere ben vatanımdan başka 
bir şeye hizmet etmeyi düşünmem. Burada nasıl 
görev yapmışsam, orada da aynısını yapacağım. ”

Rauf Beu'in (Orbau) Bayındırlık 
Bakanlığından İstifası..

Bu konuşmadan Rauf Bey’in (Orbay) Bayındır
lık Bakanlığından istifası konusuna geçildi. Söz 
alan Rauf Orbay, atandığı günden beri görevini 
tam yerine getiremediğini, sağlığının bozulduğu
nu, istifasının başka bir sebebinin bulunmadığım, 
olsaydı bunu da açıkça söyleyen yaratılışta biri ol
duğunu anlattı.

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Bravo.. Rauf Beyin aramızda olmasından onur du
yuyoruz:.”

Olağanüstü Savaş Encümeni Kurulması
Hakkında Dışişleri Encümeni Tutanağı

7 Ocak 1922 tarihli birleşimde ele alınan 
üçüncü konu, günlerdir devam eden, Olağanüstü 
Savaş Encümeni Kurulması Hakkında Dışişleri 
Encümenin hazırladığı kanun tasansı oldu. Kon
ya milletvekili Mehmet Vehbi (Çelik) Efendi’nin ko
nuşmasından sonra konunun müzakeresi 9 Ocak
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birleşimine bırakılarak, Amasya İstiklal Mahke
mesinin görevinin sona ermesi sebebiyle elindeki 
dosyaların normal mahkemelere gönderilmesi ko
nusuna geçildi.

Görevi Sona Eren Amasya İstiklal 
Mahkemesindeki Dosyaların Normal 

Mahkemelere Gönderilmesi..

Önce Adalet Bakam Refik Şevket Bey (İnce, 
Manisa) bilgi verdi, sonra konuşmalar başladı.

Abidin Bey (Atak, Lazistan): "Karar verilmiştir. 
Mahkeme kararlarının dosyalan buraya gelecektir. 
(Gerekçe ne? Sesleri.)

Ahmet Nafiz Bey (Özalp, Samsun): “Konu En
cümende görüşüldü. Adalet Encümeni Bakan Re
fik  Şevket (İnce) Bey’in de katılımıyla konuyu mü
zakere e tti Encümenimizin görüşlerini sunuyorum. 
İstiklal Mahkemesi bulunmayan yerlerde bu görevi 
Bidayet (Başlangıç, Asliye) mahkemeleri yapar. 
Yâni Asliye mahkemesi hakimi İstiklal mahkemesi
nin yasal temsilcisidir. Şimdi İstiklal Mahkemesini 
Yüce Heyetiniz buraya çağırdı Sonra orada göreve 
devam etmeleri düşünülmüş olsa bile, gelecek olan
ların tekrar oraya gönderilmelerine sanırım onay 
vermezsiniz. Gidip işe başlamaları istenirse bu za
mana bağlıdır. Gitmek istemezlerse o da başka bir 
mesele oluşturur. Bu yüzden birçok kişinin yargı
lanması aksarsa, haksızlığa uğramış olurlar. Bun
ların birçoğunun a f kanunundan yararlanacakları 
düşünülmektedir. Bu gibi kişilerin haklannm yenil
memesi için oradaki dosyalarının derhal yerel sav
cılığa verilmesi, savcı tarafından tetkik edilerek af
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kanununun uygulanması, hatta İstiklal Mahkemesi 
hiç gitmeyecek veya gitmesi uzayacaksa gereğini 
yapması uygun olur. İstiklal Mahkemesi belgeleri
nin tümünün buraya getirilmesi düşünülemez. Bu
nun bir anlamı da yoktur. Asliye Mahkemesine bı
rakılması Adalet Encümeninin görüşüne de uygun
dur. Adalet Encümeni, yerel Asliye Mahkemesini, 
deyim yerindeyse İstiklal Mahkemesinin doğal mi
rasçısı saymaktadır. Onun için, İstiklal Mahkemesi 
belgelerinin bu doğal mirasçı olan yerel Asliye Mah
kemesine teslim edilmesine karar vermenizi rica 
ederim "

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Kayseri Mahkemesine ait belgeleri de savcı so
rumluluğu üstlenerek teslim almıştır.”

Meclis’te daha sonra, Olağanüstü Savaş Encü
meni konusunun müzakeresine devam edildi..

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): uOlağa
nüstü Savaş Encümeninin ortadan kaldırılması iş
lemi yürüyemez. Bu kanunu kaldıracağız, sonuç 
güzel olacak, deniliyor. Peki ama yerine ne koyaca
ğız? Yine boşlukta yaşayacağız. Efendim düşman 
50 bin lira... (Eksik tutanak..)

Bu noktaların aydınlatılması gerekir. Boş yere 
zaman harcıyoruz. Bence tam aydınlanmadan 
maddeyi atmayalım, çünkü mesele yine karanlıkta 
kalıyor.”

Bu konuşmadan sonra kürsüye gelen Lazistan 
milletvekili Necati Bey (Memişoğlu) yaptığı uzun 
konuşmada, kendi hizmetlerini dile getirdi ve “bel
geleri vardır, Yunanlılar’dan 334 tüfek ele geçirdim 
ve askerlerime dağıttım  Yunan postasını bastım, 
30 erlerini öldürdüm, bin lira paralarına Ordu adı
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na el koydum. Her şey insanın inancında vardır..” 
sözlerini söyledi.

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Efendim, 
bu kanım için duyulan gereklilik ve verilen önemin 
korunamamış olduğunu görüyorum Ülke savunma- 
sını yakından ilgilendiren bu kanun hakkında ileri 
gelen devlet adamı ve komutanlar bana cevap ver
memişlerdir. Onun için ben şimdi ne söylesem boş
tur. Boş yere nefes tüketmişim Hükümet de bunun
la ilgilenmedi.

Mesele şudur: B ir Başkomutanlık vardır ve Or
duların görevleriyle ilgili her şeyi üstlenmiştir. Bu 
yetki iyidir veya kötüdür, o noktaya da değinmek 
istemiyorum Yalnız bir cümle ile şunu söyleyeyim  
İşler iyi yürümüyor ve bundan kendileri de şikayet
çidirler. Nitekim Fevzi Paşa Hazretleri de çalışamı
yoruz, bize yardım ediniz, dedi

Efendiler bir makine işlemezse ya kapasitesi 
yetersizdir, ya da kuruluşunda hata vardır. Bu bir 
kişilik ve anlayış meselesidir. Yeterlilik konusu 
üzerinde durmayacağım Çünkü bu kişilikle ilgili
dir. Fakat kuruluşunda hata olduğu için iyi işleme
mektedir. Sakarya Savaşı’nda yokluklar içindey
ken, Savaşta kuvvetleri yönettik, yönlendirdik fa 
kat Devletin genel yönetimini, yâni cephe gerisinde
ki işleri ise düzenleyici hiçbir önlem almadık. Her 
işi parça parça, ilgili Bakanlara bıraktık. Anayasa
ya göre Bakanlar Kurulunun bir başı vardır. Bizde- 
ki uygulama ise dünyama hiçbir yerinde olmayan 
garip bir örgütlenmedir. Savaş işlerini yönetmekle 
görevli olan bir kişi nasıl olur da Bakanlık işlemleri 
ile teker teker ilgilenebilir? Bugün Hükümet Baş
kanlığını da üzerine almıştır. Başkanı olarak, Hü
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kümeti oluşturan bütün Bakanlıkların denetlenme
si, yönlendirilmesi ve ortak Devlet hizmetlerinin dü
zenlenmesi görevlerinin sürdürmesi yükümlülüğü
nü de üstlenmiştir. Genel Devlet hizmetlerinin işle
tilmesi için bir Maliye siyaseti yürütecek, ekonomik 
gücün yükseltilmesi için kanunlar hazırlaiacaktır. 
Ne var ki, bütün bunları yapacak, Bakanlan bir 
araya getirip toplantılarına başkanlık edecek bir 
baş şimdi yoktur. Bakanlar Kurulu adeta angarya 
şeklinde toplanıyor. Devlet hizmetleri hangi yönde 
ilerlemeli, hangi amaçlara yönelmeli, bunların belir
lenmesi önemsenmiyor. Ülke bir duraklama içinde 
yaşatılıyor.

Bu yüzden Paşa Hazretlerinden rica ediyorum. 
İlgililerle biraraya gelip tartışma yapmamızı kabul 
etsinler. Pazartesi gününe kadar bir zaman yeterli 
olabilir. Zaten makine bozuk ve işleyişi sakattır. 
Sanırım kendileri burada olamayacak, cevap vere
meyeceklerdir. Genel Kurmay Başkanı da bu konu
daki konuşmada taraf olamayacaktır. (Gürültüler..)

İşte asıl mesele budur ve diğeri önemsizdir. 
Efendiler, isterseniz bu gelişmeyi beklersiniz, ka
nunun 1. Maddesini kabul veya reddedersiniz. 
Ama asıl mesele Savaş ile ilgili konularda belli te
mel kuralları belirlemektir. (Gürültüler..)

Biz Devlet işlerini ancak bu düzenlemeleri yap
tıktan sonra düzeltebiliriz. ”

O günkü celse Tevfik Rüştü Bey’in (Araş, Ma
nisa), kanun tasarısının, Milli Savunma Bakanı ve 
Genel Kurmay Başkanmın da bulundukları bir otu
rumda müzakere edilmesi gerektiği” sözleri ve ge
len önergelerin okunmasıyla kapandı.

Müzakerelere 9 Ocak 1922 günü yapılan 142.
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Birleşimde devam edildi..
Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Koçgiri 

(Zara) Heyeti bildiğiniz üzere ikiye ayrılmış. Yüce 
Heyetiniz bu işe de ya onları görevlendirsin, ya 
başka bir heyet belirlesin.. Koçgiri Heyeti telgraf 
başında çok acele cevap bekliyor. Adalet Encümeni 
bu konuda bir şey söylesin. ”

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Yüce He
yet ne isterse ona karar verir. Elimizde bulunan 
Olağanüstü Savaş Encümeni kurulması kanu
nunun 1. Maddesi hangi gereksinim yüzünden ge
tirilmiştir ve bugün o gereksinim bizi ne şekilde ha
reket etme zorunluluğu ile karşı karşıya bırakmış
tır? Bu Savaş Encümeni ne iş yapacaktır? İzninizle 
bu konuda biraz açıklama yapmak isterim. Fakat 
sanırım bu konuda neler yapacağımızı söylemeden 
önce, ne gibi durumlarla karşı karşıya bulunduğu
muzu, bizi nelerin beklediğini ve bu konularda be
nim ne düşündüğümü söylememdaha yararlı ola
caktır.

Yüce Heyetin düşünceleri Genel Kurula yansı
malıdır. Sanırım son derece önemli olaylar bizi bek
lemektedir. 17. İnönü Savaşından sonraki durum, 
gelecek hakkında bize neleri düşündürmüşse, bir 
aydan beri de aynı geleceği görmekteyiz. Düşman
larımız önemli oranda hazırlanmışlardır ve önemli 
oranda yardım almaktadırlar. Bu bakımdan bizim 
işimiz, olağanüstü önlemlerin nasıl olacağının belir
lemektir. Benim görüşüme göre bunun en kısa yolu, 
iş yapmakla görevlendirdiğimiz arkadaşların elini 
kolunu bağlamamaktadır.

İkincisi de, bunlara yön belirleyecek, onları iler
letecek heyetin işlerini karıştırmamaktadır. Demek
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ki önerilerimin biri Hükümetin amaca yardımcı ola
cak önlemlerinin desteklenmesi, diğeri de Meclisin 
kendi görevini en iyi yapabilecek bir örgütlenmeyi 
oluşturması meselesidir. Çok iyi bilirsiniz ki, bizim 
içte halkımızın güvenliği ve dışta da ülkemizin say
gınlık ve güvenilirliğini sağlamak, en önemli göre
vimizdir. Bunların yanı sıra ülke ve milletin ekono
mik ve mali geleceğini güçlendirerek halkımızı daha 
çok rahatlatmak ve savaş için gerekli olan para ve 
savaş gereksinimlerini hazırlamak, üçüncü olarak 
da milletin maddi ve manevi bütün kuvvetlerini sa
vaş amacına yöneltmek için onun bu amaca bağ- 
lanmasmı başarmakla görevliyiz. Bütün bunları 
düzen için gerçekleştirmek olanağımız da vardır.

Bütün bunlarla uğraşmak üzere Anayasamız
da bir Hükümet Başkanı kabul etmişiz. Ancak şim
diki uygulamamızda ve yalnız bizde uygulandığı 
şekliyle bugün bu görev, Orduların da yönetilmesi
ni üstlenmiş olan Genel Kurmay Başkanmm üze
rinde bulunuyor. Bendeniz soruyorum ki, yukarıda 
saydığım bütün görevlerin bir kişi tarafından yeri
ne getirilmesi, yâni ülkeyi yönetme, iç ve dışa kar
şı güçlendirme, bütün Bakanların işlevlerini bir 
araya getirip hepsini savaş amaçlarına uygun ola
rak yürütme olası bir şey midir? Bunların hepsi Ge
nel Kurmay Başkanmm başmda olursa yürür mü? 
Dünyanın her yerinde savaş ve siyaset birbirinden 
ayn şeylerdir ve bir yerde yürümez. Tabii bir birine 
bağlı olarak gider. Ancak bir arada olmaz. Yâni her 
ikisi bir elde olmaz.. Ama bizde oldu. Öyle olunca 
da patladı. Karargah genel savaşı ve savaş politi- 
kasmı yönetmeye kalktı, fakat yönetemedi, yıkıldı.

Onun için Hükümet Başkanlığmın, ki bizim
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Anayasamızda bununla ilgili hüküm vardır...
... Ben Anayasa yapılırken. Hükümet Başkanı 

ile Genel Kurmay Başkanlığmm ayrı ayn çalışma
larını önermiştim, İşte bizim meselemizin ruhu bu
radadır. Eğer bu söylediklerime arkadaşlarımızdan 
itirazı olanlar varsa açıklamalarını rica edeceğim. 
Bakanlar Kurulunda bulunanlar da dahil görüştü
ğüm bütün arkadaşlarım bu noktada benimle aynı 
düşüncede olduklarını söylediler. Demek ki bu ko
nuda az çok bir fik ir birliği oluşmuştur. Onun için 
meselenin çözüme ulaştırılması için uygun bir ka
rar alınmasını çok yararlı görüyorum. Kim bu işi 
yapabileceğini söyleyip ortaya çıkar, aday olursa 
Genel Kurul da kendisini seçer.

Bir dileğimi daha açıklayayım. Efendiler diğer 
mesele Genel Kurmay Başkanlığıdır. Bu daire bilin
diği üzere askeri hareketleri plânlar ve uygulatır. 
Bu dairenin başkanı olan saygıdeğer kişinin, bura
da desteklendiğini görmesini ve memnun olduğunu 
açıklamasını çok isterdim. Fakat kendileri burada 
değiller. Kendileri o dairenin bütün sorumluluğunu 
üstlenmişlerdir. Başarı ve başarısızlıklar kendileri
ne aittir.

... Savaş yönetmek çok önemli, onurlu bir iştir. 
Ben Genel Kurmay Dairesinin görevinin üstesinden 
gelecek kadrosunun bulunmadığına inanmakta
yım. Paşa'nm yalnız kendisi çalışmaktadır. Sorum
luluk kendisinde olmak üzere, ülkemizin tanıdığı 
çok değerli askeri kişilerin yardımlarından yarar
lanmasını çok rica ederim. Bunun bir zararı ve bu
na engel bir durum da yoktur. Hatta kendileri iste
seler, bu Yüce Heyet içinde yardımcı görevi yapa
cak bir çok arkadaşlarımız da bulunabilir. Onlarm
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aşınmasında veya dışarıdan başkalarının alınma
larında da sakınca ve güçlük bulunmamaktadır. 
Böyle buhranlı dönemlerde bu vatan için herkes su 
taşımakla bile yükümlüdür. Kaldı ki böyle yüksek 
işler.. Bu işte benim ismim söz konusu olmadığı için 
böyle rahatça konuşmaktayım

Üçüncü mesele, bizim idare biçimimizde Genel 
Kurmay Başkanlığı ile M illi Savunma Bakanlığı iç 
içe geçmiş durumdadırlar. Birçok işlemler her iki 
dairenin alanlan içinde yer almaktadır.. Biz tam 
barışın sağlanmasına kadar bir savaş karargahı 
durumundayız ve böyle yaşayacağız. Dolayısıyla, 
Genel Kurmay ve karargahın birbirine karışıp sür
tüşmeyecek şekilde ve Milli Savunma isminin sahip 
olduğu genel sorumluluğu da kapsayacak bir el ta
rafından yönetilmek üzere bütünlük oluşturulması
nı yararlı görmekteyim Olabilir ki, başka şekilde 
olmasını isteyenler de bulunmaktadır. Bu bir anla
yış meselesidir. Ben bunda diretirim onlar da gelir 
kendi görüşlerini savunurlar.

Fakat şunu söylemek isterim ki, sorumlular 
makineyi ancak böyle olursa işletebilirler. Yâni iyi 
işlemesi ancak benim anlattığım şekilde olur. Tabii 
bu işten anlayanların, bu konuda yaptığı inceleme
lere başvurulması da zorunludur. Dünyanın her ye
rinde yapıldığı gibi bizde de geri hizmetler toplu şe
kilde yapılmalıdır. Bunu dağıtmak doğru değildir. 
Ordunun gereksinimleri konusunda, genel mesele
lerde daima tek bir kişiyi görmek istiyorsunuz. Oy
sa efendiler bazı işlerin görülmesi başka makamla
rın görevidir. Depolar neden yetersiz kalıyor, niçin 
yeterli sayıda görevli alınmıyor?

Bunlar Milli Savunma ile ilgili konulardır. Milli
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Savunma askeri yedirir, içirir, giydirir. Gereği ka
dar depo görevlisini almak, onların talim ve terbiye
sini yaptırmak ise Genel Kurmay Başkanlığının gö
revidir. Fakat bu görevin kendisinde olduğunu Ge
nel Kurmay anlamış mı, bu görevi yapıyor mu? Ba
na sorarsanız yapmıyor. Aradan bir ay geçmedi, 
bunu yine sormuştum, hatırlayınız.

Ordunun ilerideki hizmetlerine yön verecek ge
rideki savaş hazırlığı meselesi, yalnızca Milli Sa
vunmaya ait olan elbise meselesinden İbaret değil
dir. Tâlim ve eğitim hazırlıklarının benim istediğim 
düzeyde olmadığını, bu konuda büyük eksiklerin 
bulunduğunu, Genel Kurmaym da görebilecek du
ruma gelmesini rica ederim. Paşa Hazretleri bu ko
nuda da kamuoyunu aydınlatır, mesele karanlıkta 
kalmazdı."

Selahaddin Köseoğlu’nun tenkitleri bu düzey
de, en ince ayrıntıları bile gözler önüne sererek, 
sayfalar boyu sürer gider.. Öyle ki, şimdiye kadar 
sayıp döktüklerini, birinci nokta, ikinci nokta, 
üçüncü nokta diye sıraya koyarken, bu sırayı da 
şaşırır.. Üçüncü nokta vurgulamasını ikinci kez 
yapar.. Bu yüzden sözlerinin tümünü buraya al
mak yerine, en önemli cümlelere işaret edeceğim..

İşte Mersin milletvekili Selahattin Bey (Köse- 
oğlu) devam eden sözlerinden önemli bölümler:

“Milli Savunma Bakanı Paşa Hazretleri, Encü
mendeki uzman kişilerden bazılarının kendisine 
yardımcı olmalarını istemişlerdi

Ben de bu öneriyi yerinde bulduğumu, öyle se
kiz on kişilik yeni bir Savaş Encümeni kurmaya 
kalkışılması yerine bu çareye baş vurulmasını. Sa
vaş Encümeni kurmanın yalnızca zaman harcamak
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olacağını vurgulamak isterim...
... Dördüncü mesele efendiler, ülke ve millet bü

tün varlığını savaşa vermiştir. Fakat bu duruma ne 
kadar dayanabilecektir? Bu durumu sürdürebil
mek için gerekli parayı, silah, cephane ve savaş 
araçlarını hazır etmenin yanı sıra, savaşı sürdür
mek için gereken siyasal iradeyi de, içte ve dışta 
sağlamak gerekmektedir. Dünyaya karşı yalnız 
topla yaşamak doğru bir yöntem değildir. Dış dev
letlerle iyi ilişkiler, görüşmeler kurulmalıdır. Yunan
lılar, Sakarya Savaşından beri sürekli Avrupa’ya 
heyetler gönderdiler. Dört defa gönderdikleri bu he
yetler AvrupalIları aleyhimizde kışkırtıyor, kamu
oyu oluşturuyorlar. Bizse dünyaya küskün, o yöne 
başımızı bile çevirmiyoruz. Bu tutum doğru değil
dir. Çünkü bizim bütün savaş gereksinimlerimiz dı
şarıdan gelecektir. Ülkemizin birçok zenginlik kay
naklan, ekonomik olanakları vardır. Savunulacak 
davalarımız vardır ve bu mesele yalnız bugünün 
meselesi değildir.. Gerçi biz bütün banlan dışarıda 
da önemle izlemekteyiz..

... Siyaset de savaş kadar titiz olunması gere
ken bir alandır. Bir smıra kadar buna uyulmuş ol
makla birlikte, bunun olanaklarından zamanında 
niçin yararlanmadığımızı sormak istiyorum Buna 
cevap vermek ise, çaresizliği kabul etmek ve siya
set değişikliği yapmak anlamı taşımaz. Bu düz si
yaset yapmaktır. Güçlü bir Hükümete yakışan, gü
venli ve bağımsız olarak ülkemizin çıkarlarmı Avru
pa’ya, dünyaya anlatmak, ülke çıkarlarına uygun 
işleri yapmaktır. Oralarda görünebilmek için, bana 
göre içimizdeki dışarıda saygınlığı olan uzman ar
kadaşlarımızın bu tür çeşitli davalar peşinde koştu-
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rulmalan sağlanmalıdır. Biz dışarıdan savaş mad
deleri alıyoruz. Onun için bu konularda yalnızca lâ f 
etmekle kalacak değiliz. Dışarıdan petrol alıyoruz. 
Bütün madenlerimizi işletmek zorundayız. Kendi 
petrol madenlerimiz durup duruyor. Yalnız 15 mil
yon lira gümrüğe gidiyor.

... Ekonomik girişimler ve bayındırlık konusun
daki projelerimizi dışarıda, yâni Avrupa ve Ameri
ka’da izleyecek, milli davamıza yardımcı olmak için 
gerekli olan makine ve teknikleri sağlayacak kişile
re gereksinim vardır. Bunların sağlanmasmı da 
önemli bir mesele olarak dikkatlerinize sunarım Bu 
işlerde geç kalmışız, zaman yitirmeden bunları ye
rine getirmeliyiz. Bu işler için bütçemizde yeterli pa
ra vardır, kullanmalıyız, ertelememeli, işi rastlantı
ya bırakmamalıyız. Milleti oldu-bittiler karşısında 
bırakmamak için akıllı olmalıyız. Biz yalnız lâfla ça
lışıyoruz, beyinle çalışmalıyız.

... Yüce Heyetinizden rica edeceğim şey şudur: 
Bu işler için gerekli parayı ve kaynaklan sağlamak, 
görevlendirilecek arkadaşlan belirlemek, eğer büt
çede yeterli ödenek yoksa maaşlarımızdan yüzde 
10, 15 kesinti yapıp onlara vererek, bu arkadaşla
rımızı bir an önce çalışmaya başlatmaktır...”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Yunanlûa- 
n örnek ala lım "

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Bu dü
şüncemin Meclis tarafından yürürlüğe konulmasmı 
isterim.

Geleyim beşinci meseleye.. Bu, Hükümeti ser
best bırakma meselesidir. Ben görüyorum ki, işleri 
çoktur ve nefes almaya zamanlan yoktur. Sürekli 
onlara başvuruyoruz. Savaş döneminde devlet da-
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irelerinirı böyle çok çeşitli meselelerle uğraştınlma- 
sını doğru bulmuyorum. Bizim yürütme yetkilerimiz 
var demek, 350 milletvekili ile ortaya çıkmak sayı
lır. Bu olamaz. (Doğru., sesleri) Onun için ben diyo
rum ki, dairelerin önemli ve ciddi meselelerden 
uzaklaştırûmamasını, devlet makinesinin düzenli 
işlemesini sağlamanın iki yöntemi var. Bazı daire
lerin işleri son derece önemli ve olağanüstüdür. 
Bunları uğraştırmamak için, eğer kendileri onaylar
larsa aramızdan bir arkadaş o dairenin sıradan iş
lerini yerine getirir. Sanırım Yüce Heyetiniz de bu
nu uygun bulur. Mâliyede bir harcama için kağıtla
rın imzaya getirilip götürülmesi falan için zaman yi
tirilmektedir. Bu tür şeylerin önlenmesi için kendi
lerine yardımcı olmak gerekir.

Bir başka mesele.. Daireleri denetimsiz mi bıra
kacağız? Bu noktada eski kanun. Bütçe Encümeni 
yazmanına çok büyük yetki vermiştir. Onun için 
ben diyorum ki, her Encümenin yazmanı doğal de
netmen olarak görev yapmalıdır. Böylelikle Meclis 
olarak bizler onların işlerine karışıp durmaktan 
uzaklaşmış oluruz. Biz isteklerimizi yazman arka
daşlarımıza söylemekle kalmalıyız.

(Çok doğru sesleri..)
Bu uygulama yapılırsa Bakan Beyler de belirli 

günlerde Encümene gelirler, arkadaşlarımız sora- 
caklarmı kendilerine sorarlar. Diğer günlerde de ra
hatça çalışma olanağı bulmuş olurlar.

Sonra memurlar çalışamıyor. Sabahtan akşa
ma kadar gelip gidenler, çay kahve, her yer toz top
rak içinde, ayak üstü yapılanlar.. Bu çalışma değil
dir. Hükümet işleri böyle yürüyemez. O zaman bak
kal dükkanına döner. Bu konuda biz üzerimize dü
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şenleri yapalım. Her türlü isteklerimizi Encümen 
yazmanına verelim, onları bizler basit meselelerle 
uğraştırmayalım Görevliler dairelerinde rahatça 
çalışabilsinler.

Asıl çözülmesi gereken bir diğer mesele de. 
Meclis çalışmalarım verimli hâle getirmektir. Bunu 
sağlamak bir vatan borcudur. Bakanlar Kurulu ne
reye gidiyor ve nereye gidecektir? Bunun bilinmesi 
gereklidir.

Bir diğer mesele, savaş, ekonomi ve iç güvenlik
tir. Bunlar ana batlarıyla nasıl işlemelidir? Bu ko
nularla ilgili ortamm hazırlanması ve projelerinin 
Genel Kurula sunulması için, aydın düşünceli ve 
güvenilir birinin çalışmasına gereksinim vardır. 
Böyle temel bir program elde bulunduktan sonra, 
bunları gerek Encümenlere uygulattırmak, gerekse 
böyle bir heyete denetlettirmek yerinde olacaktır. 
Bu ise sözü edilen Heyetin kurulmasına bağlıdır.

Meclis, gündemine göre çalışmakta, önüne ne 
getirilirse onu görüşmeye zaman harcamaktadır. 
Bizler burada uyuklarken, uykularımızı kaçıran ki
şiler ölüyor. Demek ki biz işi bilmiyoruz. Meclis’in 
gittiği yolu görerek ve anlayarak ilerlemesi gerek
mektedir. Bu yürütme ile ilgili önemli bir meseledir. 
Bunun için de kendilerine güvendiğimiz bazı kişiler 
gerekmektedir. Yürütmeyle görevli bir Meclis’e bir 
Encümen ve bir Başkanlık Divanı gerekiyor. Bunla- 
rm görevi. Meclisi iyi incelemek, genel düşünce ve 
eğilimlerini belirlemek, Genel Kurula gelecek bütün 
öneri ve işleri önceden ele alıp olgunlaştırdıktan 
sonra getirmektir. Bunun için benim önerim, bütün 
Encümenleri bir araya getirerek başlarına bir Encü
menler başkanı koymaktır. Bu kişi Meclis Başkan-
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lanyla birlikte bulunur. Bizim adımıza, gerekli olan 
genel donanımın hazırlanması için, temel kanunla- 
nmızı; savaşa, ekonomiye, iç yönetimin düzenlen
mesine hazırlanmasını sağlama hizmeti verir. Bu 
kişi Bakanlar Kurulunun karşısında yer alacak tek 
kuvvet ve Meclis’in tek süzgeci olacaktır. Yoksa bu 
meseleler çözülemez. Bu Encümen Başkanlan Ku
rulu, Hükümet Başkanı ile ilişki içinde olursa, Mec
lisin devlet işlerini denetleme işlevi de kolaylıkla 
gerçekleşmiş olur, düşüncesindeyim. Sanırım bu 
kurul gerçekleştirilirse, Meclis yapısının da iyileşti
rilmesi yönünde bir adım olacaktır. Bu kabul edilir
se bunlarla ilgili işlemleri Encümenler hazırlarlar ve 
Genel Kurul da Başkanlar Kurulunun seçimini ya
par. Eğer Meclis bir Yürütme Meclisi olarak yürüye
cekse, kendisi için gerekli olan uzman kişileri an
cak Encümenlerde bulabilir. Yahut da Encümen 
yazmanlarını yetkili olarak kabul eder. Meclisi ak
tifleştirmek, her şeyi görür hâle getirmek böylelikle 
gerçekleşir.

Bu Olağanüstü Savaş Encümeninin hazırla
makla yükümlü olduğu ikinci iş Encümenlerimizi 
düzeltmektir. Bunun için de Encümenlerin uzman
lardan oluşması gerekir. Bu işte Encümen yazman
larını kullanabiliriz. Aralarında çıkacak anlaşmaz
lıkları da bu Başkanlar Kurulu, en sonunda ise bu 
Meclis çözümler. (Gürültüler.. Devam et sesleri.)

Meclise güçlü bir Mali denge Encümeni gerekli
dir. Bu iki önerim kabul edilirse hem Meclis olarak 
biz yürütme Meclisi oluruz, hem de Hükümet rahat 
çalışabilir. Sözlerime burada son veriyorum ”

Nusret Efendi (Son, Erzurum): “Anlaşmazlıklar 
nasıl çözümlenecek?”
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Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Söyledim 
efendim, Encümen Başkanlar Kurulunda veya 
Meclis’te.”

Söz alan Celal Nuri Bey (İleri, Gelibolu), Sela
haddin Köseoğlu’nun sözlerini değerlendirdi, not 
aldığını, değinilen 40-50 madde içinde çelişkiler 
bulduğunu, bazı söylediklerine ise katıldığım an
lattı. Son olarak da bu kanunun uygulanmasının 
ertelenmesi gerektiğini söyledi.

Abidin Bey (Atak, Lazistan): “Değerli arkadaş
lar, bağımsızlığımızın korunması ve M illi Misak için
de görev yapmak üzere yetkili kılarak gönderdiği
miz arkadaşlar, zamansız olarak sık sık geliyorlar 
ve biz bu haldeyiz, biz bu işi beceremiyoruz, Meclis 
de taşkınlık gösteriyor, diyorlar.

Şu arkada oturan Celal Nuri Bey, eğer hukuk
çular onu savunsalardı, Malta’da daha çok kalır
lardı. Celal Bey Anayasa kafasıyla devam etseydi, 
Malta’da daha çok kalırdı Arkadaşlar işte bundan 
dolayıdır ki. Yüce Heyetiniz burada önemli bir mü
zakere yaparak, üç Encümenin katılımıyla burada 
dördüncü bir Encümen oluşturulmasına ve bu En
cümenin bu işe el koyarak Başkomutanla birlikte 
çalışmasına karar verdi Bu Encümen kendine ge
lemedi siz oluşturdunuz, şimdi de siz öldürmek is
tiyorsunuz. Bu oluşumlara uygun çalışmak isteme
yen üvey analar ortaya çıkıyor. (Bravo sesleri.)

Celal Nuri Bey, önceki ve şimdiki konuşmasın
da söylediklerini güya bir proje ve askerlik konusu 
olarak düşünecek, sonra da yazacakmış. Böyle 
şey olur mu? Ben daha düşünüyorum, ben önerece
ğim demek olur mu? Celal Nuri Bey hiçbir zaman 
böyle bir konu ile ilgilenmiş değildir. İlgilenmediğini
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kanıtlayacak bir notum vardır. Diyor ki, geri hiz
metler, ileri hizmetlerden daha büyüktür. Geri hiz
met, ileri hizmetten daha iyidir. Arkadaşım İhsan 
Bey’in bir sözünü burada yinelemek veya tamam
lamak isterim: Ordumuz Sakarya zaferini kazandı
ğ ı zaman arkamızda depolar olsaydı, o zaman Ga
zi Mustafa Kemal Paşa Hazretleri düşmanın peşini 
bırakmaz ve Kütahya, Eskişehir, Uşak elimizde 
olurdu. Oysa deposu yok, yedek kuvvetleri yok. El- 
dekilerle bunu yapmak ise olanaksızdır.

Arkadaşlar bu millet, Anayasa haklan gibi sah
te seslerden çok top ve tüfek seslerine alışkındır.

(Yok., yok sesleri.. Sözünü geri al sesleri.)
Almam. (Gürültüler..)
Arkadaşlar, görevini kıskanmayan adamlar iş 

yapamazlar. Herkes görevini benimsemelidir. Şöy
le oldu, böyle oldu dememelidir. Yığmağımız yok, 
bilmem ne var, dememelidir. Görevine sarılıp, ko
şullan izlemelidir. M illi Savunma Bakanı Paşa Haz
retlerine saygım büyüktür. Fakat istiyorum ki ma
kamına hâkim olsun. Beyefendi o makamda dert 
yanıyor. Başkomutandan sonraki sorumlu kimdir 
efendim? Milli Savunma Bakanıdır. Orduyu düzen
leme yönünden Genel Kurmay Başkanı, Ordu açı
sından, araç gereç donanımı açısmdan bugün Milli 
Savunma Bakanmdan üstün konumdadır. İsmet 
Paşa’nm karargahı ve İsmet Paşa’nın kişiliği Milli 
Savunma Bakanınm üstündedir. Sorumluluk açı
smdan hepimiz sorumluyuz. Bizden önce yürütme
deki görevlilerimiz sorumlu olmalıydılar.

Arkadaşlar seferberlik durumunda bir Ordu
muz var mıdır, yok mudur? Buna kim cevap vere
cek? İki Ordu Komutanı ile bir Başkomutan, bir de
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Genel Kurmay Başkanı var. Benden daha asker, 
benden daha görmüş geçirmiş arkadaşlar cevap 
versinler, Genel Kurmay’m bir örgütü var mıdır, o 
örgütün kollan var mıdır, Başkomutanlığın kollan 
var mıdır? Yoktur. Varsa bunlar gözle görülebilme- 
li, elle tutulabilmen. Bunun eli kolu yoktur ki tutula- 
bilsin. Arkadaşlar, bu eksiklik tamamlanmalıdır.

Önceleri diyorduk ki bu Hükümet her şeyden, 
her Hükümetten başkadır. Askerliğin ayn bir örgüt
lenmesi olmalıdır. Paşa Hazretlerine mareşallik ve 
gazilik unvanı verdik, candan ve gönülden bunu 
onayladık.

Arkadaşlar bu Savaş Encümeni kanunu kabul 
edilsin ve Başkomutanın yanında çalışsın. Bu 
arada İsmet Paşa ile Milli Savunma Bakanının 
aralarını bulmak gereklidir. (Gürültüler..)

İstediğiniz kadar gürültü yapın, bana vız gelir. 
Ama bunu yapamazsmız, çünkü maddî manevî so
rumluluğu vardır. Her gün Bakanlan, başka işleri 
yokmuş gibi buraya çağırmaymız.

Genel Kurmay Başkanı, askeri birlikler nereye 
gidiyor, nereden geliyor yalnız onu bilmeli Raporun 
o yönde incelemesi gerekiyor. Bunun için uzun boy
lu konuşmadım, bir kaç kelime söylemiş oldum. 
Yanlışım olduysa süzetliniz. ”

Daha sonra kürsüye gelen Refet Paşa (Bele) 
konuşulanlara, özellikle de Selahaddin Köseoğ- 
lu’nun sözlerine cevap verdi.

Ömer Lütfi Bey (Yasan, Manisa): “Bir buçuk 
ay kadar önce size Ordunun taarruz etmek için gi
yecek elbisesi yoktur, dediler. Taarruz için biz si
lahlan hazır ettik. Elbiseler ise yetiştirilemiyordu. 
Eğer yanılmıyorsam, sanırım burada Milli Savun

Atatürk Muhaliflerinden Portreler-2 163



ma Bakanı hakkmdaki gensorular görüşüldü. Ctnü- 
nüze görüş belirlemeniz için bir mesele koydular. 
Bu meseleyi üçe bölmek için uğraştınız. Elbise ko
nusunu öne süren kişi konuştu. Fakat Ordunun ta
arruz edememesinin gerçek sebebinin parasızlık mı 
yoksa başka bir şey mi olduğu belirlenemedi

Dört gensoru bir arada id i Sanırım o kişi taar
ruz edilememesindeki sorunun elbise meselesi ol
duğunu söyledi Karşı çıktığım bu kanun müzakere 
edilirken o kişi diyor ki, örgütlenmemizde hata var
dır. Genel Kurmay Başkanlığı ile M illi Savunmayı 
birleştirmek istiyor. Ben Encümende de buna karşı 
çıkmama rağmen hiç kimse çıkıp oyunu belli etmi
yor.

Selahattin Bey (Köseoğlu) kuyudan su çeker 
gibi konuyu buraya getirdi Efendiler elimizde aşa
ğı yukarı eski Kafkas Orduları kadar bir Ordu var
dır. Benim gördüğüm iki Ordu karargahı vardır ve 
onların karargahını oluşturan bir Genel Kurmay. 
Milli Savunma ise başka yerde.. Bunlar birbirleri ile 
o kadar az görüşmekteler k i. Tarım okulu başka 
yerde, Başkomutan karargahı başka yerdedir. Oy
sa bu kişiler günde birkaç kez görüşmeleri gereken, 
buna görevli ve yetkili kişilerdir. Milli Savunma Ba
kanı diğer arkadaşlarının fikirleri nedir bilmiyor, 
çünkü görüşmemiştir. Bu konular aydınlanmadan, 
getirilmiş olan müzakerelerin yeterliliği önergesi oy- 
lanmamalıdır. Ben, benden önce yapılan konuşma- 
lan dinleyemediğim için onlarla ilgili bir şey söyle
yemeyeceğim. ”

Bu konuşmadan sonra Başkomutan Mustafa 
Kemal Paşa söz aldı. Önceki konuşmalan dinleye
mediğini, kendisine anlatılanlara göre bilgilendirme
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yapabileceğini söyledi Ordunun giydirilmesi konu
sundan söz etti. M illi Savunma Bakanlığı ile Genel 
Kurmay Başkanlığmm birleştirilmesinin önerilmesi 
konusundaki düşüncelerine anlattı.

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Efendim 
Milli Savunma Bakanmm, Milli Savunma Encüme
ninden bir üye ile birlikte çalışmaları yönündeki 
öneriyi ben yaptım. Genel Kurulun konu hakkında 
daha çok aydmlatilabilmesi için konuşacağım. Cep
hedeki bütün kuvvetlerimizin komutası birleştiril
miştir. Böylelikle Başkomutanlıkla cephe gerisinde 
birliktelik sağlanacaktır. Çünkü, Hükümet Başkan
lığı ile Genelkurmay Başkanlığı görevi aynı kişinin 
üzerindedir. Bu durumda birçok ülke işleri ile ilgi
lenme olanağı olmuyor.

İkinci mesele, Paşa Hazretlerinin Başkomutan
lık heyetini genel savaş karargahı şeklinde bulun
durmaması konusudur ki, buriu ben bir sene önce 
de Fevzi Paşa Hazretlerine söylemiştim. Az önce de 
Refet Paşa Hazretlerinin açıkladıkları g ib i hem Ge
nel Kurmay Başkanı vardır, hem de M illi Savunma 
Bakanı. İkisi iki dairedir. Bu iki dairenin bir başı 
vardır ve bunlar ondan emir alırlar. Başkomutanlı
ğın çalışmalarını güçlendirmek ve uygulamada ge
cikmeleri önlemek için böyle bir savaş karargahı 
gerekmektedir. Sanırım bu konuda Paşa Hazretleri 
de daha iyi bir görüş açıklarlar. Bu benim geçen yıl
dan beri inanmış olduğum bir noktadır. Bu nokta 
hakkında görüşlerimi sunmayı bir vatan görevi 
saymaktayım. Önemli işlerin görülmesi için toplu 
hareket şarttır. Bu açıdan, her iki dairenin bir sa
vaş karargahı halinde çalışması, birbiri içine gir- 
mişliğin yok edilmesi için çok gereklidir. Bu nokta
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da ben Genel Kurmay Başkanlığına şunu hatırlat
mak isterim ki, bu daire bütün milletin beslediği 
amaçlarm odağı olacağı için, burada bir çok Ordu
lara komuta etmiş, deneyim kazanmış, büyük ko
mutanların bulunması gerektiği düşüncemi açıkla
mayı da bir görev sayarım. Önerimi kabul ederler 
veya etmezler.. Benim askerlik için en yararlı gör
düğüm noktanm bu olduğunu söylemekten geri 
durmam. Bu sayede Genel Kurmay Başkanı forma
liteden sıyrılıp kendi görevine bakarak daha kuv
vetli hâle gelecektir. İnanmız 50 milyonluk normal 
masrafı vardır. Giyim kuşam, yakacak masrafları 
50 milyondur. Bu paranın bulunması gibi önemli iş
te içinizde bulunan uzman kişilerden birkaç arka
daş denetmen olurlar, böylelikle hem para bulunur, 
hem de Yüce Heyet içinde bu yönde süregelen de
dikodular son bulur. İşlerin verimli, şekilde yürü
mesi için benim gördüğüm önlemler bunlardır.

Bizim için savaşı yönetmek ve ileri noktalara 
taşımak, öncelikle paraya silah, cephane ve araç 
gerece, bunların yanı sıra da sürekli destek veril
mesine bağlıdır. Ekonomik durumumuz bilinmekte
dir. Ordumuz hareket halinde iken siyaset terk 
edilmişliğe sürüklenmemelidir. İki ay önce daha iyi 
çalışabilirdik. Siyaset alanında, savaştaki kadar 
çaba harcanmış ve bu nokta üzerinde öncelikle 
temsilcilikler kabul edilmiştir, bütçede yeri vardır. 
Efendiler eğer siyasetimiz durursa, biz onu el altın
dan çalıştıralım  Her tür savaş gereksinimi dışarı
dan gelecektir. Sanayimizin geliştirilmesi için ön
lemlere başvurmuyoruz. Bir adım demiryolu mu 
yaptık?

Ülkenin parası sürekli akıyor. Bir buçuk yıldır
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bu topraklar boş duruyor, para sürekli akıyor. Sa
vaş devamlı para yutuyor. Yalnız kolların, kağıtla
rın çalışmasıyla olmaz. Dışarıya gönderelim, çalış
tıralım. Bu önemli nokta için proje hazırlayınız, pa
ra veriniz.

Bazı Bakanlıklara yardımcı verilmesi gerekirse 
bu çok yararlıdır. Bunun için tek önerim, her Encü
menden bir kişinin seçilmesiyle oluşacak bir heye
tin, Meclis Başkanlığının emri altında ayn bir Encü
men oluşturması ve bu örgütün bizim için çok önem
li olan üç noktayı düşünerek çalışmasıdır. O nokta
lar; savaş, ekonomi ve iç yönetimdir.

Onlar, ülke için bizim yapmamız gerekenler ko
nusunda projeler hazırlarlar. Bu proje Genel Kuru
lun gideceği yönü belirler ve Hükümete de yürütme 
için ışık tutar. ”

Selahaddin Köseoğlu’nin, kanunun 1. mad
desinin reddedilmesi isteğini bir kez daha yinele
diği bu konuşmasından sonra Başkomutan ve 
Meclis Başkanı Mustafa Kemal Paşa söz aldı.

Refet Paşa’nm, Milli Savunma Bakanlığı ile 
Genel Kurmay’ın birleştirilmesine önceleri karşı 
çıkmasına rağmen, yaşadığı deneyimlerden sonra 
bunu kabul ettiğini anlattı.

Sözlerine daha sonra şunları ekledi:
“En iyi örgütlenme şekli budar. Bunu Başkomu

tan sıfatıyla söylüyorum Eğer bundan başka bir 
örgütlenme yapmak isteyen varsa, ben Başkomu
tanlığı bırakabilirim Karargahın savaş karargahı 
olmasından söz ediliyor. Meclis Başkanı bütün 
başkanlarm doğal başkamdir. Askeri birliklerle iliş
ki kurma işinde bizim Batı cephemizin karargahı 
vardır. Başkomutan gidip cephe karargahında
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oturmaz. Başkomutanlık karargahı burasıdır. Doğ
ru olan gerçek de budur. ” i*)

Hüseyin Avnl Bey (Ulaş, Erzurum): “Bu müza
kerelerin yapılmasına sebep olan nedir. Diğer me
selelerin hiçbirine değinmeyeceğim. Çünkü bu or
tamda söylenmesi gereken şeyler onlar değildir. 
Ortada görevin yapılmadığı yönünde bazı dediko
dular vardır. B ir an önce karar verelim, bu konuyu 
kapatalım "

Mustafa Kemal Paşa: “Yalnız üç hafta değil, 
on üç haftadır görev yapılmamaktadır. ”

Bu konuşmalardan sonra Milli Savunma Ba
kam Refet Paşa kürsüye gelerek, Milli Savunma 
Bakanlığında başarısız sayılıyorsa gereğini yapa
bileceğini ortaya koyan duygusal bir konuşma 
yaptı.

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Ülkenin 
gerçek çıkarlarına bütün, kalbimle bağlanacağım 
deniyorsa bunun en iyi yöntemi, Devletin çıkarları 
adına cephe hizmetidir. Yoksa örgütlenmenin şek
liyle, emniyet ve güvenlikle ilgili bin türlü işleri hak
kında konuşulması gerekirken, Genel Kurmay Baş
kanı sıfatı ile Ordunun güvenlik ve esenliğini sağla
mak ve bunun yanısıra da Bakanlar Kurulu üyele
rinin birliktelik içinde bağdaştınlmalarmın olanağı 
var mıdır? Paşa Hazretleri, sizin saygıdeğer kişiliği
nizi düşürdüğümü sanmayınız.

(*) Mustafa Kemal Paşa'nın, 'Başkomutanlığı ve Meclis 
Başkanlığını bırakabilirim ' sözlerinin de yer aldığı bu ko
nuşmasının ayrıntıları İçin Bkz. Atatürk’ün Açık ve  Gizli 
Celse Meclis Konuşmaları/ Yalçın Toker, Toker Yayınlan, 
Cilt-3 Sa: 204-208.
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Mesele prensip meselesidir. Ya Bakanlar Kuru
lu Başkanlığı ele alınır, ya da ikisi de iki seneden 
beri olduğu gibi sürünür gider. Tabii hangi yönde 
gittiği de belli değildir. Efendiler Başkomutanlık za
ten tek elde bulunmaktadır. O halde tenkide değer 
olan bir şeyi, iki seneden beri süregelen deneyimle
rimizle gözlemlediğimiz yanlışların ve yaraların te
davi çarelerini aramızda konuşamayacak mıyız? 
Efendim ben bunları bütün iyi niyetimle söylüyo
rum. Ben başka şekilde davranamam. Kim kimin 
güç ve kuvvetini almaktan hoşnut olur. Meclis Baş
kanı, Bakanlar Kurulunun da doğal başkamdir. 
Efendiler, bizim Batı Cephemiz vardır. Doğrudan 
doğruya Genel Kurmay meselesi ile bu büyük saua- 
şm gereklerine göre mücadele edilecektir. Müzake
reler bu noktalara neden ve nasıl gelmiştir? Dediko
dular var.. Bizim kulaklarımız bu dedikodulara ka
palıdır efendiler."

Müzakereler Mustafa Kemal Paşa’mn konuş
masıyla sonuçlandı. Kanunun Anayasa Komisyo
nuna gönderilmesine karar verildi.

İstiklal Mahkemeleri Hakkında 
Adalet Encümeni Tutanağı

(Tarih.: 14 Ocak 1922- Birleşim: 144)

Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): “Efendim 
Adalet Encümeni yazısında geçen şüpheli şahıslar 
sözünün anlamını tam kavrayamadım İnsanların 
şüphelisi, şüphesizi mi olurmuş, anlamış değilim  
Kuvvete baş eğmek, kuvvetin gelişi güzel hareketi
ne göre davranmak anarşi demektir. Anarşi tabii 
ki, bir toplum için kabul edilebilir bir şey değildir.
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Yüce Yaratan bile kullarının ne derece günahkâr ol
duklarını bilmesine rağmen, onların yargılandıktan 
sonra cehenneme atılacaklarını söylüyor. O halde, 
Allahın kullannm da karşısına çıkanın kolundan 
tutup, sen şüphelisin, demeleri doğru olamaz. Hak
larında suç duyurusu yapılan kişiler için önce ko
vuşturma yapılır. Yapılan kovuşturma sonunda ce
za gerektiren bir olay belirlenmişse, o zaman şüp
heli olur. Sanırım eski dönemde bazılarına bu yetki 
verilmiştir ve bu kişiler eskiden aldıkları bu yetkiyi 
kullanmaya devam ediyorlar. Peki biz onların yet
kilerini kabul etmek zorunda mıyız? Bu konuda bu 
kadar söylemekle yetineceğim.

İstiklal Mahkemelerine gelince.. Bu Mahkemele
rin gerekliliğini, olaylara göre değerlendirmek, üze
rinde çok derin düşünmek lazımdır. Ben kendi dü
şünce ve Jikirlerimi söylüyorum. Aleyhinde pek çok 
şey söylenmiş olsa da, ben İstiklal Mahkemeleri 
kurulması yönündeki kanunun tarihi değeri ve öne
mi olduğunu kabul etmekteyim. İstiklal Mahkeme
leri bir boşluk içinde önemli varlıktır. İstiklal Mah
kemeleri bağımsızlık ve devlet otoritesinin koruyu
cusu, şiddet ve işkencenin önleyicisidir. İstiklal 
Mahkemelerinin üç hakiminin girdiği yerden şiddet 
ve işkence kaçar, adalet girer. Benim kanın budur.

(Doğrudur sesleri.)
İstiklal Mahkemelerinin yargıçları, halkı her tür

lü saldırıdan koruyucu önlemleri alarak kutsal gö
revlerini inançla yaparlar. Onları göreve inançları 
gönderir. Kim ne derse desin, ne kadar tersi öne 
sürülürse sürülsün İstiklal Mahkemelerine halk 
saygı duyar, bu mahkemelere kötü bakanlar onları 
çekemeyenlerdir. ”
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Haydar Bey (Kütahya): “Efendim, Erzurum mil
letvekili Hüseyin Avni Bey’in (Ulaş), İstiklal Mahke
melerinin ortadan kaldırılmasını isteyen dilekçesini 
okuyorum. Dilekçe Encümeninin yazısı okuyorum. ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Dilekçe 
Encümeni ret kararmı bundan bir sene on gün ön
ce vermiştir. Yalnız gerek görülürse bu konudaki 
gerekçe ve ilgili kanun maddeleri de okunsun. Ona 
göre çözüm aransm. B.M.M. toplandığı zaman da
ima sorumlu bir Bakanlar Kurulu seçmiş ve Ordu
sunu yürütmenin çaresini de düşünmüştür. Olağa
nüstü önlemlerini alabilmek için de İstiklal Mahke
melerini kurmuştur. Fakat öyle bir zaman geldi ki 
Hükümet, bütün işleri İstiklal Mahkemelerinin üze
rine yıkan türden bir kanun kabul ettirdi bize.. Onu 
da Fevzi Paşa (Çakmak) Hazretleri, aman Allah ko
rusun Ordu çözülür, Allah korusun önünde arka
sında casuslar var, diyerek kabul ettirdi. Artık Koç- 
giri (Zara) heyetinin bildirisi falan gibi İstiklal Mah
kemesinin elkoymadığı hiçbir olay kalmadı. Böyle 
böyle hemen bütün Hükümet işlerini ele aldı, Mec
lis adına da kararlar vermeğe başladı.

Arkadaşlar, demin de bir arkadaşımızın dediği 
gibi, insandır hata edebilir. Mahkeme kurmak bir 
gereksinimin sonucu olarak ortaya çıkar. Bu Mah
kemelere hukuk bilgisi olan arkadaşların seçilmesi
ne özen gösterilmelidir. Çünkü ihtilâllerin bile huku
ku vardır. Kararlar ona uyularak verilir. Gerekçede 
vurgulamıştım ki, kanunun olmadığı yerde, özlenen 
kesin karar verebilecek bir mahkeme dünyada yok
tur. Bu bizdeki bu alanda ilk örnektir. B.M.M. yargı 
yetkisini üç adamın aklına bırakmıştır.

Mesela şu noktalar çok önemli ve acıdır.. Eğer
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B.M.M. her yerde adaleti yerleştirecekse, her yerde 
İstiklal Mahkemesi oluşturmayı zorunluluk bilmeli
dir. Oysa yalnız beş on yere üye seçilip gönderil
miştir. Ayrıca ne yazık ki Meclisin bilimsel değeri 
yüksek olan üyesi azdır. Her üye üst düzeyde bilgi 
sahibi değildir. Belki biraz kişisel konulara giriyo
rum.. Ama mesela bir arkadaşımız mühendis bile 
olsa yargıç olamaz ki.. Mal müdürü olur, ama yar
gıçlık yapamaz.. Her arkadaşıma saygı duyarım, 
eğer herkes kendi mesleğini yaparsa o zaman da
ha çok saygı duyarım Ayrıca değerli hukukçu ar
kadaşlarımızı o mahkemelere gönderdiğimiz za
man burada Meclisin gerek duyacağı hukuk ağırlı
ğ ı azalmış oluyor.

Efendiler, siz vatanı kurtarmak istiyorsunuz, 
siz mahkemeleri yaşatmak istiyorsanız, işte bura
da 350 Mahkememiz var. Onların gücünü arttırın, 
onlar güçlü olmadıkça dört Mahkeme, beş Mahke
me bütün Devlet işlerini yürütemez. Bütün bu kötü
lükleri önleyemez, sorumlularını cezalandıramaz.

Ben adalet örgütümüzün ve mahkemelerimizin 
oldukça düzenli olduklarına inanıyorum Yalnız on
ların işlerini güçleştirici nitelikteki yetki kararını 
verdiğiniz gün, biliyorsunuz ki, kimimiz başkan, ki
mimiz üye idik, geldik buraya.. Buraya gelişimiz bi
ze bilimsel yönden bir üstünlük sağlamış değildir. 
Biz gideceğiz, o hakimler, o memurlar gelecek yeri
mize..

Gittiğimiz bölgemizde herkesin mesleğini, göre
vini yapma yasal hakkına saygı duymak borçlusu- 
yuz. İşte İstiklal Mahkemelerine verdiğimiz yetkiyi, 
bunun sağlanması için verdik. Bu yetki başka 
amaçlar için hiç kimseye verilemez. Ancak şimdi
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buna gerek kalmamıştır, ihtilâlin de olağanüstülü
ğün de hukuku vardır.

Fakat kendi keyfi oylarıyla suçu, suçluyu belir
leyip zararları değerlendirecek ve karar verecek 
böyle bir yargı organı dünyada yoktur. Bu dünya 
adaletine sığmaz. Paşa Hazretlerinin bu madde 
hakkında konuşurken asker kaçaklan hakkmdaki 
sözleri dikkatimi çekti Divanı Harplerimiz (Savaş 
Divanı) de o eski dönemin hatıralarıdır. Onlaı■ da 
askeri kanunlara göre kurulan olağanüstü mahke
melerdi Size acı bir gerçeği söyleyeceğim. Ben as
kerken, evet masal değil yaşadığım bir gerçeği an
latacağım. Birisi cephede yorulmuş, rahatsızlan
mış, geriye gitmek için dilekçe vermiş. Kulakların
dan, gözlerinden rahatsızmış. Savaş Divanlan bi
zim en büyük suç alanlanmızdandır.

Artık bu millet bu tür oluşumlardan uzak olma
lıdır. Her şeyin uzmanına teslim edilmesinin zama
nı gelmiştir. Asker kaçaklarını her ilçede bulunan o 
mahkemelere, vatan hainliği suçlamasıyla teslim 
etmek bizim için bir zorunluluk olmuştu. Fakat bun
ların ne anlama geldiğini bilmeyen bir kişi mahke
meye üye seçilmiş. Artık sonucunun ne olacağını 
düşünün.. Şimdi bu işlerle uğraşmak üzere bir 
mahkeme kurabilirsiniz. Ordu'da, Çorumda, Kay- 
seri'de bulunur. M illî inançları zayıf, milli iradesi kı
sıtlı diye suçlamalar yaparak insanları yargılama
ya kalkışırsak hapishanelerde yer kalmaz. İhtilâl 
ateşlerini de söndüremezsiniz.

Yalnız şunu rica edeceğim. Ben bu sözlerimle 
İstiklal Mahkemesindeki üye arkadaşlara bir şey 
söylüyor değilim  Şikayetler pek çok.. (Salondaki 
bir milletvekiline dönerek..) Sizden şikayetler de
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pek çok. Ben burada yasal hakkımı kullanıyorum. 
Şikayetler haklı mıdır, değil midir, çözüm yeri bura
sı değildir. İstiyorum ki, adalet egemen olsun. As
ker kaçaklan için gerekli ise yalnız onlar için görev
lendirelim. Böyle maddi manevizararlann belirlen
mesi çeşitli yorumlarla her alana, her olaya yayı- 
labilen yetkilerle, zor kullanmalarla karar verme 
uygulamalarını artık ortadan kaldırmak gerekmek
tedir.”

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Bu konunun 
Yüce Meclis’te bugün görüşüleceğini bilseydim, kar
şınıza bazı belgelerle gelir, bazı noktalan aydınla
tırdım. Ancak yine de, bu tutanak Meclis’e niçin ge
tirilmiştir, İstiklal Mahkemeleri sıra dışı bir güç mü
dür, değil midir, çok gerekli midir, değil midir, eğer 
gerekli ise nasıl çalışmalıdır, şu dönemde ortadan 
kaldınlmalan uygun olur mu, olmaz nıı? Bütün bu 
sorulara cevap olmak i'ızere düşüncelerimi açıkla
yacağım Bu açıklamalarımın, vereceğiniz karan 
olumlu yönde etkileyeceği inancındayım.

İzzet Paşa Hazretleri de bugün, Yüce Meclis 
üyelerinden biri olarak ar emrazdadırlar. Ceza uygu
lamalarında temsil edilme olanağı bulunmadığı 
için, kesinlikle başka bir önleme başvurulma gere
ği vardır. Sivas’a gittiğimiz zaman, o olayla ilgili 
belgeleri tek tek inceledik. Zaten asıl görevimiz bu 
idi. Hapis olan 94 kişinin bırakılmaları gerektiği an
laşıldı ve hapishaneye giderek onlan birer birer 
serbest bıraktık. O sırada 60 yaşında bir ihtiyar 
vardı. Konya’nın ilçelerinden birindenmiş. Onu he
yetin acmıa duygusuna bıraktık. Geldi hüngür hün
gür ağlamaya başladı ve heyetin acımasına sığın
dı. Durumunu sorduk? Vesek dediler. Vesek ne de
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mektir, diye sorduk. Anlamı, borca karşılık rehin 
verilen demekmiş. Biz de o kelimeyi raporumuza 
öylece yazdık. Askerden kaçanların İstiklal Mahke
melerinde yargılanacaklan yönünde kanun vardır. 
Bu kanun gereğince oraya istiklal Mahkemesi gön
derilmiştir. Biz orada İstiklal Mahkemesi dosyaları
nı bulduk. Mahkemenin karar bildirisinde şöyle de
niliyor: Askerden kaçan kişinin yerine akrabaları 
sıraya konulur ve o sıraya göre o kişiler cezalandı
rılır. Bu şekilde karar verilmiş ve ayrıca köy ihtiyar 
heyetinden üç yüz lira kadar para alınmış. Eğer 
bundan sonra da kişi aman dilemezse İstiklal Mah
kemesi hakkında gerekli karan verecektir...

Lütfen dinleyiniz efendiler, bu acı bir şey. Onda 
diyor ki, asker kaçağının akraba ve yakınlarından, 
sağlık muayenesinden sonra alınacak olan kişinin, 
silahlı veya silahsız hizmetlerde kullamlmasma ka
rar verilecekmiş. Fakat o İhtiyar kişi geri hizmete 
gönderilerek silahlı veya silahsız hizmette kullanıl
maya uygun bulunmamış. O durumda ne yapsalar 
beğenirsiniz? Tutmuşlar hapse atmışlar. Efendiler 
böyle bir şey dünyanın hiçbir yerinde yoktur. Do
kuz aydır da hapiste yatıyormuş. O zavallı vergi ve
riyor, ülkenin kurtuluşu için milli yükümlülük vergi
si olarak ne istediniz de vermedi efendiler?

Senin asker oğlun birliğinden kaçtı diyerek, bir 
babaya oğlunu teslim etme yükümlülüğü yüklemek 
dünyanın hiçbir yerinde yoktur efendiler. Ergin bir 
çocuğun babasının, oğlunu her hangi bir konuda 
zorlaması, akla ve din kurallarına uygun bir durum 
mu? Hepimizin çoluk çocuğumuz var. Babalarının 
sözlerini dinlemeyenler yok mudur?

Efendiler bunlara tanık olduğumuz gibi, o da
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sorumlulukları olan bir adamdır. Suğra’ya giderken 
oralarda da gördük. Yol boyunca bu uygulamanın 
yapıldığını ve yararlarının elde edildiğini söylediler. 
Evet yararlan vardır ama bu geçicidir. Hastaya ge
çici bir zaman için ilaç verirsiniz, iyileşti sanırsınız 
ama ilacın etkisi geçince...

... Geçtiğimiz köylerde köylülerle çok sıcak iliş
kiler kurduk. Bu görüşmelerimizde onlardan öyle 
şeyler duyduk k i. Bize hangi Hükümetten söz edi
yorsunuz? Diye sordular. Bunda haklı idiler. Eğer 
Hükümet demek vatandaşa yalnız vergi verdirtmek 
demekse, sonuç böyle olur.

Bunlan not alırken gece gündüz titriyorduk. 
Oralan gördük, Hükümetin varlığı kalmamış.. Bir 
gün yıkılacak ve yıkıntılarının altında kalacağız. Ül
kemizi düşünmek zorundayız. Şuradan yola çıkın, 
Doğunun sonuna kadar giderseniz her yerin hay
van ve insan ölüleriyle dolu olduğunu görürsünüz. 
Bu idarenin sebep olduğu bir zarardır. Bu yönetim 
zararı beş yıl önceki yıkımların cezasıdır. Beş sene 
önce, bu milletin vatan sevgisiyle hareket ediyor di
yerek beğenip alkışladığı çılgınca hareketler, bugün 
milleti inim inim inletmektedir. Size şunu kesinlikle 
söyleyebilirim ki, bizim zamanımızda halka yapı
lan kötülükler orıdört yıllık Meşrutiyet dönemini 
geçmiştir. Bunu bilmeli ve tutumumuzu düzeltmeli
yiz. (Evet böyledir, doğrudur., sesleri)

Bunun belgeleri de çoktur ama sözlerimin bel
gelenmesine gerek kalmamıştır. Çünkü Yüce Heye
tiniz de bu kötülüklere uğramış olanların hâlini ya
kından görmektedir. Bizler karşılaştığımız manzara 
karşısında titredik efendiler. İşte böylelikle bunlan 
Yüce Heyetinize ilk madde olarak sunmuş oldum.

176 Yalçın Toker



Sonra efendiler, şüpheli kişi olarak Mahkemeye 
gönderilmeleri gerekirken, doğrudan işlem uygu
lanmış olanlar vardı. Bunlara ait belgeleri Yüce He
yetinize sunabilirim.

Ayrıca, a f kanunu çıktıktan sonra birçok kişinin 
serbest bırakılmaları gerekirken, fa lan filan  kişinin 
emri ile hapishanede alıkonulmuşlar. Hatta bunda 
daha da ileri gitmişler. Efendiler böyle devlet yöne
timi olamaz. Ülkede kanun koyucular çoğaldıkça 
ülke uçuruma, yıkılışa sürüklenir. Bugün Yüce Mec
lisiniz tek kanun koyucudur. Kendilerini Meclisin 
üzerinde görenler onun varlığını yadsımış olurlar. 
Bunlar vatan hâinidir. Hareketleri Meclis’e saldırı
dır.

İşte biz bu gibi kanunsuzluklar karşısında bu 
ülkenin yaşama olanağı kalmadığı için bu gerçekle
ri Yüce Heyetinize sunma zorunluluğu duyduk. 
Gerçi bu söylediklerim Koçgiri olayının dışındaki 
şeylerdir. Fakat idaresizlik ve kanunsuzlukların 
sonucu olarak ortaya çıkmış olan o olayla Yüce 
Meclisin uğraşıp durduğu günlerde şimdi ikinci bir 
isyanı ortaya koymak, güçlükleri daha çok arttıra
caktır. Bunların derhal önlenmesi gereklidir. Yoksa 
efendiler şuna inanınız İstiklal Mahkemeleriyle, Va
tana İhanet kanunu ile, adam asmakla biz amacı
mıza ulaşacağımızı düşünüyorsak, bu hayâldir. 
Benim de. herkesin de gücümüz kendimize aittir. 
Yüce Meclis’in gücü ise bütün bu kuvvetlerin üze
rindedir. Bütün kanunlar bu Yüce Meclis’ten çıka
caktır. Yoksa kanunlar ayak altına alındıkça tehli
ke kapıdadır. Ben düşmandan çok içerden korka
rınv Tehlike içerdedir. Böyle gidersek ne İstiklal 
Mahkemesi, ne kanun, ne Meclis kimseyi tutama
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yacaktır. Bütün düşüncelerimiz de ezilip kalacak
tır. Bu gerçeği oraya gittikten sonra anlıyoruz. İn
san o korkunç manzara karşısında titriyor.

İstiklal Mahkemeleri kanununun 3. Maddesi di
yor ki, Yüce Meclisin öteden beri kanuna dayan
maksızın. .. Zaman zaman yapılan kanunsuzluktan 
dolayı atılan çığlıklar ve ağlamalar... Bu istekleri
mizi bilen kimseler bunu... (Karışık tutanak..)

Efendiler şuna kesin inanmaktayım ki pek çok 
kişi suçsuz olarak asılmışlardır. Buradan çıkınız.. 
Biz Ümraniye’ye kadar gittik, öyle şeyler gördük 
k i. Efendiler Yüce Meclis’iniz güçlûdür ve her şeye 
gücü yeter. Düşmanla savaşır, para bulur, asker 
bulur. Ne var ki, bir tek askere bile hayat vere
mez. .. Efendiler en değerli şey insan hayatıdır. Biz- 
ler, gidip göreceğimiz o köyleri birer baykuş yuvası 
yapmak için mi, yoksa mutlu ve rahat insanlara bir 
devir açmak için mi uğraşıyoruz? Onun için İstiklal 
Mahkemelerine de hiç kimseye de adam asma yet
kisi vermeyiniz. Adam öldürmek, tavuk öldürmek 
değildir. İnsan hayatı çok değerlidir, onlar tavuk 
değildir. Bugünle orıbeş gün öncesinde adam öldür
me açısından bir fark yoktur. Vatana ihanet kanu
na aykırıdır diyerek, onun bunun eline adam idam 
etme yetkisi vermek doğru değildir.

B ir arkadaşımız, İstiklal Mahkemesini isteme
yenler, çekemeyenler, dedi Ben inanıyorum k i İs
tiklal Mahkemesini istemeyen yoktur. Fakat İstiklal 
Mahkemelerinin şu an için ulaşmış oldukları görü
nüm dolayısı ile geçici olarak çalışmalarının durdu
rulması istenmektedir. Bu noktada milletin kana
yan kalbi görülmeli ve dayanamayacağı anlaşılma
lıdır. Bu durumda şimdilik Pontus olayları dışmda-
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ki bütün davalardan el çeksinler. Gönderdiğimiz 
heyet orada yapılan pek çok uygunsuz uygulama
lar belirlemiş ve Pontus olayları dahil geçici olarak 
her şeyden el çektirmiştir. Halk bu yapılanlardan 
memnundur. Bunlara ait elimde belgeler var. İster
seniz getirir sunarım. Ben falan, filan  demiyorum, 
İstiklal Mahkemesinin verdiği kararlardan söz edi
yorum Ancak ben bunları söylerken İstiklal Mah
kemesi art niyetle, kötü niyetle karar vermiştir de
miyorum Yapılanlar akla, mantığa, kanuna uygun 
değildir diyorum ..

Sonra efendim, altıncısı hiç kimse hakkında 
yargılamasız ceza verilmemelidir. Buna Meclis de 
onay veremez.

Efendim şimdilik söyleyeceklerim bunlardır. 
Sözlerimle ilgili pek çok belge sunabilirim Bu Mah
keme kanunu uygulayarak Ahmet yerine Mehmet’e 
ceza vermeğe kalkışamaz... Ahmet’in yerine Meh
met’in askere alınması kanun hükmüdür deniliyor.. 
Eğer bunların gerçek olduğunu yadsımaya kalkışır
larsa ben sözümü ispat ederim Ben bu yapılanla
rın kötü niyetle, art niyetle yapıldığını falan öne 
sürmüyorum, yalnızca bunlar olmuştur diyorum  
Olabilir ki iyi niyetle yapılmışlardır. Geçici önlemler
le olumlu sonuç alınamaz. Adam asmakta devam 
ederlerse sonuç ne olur? Yıkılış olur. Bu gibi uygu
lamalar ülkeye kötülükten başka bir şey getirmez. ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Usul hak
kında konuşacağım Hep böyle akşamlan yorul
muşken, işi aceleye getirip karar veriyoruz. Bu yüz
den müzakerenin ertelenmesini öneriyorum. ”

Başkan: “Celseyi kapatıyorum ”
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Merkez Ordusu Komutanı Nurettin Paşa 
Hakkında Müzakere..

ITarih: 16-7 Ocak 1922-Biıieşim 145-146)

Nurettin Paşa meselesinin müzakerelerine 
Mustafa Kemal Paşa’nın, “Efendim, hatırlarsınız 
ki, eski Merkez Ordusu Komutanı Nurettin Pa- 
şa’nın, Samsun’da bazı kişilerin seyahat hürriyet
lerini kısıtladığı şikayetleri yapılmış, daha sonra 
İçişleri Bakanlığı kendisini görevden almıştı..” şek
linde başlayan bilgilendirme konuşmasıyla baş
landı. Bu ayrıntılı bilgilendirmeden sonra müza- 

. kerelere geçildi.
Mehmet Emin Bey (Lekili, Erzincan): “{Nuret

tin Paşa’nm yargılanması gerektiği yönündeki 
önergenin sahibi) Usul hakkmda konuşacağım  
Efendim bizim Paşa Hazretlerinin kendisine olan 
güvenimiz devam etmektedir. Fakat Nurettin Paşa 
hakkmdaki tutanakla ilgili değerlendirme yapma
ları doğru değildir. Dikkatinizi çekerim  çünkü şika
yetçilerden biri de Ziya Bey'dür.”

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Nurettin Pa
şa'nuı verdiği raporun incelenmek üzere Yüce He
yete teslim edilmesini rica ederim ”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Ben de usul hakkında bir şey söylemek istiyorum  
Nurettin Paşa hakkında yapılan suçlamalar doğru
dur veya değildir. Bütün suç duyurulan bu yönde
dir. Nurettin Paşa gerçekten namuslu bir askerdir. 
Geçmişi de düzgündür. Kendisi ile yapılacak araş
tırmanın iyi niyetle sürdürülmesini isterim Genel 
istek şudur: Eğer kendisinin Samsun yöresindeki 
askeri hareketlerinden dolayı yargılanması gereki
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yorsa, bunun Sauaş Divanında olması gerekir. 
Meclis’e gelmiş olan dosyadaki belgeler çok uzun
dur. Bunları önce M illi Savunma Encümenine gön
derelim  (Gürültüler.. Hepsini okuyacağız., sesleri) 

Ben okunmasın demiyorum Okunduktan sonra 
Encümene gönderilsin, incelemeyi onlar yapsm. ” 

Devam eden konuşmalardan sonra 16 Ocak 
tarihindeki müzakerelere, 17 Ocak günü devam 
edilmek üzere son verildi. 17 Ocak 1922 tarihli 
146. Birleşimdeki konuşmalardan:

Önce, Nurettin Paşa’hın, kendisi hakkında 
yapılan suçlamalarla ilgili gönderdiği 7 maddelik 
savunma yazısı Meclis’te okundu. Başkan, konu 
hakkında otuz milletvekilinin söz aldığını bildirdi.

Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Usul hakkında ko
nuşmak istiyorum .”

Mehmet Emin Bey (Lekili, Erzincan): “Önce 
isimleri söz konusu edilen milletvekillerine söz ve
rilmesi uygun olur. ”

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Ben mese
lenin içinde bulunan bir kişi olduğum için, söyleye
ceklerimi Yüce Heyetiniz dikkate alırsa, uzun süre 
bu konunun Meclisi uğraştırmasına gerek kalmaz. 
Kişi hakkının yok edildiği iddiasmm doğru olmadı
ğ ı kanısındayım Dünden beri Nurettin Paşa’nm sa
vunmasıyla uğraşmaktayız. Yüce Heyet tarafından 
konuyla ilgili araştırma yapmakla görevlendirilmiş 
bir heyet var. İncelemeler yapmışlar, Nurettin Paşa 
ve ilgililere çeşitli sorular sorup cevaplar alarak 
araştırmalannı tamamlamışlar. Her insanın kendi
ni savunma hakkı vardır. Araştırma heyeti savun
maları da almış, raporlarını hazırlamış ve sunmak 
üzere buraya gelmiştir.
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Ben isterdim ki bu savunma, tartışmasız Yüce 
Heyetimize sunulur. Heyet de bunları inceler, dü
zenler ve raporuyla birlikte sunar. Dün bunu saygı
değer Heyetten rica ettim. Kabul edildi ama dün 
Meclis’e verilmediği için bugünü yitirmiş olduk. Ri
ca ediyorum gerekli belgeler gelirse, belki burada 
durum anlaşılır.. (Tartışmalar, gürültüler..)

Burada bu işlerle zaman harcamanm bir yara
rı olmaz. ”

Konuşmalardan sonra Mustafa Kemal Paşa 
söz aldı. Kısaca şöyle dedi: “Nurettin Paşa hakkın
da yargılanma karan verilmiştir. İsterseniz bunda 
değişiklik yapabilirsiniz. Onun için isterseniz dos
ya araştırma heyetine gönderilsin ve yeniden ince
lesinler..” (Gürültüler..)

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Hüküme
ti inandırma yönünde konuşulursa önce Hükümeti 
sorgularız, bunu sonraya bırakırız. ”

Daha sonra yeniden söz alan Mustafa Kemal 
Paşa: “(Hüseyin Avni Bey’e) Hükümet ve İçişleri 
Bakanmm Yüce Heyetinizden isteği, Samsun'da 
seyahat özgürlüğünü kısıtlaması dolayısıyla Nuret
tin Paşa’nın işten el çektirilmesidir. Yargılanması 
ise on maddede toplanan suçlamalardır. ”

Hafız Mehmet Bey (Trabzon, Atatürke İzmir 
suikasti davasında idam edilenlerden): “Ülke halkı 
namussuzlukla suçlanıyor. (Gürültüler..)

Onlar arasında ben de varım. (Gürültüler..) 
Mustafa Kemal Paşa: “Oturunuz, konuşalım..” 
Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Söz istiyorum. ” 
(Oya konulsun sesleri.. Gürültüler..)
Bu konuşmalardan sonra İçişleri Bakanı Ali 

Fethi Bey (Okyar) kürsüye geldi.. Tenkitlere ve so
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rulara cevap verdi. İki gün devam eden müzakere
lerin sonunda Meclis, Nurettin Paşa’run gönderdi
ği savunma dosyasının Koçkiri Araştırma Heyeti
ne verilerek, oradan gelecek rapora kadar yargı
lanmanın ertelenmesine karar verdi.

Celseye ilişkin tutanağın onaylanmasından 
sonra söz alan Hüseyin Avni Ulaş kısaca şöyle ko
nuştu:

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “İki ay ön
ce Nurettin Paşa’nm yargılanmasına karar vermiş
tik. Bunun tam sebebini ise bilmiyorduk. O zaman 
Hükümet gelmiş, bizi inandırmış ve karar vermiş
tik.. Demek ki Hükümet bizi kandırmış.. Meclis’in 
karan oyuncak değildir. Bunlardan sorumludur.. 
Onun için, önceki konuşmamda da söylediğim üze
re burada Hükümetin yargılaması gerekmektedir.. ”

Aman Dilenecek Eskiualar 
Hakkındaki Kanun Tasarısı

(Tarih: 19 Ocak 1922-Birleşim: 147)

Meclis’in bugünkü birleşiminde, eşkıyalardan 
aman dileyecek olanlar hakkındaki kovuşturma
nın ertelenmesi yönündeki Adalet Encümeni yasa 
tasarısı gündeme alındı.

“Aman dilemiş olanlarla bu kanunun yayının
dan itibaren bir ay içinde aman dileyip teslim olan 
eşkiyalar hakkında kovuşturma ve izlemenin erte
lenmesem  öngören yasa tasarısı okundu, İç İşleri 
Bakam Ali Fethi Bey (Okyar) görüşlerini açıkladı. 
Ardından müzakereler başladı.

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Hüküme
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tin, eşkiyalann izlenmesinin ertelenmesi yönünde 
bir uygulama başlatması doğru mudur? Bu genel 
ve yaygın yetkiyi nasıl verdiniz? Böyle hâinleri ar
kamızda beslemek doğru olur mu? Bunların başla
rını koparma olanağı yok muydu? İçişleri Bakanlı
ğınuı örtülü ödeneği ne zaman tükenecektir?

.. Cezaların affı ve ertelenmesi yetkisi Meclis’e 
aittir. Bu hakkı başka bir yere vermek de doğru ola
maz. Bizim haberimiz olmadan hiçbir şey yapılma
malıdır.”

Konuşmalardan sonra tasarının 1. maddesi 
okundu ve üzerinde müzakereler başladı.

Hakkı Hami Bey (Ulükan, Sinop): “Efendim, 
Katil İlyas ve arkadaşlarmm yakalanmaları emrin
de, yazık ki Hükümet büyük beceriksizlik ve çare
sizlik göstermiştir. (Maddeyle ilgili konuş., sesleri)

Evet maddeyle ilgili konuşuyorum. Gerekçede 
söz konusu edilen ve Yüce Heyetinizce de bilinen 
sebeplerle, tasarının 1. maddesi, bütün eşkiyalann 
haklarında yapılmakta olan kovuşturmaların erte
lenmesini ve bu erteleme karannm gereğince uygu
lanması için Hükümete yetki verilmesini öngörmek
tedir.

Şimdi efendiler, ötedenberi milleti Hükümetten 
soğutan birinci ve en önemli sebep, insanlara zarar 
veren eşkiyalann yakalanması konusunda Hükü
metin beceriksiz ve çaresizce davranması, eşkıya
nın yaptığı zalimliklerden zarar görmüş olanların 
zararlarını karşılamaması ve onların yaşamlarını 
esenlikle sürdürmeleri için gerekli önlemleri alma
masıdır. Bunun sonucunda halk, hayatını sürdüre
bilmek için Hükümete değil, eşkiyaya sığınma 
onun emirlerine uyup ona yardımcı olma düşünce
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sine kapümıştır. Eğer oraları gezerseniz, bu söyle
diklerimi halkın ağzından da dineleyebileceğiniz 
gerçeğini size garanti edebilirim.

Bu tür a f kanunları bizim Hükümeti daima yıp
ratmıştır. Şimdi bu kanun çıkar çıkmaz göreceksi
niz Katil İlyas da, diğerleri de amam dilemeyecek
ler dir. Size şunu hatırlatayım, Hükümetin, Koçgiri 
olaylarında yakalanamayanlar hakkında çıkardığı 
izleme ve kovuşturmanın ertelenmesi karan vardır. 
Fakat Hafız Mehmet Bey’in (Trabzon milletvekili) 
de burada dediği üzere. Hükümet sıkışınca seni 
affettim der. Güvenmeyip teslim olmazlarsa, efen
dim teslim olmamışlardır, diye konuşur. (Doğru
dur.. sesleri) Bu yüzden, bu mazbatanın hazırlan
masında bulunan Hafız Mehmet Beyefendinin de 
burada söyledikleri gibi, Hükümet bu gibi zararlıla- 
nfırsatın ı bulunca teslim alıyor. Onlara bakıp bes
liyor. Bu yaptığmm milleti kendisinden soğutacağı
nı ise hiç bir zaman düşünmüyor.

(Maddeyle ilgili konuşunuz..)
Hükümetin çıkardığı eşkiyanm izlenmesi ve ko- 

vuşturulmasmm ertelenmesi kararnamesi, Hafiz 
Mehmet Efendinin de belirttikleri üzere kesinlik ka
zanamaz. Meclis toplantı halinde olduğu sürece, 
ancak kendisi kanun çıkarır. Hükümet kanun çıka
ramaz. Hükümete, eşkiyayla ilgili bu kararından 
yararlanarak bir de kanun çıkarma yetkisi verme
yelim.

Şunu sormak istiyorum, Hükümet bu eşkiyayı 
izleme ve yakalanmasının ertelenmesi karan ile ne 
düşünmüştür? Bu durumda, zarara uğrayan kişile
rin haklan ne olacaktır? Sanıyor musunuz ki, eşki
yanm zarar verdiği kişilerden bir tanesi çıkıp da eş-
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kiya hakkında dava açmaya kalkışabilecek? Eğer 
böyle bir şey düşünürseniz gerçeği yadsımış olur
sunuz. Bu durumda Hükümet kişi haklan için bir 
düzenleme sağlayacak mıdır?

Bu kadar öldürülmüş insan var. Yakılmış evler, 
yok edilmiş zenginlikler var. Hükümet bunların sa
hiplerine haklarını kazandırabilecek midir?

Hükümet, kovuşturmanın ertelenmesi kanunu 
diye bir kanun çıkararak, bugünkü durumumdan 
daha güçlü olayım derken, daha çok yıpranmasın. 
Şuna inanınız, bu kanunun ilanı tarihinde dört eş- 
kiya varsa, bu sayı 10 bin kişi olacaktır. Bütün cep
hedekiler kaçacaktır efendiler. Önce halkla ilişki 
kurmalı, ondan sonra kanun çıkarmalıdır. Yoksa 
güçsüzlük ve çaresizlik sonucu olarak...”

A li Fethi Bey (Okyar, İçişleri Bakanı): “Hükü
met güçsüz ve çaresiz değildir. ”

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Güçsüz ve 
çaresiz değil de nedir efendim? Çaresizdir Beyefen
d i Katil İlyas’ı bugün niçin yakalamadmız? Bir eş
kıyayı yakalamayı başaramadınız.

(Hükümet güçsüz ve çaresiz değildir., sesleri) ” 
Madem ki güçlüdür, niçin yakalamıyorsunuz? 

Nasıl olur da kırk kişinin kanma girmiş bir adam 
affedilir? Adalet bu mu?

Böyle bir kanunu kabul etmek demek, Meclis'in 
amacı yönünde ilerlemesi değil, onun önüne duvar 
çekmek demektir. Bundan dolayıdır k i tasannm 
reddedilmesini öneriyorum..”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendiler, 
yine milletin karşısmdasınız. Bu Millet asker bes
ler, jandarma besler, B.M.M. 'ni besler, Hükümeti 
besler, fakat kendi hayatmı koruyamaz. Zavallı
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halkın hiçbir şeyi güvence altında değildir.
Şunu söylemek istiyorum. Bu konuya Hükü- 

metçilik açısından bakılacak olursa manzara çok 
çirkindir. Eşkiya ile anlaşma yapan da eşkiya olur 
efendiler. B ir Devlet onbeş eşkiya ile, seksen eşki
ya ile mütareke yapamaz. (2011 yılında PKK ile 
müzakere yapanların kulakları çmlasm!)

Fakat onları korkutmaya gücünüz yokmuş.. 
Ben sanıyor ve düşünüyorum ki, üzerlerine gönde
receğiniz 6 bin jandarmanm geçtiği yerlere verece
ğ i zarar da büyük olur. Bundan aşağı olmayacak 
bir Tümen askerin uğradığı köyde ot bitmez efendi
ler. Şuna inanız ki, eşkiyayı izleyeyim derken çev
re yok ediliyor. Gönderilecek kuvvet yıkım yapar.

Demek ki, B.M.M. Hükümeti bir sistem aradı ve 
eşkiyayı dağa çıkarmamayı buldu.. Tamam ama 
dağa çıkan adamı da cezalandır, yola getir.. Yoksa 
o eşkiyadan daha büyük zarar verecek olan du
rumları kendin ortaya çıkarmaI

Yaram derindir efendiler.. Ve bu, bugünkü me
sele de değildir. Efendiler tam bir Hükümet oluştu- 
ramadık. İki binden fazla eşkiya dağlarda geziyor. 
Fakat bunları cezalandırmak için üzerlerine gönde
receğimiz kuvvet, zavallı köylünün elindeki son 
öküzü de yer. Sonra ise eşkiyayı ara da bul. De
mek ki böylece sağlam düzen oluşturma yeteneği 
bulunmayan bir millet olduğumuzu ortaya koymuş 
oluyoruz. Çünkü onbeş eşkiyanm hakkmdan gele
miyoruz. ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Madde 
çok açıktır. Kapsamı son derece geniştir. Saygıde
ğer efendiler ya affedeceksiniz, ya da etmeyeceksi
niz. Affetmek Hükümetin büyüklüğüne yakışmıyor.
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Affetmek, zavallı, çaresiz köylüyü yakıyor. Bu du
rumda nasıl karar vereceğiz? Ben şaşırmış durum
dayım. Şimdi önce askerin, jandarmanın hareketi
ni gözönûne getirin, yakılmış yıkılmış köylere ba
kın. A ltı bin, 8 bin daha adam gönderilecek son 
köylüyü de onlar soyacak ve o eşkıyalar yine dağ
da gezecekler.

... İçişleri Bakanlığına 200 bin Ura örtülü öde
nek veriyoruz.. (İçişleri Bakanı Ali Fethi Bey: “Öy
le bir şey yok..")

Hadi 100 bin, 50 bin, hatta 10 bin olsun.. Bun
dan birazını eşkiyaya verip başka eşkiyalan öl- 
dürtme siyasetinde kullanamadınız mı? Efendim 
buradan yola çıkacak bir bölük bir tek eşkiya bile 
yakalayamaz. Çünkü kendinden önce çıngırağmm 
sesi gider. Eşkiya da kaçar, İran'a ulaşır.. Geçtiği 
yerlerde ot bitmez. Ordunun gittiği yerlere arkasın
dan yiyip içeceği gönderilmez, köylüyü yakar yı
karlar. Demek ki çaresizsin, afedeceksin. Bu a f de
ğil, çaresizliğin ilanıdır.

O halde bu durumda yapılacak olan sağlam bir 
Hükümet oluşturmaktır... Bunu yapamadıktan son
ra affetmekten başka bir şey yapamazsınız. Böyle- 
ce siz de o güçsüzlük ve çaresizlik kervanına katıl
mış olursunuz. ”

Bu konuşmadan sonra kürsüye gelen İçişleri 
Bakanı Ali Fethi Bey (Okyar), “Eşkiycdann aman 
dilemeye başlamaları üzerine yörede olumlu geliş
meler olduğu, çetelerin gelip teslim olmaya başla
dıkları, bu yüzden kendilerinin affedilmesi veya ce
zalarının ertelenmesi yönünde M eclisten çıkacak 
karan beklemekte olduklan" bilgisini verdi.

Celalettin Arif Bey (Erzurum): “Paşa Hazretle
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ri izin verir misiniz, Encümen adına konuşacağım.. 
Efendim Katil İlyas ile arkadaşlarının izlenmeleri
nin ertelenmesi ve affedilmeleri için gelen kanun ta- 
sansmı Encümenimiz temelde kabul etmediğin
den.. işitm iyoruz sesleri.)

Efendim Katil İlyas’m affedilmesi için Bakanlar 
Kurulunun gönderdiği a f kararnamesini Adalet En
cümeni olduğu gibi kabul etmek istemedi Çünkü 
affedilmeleri uygun değildi Yalnızca kovuşturma 
ve izlemenin ertelenmesi yönünde Hükümete yetki 
verilmesini benimsendi

(O yetki zaten vardı., sesleri)
Hayır efendim yoktur. O yetkiyi Yüce Meclis ge

ri almıştır. Ayrıca da erteleme için Meclis bazı kısıt
lama ve şartlar getirmiştir. Adalet Encümeni dü
şündü k l Hükümetin kararnamede yazdığı şekilde 
Katil İlyas adının kullanılması bile bir küçüklük 
olur. Bunun için erteleme kararnamesi üzerinde bir 
genelleme yaparak metni Hükümete verdi Şimdi 
Hükümet bakacak, kendisine başvuran veya vur
mayan bu gibi eşkiyalann koşullan uygunsa hak
larındaki kovuşturma ve ceza kararlarını erteleye
cek. Hükümete verdiğimiz yetki kanunun yayın
lanmasından itibaren bir ayla sınırlı olacaktır. Me
sele bundan ibarettir ve bu şekilde kabul edilmesi
ni Adalet Encümeni olarak rica ediyoruz. ”

Bu arada, Kayseri milletvekili Osman Zeki 
Bey’in verdiği, “Katil İlyas ve arkadaşlarının öldür
düğü günahsız insanların kanı henüz kurumamış, 
kefenleri solmamışken affetmek doğru olamaz. Bu 
a f değil çaresizliğin ispatı olur.." şeklindeki önerge 
okundu.

Celalettin Arif Bey (Erzurum): “Osman Bey'in
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söyledikleri çok doğrudur. Yalnız şu noktaya dik
kat edilmelidir ki. Adalet Encümeni ceza erteleme
sinin genel çizgilerini belirlemiş, Katil İlyas ismini 
anmamıştır.”

Sonra diğer önergeler okundu.. Önergeler ara
sında, Katil İlyas’ı yakalayıp öldürene 1000 lira 
ödül verilmesi, katilleri misafir edenlerin 5 yıl hapis 
cezasma çarptırılması türünden öneriler de vardı.

Celalettin A rif Bey (Erzurum): “Efendim öner
geler okundu.. Konu yalnız Katil İlyas meselesi de
ğildir. Bugün Lazistan taraflarında da bir çok so
runlar vardır. Bütün bunların çözümü için Hüküme
te bir ay süre ile yakalama ve kovuşturma işlemle
rini erteleme yetkisi tanıyoruz.. Kararnamedeki de- 
ğişiklikliklere eknenen şartlar, cepheyle ilgili olan 
ve Hükümetin kabul edeceği bazı kısıtlamalar ve 
koşullardır. ”

Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): "Beyefen
di siz bunu nasıl kabul ettiniz bilemem? Anaya- 
sa’nm 7. maddesi Yüce Meclis’in hak ve yetkilerini 
belirler. Afifin düzenlenmesini yapar. Bu Meclis 
oturmuş bir Meclis’tir. AJfiedUmesi gereken kişi var
sa onu ancak Meclis affeder. Hükümete istediğini 
affetme yetkisi vermek, son derece geniş bir yetki
dir ve bu bazı kötü sonuçlar doğrubilir. Öğrenmek 
istiyorum. Meclis bu yetkisini nasıl kurban etti?”

Celalettin A rif Bey (Erzurum): “Efendim cevap 
vereyim, Anayasanın 7. maddesi yalnız aftan söz 
eder, ertelemeden değil.. Burada a f değil, yalnız er
teleme vardır. Cezalarm ertelenmesi, yargılamanın 
ertelenmesi, kovuşturma ve yakalamaların ertelen
mesi şeklinde.. Bu kanun İstanbul’da çıkmıştı. Bu
nu Bakanlar Kurulu burada bir süre kullandı. Fa
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kat daha sonra Bakanlar Kurulu bunu kullanmadı
ğ ı için Meclts'e geri gönderdi Sanırım Kastamo
nu’da bir eşkiyanm ortaya çıkması üzerine Meclis o 
kanunu kabul e tti Demek ki oluşmuş bir gelenek 
var. Meclis, erteleme yetkisini Hükümet’e vermiş ol
duğu halde, bu geleneğe uyularak konu yine Mec
lis’e geld i Adalet Encümeni de bu durumda düşün
dü ve ülkenin içinde bulunduğu ortam dolayısıyla 
bazı şartlarla bir ay süre ile bu yetkinin Hükümete 
verilmesini öngördü. Fakat bu yetki Hükümet’e ve
rilmiştir diye Meclis'in haklan asla kısıtlanmış ol
maz. Meclis Hükümetin yetkiyi nasıl uyguladığmı 
yine denetlemeyi sürdürür.”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum) : 
“Paşa Hazretleri onbeş imzalı bir önerge vardır.” 

(Açık oylama yapılsm..”
Daha sonra yapılan oylamada, tasarı aynen 

kabul edildi.

Samsun ve Yöresi İstiklal Mahkemesi 
Heueti’nin, Emin Gevelioğlu’na Cevaplan

(23 Ocak 1922-Birleşim:149)

Samsun ve yöresinde görevli İstiklal Mahke
mesi üyelerini (Necati Kurtuluş-Bursa, Şevket Pe- 
ker-Sinop, Bahri Tatlıoğlu-Yozgat), Samsun millet
vekili Emin Gevelioğlu Meclis’teki bir konuşma
sında ağır biçimde tenkit ederek suçlamış ve gö
revli bu milletvekillerinin cezalandırılmalarını iste
mişti. Bunun üzerine İstiklal Mahkemesinde gö
revli milletvekilleri, kendileri hakkındaki suçlama
ların kanıtlanması, bunun yapılmaması duru
munda Emin Gevelioğlu’nun cezalandırılması is
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temiyle Meclis’e bir önergeyle baş vurdulur.
Bugünkü celsede işte bu konunun müzakere

si yapılmaktadır.
Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Usul hak

kında konuşacağım. Emin Bey'in yaptığı suçlama 
üzerine Yüce Meclis kendilerini suçlu saymış değil
dir. Sauunmalannı şubeye yaparlar, eğer şube ken
dilerini haklı bulursa bunu belirleyen rapor verir. ” 

Necati Bey (Kurtuluş): “Hakkımızda bir arka
daş suçlamada bulunuyor. Yüce Meclis o arkadaşı 
dinliyor. Üç kişilik mahkeme heyeti, namussuzluk, 
hırsızlık suçlaması altında kalıyor. Ama Yüce 
Heyet bizi dinlemiyor. (Dinleyeceğiz., sesleri)

Dinledikten sonra Yüce Meclis biz üç üyesini, 
gerekiyorsa Meclisin önünde idam etsin. Eğer bizim 
söz hakkımız yoksa buradan çıkalım."

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “İzninizle 
müzakere usulü hakkında konuşacağım Önerge 
sahibi arkadaşların söz haklan kutsaldır. Yüce 
Meclis onlan her zaman dinler. Fakat her işlemde 
kanun ve kurallara uyulmalıdır. O celsede yoktum 
ama sanıyorum bu arkadaşlarm durumu bir 
şubeye gönderilmiştir. Bu arkadaşlar şubede sa
vunma sıralan gelmediği halde Meclis'te kendileri
ni savunmak istiyorlar. Bu meselenin uzamasın
dan ve zaman yitirilmesinden başka bir işe yara
mayacaktır. Bu arkadaşların yapacağı, şubede sa
vunmalarını yapmak, konu buraya gelince de iste
dikleri kadar konuşmaktır. Fakat şimdi onların bu
rada konuşma zamanı değildir. ”

Emin Bey (Gevelioğlu, Samsun): “Konuşmala
rın hepsi benimle ilg ili Sanırım geçen celsede Erzu
rum milletvekili Salih ¡¡¡fendi (Yeşiloğluj’nun bir

192 Yalçın Toker



sorusu üzerine Yüce Heyetiniz benden bir maddeyi 
sormuştu, ben de bildiğimi söylemiştim.

... Ben arkadaşların da bulunduğu bir toplantı
da bütün bildiklerimi belgeleriyle anlatacağımı söy
lemiştim. Heyetin değiştirilmesini istedim  Yâni biz- 
leri değiştirin dedim Orada telgraflar vardır. Ben 
yazdım Yazmamın da sebebi vardır. Yüce heyeti
niz sebebi şubede söylememi emrettiniz. Mesele 
böylelikle kapanmıştı. Rica ederim konuşayım Ben 
de konuşayım Beyler de konuşsunlar.

(Şubede konuşursunuz., sesleri)
Efendiler, çoğunuz beni yakından tanımazsınız. 

İsterseniz beni de şubeye gönderin.. Ben hayatım
da şimdiye kadar lekelenmemiş bir insanım. Evet 
istiyorum beni de şubeye gönderin..”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): "Efendim 
bütün arkadaşlarımız mahkum olmadıkça suçsuz
durlar, temizdirler. Meclis meseleyi şubeye gönder
sin. Meclis Necati Bey’in (Kurtuluş) düşündüğü gibi 
düşünmemiştir. Sîzlerin saygı ile elinizi sıkmış, ara
mızda oturtmuştur. Size suçlusunuz dememiştir. 
Şubede araş tinisin demiştir.. Elinizde belge oldu
ğunu söylüyorsunuz, Onu araştırmayı yapan şube
de gösterirsiniz. ”

Emin Bey (Lekili, Erzincan): “Biz kişileri şube
ye göndermedik. Falan, falan beyler şubeye gitsin
ler demedik. Biz İstiklal Mahkemesinin üyelerini 
şubeye gönderdik. Emin Bey (Gevelioğlu) da onla
rın içindedir. ”

Selahaddin Köseoğlu’nun (Mersin): “350 kişi
lik mahkeme olmaz, şubeye gönderilsin.." sözlerin
den sonra meselenin şubeye gönderilmesine karar 
verilerek celse sonuçlandırıldı.
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Gaziantep Milletvekili Abdurrahman Lami.
Lazistan Milletvekili Osman Beylerle 
İlgili Suçlamalar ve Milli Savunma 

Bakanlığına 2 Milyon Lira Avans Verilmesi
(Tarih: 28 Ocak 1922-Birleşinvl51)

Gaziantep milletvekili Abdurrahman La mi 
Efendi (Ersoy), Fransız işgali döneminde Fransız
larla işbirliği yapmakla suçlanmış, dosyası 4. Şu
beye gönderilmişti. Şube yaptığı sorgulama ve 
araştırmalardan sonra milletvekilinin suçsuzluğu
na karar vererek raporunu Meclis’e verdi. Meclis, 
bu raporu kabul ederek meseleyi sonuçlandırdı.

Lazistan Milletvekili Osman Nuri Beu’in 
(Özgen) Mahkemene Gönderilmesi

151. birleşimdeki ikinci gündem maddesi, La
zistan milletvekili Osman Nuri (Özgen) Bey’le ilgi
li suçlama idi. Rusya’dan alman mal ve savaş ge
reçlerinin alımında bu kişilerin yolsuzlukları bu
lunduğu suçlaması üzerine oluşturulan Meclis 4. 
Şubesinin raporu müzakere edildi. Osman Nuri 
Bey uzun uzun Rusya’daki çalışmalarım anlattı ve 
kendisine savundu.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Şubenin 
raporu aleyhinde konuşacağım! Osman Nuri Bey, 
ben Rusya’ya çok olağanüstü koşullarda gittim, 
şunlar şunlar oldu diye her şeyi açık açık anlatıyor. 
Bu duygusal bir konudur. Adaletle karar verilmeli
dir... Eğer bir hata varsa, hata Meclisin'dir. Bura
dan Rusya’ya gönderilirken bir heyet şeklinde gön
derilmemiş olmalarıdır. Bu da koşulların olağanüs
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tülüğü yüzünden olmuştur. Bunu hepimiz kabul 
ediyoruz. Elinizi vicdanınıza koyunuz, hangimiz git
sek aynısı olurdu. Bolşevizm olan yerde kanunsuz
luklar, bu gibi hırsızlıklar bulgur gibi kaynarken, 10 
bin tüfek, 18 bin bilmem ne almmış.. Artık araştır
ma sonuçlanmıştır. Göreviniz, elinizi vicdanınıza 
koymanız, bir arkadaşmızı mahkemeye atarken, 
gideceği mahkemede hâkimin ne yapacağmı iyi dü- 
şünmenizdir. Her biriniz birer hâkimsiniz. Hâkim 
bu iş karşısında ne yapacak, hangi kanunu uygu
layacaktır?

(Şube Başkanı Süleym an S im  İçöz ’ün (Yoz
gat), Osman Bey'in cezalandırılmasından yana de
ğiliz, ama Şube görevini yaptı, sözleri üzerine..)

Şube görevini yapmış.. Zaten başka bir şey ya
pamazdı. Fakat şube kendilerine çıkar sağladılar 
diyemiyor. (Diyor., sesleri üzerine)

Diyorsa bundan sonra araştırma yoktur, artık 
elinizi vicdanınıza koyup kararınızı verirsiniz.”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum ): 
“Efendim o kadar gürültü çıkarılacak bir şey yok
tur. İki Hükümet arasmda alınmış, verilmiş bazı 
mallarla ilgili bir mesele vardır. Bunlar alınırken ek
sik almmış, fazla verilmiş veya fazla  almmış, eksik 
verilmiş meseleleri Bunlar araştırılarak belirlene
cek şeylerdir.

Osman Bey buradaki konuşmasmda saklamı
yor, kabul ediyor. Söz konusu olan 200 bin lira me
selesidir. Fakat mal senin babanm babasmın malı 
değildir. Bu 200 bin liralık malı araşhrmamak bi
zim için günah olur. Öte yanda da çok değerli bir 
arkadaşımızın vicdanı kanıyor. Biz şimdi bu du
rumda tutup o suçsuzdur diye karar vermeye kal
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kışsak, açık söyleyeyim benim yüreğim kuşku için
de kalacaktır.. Bu arada 500 bin altını getirme me
selesine gelince.. Değil Osman Bey, Osman Bey gi
bi 80 kahraman daha olsa ondan bir para çıkara
maz. Mesele sizin bildiğiniz gibi değildir. Bunu bu
yandan Rusya, diğer yandan Türkiye izliyor. Mese
le sen ben değildir.. Osman Bey ondan öyle kolay 
kolay para çıkaramazdı.

(Osman Nuri özgen’in-Lazistan: Ama namus
suzlar çıkarır., demesi üzerine devam eder..)

Sen bizim saygıdeğer bir arkadaşımızsm. Her 
kim balık yemişse kılçığı boğazından çıkacaktır. 
Mesele gerçekten oldukça karanlıktır. Bence böyle 
Osman Bey’i karşımıza alıp burada yargılamaya 
kalkışırsak bir ardam çıkaramayız. Tutup kendisini 
İstiklal Mahkemesine versek, konu o mahkemenin 
alanına girecek bir mesele değil.

.. Celal Nuri (İleri, Gelibolu) Bey ’e gelince.. 
Kendisi İleri gazetesine yazısını yazar, böyle mese
leyi bilmez k i. Balıkesir’e orıbeş bin silahı ben ge
tirmiştim.. Silah nasıl gelir, nasıl gider, silah nasıl 
almır, bu meseleleri ben bilirim  Şimdi bir kanun 
var. O kanunda açıkça bir madde var. Bakanlarla 
ilgili bu tür suçlamalar doğrudan doğruya Yüce Di
van’a gönderilir.. Yüce Meclis'in üyesi Osman Nuri 
Bey, en az bir Bakan kadardır, hatta Bakandan da 
büyük biridir. Böyle bir arkadaşımızı mahkeme 
sandalyasuıa oturtursak bu günahtır.

(Niçin günahtır?., sesleri)
Benim inancım öyledir. Çünkü kanun vardır. ” 
Bir m illetvekili; “Nazım Bey’i (Resmor, Tokat) 

nasıl Savaş Divanına gönderdiniz?”
Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum):
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“Nazım Bey'in meselesi karanlığa gelmiştir."
Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Efendiler lütfen 

beni dinleyiniz. Ben de Lazistan milletvekiliyim. O 
zaman ben de yetkili olarak orada bulunuyordum. 
Bu sebeple sanırım benim de söz söylemeğe hak
kım var. Ben Trabzon'a gittiğim zaman orada bu İn
giliz tüfeklerini satıyorlardı. A li Rıza Bey'in yanma 
gittim, bu nasıl oluyor, diye sordum. Dedi ki san
dıkta eksik çıkıyor, biri ötekine uymuyor, ötede be
ride satılıyor. Bunun için sürekli haberleşmeyi sür
dürüyoruz, dedi

Sonra Rize’ye gittim. Orada da tüfeklerden da
ha çok satılırken gördüm. Bu konuda bu bölge kıyı
larında çeşitli dedikodular oldu. Dediler k i bu işte 
Osman Nuri Bey’in veya Trabzon askeri birlikleri
nin kesinlikle bir yolsuzluğu vardır. Bunlar gelirken 
yolda zarar görmüş olamazlar. Geliyor, fakat ara
da bir çok yolsuzluklar yapılıyor, çalmıyor, denil
mekte.. Hatta bu yolsuzluklar sebebiyle bir çok su
baylar Savaş Divanına verilmiştir. İsterse bunu Mil
li Savunma Bakanı araştırabilir. Bu olay yüzünden 
Osman Bey de şüphe altındadır. Osman Bey kar
deşimiz milletvekilidir ve onurunun korunması için 
mahkemede berat etmesi gereklidir. Ben onun be
rat edeceğine inanıyorum."

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendim 
demin ben Osman bey şöyledir, böyledir dememiş
tim. Sözlerim yanlış anlaşıldı Ben Celal Nuri Bey'e 
bilirkişi heyeti için dedim ki, Osman Bey’le ilgili bel
geler okundu, elinizi vicdanmıza koyarsanız anlar- 
smız.. Ben arkadaşlarımın arasmda kesinlikle Os
man Bey kabahatlidir, kabahatsizdir diye bir şey 
söylemedim. Kendi savunması var. Sîzler sözlerimi
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yanlış anladınız. Zaten şube de açıkça net bir şey 
söylemiyor. ”

Daha sonra verilen yeterlilik önergesi kabul 
edildi.. Konuya ilişkin verilen önergeler okundu.

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum) 
önergesinde kısaca şöyle diyordu: “Osman Bey’e 
verilen görev, olağanüstü durumda en güç zaman
larda yerine getirilmiştir. Bu tam anlamıyla vatan 
için bir özveridir. Hesabının da onun namusuna bı
rakılması gerekir, hesap sorulmamalıdır.. Şubenin 
mahkemeye gönderilme karan reddedilmelidir. ”

Salih Efendi ikinci konuşmasında sözlerine 
şunları ekledi: “Yasama ve yürütme yetkisine sa
hip bir arkadaşımızın adi bir mahkemeye gönderil
mesi doğru olamaz..”

(Adi mahkeme yoktur., sesleri, gürültüler..)
Meclis bu önergeyi reddetti.
Gelibolu milletvekili Celal Nuri Bey ise önerge

sinde, onbeş kişilik uzmanlardan oluşan bir jüri 
heyeti oluşturularak, bu konuda onların fikirleri
nin alınmasını istemekteydi.

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Efendiler 
kanun gayet açıktır, boşuna zaman yitiriyoruz. Bu 
arkadaş hakkmdaki Şube raporu oylanır, ya kabul 
edilir, ya da reddedilir. Böyle önergelerin okunma
sı bile doğru değildir. Bunlar yasalara ve Anaya- 
sa’ya aykırıdır.”

Müzakereler sonunda verilen üç önerge redde
dilerek, Lazistan milletvekili Osman Nuri Özgen’le 
ilgili 4. Şube tutanağı açık oylamada kabul edildi. 
Sonuçta Rusya’dan silah alımına ilişkin yapılan 
suçlamalar dolayısıyla bu kişinin mahkemede yar
gılanmasına oy çokluğuyla karar verildi.
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Milli Savunma Bakanlığına 
2 Milyon Lira Avans Verilmesi

Üçüncü celsedeki konu. Milli Savunma Ba
kanlığına 2 milyon lira avans verilmesine ilişkin 
kanun tasansının görüşülmesiydi.

Müzakerelere Milli Savunma Bakam Balıkesir 
milletvekili Kazım Paşa’nın (Özalp), “Milli Savun
ma emrinde hiç para yoktur..’’ sözleriyle başlandı.

Maliye Bakanı Trabzon milletvekili Haşan Sa
ka’ nın “Milli Savunmanın 45 milyon bütçesi vardı. 
Mayıs ayında 12,5 milyon ek ödenek verilmesi ka
bul edildi.” sözleriyle başlayan bilgilendirmesiyle 
devam edildi.

Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Efendim bunu ben 
de kabul ederim. Yalnız bu iş böyle hep sıkışık za
mana mı getirilir? Düşünülüp zamanında yasal 
usullere uygun olarak getirilmesi gerekirdi Bundan 
sonra böyle olmasın. ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Biz Milli 
Savunma Bakanlığına, hiç tartışmadan 45 milyon 
lira bütçe verdik. Fakat henüz bu miktarın harca
maları konusunda bir bilgi verilmiş değildir. Şimdi 
de bugün sıkışık bir zamanda 2 milyon lira daha is
tiyorlar. Yarın sabah şöyle olacak, böyle olacak di
yorlar. Rica ederim dört aydır askerin maaşı verile
memiştir. Bu hesaplar anlaşılmalıdır. Kötü etki ya
pıyor...

Bu acele nedendir? B ir yıllık bütçesini kabul et
tiniz. Bütçenin iki katı da millî yükümlülüklerle top
landı, bundan haberiniz yok..”

Müzakereler sonunda Milli Savunmaya 2 mil
yon lira avans verilmesi kabul edildi.
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Dışişleri Bakanı Yusuf Kemal Beu’in 
(Tenairsenk) Avrupa Gezisi..

Başkomutanlık Kanununun Uzatılması
(Tarih: 2 Şubat 1922-Birleşim: 153)

Dışişleri Bakam Yusuf Kemal (Tengirşenk), 
yaptığı konuşmada, son zamanlardaki dış geliş
meler ve elde edilen bilgiler dolayısıyla Roma, Pa
ris ve Londra’da görüşmeler yapmak üzere kendi
sinin veya bir heyetin bu şehirlere gitmesinin ge
rektiğini söyledi. Müzakerelere geçildi.

Selahaddin Köseoğlu (Mersin): “Çok önemli 
olan bu konuda gidecek arkadaşlara başarılar di
lerim. Bu konudaki başarısı için Meclis'in Bakan 
Beyefendi’ye güvenini göstermesi önemlidir. Hepi
mizin güven ve birlikteliğimizi göstermelerini arka
daşlardan rica ederiz. Ancak üzerinde durduğu
muz konunun getireceği yükler üzerinde de durma
lıyız. Bu gezinin iki ay devam edeceği olasılığı bu
lunduğundan Dışişleri bütçesine 160 bin liralık bir 
ödenek eklenmesi gerekmekteymiş.

(Gürültüler, fısıltılar..)
Bu para meselesi açık celsede görüşülmelidir..”
Bu konuşma üzerine kürsüye gelen Dışişleri 

Bakanı, geziye kendisinin gideceği, yarana siyasi 
işler müdürünü, hukuk danışmanım, iki katip ve 
Genel Kurmay’dan bir subayı da alacağı, İstanbul 
üzerinden gidileceği için İstanbul’dan da bir kişiyi 
yanına alacağı bilgisini verdi.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “T.B.M.M. 
burada dost ve düşman devletlerle komşularına 
kendisini süngüyle tanıttı. Fakat ne var ki, hakları
nı siyaset yolu ile çözümleme yöntemine başvurma
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yı unuttu. Yâni açıldığımız gün pek çok yerlere yet
kili heyetlerimiz gidecek sesimizi duyuracak, çığlık
larımızı dinletecekti

Amerikalılar buraya gelen gazetecilerinin yazı
larını gazetelerine koymadılar. Çünkü Türkler ilkel
dir, uygar değildir, dediler. Biz bu konuya bugüne 
kadar ilgisiz kaldık. Geçen sene de bize bir kapı 
açılm ıştı Londra bizi müzakereye davet e tti Fakat 
öte yandan da Yunanlılar'ı üzerimize saldırdı Bun
lardan yararlanamadık.

... Haklarımızı inancımız ve süngümüzle kabul 
ettirmeye çalışmaktayız. Siyasi girişimlerimiz de 
buna katkı sağlayacaktır. Savaşa 45 milyon lirası
nı tartışmadan veren bu millet, şimdi siyaset için 
160 bin lirayı da seve seve verecektir. Yalnız dile
ğim bu paranın boşa çarçur edilmemesi, olumlu so
nuçlarını görmemizdir. Meclis de kendilerine yar
dımcı olacaktır. Ancak şuna üzülüyorum, gidecek
leri zaman Avrupa'da ne yapacaklannm programı
nı bize okuyamayacaklardır. Çalışmalarında güç
lüklerle karşılaşmamalarını dilerim.

Şunu eklemeliyim ki. Muhtar Bey'in geçen yıl 
dış dünyaya yönelik, Türkler’e yakışmayan bir bel
gesi bulunmaktadır. Orada böyle bir şey inşallah 
şimdi de yinelenmez. Dışişleri Bakanımız inşallah 
buradan çıktıktan sonra rüzgardan bile yararlana
caklardır. Ne yaparsa yapsın kendisine yardımcılı- 
yız ve güveniriz. Biz arkalarında oldukça başarılı 
olacaklarından ümitliyiz. Bu işte geç kaldılar ama 
yine de görevlerini yaptıklarından dolayı kendileri
ne teşekkür ederim. ”

Konuşmalardan sonra yapılan oylamada Dışiş
leri Bakanının dış gezisine onay verildi.
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Bu karar üzerine. Bütçe Encümeni üyesi Mani
sa milletvekili Reşit Bey (Kayalı), konunun Encü
menlerinin görüşü alınmadan kabul edildiğini öne 
sürerek istifa ettiklerini bildirdi

Mehmet Salih Efendi (YeşiLoğlu, Erzurum.): 
“Encümendeki arkadaşımız çok değerlidir. Mesele
yi yanlış anlamışlar. Encümendeki arkadaşların 
hepsi burada, onların yetkilerini aşan bir durum 
bulunmamaktadır. ”

Emin Bey (Lekili, Erzincan): “Encümen, Mec- 
lis’in bu tutumunu, yetkisine saldın şeklinde algılı
yorsa karar verilmeden önce itirazda bulunmalıy
dılar. Böyle bir itirazlan olmayınca Meclis kararını 
vermiştir. ”

Selahaddin Köseoğlu (Mersin): “Encümenin is
tifası hiç doğru olmamıştır. Benden önce konuşan 
Abdullah Azmi Efendinin (Torun, Eskişehir) söyle
dikleri üzere, özveri gösterip istifalarını geri almala
rını ben de rica ediyorum.

Konuşmalardan sonra meselenin açık celsede 
oylanmasına karar verildi.

Başkomutanlık Kanununun 
3 Au Süre ile Uzatılması

Çorum milletvekili Ferit Bey (Körün) ile 43 ar
kadaşı, Başkomutanlık Kanununun yürürlük sü
resinin 5 Şubat 1922 tarihinden itibaren üç ay da
ha uzatılması yönünde yasa önerisi verdiler.

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Bundan 
önceki uzatma sırasında da söylemiştim, olağa
nüstü önlemler olağanüstü zamanlarda almır. Bu 
sözlerimi bazı arkadaşlar, Paşa Hazretlerine baş-
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Iangıçta var olan güvenimin daha sonra yok oldu
ğu, fakat kamuoyuna karşı olan zorunluluk dolayı
sıyla görevinin sürmesini kabul ettiğim şeklinde yo
rumladılar. Paşa Hazretleri Başkumandanlığa bi
rinci derecede önem verir. Meclis Başkanlığını ise 
savaş boyunca aklına getirmemeli Çünkü O, dava
mızda sorumlu makamda bulunmaktadır. Bu şekil
de bir yorum yapmak, onun önemini düşürmek an
lamına gelir. Avrupa ve bütün dünya böyle bir dü
şünce taşıyamaz.

Gerçi Avrupa ve dünya zaman zaman milli ha
reketimizin değerini düşürmek için bu harektimizi 
yalnız Paşa Hazretlerinin kişiliğine bağlayarak 
onun değerini düşürmek istediler.

Paşa Hazretleri ise daima Milletin kararlılık ve 
inancma dayanır ve bununla övünür. Paşa Hazret
leri bir insan olarak İstanbuVdan Anadolu'ya geç
tikleri zaman onu karşılayan yüksek bir ruh, karar
lılık ve bir inanç vardı. Bu inanç, onu sardı, birer bi
rer eksikleri tamamladı.

Bütün dünya burada milletin ruhundan kop
muş bir Meclis görmek ister. Başkomutanın güç ve 
kuvveti, Meclisin güvenine sahip olduğunun görül
mesiyle anlaşılır. Ne var ki, ülkede Mustafa Kemal 
Paşanın kişisel istekleri egemendir, denilmesin.

Hayır. Milletin istekleri egemendir. Millet istedi
ğ i zaman yükseltir, istediği zaman da yere vurur. 
Bu yüzden o günkü yorumlan bugün reddediyo
rum. Onları söyleyen arkadaşlardan da sözlerini 
düzeltmelerini rica ediyorum. Biz Paşa’yı Başko
mutan yapmakla bu Milli Mücadele hareketinin 
bayraktarını gösteriyoruz. Ancak bilinsin ki, bu 
Meclis olarak biz Paşanın arkasından sürüklenmi
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yoruz, tersine onu yürütüyoruz. Meclisimiz bir kişi
yi Başkomutan da yapar, er de yapar, mareşal de 
yapar. Ben Paşanın büyüklüğünden böyle ümit 
ederim ve böyle görürüm. Onun ilk arkadaşı olmak
la da övünürüm Yoksa kesinlikle Anadolu'da bulu
namaz ve bugün de yaşayamazdı.

Sonra efendiler; Paşa Hazretlerine biz daha çok 
sorumluluk isteyen işler yaptırırsak onu yıpratırız. 
Paşa Hazretleri yalnız cephe ile ilgilenmelidir, de
nild i Bunun gereği yoktur. Paşanın bunda da bay
raktar olmasını, daima yaşamasını istiyorsanız da
ha çok olmasmı isteyin. Fakat sorumluluğu yüksek 
işlere girdikçe yıpranıyor. Bunu zaman ispat ede
cektir ve ediyor.

Paşa Meclis kürsüsüne çıkıp hareketlerini sa
vunmaya kalkışmamalı. Kendileri de geçenlerde 
şöyle buyurdular: Verilen görevlerin hepsini tek ba
şına ben yapsam.. Fakat yapamıyor efendiler.. 
Devletin iradesi milletin iradesi tarihi böyle yap
mış değildir. Tarih karşısında sorumluluk alınmalı
dır. Paşa Hazretleri sorumlu ise ben bugün bunu 
kabul etm iyorum;... Hoşgörüyle karşılıyorsanız va
tana hainliktir. (Karışık tutanak..)

Paşa Hazretleri’ne olan saygımızdan.. Vatana 
ihanet kanunu... Kesinlikle büyük bir davadır.

(Karışık tutanak..)
Paşa Hazretleri başkalarının sorumluluğunu 

üstlenmemelidir. Başkalarının idaresini üzerine 
almamalıdır. B ir değirmen çarkı g ib i burada söy
lenmeyecek sözler söylendi Celal Nuri Beyin dedi
ğ i g ib i alınan millî yükümlülükler vergisi iyiniyetli 
toplanıp değerlendirilmedi, denildi. Bu konuda 
açıklama yapmak üzere karşımıza Paşa çıkınca
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sustuk... Kesinlikle saygıdandır, saygı olamasa da 
başka bir şey olsaydı onu da... (Eksik tutanak)

Biz o varlığı yıpratmamalıyız. Dünya karşısın
da, vatanımızı seviyorsak o varlığı yıpratacak, so
rumluluk içinde bırakacak bir durumda bulundur- 
mamalıyız.

.. .Nesi artar Paşa Hazretlerinin.. (Eksik tutanak)
Askerler, Yunan kiralını karşılarında gördüğü 

zaman... asker, mehmetçik demektir.
(Eksik tutanak..)
Paşa Hazretleri buradan buyurdular ki, M illi 

Savunmamız için, M illi Savunma Bakanının savaşa 
gittiğini kapalı anlattılar...

... Başkomutanlık gerekliyse yine verelim.. Biz 
uyurken kendileri uyumuyordu. Uyumadıklarını yi
ne kanıtladılar. İnönü Savaşlarında...

... Paşa Hazretleninin varlığı bizim için çok ge
reklidir. Ona saygımız vardır. Bunları yinelemekse 
gereksizdir.

... Paşa hepimizi iyi tanır. Biz yine onun admı 
Başkomutan diye bilelim, yine o ismi taşısmlar. Fa
kat askerî sorumluluk...(Eksik tutanak) Çünkü yıp
ranmasın. Bu açıklamamı Sim  Bey'e de üç ay son
ra yapmış oluyorum...

... İsterse ölsün, tabiî öleceğiz.. Faydalı ise ya- 
şasm, zararlı ise ölsün. (Karışık tutanak..)

Çok yürekten, vicdanımdan söylüyorum; vata
na yararlı olan herkes yaşasm, haksız suçlama ya
pan herkes ölsün.

Yetki noktasında kendisinden rica edeceğim. 
Kürsüde geçen günkü gibi olmasın. Herhangi bir 
konuda sorumlu olan diğer kişileri biz alıp yere 
çakmak isteriz.
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Herhangi bir konuda güçlükle karşılaşıyorlarsa 
biz o konu için yetki verelim. Kendilerine dünden 
daha çok güvenimiz vardır. Bu güveni daha çok ar
tırmak istiyorsa, özellikle bu kürsüden rica ediyo
rum; bundan sonra hiçbir şey söylemiyeceğim. ”

Daha sonra kürsüye gelen Tunalı Hilmi 
Bey’in (Bolu) kendisinden “M uhalif diye söz etme
si üzerine Hüseyin Avni Bey “Ben muhalif deği
lim  reddederim” diye bağırdı.

Bu konuşmalardan sonra Başkomutanlık Ka
nununun 5 Şubat 1922 tarihinden itibaren üç ay 
uzatılmasını öngören kanun oylanarak kabul edil
di. Meclis Başkanımn, “1. maddeyi kabul eden
ler!.. Kabul edilmiştir..” Sözleri üzerine..

(Gürültüler arasında red, sesleri de yükseldi.)
Selahaddin Köseoğlu (Mersin): “Kabul edilmiş 

bir kanunun lehinde veya aleyhinde söz alıp ko
nuşmak ayıptır.."

Dış Ülkelerden Alınacak Tahıl ve
Unlardan Gümrük Vergisi Alınmaması..

(Tarih: 4,6,7 Şubat 1922-Birleşim 154,155,156)

Dış ülkelerden mısır, buğday, arpa gibi tahıl
lar ve bunların unlarının alınması zorunluluğu or
taya çıkmıştı. Ekonomi Bakanı İzmit milletvekili 
Sim  Bellioğlu, dış alımı yapılacak bu tahıllardan 
gümrük vergisi alınmaması yönünde verilen öne
rinin gizli celsede görüşülmesini istedi.

Sun Bellioğlu (İzmit, Ekonomi Bakanı): “Gizli 
celse istememin sebebini açıklayayım.. Ordunun 
besleneceği tahıl gereksinimi dikkat çekici bir nok
tada bulunduğu için, bunun dışmya duyurulmama-
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sini istediğim için gizli celse önerdim* Karar Yüce 
Meclisin’dir.

Tahıl üretimi konusunda tarımdaki görevliler 
beklenen üretim miktarı için gerçeği rapor etmemiş
lerdir. Çünkü, eksikliği bildirirlerse kendilerinin gö
revlerini yapmadıklan izlenimi doğacağından kork
muşlardır. Abartılı raporlar yazmışlar, üretimin ge
reksinimi karşılamayacağını belirtmemişlerdir. Kır
şehir, Yozgat, Ankara yörelerinde üretim geçen yıla 
oranla yüzde 20’lerdedir. Çiftçinin elinde hayvan 
kalmamıştır. Tarlaların sürülmesi ve hasatta tek 
çare makinedir. Makine getirme uğraşmdayız...

... Karadeniz kıyılarında halk açtır. Zongul
dak’ta bir çuval un 25 liraya satılıyor. Ordu, Rize, 
Giresun, hatta Bartın bile bugün haber aldım aynı 
durumdadır. Halk açlıktan ağlıyor..

.. Adana bölgesi de aynı durumdadır.. ”
Ziya. Hurşit Bey (Lazistcm): “Efendim, Ekonomi 

Bakanı Sim  Bey bu kürsüden, bu yılki tahıl üreti
minin geçen yılın yüzde 20'si olduğunu açıkladılar 
ve araştırma yaptırarak bu gerçeği belgelediklerini 
anlattılar. Ekim ve taşıma işinde kullanılan hayvan 
sayısmm çok azaldığı, bu yüzden tarım üretimi ya
pılamadığı ve sonuçta İzmit’ten başlayarak bütün 
Karadeniz'de büyük açlık yaşandığı bilgisini verdi
ler.

Şimdi efendiler burada şekille, ekonomi kanun
ları ile uğraşılıyor. Bunların hepsi doğrudur. Fakat 
bu gün biz bir gerçekle karşı karşıyayız. Bu gerçek 
Hükümete yansıdıktan sonra bize kadar da geli
yor. Bunlar için önlem almak ve idare etmek üzere 
Encümenler kurulacak, emirler yazılacak.. Oysa kı
yılardaki açlık çığ gibi büyüyor. Halkın bedduasını.
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halkın açlıktan ölmesini kimse ister mi?
Karadeniz kıyılarına tahıl yalnız Rusya’dan ge

lird i Tayka’dan, Vuak yöresinden gelirdi
(İzin verin efendim, konuşayım.)
Samsun yöresindeki durumu hepimiz biliyoruz. 

Bizim kıyılarımızda mısır verecek tek yer olan bu 
bölgede tarım yoktur. O bölgenin halkı açlıktan ölü
yor. Şikayet filan  etmiyoruz. Benim fikrim e göre bu 
gün için tek çare, dışalım yapmaktır ve bunun 
olumlu sonuçlan ülkenin her yerinde görülecektir.

İkinci olarak, Ordu meselesi. Bu konuda söyle
dikleri çok doğrudur. Bildiğiniz üzere ben I. Dünya 
Savaşı sırasında Almanya’da idim  Almanya, açlık
tan dolayı yenilmiştir. Alman ordusunun batı cep
hesinin arkasında Almanya, bir senelik tahıl dopo- 
lam ıştı Alman Genel Kurmayı ülkesine ihanet et
memiştir.

Bu gün Ordu, kendi bölgesinde tarım ürünlerini 
kollamak ve güvencesi altında tutmak yükümlülü
ğündedir. Ülkenin tahıl ambarı dururumunda olan 
yerlerinden de taşıt aracı yokluğu yüzünden taşı
ma yapamıyoruz. Düşmanların eline kuvvetli bir si
lah vermemek için Hükümetin önerisini kabul et
mek bizim için şarttır ve zorunluluktur düşüncesin
deyim ”

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Efendiler, 
insanlar, her şeye çâre bulur. Fakat doğaya karşı 
çâre bulmakta büyük güçlüklere uğrar. Ekonomi 
Bakanı Beyefendi, bu kanundan amacın ne oldu
ğunu burada net olarak anlattı Ben bu kanunun 
şeklinin yetersiz olduğu inancındayım Geçen yıl 
ben Sinop’a gitm iştim  1920 yılının altı ay ı yaz da 
dahil olmak üzere aralıksız yağmur yağmış. Bu
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yüzden Sinop’un Acı ve Anzar ilçeleri de içinde ol
duğu halde hiç bir yerde tanın yapılamamış, önce
ki y ıl ekilmiş olan buğdaylar da harman edilemiye- 
rek tarlalarda çürümüştür. Bunu gözümle gördüm. 
Bu sene ise geçen yılm tersine kuraklık devam et
miş, yaz ürünü olan mısır yetişememiştir. Geçen 
sene Ayancık sancağmm açlık çektiği bana bildiril
diği ve ben de bunu Meclis'e yansıttığım halde ya
zık ki hiç bir yardım yapılmadı. Bu durumu fırsat 
bilen bir kaç tüccar yararlandı. Buna olanak bırak
mayalım. Dört, beş tüccan kollayıp, onlara beş on 
kuruş kazandırmak için halkı açlıktan öldürüyoruz.

Bu insanlar, cephede çalışan ve her gün şehit 
düşen kahramanların yerini alacak olanlardır. 
Ölenlerin yerini buğdayla dolduramayız. Halkın 
doyurulmasmı düşünmek zorundayız. Yarın birer 
süngü alıp düşmanm karşısına çıkacak olanlar on
larda. Yoksa hiç bir zaman dört-beş tüccar ülkeyi 
kurtarmamışta.

Gerçi burada konuyla ilgisi yoktur ama Koçki- 
ri’den (Zara) söz edeceğim. Koçkiri'deki açlık hak
kında yazmış olduğum telgraflar hâlâ Encümende
dir. Sizin vereceğiniz paranın ve buğdayın belki 
bundan sonra yaran olmayacakta. Eğer bundan 
sonra kıyılan da bitireceksek bilmem bundan kim 
sorumlu olacak?

Şimdi rica ediyorum, kanunun ayrmtüan üze
rinde durmak gereksizdir. Hemen maddelere geçe
lim ve maddeler de biraz daha açıklansın. ”

(Müzakere yeterlidir.. sesleri)
Daha sonra konu hakkında pek çok milletve

kili daha söz aldı. Ekonomi Bakanı Sim  Bellioğlu 
tenkitlere cevap verip bilgindirmesini sürdürdü.
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Bakanın, “Konya ilinden tahılın çıkıp çıkmaya
cağı Ordunun bileceği iştir..’' ve Konya milletvekili 
Hacı Bekir Efendi’nin (Sümer), “Ordunun nasıl 
besleneceğini Ordu bilmez. Halkın elindeki tahıl da 
Ordunun malı değildir, milletin malıdır. Ordu Hükü
metten gereksinimini ister, Hükümet de bunu bu
lur..” sözlerine itiraz eden;

Selahaddin Köseoğlu (Mersin): “Hayır bu doğ
ru değildir. Bunların tersini kanıtlayacağım.. Konu
yu iyi araştırınız. Orduya mal alan sîzsiniz.. Bu işin 
altında büyük bir sorumluluk vardır. Ordu için tahıl 
diyorlar, Silifke'de depolarda tahıllar çürüyor. Mer
sin’e gönderilmiyor. Neden? Ordu alacak.."

Ekonomi Bakam Sim  Bellioğlu’nun, bu sözle
re cevabı da şöyle oldu:

“İzin veriniz cevap vereyim: Silifke’deki tahılın 
Adana halkına verilmesi de söz konusu oldu. Fakat 
Ordu biz bu tahılı Mersin’e göndereceğiz, Mer
sin’den Konya'ya getireceğiz, ded i"

Selahaddin Köseoğlu (Mersin): “Bizim tahılımı
zı yiyecek olan, tahılın en büyük müşterisi Ordu de
ğil midir? Bunun dışında büyük müşterisi var mı
dır? Ordu kendine gereken kadarını alır. Ordu ken
di gereksiniminden fazlasını da yedek olarak bu
lundurmak istiyor ki, bu doğrudur, hatta şarttır. Fa
kat Hükümet bu para ile tahılı Orduya dışarıdan 
satm alamaz mıydı? Tahıl ticaretini serbest bıraka
rak halkın bir bölümünün soyulmasına olanak bı
rakmaması doğru değil miydi? Siz Ordu için ister
seniz dışarıdan pahalı da alırsınız, ama tabii bulur
sanız". (Yoğun gürültüler..)

Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Saym Başkan, 
karşılıklı konuşmalar oluyor, konferansa benzedi"

210 Yalçın Toker



Mehmet Şükrü Bey (Koç, Afyon): “Bakan Bey 
siz sözlerinizi Konya valisinin raporuna ve size ve
rilen istatistiklere dayandırıyorsunuz. İstatistiklere 
ne derece güvenilir? Söyler misiniz bunlar ne kadar 
gerçeği yansıtmaktadır?”

Ziya Hurşit Bey (Lazistan): “Sayın Başkan ri
ca ederim. Maliye Bakanı (Haşan Saka) müzakere
yi bozuyor, konuşma olanağı kalmadı..”

Bu konuşmadan sonra, 6 Şubat günü yapıla
cak 155. Birleşimde konunun müzakeresine de
vam edilmek üzere toplantıya son verildi.

6 Şubat günkü 155. Birleşimde, Karadeniz li
manlarına dışardan gelecek mısır ve mısır unlan 
ile İzmit’e gelecek buğday, arpa, mısır ve mısır 
unu konusundaki müzakerelere devam edildi. 
Maliye Bakanı Haşan Saka bilgi verdi, Meclis Baş- 
kanvekillerinden Mehmet Vehbi Bey (Bolak, Balı
kesir) konuştu.

Ahmet Nafiz Bey (Özalp, Samsun): “Konya va
lisi verilen emirleri dinlemeyen, kendisinden başka 
kimseyi beğenmeyen, adeta bağımsızlığını ilân et
miş gibi bir kişidir. Vehbi (Bolak) Bey'in bundan ha
beri var mıdır? M illi yükümlülükler kanunu kaldırıl
dığı halde, bunu yazan kişiyi, sen bunu ne sıfatla 
açıkladın diyerek İstiklal Mahkemesine vermiş olan 
biridir. Konya Valisi ne istiklâl tanır, ne Hükümet 
tanır, öyle bir adamdır. ”

Mehmet Vehbi Bey (Bolak, Balıkesir): “Hükü
met ona sözünü dinletir. Ben de sözümü ona dinle
teceğim. Dinletemediğim zaman ya onu oradan kal
dıracağım, yahut da ben kalkacağım.”

Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): “Taşıma araç
ları düzeni sağlanamazsa, ulaşım serbestçe yapila-
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mazsa, halk memnun olmuş veya olmamış değiş
mez.. Önemli olan taşıt araçtan meselesidir..

.. Ben trenden söz etmiyorum Serbestçe ulaşım 
sağlanırsa amaca ulaşılmış olur. ”

Sim  Bellioğlu (İzmit, Ekonomi Bakanı): “Geçen 
gün sîzlere açıklamalar yaparken gerekli belgeleri 
yanımda getirmemiştim Şimdi hazırlıklı geldim  
her sorunuza cevap verebilirim

... Konya valiliği, 6 Aralık günü çektiği telgrafta; 
buradaki tahılm asker için gerekli bölümü ayrıldık
tan sonra kalanı serbest olarak gönderilmeye ha
zırdır, diyor. Buna karşılık 4 Ocak’taki telgrafında 
ise; merkezimiz ve çevredeki tahıl, Ordu ve halkın 
gereksinimini karşılamak için yetersizdir, demekte
dir..”

(Bu açıkça yalandır. İncelenmelidir.. sesleri) 
Selahaddin Köseoğlu (Mersin): “Bunları hesa

bını yaparak mı söylüyorsunuz Beyefendi?”
Sim  Bellioğlu (İzmit, Ekonomi Bakanı): “Vali, 

bu sözlerinin kaymakam saygm tüccarlar ve tica
ret odalannm belgeleriyle kanıtlanmış olduğunu 
vurguluyor...

... Seydişehir, Ermenek, Bozkır gibi Konya'nm 7 
ilçesiyle birlikte var olan tahıl 153 milyon üçyüz el
li yedi bin kilodur. (Tartılmış mı? sesleri üzerine Ba- 
kanın cevabı:) Emrederseniz gider tartar gelirim . ” 

Sim  Bellioğlu'nun Konyadaki tahılla ilgili bu 
açıklamaları, ne kadarı Orduya verildi, ne kadarı
nı tüccar sattı, kilo kilo ayrıntılı rakamlar verilerek 
devam eder gider..

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Bir Beslenme Bakanlığı kurulamaz mı? Bunu sizin 
desteklemiz gerekir. Bu önemli bir meseledir. Bu
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yapılırsa ülkenin gelecek yılki ekmeği de sağlanmış 
olur..

... Zamanında tüccar diye güvendiğimiz cudam
lar şimdi değişmişler. Çeşitli dolaplar döndürülü
yor, bunları biliyor musunuz?”

Selahaddin Köseoğlu (Mersin): “Bakan Beyin 
araştırmalarını anlamak isteriz. Ekonomi Bakanlığı 
ülkenin buğday, arpa gibi bütün yiyecekleriyle ilgi
lidir. Bu konu yalnız Valilikle ilgili değildir. Bakan
lığm da memurları vardır. Bakan Bey yalnız vali
den gelen bilgilerle mi yetinmektedir? Bakan Bey’e 
başka sorularım da vardır, cevaplanmasını iste
rim ”

Ekonomi Bakanı kürsüye gelerek sorulara ce
vap verdi. Müzakereler, Bakan Sim  Bellioğlu ile 
milletvekilleri arasında soru-cevap şeklinde de
vam etti. Daha sonra Milli Savunma Bakam Kâ
zım Özalp, Maliye Bakam Haşan Saka da sık sık 
sorulan cevaplandırmak üzere kürsüye çıktılar. 
155. Birleşim sona erdi.

7 Şubat 1922 tarihli 156. Birleşimde de Mec- 
lis’in gündeminde arpa, buğday, mısır konusu 
vardı. Bu müzakerelerde en çok söz alıp kürsüye 
gelen kişiler Çorum milletvekili İsmet Eker ve La- 
zistan milletvekili Osman Nuri Özgen oldular. 2. 
Gruptan konuşanlar;

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Ekonomi 
Bakanı, ülke tanmmı koruyucu ve kollayısıdır. 
B.M.M. adına valinin telgraflarını burada okuyor
lar, dinliyoruz, yararlanıyoruz. Fakat sanıyorum 
Ekonomi Bakanlığı kimliği bir belge alış verişi ma
kamı niteliğinde kalıyor. Tanmm koruyucusu oldu
ğu için kendilerine soruyorum, acaba üç kuruş otuz
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paraya bu köylünün çalışıp da buğday satması ül
ke ekonomisi açısından ülke tanmuıı yükseltir mi, 
yoksa yok mu eder?

Aynca Ekonomi Bakanlığmda belirli rakamlar 
da bulunmamaktadır. Vurgunculuk yapıldı denili
yor. Sanırım valilik ve Bakanlıklar ürün stoku yap
mamışlardır. Ürün nereden gelecek, ne kadar çıka
cak, satılacak olanı kim üretecek? Köylü bütün ge
reksinimlerini yüz katı fazla  fia ta  alıyor. Buğdaymı 
üç kuruş, beş kuruş fazlaya satmasma niçin izin 
vermiyorsunuz? Şekerini m i gazyağmı mı, köylü
nün ayakkıbısmı, yemeğini mi getirdiniz? Her şeyi 
200 kat pahalıya alıyoruz. Efendim bir sürü le f 
söyleniyor, Hükümet şöyle yapacakmış, 100 bin 
asker besleyecekmiş, bunlar milyonlara mal olu
yor. Normalin on katma mal oluyor, bunu görmüyor 
musunuz? Peki köylü için ne düşünüyorsunuz? 
Onu korumak için düşünceleriniz ne?

Ayrıca valinin çalışmalannm boşa gittiğini nasıl 
söylersiniz? O sizin Bakanlığmız için çalışmakta
dır. B.M.M. adına bunları yüzüne çarpacaksmız. 
Köylünün koruyucusu B.M.M.dir. Köylüsüz millet 
yaşamaz. Ürettiği mal para etmeyen millet yaşa
maz. Benim köylüm 10 kuruşa satacaktır.”

Kürsüye gelen Ekonomi Bakanı S im  Bellioğ- 
lu, “Sözlerinizin hepsine katılıyorum” dedikten 
sonra şunları ekledi: “Köylüye bir kilo tahıl kaça 
mal oluyor, bunu uzmanına hesaplattırıp söyleye
ceğim. Bu durumda kaça satarsa kâr edecektir, 
onu da belirleteceğim..”

Emin Lekili (Erzincan): “İşte bunların hesabını 
yaparsanız köylünün rahatını sağlamış olursu
nuz. ”
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Selahaddin Köseoğlu (Mersin): “Bir noktayı 
anlamak istiyorum. Gerçi söyleyeceklerimin bir bö
lümü. sizin Bakanlığınızla ilgili olmayabilir. Bu ko
nuyu bir kaç arkadaşımız bu kürsüden dile getirdi
ler. Yâni genel bir meseledir. Sizinle ilgili değilse 
soruma ilgilisi cevap versin. 12 veya 13 Ocak tari
hinde bu kürsüde Ordunun beslenmesinin yetersiz 
olduğu söylenmişti. O zaman bendeniz şunu sor
muştum: ÛUce üretiminin yetersizliği mi hesap edi
liyor, yoksa Ordu depolarındaki stoklar mı?

Cevap verilmedi ve ondan sonra duyduğuma 
göre, incelemeye girişildi ve nihayet 15-16 Ocaktan 
sonra durum anlaşıldı. Müdürlerinizin bazdan tara
fından beslenme maddelerindeki yetersizlik açık
landı. Ben şimdi soruyorum: Bü durumda sorumlu 
kimdir? Ekonomi Bakanlığı mı? Ordunun yöneti
minden sorumlu olan makam ise Genel Kurmay 
Başkanlığı mıdır, Başkanın kendisi midir? Başko
mutanlık mıdır, M illi Savunma Bakanlığı mıdır?

Onu bilmiyorum. Çünkü bu bir sehpadır. Bunun 
hangisi görevli ise bu meseleyi şimdiye kadar dü
şünmesi, bilmesi gerekirdi Bu mesele bize Şubat 
ayında geliyor. Bunlar şimdiye kadar uyuyorlar 
mıydı? Buna cevap istiyorum. Ekonomi Bakanlığın
dan de soruyorum, bu tahıl üretiminin bu ülkeye 
yetmeyeceğini neden düşünmedi?..

İkincisi bunu biliyor ve görüyorduysa neden 
Antalya limanlarından, Suriye’ye, Adalar’a, öteye 
beriye tahıl çıkardı? Bu tahıl bugün gerektiğinde 
Antalya sancağı Orduya verir yardımcı olurdu.

Üçüncüsü; bugün Fransızlarla anlaşma imzala
yarak... O zaman acaba trenlerle ilgili Bakan, tren 
hattından yararlanmanm halk için bir hayat meşe
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leşi oluşturduğunu düşünmekte midir? İşletmeyle 
ilgili bir heyet gitmişti. Bu hattan mal taşınması 
araştırılmış mıdır? Mardin-Urfa hattından ülke ya
rarlanamaz mı? Bir kaç köprü bir kaç tünelle, mal 
taşınması için uygun çâre bulunamaz mıydı? Kısa
cası biz paramızı dışarıya vermeden, ülkemizin çü
rüyen tahılından yararlanamaz mıyız?

Bu noktayı ele alıp araştırmış bir Hükümet üye
si var mıdır? Hükemete sorum budur. Cevap bekle
rim efendim. ”

S im  Bellioğlu (Ekonomi Bakanı, İzmit): “Soru
larınız arasında benimle ilgili olanını görmüyorum ”

Selahaddin Köseoğlu (Mersin): “Bu Ekonomi 
Bakanı olarak sizin işinizdir. Adana açıldığı zaman 
Adana milletvekilleri, ben de aralarında olduğum 
halde, rica ettik. Büyük bir Ordunun içinde bulun
duğu bölgede elbette büyük miktarda beslenme 
maddesi harcayacağını ve bu yüzden darlık olaca
ğını biz tahmin ettik. Bu konuda Meclisin de dikka
tini çektim  İşin Hükümete gönderilmesini sağladık. 
Konu sizin Bakanlığınıza geldi Bunun üzerine, to
humluk ve yemeklik için bir ödenek verildi Sorarım 
Ekonomi Bakanından, bu para alınmış mıdır, yeri
ne gönderilmemiş midir? Yoksa bu bir avunma 
muskası olarak mı kalmıştır?

Acaba Ekim ayında orada toprağa tohum atü- 
saydu Mayısta on katı buğday çıkar ve ülke bun
dan yararlanamaz mıydı? Efendiler, bugün bizim 
bütün istek ve dileklerimize rağmen Adana'ya on 
para gönderilmemiştir. Yalnız bir muska gönderil
miştir. Burada kasalarında duran paranın bir hiç
bir değeri yoktur. Bendeniz diyorum ki, Eğer Eko
nomi Bakanlığı tahıl gereksiniminin önemini bilse
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ve bunu kendisine bir görev edinse, ülkeye Mayıs
ta, Nisanda ürün vermesi için zamanında oraya bi
raz tohumluk attırsaydı, on katını almaz mıydı 
efendiler? Fakat kağıt gönderiliyor, ülkeye fik ir 
ekilmiyor. Sorduğum budıır. Adana'ya ne verdiniz 
ve bu gün ne istiyorsunuz? Ne hakkınız var? Ülke
nin açlığından sözedildiği zaman ne kadar tohum 
verdiniz ki, şimdi tahıl isteyebilesiniz? Neden iste
diğimiz zaman vermediniz, diye soruyorum.

Sonra Adana’ya tahıl gitmesini kim yasaklıyor? 
Böyle bir mesele niçin diğerlerinden bağımsız ola
rak çözümlensin?

Bütün bunları bir yana bırakıyorum ve size yal
nız şunu soruyorum Beyefendi; Ülkedeki besin kıt
lığına karşı çare aramaktan sorumlu olan yalnız siz 
misiniz? Yâni bu sorumluluğu yalnız bir kişi üzeri
ne alsın karşımıza çıksın, onu bilelim ve söyleyece
ğimizi ona söyleyelim ve eğer sizin güç ve kuvveti
nize zarar veren varsa onu anlayalım. Asıl mesele 
budur. Tahıl gereksinimini görerek ve düşünerek 
Orduya yardım etmek, ülkeye yardımcı olmak işini 
Ekonomi Bakanlığı mı üstleniyor. Bayındırlık mı. 
Maliye Bakanlığı mı üstleniyor? Bu işi kim yapıyor? 
Bunu anlamıyoruz.

Bendeniz görüyorum ki, Valiye sözünüz geçmi
yor. Herkes bildiğine gidiyor. Tren hattı işletilmiyor. 
Bu işi kim düzeltecek? Ben bunu öğrenmek için bir 
sorumlu bulayım diyorum ve karşımda sizi buluyo
rum. Eğer yüce kişiliğiniz bunu üstleniyorsanız, siz
den sorularıma cevap istiyorum, size güveniyorum 
ve bu işi siz yapınız. Yalnız karşımda bir sorumlu 
görmek istiyorum ve onu göremiyorum. ”

S im  Bellioğlu (Ekonomi Bakanı, İzmit): “Sala-
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hattin Beyefendinin sözleri baştan aşağı gerçekler
dir ve bunlar vatanı için titreyen kalbinin sesidir. 
Kendisine hak verir, kutlarım. Bir sorularına cevap 
vereyim; Adana’da ne yaptınız diye sordular. Ben
den önceki yönetimce 30 bin lira verilmiştir.”

Selahaddin Köseoğlu (Mersin): “Havale yolu 
ile mi gönderilmiş?”

S im  Bellioğlu (Ekonomi Bakanı, İzmit): “Bunu 
sizin uyarınızdan önce inceleme sırasında dikkati
mi çektiği için Valiye özellikle kendim sordum, biraz 
daha para olursa sıkıntıyı atarız dedi Seksen bin 
lira daha verdim ve üç gün önce gönderdim. ”

Selahaddin Köseoğlu (Mersin): “Yâni ekim 
mevsimi geçtikten sonra..

... Efendim benim düşüncem, Mardin-Mersin 
tren hattının bir an önce işletilmeye başlamasmm 
ülkeye büyük yarar sağlayacağı yönündedir. Biz 
yedek kuvvetlerimizi de, beslenme maddelerimizi 
de o yolla getirebiliriz.

... Görüyorum ki, burada beslenme meselesine 
bazı tüccarın işi olarak bakılıyor. Bakanın ortaya 
koyduğu bu beslenme maddeleri işini yüklenen ki
şiler, Konya’dan geriye mal taşınmamasmı istiyor
lar. Ben de diyorum ki, Ekonomi Bakanı Mardin, 
Diyarbakır ve Urfa yörelerinden de ülkenin yarar
lanmasını düşünmediyse düşünsün. Buna cevap 
istiyorum. Belli kişi ve belli bölgeleri bırakalım tüm 
ülke ve milleti düşünelim. Berideniz bu işte idare
sizlik görüyorum ”

Uzun müzakerelerden sonra, kanun tasarısı 
ve ek önerileri, Meclis Ekonomi Encümenine gön
derilerek Birleşim son verildi.
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1922 Yılı Bütçe Kanunu Tasarısı
(Tarih: 9 Şubat 1922-Birleşim l57)

Bütçenin sunumunu yapan Maliye Bakanı 
Haşan Saka (Trabzon), gizli celse istedi.

Selahaddin Köseoğlu (Mersin): “Maliye Baka
nının gizli celse isterken öne sürdüğü sebepler bel
ki doğru olabilir, ancak bu Meclisin bütün müzake
releri gizli celselerde oluyor. Ben bundan bir şey 
anlayamıyorum. Parasız olduğumuz, hesap bilen 
herkesin bildiği bir şeydir. Evet bazı şeyleri gizli gö
rüşebiliriz ama, bütçenin geneli üzerindeki müza
kereler devlet görev ve hizmetleriyle ilgili olacaktır. 
Bunu milletin bilmesi gerekir, saklamak doğru de
ğildir. Bu sebeple ben bütçenin açık celsede müza
kere edilmesini öneriyorum Yâni şimdi bu gizli cel
sede gizli kalması gerekenleri görüşelim, sonrasmı 
açık celsede ele alalım  Bütçeyi millete açık biçimde 
gösterelim Bundan dönersek milleti batağa sürük
leriz. Bu ülkeye ve bu millete biz hesap vereceğiz. 
Eğer para meselesini de açıkla konuşamazsak ne
yi konuşağız?”

Bu konuşma üzerine söz alan Maliye Bakam 
Haşan Saka, bütçenin açık vereceğinin, açığın ka
patılması için düşünülen çârelerin neler olduğu
nun herkes tarafından öğrenilmesinin sakıncala
rından söz etti.

Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): Yâni açık cel
sede bütçe açığmdan söz etmeyecek miyiz?”

Haşan Saka: “Biz burada bir aile müzakeresi 
şeklinde kendi aramızda her şeyi söyleyebiliriz, 
ama bunların dışanya sızması ise sakıncalı olur. ”

Selahaddin Köseoğlu (Mersin): “Bu sözlerini
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zin önemini anlayamayacak kimse yoktur aramız
da. Bu noktada kısa konuşmak doğru olabilir. Fa
kat bu bütçeyi eline alan bir kişi, bu gelirlerin ve bu 
harcamaların toplamlarını görmeyecek mi? Bu açı
ğın nereden geldiğini anlamayacak mı? Bunun için 
el atılmamış hangi gelir kaynağı kalmıştır?

Burada gizli olarak görüşülmesi gereken mese
le şudur: Elimizdeki harcamalar bütçesi bu ülkeyi 
bir uçuruma doğru götürüyor veya götürmüyor. Bu
na karşılık Hükümet şu çâreyi öngörüyor veya bu
nu gösterecek güçten yoksundur.

Evet burada bunları gizli celsede görüşebiliriz. 
Fakat bunun dışındakiler açık celsede müzakere 
edilmelidir. ”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum}: “Bir mille
tin bütçesinde gelirler giderleri karşılar veya karşı
lamaz, bütçesi açık verir veya vermez, bu konu ay- 
n meseledir. Burada bizim saklı tutacağımız, dışa
rıya etkisi olacak asıl mesele bu değildir. Sanırım 
dışarısı, bizim açık meselesini algılamamımız için, 
bizim açığımızı bizim ölçülerimizle ölçüyor ve idare
mizle karşılaştırmalar yapıyor. Fakat henüz bu öl
çü B.M.M. ’nin elinde yok ve Hükümet de bu nokta- 
nın bilincinde değil.. Ama düşmanlarımız ölçüyor
lar.

Ben bugün İran’ın, AJganistan’m bütçesini bili
yorum. Türkiye, bugün durumunu böyle savunma
ya kalkışmaktansa, daha ilk günden bu durumlara 
düştüğünü söylemeliydi.

Efendiler B.M.M. olarak kayıtsız kaldınız, hoş
görülü davrandınız, bu yüzden iyi yönetemediniz. 
Denetleme görevini iyi yapamadınız. Sonunda işte 
bugün bu acı şeyleri işitiyor, acı gerçekle karşı kar
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şıya geliyoruz. Nedenbütçe açık? M illi yükümlülük 
vergisi olarak 3 milyon verdiniz, 12 milyon verildi 
Nedir bu hesaplar efendiler?

... Dışarısı görüyor, bu milletin 25 milyon açığı 
var, çünkü idaremiz yok. Dışarı ile küsecek duruma 
düşeceğiz.

... Bütçe olanağanüstü durum yüzünden, gizli 
tutuluyor, asıl olan bütçenin daima herkesin gözü 
önünde olmasıdır. ”

Selahaddln Köseoğlu (Mersin): “Maliye Baka- 
nmm sözlerini önemle dinleyip yararlanmalıyız. 
Onun için Encümenin raporunu Cumartesi sunması 
daha uygun olur. Önce bu kadar önemli olan mese
leyi Maliye Bakanından dinleyelim, ondan sonra 
müzakeresini yapalım. "

Bu konuşmadan sonra kürsüye çıkan Maliye 
Bakam Haşan Saka, uzun konuşmasında Bütçe
nin ayrıntıları hakkında bilgi verdi. Maliye Baka
nına milletvekilleri çeşitli sorular yönelttiler:

Nusret Efendi (Son, Erzurum): “Haşan Beye
fendi (Saka, Maliye Bakanı) izin verir misiniz? M illi 
yükümlülükler vergisi bu hesabm içinde mi, yoksa 
bu 52 milyondan ayn mı?“

Ziya Bey (Yusuf Ziya Koçoğlu, Bitlis): “İç borç
lanmayı hesap etmediniz.. Rusya’dan aldığmızpa
ra bu hesabın içinde midir?”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Bir şey soracağım: Rusya’dan alman altın ne ka
dardı?

.. Maliye Bakanı Bey bu paranm gelip geleme
yeceğini ve sonucunu anlamak için gerek Dışişleri 
Bakanlığı ile, gerek kendi olanaklarımla her gün 
ilişki içindeyim demişti
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... Bu para sorularımı tamamlayacağım. Şimdi 
ben biliyorum, 116 bin liradan aldığı bölümüyok ol
muş. Bu dolandmalıktır. Bunu biz biliyoruz ve Mec- 
lis’te de bu patlayacaktır. Sizden bir şey daha so
racağım. Kazım Karabekir Paşa’dan para geldiği 
zaman, bu paradan bir pay da o götürdü. Bunun 
tamamı ne kadardır? Nuri Bey ve diğerlerinin elle
riyle dolandırıcılık vardır. Biz biliyoruz."

(Gürültüler..)
Haşan Saka (Maliye Bakanı): “Şimdiye kadar 

Dışişleri kanalı ile son zamanda gelen para budar, 
başka bilmiyorum. ”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Öteki parayı soruyorum. Kazım Karabekir Pa- 
şa’mn aldığı para ne oldu? İzin veriniz, Rusya’dan 
para gelirken ona el koydu. Biz araştırdık, biz bili
yoruz.”

Haşan Saka (Maliye Bakanı): “400 bin altın ge
tirm işti Bu Doğu Cephesinde kalmıştır. Daha son
ra benim girişimim üzerine 165 bin lirasmı çektik. 
Kalanı o cephede harcanmak üzere kaldı. ”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“M illi yükümlülükler adına ikinci bir kez daha aldı
lar. Bu para da bir şeye uğramıştır. Üçüncü mese
leyi de açıklayayım Bakan Bey. Efendim son bir 
paramız vardı ki, ne Rusların parası ve ne de Mus
tafa Kemal Paşa'nm kendisine ve ne de Hükü
met’e: doğrudan doğruya B.M.M. ’ne ve Hükümetine 
para verdiler. (Ne zaman?.. Sesleri)

Rusların yardımları bunlardı. Yine millet adma 
veriyorlar. Yâni ortada kişi yoktur. Zaten Ruslar ki
şi tanımazlar, doğrudan millete veriyorlar. Sonra 
bunların bir bölümü İstanbul’a gönderildi ki, yerine
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çürük kağıt para gelsin diye..”
Haşan Saka (Maliye Bakanı): “Kim gönder

miş?”
Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 

“Bu işte sizin danışmanınız da görevliymiş ki, sanı
rım doğrudur.”

Haşan Saka (Maliye Bakanı): “Kesinlikle Mali
ye Bakanlığı eline geçen altınlardan İstanbul’a gön
dermiş, sattırmış değildir. Rus Elçiliği bana dedi ki, 
altın para olarak teslim edilmek üzere 3 bin kağıt 
paralık bir işlem vardır, İstanbul’a buradan 600 al
tın göndermek istiyorum. Siz buna aracılık edebilir 
misin? İşte sizin işittikleriniz bu konuşmadan düz
mecedir. ”

Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu, Erzurum): 
“Ben ticaretle uğraşan bir adamım.. İsterseniz si
zinle Bankaya gidip kontrol ederiz. Bankalara veri
len paraların İstanbul’a gittiği kesindir. Nakit ma
den para ülkemizde kalmıyor Beyefendi ”

Erzurum milletvekili Salih Yeşiloğlu’nun Mali
ye Bakam Haşan Saka ile diyalogu bu şekilde de
vam eder gider.. Gelelim diğer 2. Grup milletvekil
lerinden bazılarının konuşmalarına..

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Maliye Ba
kanı Beyefendinin mali durumla ilgili açıklamaları 
sürerken, tenkit edilecek noktalar not edilir ve Ba
kan Bey sözlerini tamamladıktan sonra bunlar so
rulur. Yoksa daha sözlerini tamamlamadan soru 
sormak yerine olmaz.

(Sözlerini bitirdi efendim..)
Hayır daha devam ediyor. ”
Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Altın ka- 

çaklığmın büyüyerek devam ettiğini siz söylediniz
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efendim. Sizden önceki Bakan Ferit Bey de geçen 
yü bu kürsüde söylemişti O zamandan bugüne ka
dar bu olayları önleyici sert bir kcmun önerisi Hü
kümetten Meclis’e gelmiş midir? Bunu soruyorum  
Bunu önlemek üzere Mâliyenin ve Hükümetin aldı
ğ ı önlem nedir?

Kaçakçıların elindeki mallara el konuluyor ve 
cezalandırılıyorlar mı?”

Haşan Saka (Maliye Bakanı): “Evet ellerindeki 
kaçak altmlara el konuluyor, suçlular İstiklal Mah
kemesine veriliyorlar.. ”

Sonra yapılan yoklamada Meclis’te çoğunluk 
kalmadığı anlaşıldığından celseye son verildi.

Kanıta Milletvekili Abdillhalim Çelebi Efendi 
Hakkındaki 5. Şube Mazbatası ve 

1922 Bütçe Görüşmeleri
CTarih: 11 Şubat 1922-Birleşim 158)

Yunan casusluğu yaptıkları belirlenen Mezbu- 
re Şemsiyah ve Ahmet isimli casusları onbeş gün 
evinde sakladığı suçlamasıyla hakkında 5. Şubece 
araştırma yapılan Konya milletvekili Abdülhalim 
Çelebi hakkında düzenlenen mazbatanın müzake
resine başlandı.

Fakat bundan önce, Kütahya milletvekili Ra- 
gıp Bey’in (Soysal) usul hakkındaki önergesi 
okundu. Önergesinde; “Meclisimizde gizli celseler 
açık celselerden daha çok yapılmaya başladı. Bü 
dışarda olumsuz yorumlara yol açıyor. Bunun için 
haftanm toplantı günlerinden bazılarını gizli celse
ye ayırarak bu uygulamaya son verelim” şeklinde 
yorumlanabilecek bir öneri getirdi.
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önerge hakkında söz alanlar oldu:
Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Efendim İç

tüzük açıktır. Ragıp Bey İçtüzük değişikliği istiyor
sa sebep göstererek bir değişiklik önergesi getirir 
ve İçtüzük değiştirilir. Yoksa İçtüzüğün açık hükmü 
gereği isteği yerine getirilemez. ”

Önerge kabul edilmedi ve sonra gündeme ge
çildi ve 5. Şubenin Abdülhalim Çelebi Efendi Hak- 
kındakl mazbatasının okunmasına başlandı.

Yunan Ordusu tarafından casusluk yapma gö
reviyle Konya’ya gönderilen Şemsiyah isimli ka
dınla, Ahmet isimli kişiyi evinde misafir ettiği suç
lamasıyla İstiklal Mahkemesinin istemi üzerine 
hakkında inceleme ve sorgulama yapılan Çelebi 
Efendi ile ilgili 5. Şube mazbatasında, suçlama
nın gerçek olmadığı sonucuna ulaşılmıştı. Bu yüz
den Abdülhalim Çelebi hakkında yasal kovuştur
ma yapılmasına gerek bulunmadığı raporu müza
kere edildi.

5. Şube’de görev alan 2. Grup üyelerinden 
Mehmet Salih Yeşiloğlu (Erzurum) mazbataya şu 
karşı oy notuyla imza koymuştu: “Bazı sebepler
den dolayı alınan karara karşıyım. Çünkü diğer tu- 
tuklulann da suçsuz olduklarına inanıyorum. ” 

Mazbatanın müzakeresinden konuşmalar: 
Mehmet Salih Efendi (Yeşiloğlu. Erzurum): 

“(5. Şubeden Mustafa Kemal Bey'e(Güney, Bilecik); 
Bu işin içine karışmış yüzlerce Müslmüman vardır. 
Garip garip konuşmalar yapmayınız. Rica ederim 
Allahın huzurunda konuşur gibi konuşunuz. Yapı
lan araştırmayı doğru olarak anlatınız. ”

(Bildiğini söylüyor., sesleri)
Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): uSalih
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Efendinin sözleri bir karışıklığa yol açtı Ben de o 
şubedenim. Mustafa Kemal Bey’in sözlerinin nere
sini eksik buldular. Yalan yanlış olan neresidir?"

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “Sözlerimin 
başında önce müzakerenin usulü konusunda konu
şacağım. Herhangi bir m illetvekili arkadaşımız 
hakkında Şubeden gelmiş olan kararın müzakere
sinde, hiçbir kişinin bu millet kürsüsünden söz söy
lemesinin bir anlamı yoktur. Eğer araştırma eksik
se konuşmak doğru olur ama bu dosyada her şey 
tamamdır. Yoksa buradan yapılacak konuşmalar 
oylama yapılmadan önce oyunu açıklamak olur ki, 
o zaman o arkadaş oylamaya katılmamalıdır.

(Biz hakim değiliz., sözleri üzerine)
Durumu, iddia konumunda ele alıp konuşuyo

rum  İçine bir artniyet girmiş olur diyorum. Konu
nun özüne girelim  (Gürültüler..)

Efendim bendeniz Şubede bir iki kez dinleyici 
olarak bulundum. Bu olayda iki mesele var, biri ca
susluktan dolayı.. Çelebi Efendi Hazretlerinin ca
suslarla işbirliği yaptığı konusunda delil bulama
dım  Fakat casusu koruduğu izlenimi bende oluştu. 
Çünkü bunları Hükümete teslim edip bildirmesi ge
rekirken bunu yapmamıştır. Bunun Ceza Kanunu
na göre cezası müebbet kürek cezasıdır. Bendeniz 
Çelebi Efendi Hazretlerinin casuslarla işbirliği yap
tığına ait bir dedil göremiyorum Ancak, Çelebi 
Efendi Hazretlerinin, casusların casus olduklarını 
bildiği halde onları koruduğu yolunda bir bilgiye 
ulaştım Çelebi Efendi bunların durumundan şüp
helenmiş, fakat Hükümete haber vermemişlerdir. 
Hükümet de bir suç oluşturmağa çalışmış, fakat iş
lemi yüzüne gözüne bıışatırmış, işin içinden çıkamı-
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yacağmı anlayınca... Rica ederim, Çelebi Efendi 
Hazretleri herkesi lekeleyecek bir lekeyi kendisine 
sürmek istemez. Herkes bu güç görevi üstlenmez. 
Güvence vermek için onun fotoğraf, da var, mektu
bu da vardır. (Karışık tutanak..)

Böyle bir işi yapabilmek için görevli birisi Ana- 
doluya geliyor... İşte böyle bir işi kabul ettirebilirse 
Yunan için bu bir kazanırındır. Bunlar bir zar atmış
lar. Tutturabilselerdi iyi idi. Tutturamadûar ve ya
kayı sonunda ele verdiler. Yakayı ele veren o 
adamlar şimdi kurtulmak için dolaplar çeviriyorlar.

Mazbata yazan arkadaş açıkladılar. Efendim 
bu adam casustur diye teslim edilince bunun ispat
lanması gerekmektedir. Şüpheli adamdır, bu se
beple hakkında araştırma yapın diyorlar. Bir casus 
evinize gönderilirse, sonra efendim istediğiniz şe
kilde para vereceğim derse...

.. Çelebi Efendinin sosyal durumu dikkate alı
narak, ona göre karar verilmeli Yoksa efendim Yu
nanlılar göndermiş, içeride oturmuş gibi bir takım 
sözlerle bir arkadaşı gelişigüzel mahkemeye gön
dermek doğru bir şey olmadığı g ib i bu olaym Mec
lisi de ilgilendiren bir yanını göremiyorum. Rica 
ederim bu konuda başka tartışmalar olmasın, Şu
benin hazırladığı mazbata uygundur.” (Alkışlar)

Mustafa Lütfi Azer (Siverek): “Sus be utan
maz..”

İsm ail Şükrü Efendi (Çelikalay, Afyon): “Sen 
sus rezil herif..”

Mustafa Lütfi A zer (Siverek): “Serisin rezil. ”
Sonunda 5. Şube mazbatası oylandı ve Abdül- 

halim Çelebi hakkında yasal işlem yapılmasına 
gerek olmadığı karan onaylandı.
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1922 Bütçe Görüşmeleri

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Geçen yıl 
Bütçe müzakere edildiği zaman, olağanüstü koşul
lar içinde idik. Bu yüzden inceleme şansı bulama
mıştık. Baştan başa Babı A li taslağından oluşan o 
bütçeye, bazı rakamlar ve örgütü varolmayan bir 
takım şeyler eklenerek önümüze getirilm işti

Olağanüstü koşullar dolayısıyla bu özürlerine 
ses çıkarmadık. Aradan bir yıl geçit. Bu sene gelen 
Bütçe de o Bütçeyle aynı niteliklere sahip. Ben san
dım ki burada sıkıştırılacak bir kuvvet var. O ise- 
Hükümet değil, Yüce Heyetiniz oluyor. Beni bağış
layınız açık konuşacağım. İçinizden seçtiğiniz bu 
yedi kişi bundan başka bir şey yapamaz. Bu gün 
sanmayınız ki Osmanlı Parlementosunda Bütçe 
müzakere ediyorsunuz.. Hayır efendiler! Bu gün 
Türkiye Büyük M illet Meclisinde bir ekonomik bu- 
■nalım karşısında titriyorsunuz.

Şimdi ben bu Bütçe müzakeresinden yararla
narak yaraların çâresini arayacağım. Türkiye Bü
yük Millet Meclisi Hükümeti, yine aynı Bütçe tasla
ğını uygulayarak 77 milyon liralık bir Bütçe tasar
lamıştı. Bu tasarlananm 23 milyonu toplanmış ve 
harcanmıştır. Bu tutara, geçtiğimiz üç ay dahil de
ğildir. Haydi üç ayda 10 milyonluk daha borç ol
sun. Efendiler; hesap çok açık ve acıdır. Gerçi bu
gün için bazı yanlışlıklan da vardır. Sıra ile onlan 
da anlatacağım.

Önce Milli Savunma Bütçesi. Bu Bütçeyi tartış
masız kabul ettiniz. Böyle davranmakla milletin 
hak ve hukukuna saygısızlık etmiş oldunuz.. Evet, 
Ordunun zafer kazanmasını sağlamak ve Milli Mi-
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sakunıza kavuşmak istiyorsunuz.. Tamam ama, 
paranızın çarçur olmamasını ve savurganca har
canmamasını da sağlamak zorundasınız.

Ne yazık ki, kalbim sızlayarak söylüyorum; Mil
li M isak’tan çok uzaklaşmış bulunuyoruz. Daha 
yakınlaşmamız gerekirken daha uzaklarından git
tik.. Maddî ve manevî bütün millî kuvvetimizi savur
ganca harcadık. Hesap ortadadır: 77 milyon Bütçe 
hesap ediliyor. Giderler, 45 milyon Orduya veril
miş. Oysa hesaplanan giderler 23 milyon, şimdi bu 
üç ay içinde Ordunun bütün ödeneği tükenmiş. Bu
radan 2 milyon ek ödenek gönderÛdL Ordu için ka
sadan çıkan paranın bu hesabını anladım Bütün 
Devlet dairelerine bu 23 milyondan para verilme
miş mi? Sonra Orduya kasadan çıkan paranın top
lamı 23 milyon mudur?

Toplamı yâni tamamı bu ise, Ordu 23 milyon li
rayı almışsa, 2 milyon daha buradan fazladan gön
derilmiştir. Bütçenin bir bölümünden diğerine para 
aktarılması için bize bir başvuru olmamıştır.

Bunun dışında, bu gün Bütçe bölümleri arasın
da para aktarılması için Yüce Heyetin kabul ettiği 
tutar 67 milyondur. 77 milyon ise önceki tasarla
nandır. İki milyon daha 79 milyon eder. Bunun fa r
kını nereye koymuşlardır. Yüce Heyetiniz oluştuğu 
gün, kendi parasal gücünün ne olduğunu düşüne
rek ona göre bir Hükümet kuracaktı.

Efendiler bu gün bu hesaba göre 30 milyon açık 
var. Mart’m 1 ’ine kadar biz bütün borçlarımızı helal 
ettik. Şimdi de gelecek yıl Bütçesi karşımıza geli
yor. Yalnız Ordu çok tutumlu davranmıştır. O kadar 
tutumludur ki, her er başına 19, her hayvan başı
na 21 kuruş ödenek öngörülerek yapılan Bütçe 60
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milyonluk bir hesaba ulaşıyor. Demek ki gelecek yıl 
için 100 milyonluk bir Bütçe karşısında bulunuyor
sunuz. Acaba bunu nereden vereceğiz? Ben bu he
sabın yerini bulamadım.

Geçen yıl zorunluluk karşısmda 1921 Bütçesi
ne geçelim denilmişti ve bunu düzeltmek için Kad
ro Encümenleri on beş günlük çalışma başlatmış
lardı. Yâni asırlardan beri oluşmuş olan devlet te
mellerini bozmak ve yeniden yapılandırmak için on 
beş gün çalışacaktı. Elbette yeterli olamazdı Dola
yısıyla bu girişimden bir sonuç çıkmazdı Eğer Yü
ce Heyetiniz, 100 milyonluk Bütçeye inanıyorsa, bu 
zorunlu ise, o zaman kaynaklarmı da ona göre be
lirlemelidir. Rica ederim  10 milyon halkın, 100 mil
yon lira bütçeyi vermesi düşünülür. Bunu veremez. 
Ellerimizi kaldırıyoruz, bu tavan arasında kalıyor. 
Para bulunup karşılanamıyor. Bu durumda bana 
Bütçeden ve bölümlerinden söz etmeyiniz Beyefen
diler. Çünkü ben bunun pek çok rakamını gerçeğe 
aykırı görüyorum Bununla uğraşmak boşunadır.

Devletimizi, yer kürenin bu bölgesinde, egemen 
olduğu bu yerde tam bağımsızlık kazanmayı başa
racağı bir yola sokmalıyız. İşte bizim M illi Millimiz, 
milli andımız budur efendiler.. Şimdi gittiğimiz yol 
ise flaş yoludur. M illi Misak derken, düşmanı Sa
lih li’den kaçırıp Eskişehir'e getirdik. Allah korusun 
sonra Ordunun direnci de kırılır, sonuç daha da kö
tü olur. Bu yıkımı görmemek için M illi Misakın yolu
nu, m illi bağımsızlığm yolunu arayalım efendiler. 
M illî sınırlara, malî bağımsızlıkla girilir. Yoksa biz 
ta Viyana’dan geliyoruz efendiler. M illî bağımsızlık 
neleri gerektiriyor, onun koşullarına sahip olmak 
kolay değildir. Biz o m illî smırlardan geliyoruz efen
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diler. Ta Viyana’dan geri geliyoruz. Malî bağımsız
lığa nasıl ulaşılacaksa o koşullan oluşturmamız ge
rekiyor. Bu önemli koşullann oluşmasına dikkat 
edecek Hükümete, kendisini kuşatan düşmanlar 
mal gönderiyor, paramızı çekiyorlardı.

... Dışalıma değil, dışsatıma önem verilmeliydi 
Ben Hükümeti tenkit etmiyorum. Ben Hükümetten 
bundan Jazlasmı beklemiyordum. Büyük Millet 
Meclisi kendi hayatını ve milletini yaşatmak için 
sağlam temeller üzerinde yürümeliydi Yazık ki 
böyle bir şey yoktur efendiler.. Burada kambur 
kambur üstüne yükledik.. (Defterde yok sesleri.)

... Ülke ekonomisi bir santim ilerlememiştir. Çı- 
ranlan kanunlar halkın yükümlülüklerini arttır
maktan ibarettir. Düşüncelerim bunlardır. Dışsatı
mımız dışalımımızm üçte biri oranmdadır. Sanırım 
o üçte bir ülkeye kaçak giren mallar kadardır.

... En büyük kabahatimiz, ülke iç güvenliğini., 
olağanüstü rhahkemeler, olağandışı önlemler geti
rerek sağlamaya çalışmamızdır. Ülkede yürütme 
görevini yapıyoruz diyerek olağanüstü mahkeme
lerle dünyanın yüzünü bizden çevirmesine sebep 
olduk. Yâni ülke sermayeye muhtaçken, dışardan 
sermaye gelmesi beklenirken, tersine içerdeki ser
maye sahiplerini birer birer kaçırdık. Paralannı çe
kip götürüyorlar. Hükümet ve siyasetinin sonucu 
bunlardır.

... Efendiler, uyuyan arslanlan uyandırdınız. 
Biliyorsunuz ki Pontus ideali, henüz Kuvayı Milliye 
Hükümeti kurulmamışken bile, Müdafaai Hukuk 
örgütlerine karşı bile, bu derece şımarıklık yapamı
yordu. Çünkü, yalnızca yüzde 2 ’lik bir potansiyele 
sahiptiler ve tabii kımûdanamazlardı. Bunlar şimdi
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büyük meseleler çıkararak dış dünyaya karşı bi
zim konumumuzu küçültüyorlar. Her gün...”

Tun ab Hilm i Bey (Bolu): “Onlar aslan değil, 
sırtlandır."

Hüseyin Avni Bey (Ulaş. Erzurum): “Sırtlan ol
sun, Allah belâlarını versin. Ben onlardan söz et
mek istemiyorum. Bugün ülkemizde bir olay olsa, 
onu kimseye duyurmamak istesek de gazeteleri
mizle dünyayı ayağa kaldırdık. Bazı çaresiz kişile
re ve çoluk çocuğa uygulanan şiddet, millî onuru
muzu, Büyük Millet Meclisinin şerefini kırıcı olmuş
tur. Efendiler biz buna karşı susuyoruz. Milletimi
zin dünyanın gözünde sahip olduğu üstün değerini 
biz kendimiz düşürüyoruz. Efendiler; bunlar bizim 
milletimize yakışmaz, milletimiz de bu durumu ka
bul etmez.

Bir amaç uğruna İttihat Terakki’nin yaptıktan 
ne kadar büyük olsa da kimse bunlan algılamadı. 
Düşmanlarımız bile beğendiler. Gazetelerle bir ta
vuğun iki kuruşluk yumurtası karşılığında iki saat 
gıdaklaması benzeri dünyaya tantana yaptık, evre
ni sarstık. Yapılan şey ülkeyi küçük düşürmekten 
başka bir şey değil. Sonra birtakım casustan ülke 
içine yaymışlar, bilmem Kürt meselesi, başka me
seleler çıkarmışlar.. Hepsi yalan efendiler. Hükü
met kendine mesele yarattı. Casusluk ve gizli polis 
örgütleri kurdu Buna çok önem verdi Casusluk ve 
gizli polislik yapan ve bunu memurluk kabul eden 
alçakların yüzü çok karadır. (Alçak sesleri.)

Ülkede düzen ve güvenliği egemen kılacağız.
Güvenlik oluştururken düzeni bozdular. Yine 

söylüyorum bütün bunlar Büyük Millet Meclisi'nin 
hesabına yapılıyor. Böylelikle ülkenin düzen ve
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mutluluğuna hizmet ediyoruz diyerek ülkeyi yıkıma 
sürüklediler. İttihat ve Terakki büyük işler işledi. 
Fakat bunu hiç kimseye benimsetemediler. Bizim 
yaptıklarımız sıftr...

... Efendiler, durum bu olduğu halde hiç bir şey 
yapılamamıştır. Pontus yine uykuda yatıyor. Pon- 
tuscular için biliyorsunuz fırsat vardı. Fakat onlara 
karşı bir şey yapılmadı. Tersine baskı uygulamak
la kaldık.. Ülkede düzenbozuculuk çıkardık. Böyle
likle bütçemizi de iflasa doğru götürüyoruz. Kalbi
mizi sızlatan bir durum var ortada..

(Sataşmalar..)
Ben ülkenin iyiliği için konuşuyorum
(Dinliyoruz sesleri.)
Herkes biraz kişisel yeteneğini de göstermeli

dir. 100 milyon veren milletin zavallı askeri çıplak 
halde cepheye gönderiliyor. Sonra cepheden kaçtı 
deyip, kanlarını ilçeden ilçeye sahipsiz durumda 
sürgün ediyoruz. Böyle vahşiliği insanlık tarihi yaz
mamıştır. Bu da Büyük Millet Meclisi adına yapılı
yor.

Sonra memur çalıştırıyoruz. Onlara esir sürüsü 
gibi sekiz aydan beri maaş vermiyoruz. Paralan ve- 
rilemiyecekse çalıştırılmasınlar. Mart geliyor, yedi 
aylık borcumuz var. Efendiler, vatan hizmeti diyo
ruz, çıkarlarımıza dokunulduğu zaman ise kıyame
ti koparıyoruz..

... Bu yıl için 77 milyonluk bütçemiz varken ge
lecek y ıl ki Mart geliyor, 100 milyonluk bütçemiz 
olacak. Maliye Bakanı yeni yükümlülüklerden sö- 
zettt Getirilecek Yeni Yükümlülükler, M illi Yüküm
lülükler Kanununun yükünden daha mı ağır ola
caktır? Var olan yükümlülüklere 12 milyon daha
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ekleyebileceklerine akıllan yatıyor mu? Ne alacak
lardır? Vergiyi verecek olanlar kimlerdir efendiler 
biliyor musunuz? I. Dünya Savaşı yaktı yıktı. Köy
lerde dört erkek kalmadı Beyefendi’ler..”

Emin Bey (Erkul, Bursa): “Çâre gösteriniz.” 
Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Efendiler, 

şunu söyleyeyim ki çâre hatanm yansımasıdır. Su
çun cezası bulununca suç ve suçlu da bulunur, 
Emin Beyefendi Mirasyedi gibi buraya akın akın 
insan geliyor. Bu memur olamaz, falan kişi gelsin 
deniliyor. Paralar gidiyor, asker aç, memura ma
aş verilmiyor. Bütçe açık. Bu seneyi kapatıyoruz, 
Bütçeye güle güle.. Gelecek yıl 100 milyon liralık 
Bütçe karşısmdayız. Böyle olursa ülkeye sermaye 
girmez. Ülkede güven ve huzur yok..

.. Bundan sonra Büyük Millet Meclisi buna Büt
çe diyemez. 23 Nisan bu gündür diyerek yeni örgüt
lenmeni ve yeni kadronu yapmalısın. Kadromuzu 
yeniden düzenlersek bunların çâresini buluruz. 
Anadolu’nun Hükümetsiz kaldığı dönemler vardı. 
Buna rağmen aylarca her yerde güvenlik tamdı 
Mütarekeden sonra ne Pontus, ne Rus, ne Ermeni 
hiç kimse kımıldamıyordu. Biz gelir gelmez bazı f ır 
satçı serüvenciler ve kendilerine memur süsü veren 
câhil insanlar tüfeklerine sarıldı. Kimi casus, kimi 
gizli polis.. Ben ülkemi tanıyanlardanım efendiler. 
Her yerde Ermeni, Rum yüzde ikidir, beştir. Bunlar 
İslam çoğunluğu karşısında kımıldayamazlardı 
Biz onları küme küme dağlara çıkardık. Anado
lu’nun güvenliğini bozanların kimler olduğunu artık 
Anadolulular tanıyor efendiler. ”

Neşet Bey (Üsküdar): “Karşıdaki düşmanlar 
da onlar mıdır?”
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Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “O da 
görevini yapıyor. ”

Neşet Bey (Üsküdar): “'Amma görev ha..”
Bu konuşmalar, Meclis Başkanının “Kanşılıklı 

konuşmayalım” uyarısıyla kesildi.
Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Maliye 

Bakanı Bütçe açığına karşı Yeni Yükümlülükler ya- 
sasmm getirileceğinden söz ediyor. İçeriği nedir 
bunun ve artık ne alacaklar?. Köylünün elinden 
öküzünü aldık, tarım istop etti İlkbaharda buğday 
yok. Askerine ne yedireceksin? M illi Misakı nerede 
ve nasıl arayacaksın?

Bize en yakından yardım edip kolaylık sağla
yan Rus Hükümeti oldu. Fakat koskoca Azerbay
can idaresini kendimize peşkeş yaptık efendiler. 
Ermenistanla biz savaştık, parsayı Ruslara toplat
tık. Gürcistanı arkadan vurduk. Parsayı Ruslar 
topladı. Bize altı milyon lira vermesinde onun baş
ka emeli vardır. Bize para verenler; kirli emellerine 
bizi âlet etmek için verirler. Biz bu köhne siyasetten 
ne zaman döneceğiz?

Fransız para verse Rus’a savaş ilân eder. İn
sanlık dünyası bizi kör bir âlet gibi görüyor.. Biz ar
tık ülkemizde kendi güç ve inancımıza dayanaca
ğız. Az yeyip az yaşayacağız, 200 Lira değil, daha 
az yiyeceğiz.. Yoksa iflas etmemiz kesindir. O za
man sizden, bizden eser kalmaz, kül oluruz..

Burada Hükümet oluşturup, egemenlik kurdu
ğumuzdan beri Ordu hazırlıyoruz. Her şeyimizi ve
riyoruz. Ordu dediğin 100 bin kişidir. Onlan bakla
va ile beslemek isterdik. Yazık ki yine aç. Şayak gi
yerdi efendiler, yazık ki çuha giyiyor.

Verilen yükümlülük vergilerinin ve paraların he
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sabim bilmemiz gerekirdi, ama bilmiyoruz. Yine 
söylüyorum efendiler, Bakanlar Kurulu dediğin on 
kişidir. Biz üç yüz kişi ne yapıyoruz ki, onlara da 
ne düşsün? (Biz herşeyi veriyoruz., sözü üzerine..)

Verme efendim, verme.. Her şey Meclis adına 
yapılıyor. Bizim adımıza Koçgiri’de 200 insan öldü
rüldü,• 180 köy yandı. Yalan söylendi efendiler. 
Kürdistan diye bir mesele yoktur efendiler. Kürdis- 
tan olsa, orada bağırmazdu Onlar her zaman Dev
lete bağlıdırlar. Türklerden daha çok bağlı oldukla
rına ben şahidim, efendiler. ”

Mustafa Lütfl Bey (Azer, Siverek): “Hepimiz 
şahidiz. Kündistan meselesi yoktur.”

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “Bir mese
le daha; casus meselesi. Ülkeyi biri birine sokup 
da ondan yararlanan serüvencileri içimizden at
mak şart.. Ülkeyi bunlar yakıyor, yâni gizli polis 
örgütü ve casuslar..

Efendiler böyle bütçe müzakeresi olmaz. Bence 
böyle Bütçe müzakeresi yararsız ve gereksizdir.. 
Bugün yapmamız gereken müzakeremiz, malî buh
rana çâre bulmak olmalıdır. Borç içindeyiz. Memur
lara maaş vermemişiz. Bunlar somut gerçekler. Bi
ze Hükümet bir Bütçe vermiş; 34 milyon gerçek ge
lir var, 37 milyon liralık da açık. Gelecek yıl iselOO 
milyonun karşısmdasınız.

Yeni yükümlülükler işine aklım ermiyor. Bu se
beple kadrolarınız üzerinde oynayacaksmız ki, 
B.M.M. 1922 yılı için de böyle bir oldu bitti karşısm- 
da kalmasın. Ben geçen yılın Bütçesinde ilk söz al
dığım zaman demiştim ki; korkarım gelecek yıl büt
çesini de böyle bir ortamda çıkaracağız.

Benim son ricam şudur efendilır: M illi Misak’a
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kavuşmak istiyorsanız, projelerinizi gereksinimini
ze göre yapın. Gerekiyorsa bazılarından vazgeçin 
ve plânlarınızı yalnız M illi Savunmaya yöneltin. Ül
ke içinde güveni egemen kılın. Bizim ülkemiz böy- 
ledir, düzensiz ve güvensizdir demeyin. Olağanüs
tü mahkemeler ve olağanüstü hal uygulamasından 
kaçının. Yoksa MÜH Misak’ı kaybeder, kendimiz de 
yok oluruz. Allah korusun ama, bu sonucun kaçınıl
maz olduğunu da büin.

Sonra, ülkemizin madenlerini ktskanmaym, ül
keye para girişine hizmet edin. Ülkeye yabancı ser
maye sokun. Ülke halkı aç. Ülkemizde sanat yok, 
tek zenginlik kaynağımız madenlerdir, tarımdır 
efendiler. Bunlara önem verelim. Yalnız dış alım ve 
dış alımdan alman gümrük yeterli olamaz. 50 mil
yonluk maldan 5 milyon gümrük almak bir başarı 
değildir. Yeter ki ülkede zenginlikler kalsm, biz son
ra hepsini zorla alırız dedik, yanıldık. M illi yüküm
lülükle ne toplandığmı bilmiyorum. Bir daha yüzde 
40 bulamayız ki alalım . Ülkede para yok, para. 
Buradaki para, buradaki Devlet örgütünü yaşata- 
maz. Her durumda ve her şeyden önce Devlet örgü
tü parasıyla orantılı hâle getirilmeli.. Bu günden iti
baren bunlara dikkat ederek düzenleme yapmaz
sanız gelecek yıl daha korkunç olur. Borç alsak, pa
ra da bulsak, bu ancak bugünkü açığı kapatır. Ge
lecek yıla etkisi olmaz.

Bütçenin birbuçuk katı açık olamaz. Bu sene 
böyle olursa, gelecek yıl iki katı açıkla karşılaşırız. 
Açığı yeni mülî yükümlülükler falan da kapatamaz 
efendiler. Halkm hemen hepsi askere gitmiş, sa
vaşlarda kül olmuş. Zavallı Anadolu sanatsız, in
sansız, tanmsız, parasız. Ellerinde hayvanlan var
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d ı onları da aldık yokettik efendier. Bu gün Bütçe 
üzerinde müzakere yapmaym, Bütçe ile uğraşma- 
ym. Malî bunalıma çâre bulun.. Bütçenin bölümleri
ne ve ' maddelerine girişilmesini yararsız görüyo
rum.”

A li Şükrü Bey (Trabzon): “Efendiler benden ön
ce konuşan arkadaşların da söylediği üzere 1921 
Bütçesiyle ilgili müzakereleri boş yere zaman yitir
mek olarak görüyorum. Sanırım bizim yapmamız 
gereken kullanılmış olan Bütçeyi toptan kabul 
edip onaylamak ve ülke gereksinimlerine göre is
teklere uygun bir bütçe yaptırmaktır. ”

Mustafa Sabıi Efendi (Sürt): “Üç senedir, böy
le konuşuyoruz.”

A li Şükrü Bey (Trabzon): “Eh, bu sene kendi 
gücümüzü bir deneyelim Geçmiş, harcanmış bir 
Bütçede artık tutumluluk sağlanamayacağını hepi
niz bilirsiniz. Hiç değilse sonraki bütçenin, ülkenin 
malî şartlarına uygun hazırlanmasmı sağlarız. Pe
ki öyleyse durum böyledir diyerek, geçen bütçe 
hakkında konuşülmamalı mıdır? Bütçe fırsatı kul
lanılarak ülkenin siyasî ve malî genel durumlarına 
ait çok sözler söylenebilir. Bu fırsattan yararlana
rak ben de bazı şeyler söylemek istiyorum

Lütfen Meclisin ilk günlerini ve Hükümetin ilk 
oluşturulduğu günleri hatırlayınız. O zaman çok sı
cak ve candan ilişkiler içinde olduğumuz günlerdi. 
Ben M illi Savunma Bakanlığmı üstlenmiş olan bir 
Fevzi (Çakmak) Paşayı görüyordum. Önünde bir 
tahta masa, üzerine gazete yayılmış. Yanmda yal
nızca yaven. Ne müsteşan vardı ne özel kalem mü
dürü.. Ve bütün Bakanlıklardaki manzara da buy
du ve böyle yönetiliyorlardı
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Adalet, Maliye, İçişleri ve bütün Bakanlıklar, 
hepsi de böyle idi. O sıcak ve candam ortam içinde 
herkes çalışıyor, herkes ülkemin dertlerine derman 
bulmaya uğraşıyordu.

Şimdi ise bugünkü Milli Savunma Bakanlığm- 
dan söz edeceğim. Milli Savunma Bakanı Paşa 
Hazretlerinin müsteşarı var, yaverleri var, özel ka
lemi var. Ayrıca müsteşarın da bir özel kalemi, yar
dımcısı, şusu busu var. Sonra da insaf ediniz. İs- 
tanbuldan memur çağırılıyor. Müsteşar, müsteşar 
yardımcısı, özel kalem, hatta hayret ettim, özel ka
lemde bir binbaşı, yüzbaşılar ve birkaç tane de teğ
men var. Durum böyle iken, cephede subay yok de
niliyor.. Yazm falanca gruba İstanbul’dan subay 
göndersin diyorlar. Ben İnebolu'dan yeni geldim  
İnebolu’da 9 Komutanlık var, hepsinin yaptığı iş 
aynı şey, aynı iş.

Demin Hüseyin Avni Bey kardeşimiz güzel bir 
şey hatırlatmış ve bir uyanda bulunmuştu. Bizim 
asıl görevimiz malî denetimdir, demişti Bu durum
da, istiklâl kapılan kapanmış ve iş görmek için yal
nız millete başvurma zorunda kalmış bulunan biz- 
ler için en büyük görev. Bütçenin denetlenmesidir. 
Buna rağmen, yazık ki biz duygusal davrandık, I. 
İnönü zaferinin verdiği neşe ile ülkenin parasmm 
en büyük bölümünü yutan Milli Savunma Bütçesini 
tartışmasız kabul ettik ve çok büyük para verdik.

Efendiler hepiniz iyi bilirsiniz ve hatta hepimiz 
kendimizde denemiş olduğumuz için alışmışızdır 
ki, elimizde ne kadar para olursa, biz kendimizi 
ona göre idare ederiz. Benim bu gün bin kuruşum 
varken evimi nasıl idare ediyorsam, yann iki bin 
kuruşum olduğu zaman da yine aynı şekildeyim.
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Memurlardan para biriktirmiş kimseyi gösterebilir 
misiniz? B ir çok kanunsuzluklar yapmış, eline bü
yük paralar geçmiştir. Onlar da harcamalarını da 
eline geçen paraya göre yapmışlar.. Bunun gibi biz 
Milli Savunmanın eline, hiç tartışmadan büyük pa
ralar verince, o da, bu para hep böyle gelecek san
dı ve savurganca harcadı.

Sanıyorum ulaşım ve taşıma müdürlüğüne, 
bahriyelilerin gönderilmesi için 600 bin lira veril
mişti. Rica ederim, tonu 25 liradan hesap ederseniz 
bu para ile 30 bin ton cephane getirilirdi. Oysa bu 
para bitmiş ve yeniden para istenmiştir.. Benim gi
bi İnebolu’dan, Samsun’dan gelenler çok iyi bilirler 
ki; kayıkçılar, cephanayi ve askeri eşyayı bedava 
taşıyor, karaya çıkarıyorlar. Halk sırtında badava 
taşıyor. Bu para nereye veriliyor, ben bilmiyorum. 
Fakat para gidiyor.

İnebolu’da üç gün kalanlar da duymuştur. Şöy
le bağırılır: Ey insanlar, vatan sevgisi olan, Allahını 
seven sahile gitsin, cephane taşısın! Halk severek 
veya zorla, bir dükkanda iki kişi varsa, biri dük
kanda bırakılıp diğeri inzibat tarafından götürüle
rek gemilerdeki cephane indiriliyor. Sonra da efen
diler milli yükümlülükler kaldırıldı dediler. Ama 
ben kadınların sırtına cephane sandığı yüklenmiş 
olarak Göle boğazını ve yokuşunu çıktıklarını gör
düm. Bunu Erzurum milletvekili Durak Bey de gör
dü.

Rica ederim efendiler düşününüz bunlar yasak
landı mı, yasaklanmadı mı? Varsayalım yasaklan
mamıştır, bu yapılan doğru mudur? Bu kadının ko
cası cephede ya şehittir ya da kanmı dökmeye ha
zır durumdadır. Nasıl olur da bu kadın evinden alı
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nır, sen milli yükümlülük prasmı vermedin, denile
rek cephane sandığı sırtına yüklenir?

Benim bunları söylemekteki amacım, denetle
me görevimizi hakkı ile yapmamız içindir.

Bu bütçe ile uğraşıp durmayalım. Öncelikle ve 
her şeyden önce önümüzdeki yıl Bütçesini hazırla
tıp buraya getirtelim. Bu paralan harcayacak olan
lara da şunu söyleyelim: Efendiler, bizim gücümüz 
bu kadardır, elimizden gelen budur. Bu parayla ya
pacaksanız yapın, yapamayacksanız yapacak 
olanları getirelim."

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, Erzurum): “M illi Sa
vunma, Maliye, İçişleri Bakanlıklarını sıra ile tenkit 
ediyoruz. Ama kendileri burada yok ki, cevap vere
bilsinler. (Çok doğra, sesleri)

Hükümetten hiç kimse yok. "
Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Hükümet 

-sorumsuzluk ilkesini kabul etmiş, hiç aldırmaz."
A li Şükrü Bey (Trabzon): “O zaman ben şunu 

söyleyebilirim: Meclis'in denetleme görevine Hükü
metin verdiği önem, bugünkü hareketiyle belgelen
miş olmaktadır efendiler." (Bravo sesleri.)

M eclis Başkam; “Maliye Bakanı buradadır..” 
(Bir Maliye Bakanı ile iş olmaz., sesleri) 
Selahaddin Bey (Köseoğlu, Mersin): “Bir öneri 

var, ama burada Hükümet yok.. Ben gizli celseler
den birinde. Bütçe açıklan konusunda konuşmuş. 
Maliye Bakanına sorular sormuş, açıklamalarmı 
dinlemiştim.. Şimdiki buhran durumu ise farklı. Ya
pacaklarımızı tartışıp üzerinde düşüneceğiz ama 
bütçenin bölümleri hakkında bilgi sahibi bulunmu
yoruz.

... Devlet gelirlerinin toplanması, giderlerin kötü
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kullanılması veya savurganca harcanması konu
sundaki düşüncelerimi açık celsede söylemek isti
yorum. Bütün arkadaşlanmızm da böyle davrana
rak her şeyi bütün millete duyurmaları gerektiği gö
rüşündeyim. ,

Burada yalnız gizli olan ve saklanması gereken 
bölüm konuşulmalıdır. Onun için şimdi genelde 
söylenmesi doğru olmayan çirkin bir meseleden söz 
edeceğim. Elimize verilen listede, gelir ve gider ara
sında bulunan açık net olarak görülmektedir. 28 
milyon lira olan bu açık için Maliye Bakanı 20 mil
yon lira diyor. Düyunu UmumiyeninfBorç idaresi) 
harcadıkları bunun dışındadır. Yâni biz onu da ver
mek ve toplama eklemek zorundayız. Yerel sanayi
deki sermayelerimiz de bu toplamın dışındadır. 
Bütün bunları dikkate almasak bile, bütçenin üstü
ne 28 veya 27 milyon denilen bu rakamları da koy
mak zorundayız. Milletten milli yükümlülük olarak 
alman ve miktan bilinmeyen mal ve parayı da na
sıl olsa toplama eklemek zorundayız. Hükümet 
şimdiye kadar henüz, 12,5 milyon liralık bir hesap 
vermiştir. Fakat gerçek hesabin bundan çok fazla  
olduğu da kesindir.

Yıl sonuna kadar Ordunun ve Hükümetin ida
resi için öngördükleri miktar da bunlara eklenince 
açığm en az 43 milyondan aşağı olmadığı görülür. 
Ama bu rakkam tabii aşağı yukarı öne sürülmüş 
olan bir rakamdır. Kendileri belki bunu 30-31 mil
yonla idare ederler. Bendeniz şunu düşünüyorum: 
Önümüzdeki yû aşağı yukarı 85-90 milyondan 
aşağı olmayacak olan Bütçeye, 30 milyon da bu 
yıldan devredecek açık eklenince 120 milyonluk 
harcamaları nasıl karşılayacağız?
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İşte asıl dava budar. Harcamalar 120 milyon, 
Hükümetimizin kağıt üzerinde gösterdiği gelirler 46 
milyon.. Fakat Bütçe Encümenimizin Başkanmm 
Hükümetten ve belgelerden inceleme sonucu belir
lediği rakam ise 32 milyondur. Maliye Bakanı Bey 
bu noktada Meclisi aydınlatmalıdır. Rica ederim 
meselenin korkutucu noktası burasıdır. Gelir 46 
milyon lira değildir. Para olarak 32,5 milyon lira
dır. Tabii bu paranın milletten toplama olanağı bu
lunursa..

... Bu durumda, yapılması gereken Devlet gi
derlerinde en az dörtte bir oranında indirim yap
maktır. Şimdi çok iyi düşünmeliyiz.. Zaman yitirme
mek için çok basit şekilde konuşuyorum. Devletin 
kasasma giren para 32,5 milyon liradır. Ülkenin 
yıkmadık neresini bıraktık? Yok edilmemiş hangi 
kaynağımız kaldı?

Efendiler yok edemeyeceğimiz kadar zenginlik 
vardı. Fakat yokedildl Bu sonuçta bize özgü olan 
büyüklenme ve dediğim dedik inanışının etkisi 
vardır. Bendeniz, sayılar üzerinde bu geliri ayn, 
ayn inceleyecek değilim, tahmin olarak yuvarlak 
konuşacağım. Geçen yılkı topladığımız gelirle, ki 
alacağımız kalmamıştır, koyun-keçi tükenmiş yok 
ölmüştür, hayvanlar bitmiştir, üretimden alman on- 
dabirlik vergisi kalmamıştır. Herşey gözler önünde
dir ve yeni yılda ortaya çıkacak ürün nedir?

... Bu ekonomi politikasıyla ülkenin nereye sü
rüklendiği ortada durmaktadır. Orduyu besleyemi- 
yoruz. Ondunun aç kalacağmı M illi Savunmanm bu 
konuyla görevli adamları da biliyorlardı. Bundan 
iki üç ay önce bana bile bu gerçeği söylemişlerdi 
Fakat yetkili ve sorumlu makamların düne kadar
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bundan haberleri olmadı. Burada konuştukları za
man söylediklerini duyunca ben büyük karamsar
lık yaşadım. Demek ki incelemişler ama haberleri 
olmamış.

Ben bunları genelleme yaparak ve kısaca söy
leyerek geçiyorum. Ülke idare edilemiyor. Asıl me
sele ve meselenin ruhu buradadır. Siyaset, maliye 
ve diğer hepsini idare edebilmek uzmanlık, yetenek 
ve bilgi meselesidir. Ayrıca bir de oluşumda ve ya
pıdaki hastalıklar var. Efendiler bir tekel idaresi 
oluşturmak için anlaşmalar yapmışız.. Dünyada 
örneği olmayan bir Meclis oluşturmuşuz. Bütün güç 
ve kuvveti buraya yoğunlaştırmış ve 300 kişiyle bü
tün Devlet işlerine el koymalıyız demişiz.

Bu olamaz.. Bu bina uzmanların eliyle yükse
lir..

... Bakınız Bakanlan bulup, yakalayıp işleri dü- 
zelttiremiyoruz.. B ir sakatlık vardır.. Yapımızda, 
yapımızın oluşumunda bir yanlışlık vardır ki bizi 
başarıya götürmüyor.. İkincisi uzmanlıktan uzak 
durumdayız.. Ekonominin görevi bu ülkeyi işlet
mektir. Bu konuda biz ne yapmışız?

Birini ele alıyorum: Bir Zonguldak havzası var
dır.. İşletemedik, başaramadık, ortada bıraktık.. 
Yine en güzel idare olunan kurumumuz Ordular. Ne 
var ki, en çok idaresizlik de Ordudadır...

... Örneğin bir hayvanın 21 kuruşa idare oluna
cağı hesaplanmışken hayvan başına 39,5 kuruş 
harcamışlardır. Görünen büyük savurganlık yapıl
dığıdır. Fakat belki de değildir. Bunu uzmanı bile
cektir. Demek ki biz Hükümete işinin uzmanlarını 
bulup getirememişiz. Bu ülkeyi işletemiyoruz. Ülke
nin kuvvetini elimize almış tüketiyoruz. Peki bu işi
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kim başaracak, bu Orduyu kim besliyecek?. Bu ül
ke işletilmeli, altında altın madenleri yatan bu ülke
de, millet hayâllerle boşlukta bırakılamaz.. Her şe
yini harcayan bu insanların çabalarına karşılık 
millet yönetilmeli ve beslenmelidir. Kökümüzden yı
kılıyoruz.

Size sorsam; Ağustosa kadar bu Orduyu nasıl 
idare edeceksiniz, Ağustosa kadar elimize geçecek 
olan hayvan vergisi ne kadardır? Yine 5 milyon
dur.. Haydi 7.5 milyon olsun.. Bu yedi buçuk mil
yon lira ordunun dişini bile karıştırmaz.

Peki kime ne vereceksiniz? Geçen yıldan kalan 
borçlar ne olacak?. Ağustosa kadar biz nereden, 
hangi kaynaktan para bulup ta bu Orduyu idare 
edeceğiz? Bunu bu güne kadar biz görmemeli miy
dik?. Hadi biz burada kağıt kalemle oyalanıyoruz, 
Ülkenin gücünü ellerine teslim ettiğimiz Hükümet 
bunu görmemeli miydi?.

... Niçin aramızda konuşurken bunlardan söz 
etmedik. Niçin gelir getirecek kaynaklarımızı uz
man kişilere teslim etmedik. Benim anlamadığım 
nokta budur. Sakatlık buradadır.. 300 kişilik bir 
heyetin oturup müzakere etmesi ve fik ir birliğine 
ulaşması güçtür. Meleklerden oluşan bir Hükümet 
oluşturmak gerekiyor. Fakat buna olanak yoktur. 
Geçenlerde özellikle Kabine usulünden söz edildi 
Efendiler, tarih bize gösterecektir. Siz ne derseniz 
deyiniz, dünyada olan şeyler bizim için yeterli ör
nektir. Dünyanın denemediği şeyleri biz kendimiz
de deneyecek zamanda değiliz.

Onun için, başka konular hakkında konuşmak
tan vaz geçiyorum, yalnız bir tek şu nokta üzerinde 
duracağım' Uzman kişileri toplayalım ve bu Hükü
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mete bağındı kalmayalım, şeklinde düşünenler var. 
Ben bu düşüncede değilim. Bulunur veya bulun
maz kesinlikle uzmanlan getirmeliyiz. Hükümetin 
bütün daireleri maden, orman, bayındırlık v.b uz
manların elinde verimli şekilde işler. Hangi birini 
sayayım efendim. Geçen yd bayındırlığa 200 bin li
ra verdiniz, verilenin karşdığı tren hizmeti falanla 
alınsaydı halkımızı ne kadar sevindirirdiniz. Yapa
bildik mi? Hayır, biz bir karış iş yapamayız. Onun 
için her işe uzmanlarını getirelim...

... Bu gidişle, dünyanm en ağır işini yapmak 
için toplanan bu Yüce Meclis’in çok kötü durumlar
la karşılaşması olasılığı vardır. 1922 yılı için B. 
M.M.’nin durumu bu blânçoya göre son derecede 
ağırdır. Bu noktayı çok büyük önemle düşünmeli
yiz. Kesinlikle tutumlu davranmalıyız.

... Demek ki yapmamız gfereken, işleri uzman
lara vermek, tutumlu olmak, üçüncüsü de bu Mec
lis’i verimli çalıştırmaktır.

Bunun da en kısa yolu Encümenlerimize uz
manlan getirmek ve Hükümeti özendirip yönlendir
melerini sağlamaktır. Bir iş bir arkadaşa verilme
sin, üç-beş uzman arkadaş birlikte çalışsın.. Hükü
metteki arkadaşlar buz üzerine yazı yazıyorlar. Or
tada hiç bir belge yok. Maliye hesap mı yapıyor? 
Hesap, defter yok efendiler.. İstatistik yok, bütçe 
hayâlı rakamlar yığmıdır. Bunlan arkadaşlan üz
mek için söylemiyorum.

Ülkenin yapısmı ekonomik bir şekle sokmalıyız. 
Orman, maden idareleri, taşınmazlar idaresi, kısa
cası devletin bütün idarelerini hep bu ilke doğrultu
sunda çalıştırmalıyız... Bütün bu idarelerin harca
maların fakir hq.lkm sırtından çıktığı unutulmamalı
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dır... Ticaret ve sanayi desteklenmiyor, öldürülme
ye doğru gidiyor.. Ticaret desteklenir, özendirilir. 
Ülke çıkarlarını savunmak için zamanında bu gö
revlerde çalışmış olanların fikirlerine başvurma
lıyız.

... 120 milyon gidere karşı 30 milyon gelirle ne 
verebirsiniz?

... Mali denetimi her alana, Ordunun en küçük 
birimlerine kadar sokacağız... Ordu giderlerinde kı
sıtlama olanakları vardır. Gereği olmayan bir sürü 
kurum bulunuyor.

... Askeri yönetimde iki baş vardır. Birbiriyle gö
rüşmeden iş yaparlar. Genel Kurmay Başkanlığı ve 
Milli Savunma Bakanlığı.. Bunların ayn ayn örgüt
lenmesi var. Bunlarda müdür kimdir, memur kim
dir anlaşılmaz. Bu konudaki sorulara hangisinin 
cevap vermesi gerekmektedir, belli değil. O da öte
ki de cevap vermeğe yanaşmaz..

... Efendim, askeri idarenin başmı birleştirin 
demiştik. Böylece harcamalar da azalacaktı.

... Ayrıca jandarma ile polisin birleştirilmesi. 
Biz zengin bir millet değiliz. 1.800 polis kırk lira 
maaşla ve bir Jandarma subayı maaşiyle çalış
makta. İşte efendiler 70 bin memuru olan Hükü
met 7 Milyonluk Anadoludaki üreticilerden daha 
çok. Onun için efendim malî idarenin kuvvetlendiril
mesi, Maliye Bakanlığma daha yüksek bir konum 
kazandırılması gereklidir. Meclislerin malî denetimi 
yapılmamaktadır.

Milli Savunma Bakanlığı toplam devlet gelirleri
nin bir buçuk kaimi harcıyor. Milli Savunma bütçe
sinde 5 Milyon lira tasarruf edilebilir. Bu 10 milyon 
da olabilir.
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... Efendiler, bu ülkede eğer siyaset, maliye ve 
adalet düzen ve güvenini sağlarsak, bu milletten 
daha çok para çıkar.. Benim gördüğüm kadarı ile 
ülkenin zenginleri parasını burada tutmuyor.. Çün
kü burada güvencede değiL. Güven için önce Hükü
mete güvenmek gerekir. Rica ederim biz nasıl bir 
Hükümetiz ve nereye doğru gidiyoruz?

Bütçe müzakerelerini fırsat bilen Selahaddin 
Köseoğlu, dönemin Hükümeti, askeri yönetimi, 
bütün Devlet organları hakkındaki tekniklerini bu 
şekilde sayfalar boyu sıralamaktadır.. Sonra öteki 
muhalifler konuşmaya başlardar;

Hüseyin Avni Bey (Ulaş, ErzurumJ: “Efendiler: 
bütçe müzakeresi, ekonomik buhran meselesidir. 
Bunun düşman tarafından öğrenilmesine yol aç
mak doğru olmaz. Siz ekonomik buhranın nasıl yok 
edileceğine ve bütçe açığının hangi önlemlerle ka- 
patılacağma bir karar verin. Tabii öncelikle bu gizli 
celsede, Bütçe açığını kapatınız. Bunlara yabancı
lara çaktırmaymız. Sonra öteki rneseleleriaçık cel
sede ele almız. İçimiz kan ağlayor Beyler.."

Bir m illetvekili: “Demek ki iş bütçe meselesi 
değil, ekonomik buhrana çâre bulma meselesidir."

Selahaddin Köseoğlu (Mersin): “O halde. Büt
çe ve ekonomik buhran konusu üzerinde YüceHe- 
yetin oyuna başvuralım.. Bir iki gün öğle tatili de 
yapmayarak sabah akşam çalışmamız daha güzel 
olur. Çünkü bu konu var olma, yok olma mesele
mizdir. "

Hakkı Hami Bey (Ulukan, Sinop): “ ... Biz bu 
gizli celseyi, Bütçe ve ekonomik durumumuzdaki 
iflas hâlini düşmanlarımıza sızdırmamak için 
yaptık. Bakan arkadaşların da dedikleri üzere, bu
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rada dışarıda duyulmasını istemediğimiz şeyler 
söylenecek.. Yokluklar, zorluklar sıralanak.. Belki 
de alınacak önlemler burada kabul edilmeyecek..

... Bugün millete karşı ne mal olduğumuzu an
latmak için, bendeniz başından sonununa kadar 
her şeyin açık celsede konuşulmasından yanay
dım  Ama en önemli nokta düşmanın bunları bilme
mesidir. Bu yüzden açığın kapatılması için ne gibi 
gelir kaynaklan düşünmüşler, bunlan hemen gizli 
celsede açıklasınlar. Çünkü Meclis o çâreleri kabul 
etmediği takdirde bunlara karşı da bir şey düşün
mek gerekecek...”

Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): “Benim ve ba
zı arkadaşlarımızın söyleyeceklerimiz vardır. Söz 
istedik, eğer bu gizli celsede söz verilmezse, söyle
yeceklerimizi açık celsede söylemek zorunda kalı
rız. Gizli celsede söylenecek sözlerin açık celsede 
söylenmemesi için, yeterlilik önergesi verip söz 
hakkımızı kullanmamızı engellemeyiniz...”

Oturum Başkam; “Efendim bi önerge vardır, 
oylamak zorundayım.”

Yusuf Ziya Bey (Koçoğlu, Bitlis): “Bu söylüyor
dum Yarın söz alır, çıkar ve bu gizli celsede söyle
yeceğimi açık celsede söylerim. ”

Otunun Başkanı; “Ben çözüm getirerek, Yüce 
heyetinizin vereceği kararla belirlenir..”

Selahaddin Köseoğlu (Mersin): “Bütçe açığını 
kapatmaya, savaşa devam etmeye ve bu yeteneği 
göstermeğe kesin kararlı olan bir milletin temsilcile
ri olan bu Yüce Heyet, sabah erkenden burada mü
zakerelere gelmekten kaçınacağı düşünülemez ve 
asla kaçınmaz. Bende bu yöndeki önerimin oylan
masını istiyorum” (Oylansın., sesleri)
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Bu öneri, Başkan tarafından şu şekilde öylem
di: “Cumartesi, Pazartesi ve Perşembe günleri Mec
lisin sabah saat 9’da açılıp on ikide tatil edilmek ve 
bir buçuk saat sonra saat 1,5'tan akşama kadar 
Berşeme devam edilmesin kabul edenler lütfen el
kaldırsm”, (Kabul sesleri.) Kabul edilmiştir.

* * *

1922 yılı Bütçe müzakereleri, sonraki Birle
şimlerde de devam etti. Peki bu müzakerelere bu 
kitapta bu kadar uzuiı yer vermem okuyucu sıktı 
mı, merak ediyorum.

Önsözde de biraz değindiğim üzere, bunu şu
nun için yaptım. O günlerin koşullarını daha ya
landan öğrenebilelim, bizzat o günleri yaşayanla
rın ağzından öğrenelim.. Ki, bugünlerimizde onlar
dan ders alalım. Daha doğrusu ders alması gere
kenler alsınlar.. Mesela hatırlayınız, A li Şükrü 
Bey (Trabzon) ne diyordu: “Meclisin ilk günleri Hü
kümetin ilk oluşturulduğu günler.. O zaman çok sı
cak ve candan ilişkiler içinde olduğumuz günlerdi. 
Ben M illi Savunma Bakanlığını üstlenmiş olan Fev
z i (Çakm ak) Paşayı görüyordum. Önünde bir tah
ta masa, üzerine gazete yayılmış. Yanında yalnız
ca yaveri. Ne müsteşar var, ne özel kalem müdürü.. 
Ve bütün Bakanlıklardaki manzara da buydu ve 
böyle yönetiliyorlardı.. Adalet, Maliye, İşişleri ve 
bütün Bakanlıklar, hepsi de böyle id i O sıcak ve 
candan ortam içinde herkes çalışıyor, herkes ülke
nin dertlerine derman bulmaya uğraşıyordu. ”

(Bir de bu sözlerin ışığmda bugünkü şatafatı 
düşünün.. Oysa mali durumumuz o günlerden çok 
mu farklıdır..”

(İKİNCİ CİLDİN SONU)
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